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Construcții tot mai bune, mai moderne, mai frumoase

TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUSESCU
■ >

a analizat în cadrul unui dialog de lucru; activitatea 
de realizare a investițiilor în domeniul locuințelor

Tovarășul Nicolae Ceausescu. secretar gendf 
ral al Partidului Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România. a analizat, 
miercuri, la întreprinderea de prefabricate din 
beton Militari — București, modul in care se 
acționează in vederea îmbunătățirii activității 
tuturor unităților de producție. proiectare și 
construcție, care participă nemijlocit la înfăp
tuirea programului de investiții în domeniul 
locuințelor. întîlnirea de lucru a avut Ioc în 
atmosfera de muncă intensă ce se desfășoară 
în întreaga țară sub semnul înaltelor exigente 
si al importantelor sarcini și "orientări formu
late de secretarul general al partidului și cu 
prilejul recentei consfătuiri pe probleme eco
nomice de la C.C.. al P.C.R., care mobilizează 
puternic eforturile creatoare ale poporului nos-, 
tru pentru realizarea. în cele mai bune con
diții, a. prevederilor planului pe .1987 și pe în
tregul cincinal. Tovarășul Nicolae Ceausescu a 
fost întîmpinat cu multă, căldură de oamenii . 
muncii din întreprinderea vizitată, care 1-âu 
ovaționat și aclamat îndelung. Ei au dat ex
presie .sentimentelor de profundă dragoste și 
recunoștință față de. secretarul general' al parti
dului. pentru preocuparea sa permanentă ca în
fățișarea localităților, a întregii țări să fie me
reu mai înfloritoare, pentru ca toți cetățenii, 
patriei să se. bucure, de condiții cît mai bune de. 
confort >șircivilizație, de un nivel-de trai, tot mai 
ridicat și: prosper. în cinstea sosirii .tovarășului 
Nicolăe Ceausescu' se-afla aliniată o formație,- 
alcătuită din membri ai gărzilor ■ patriotice ,și ai 
detașamentelor de ’ pregătire) ac tineretului pentru- 
apărarea patriei, care a prezentat -onorul.

Vizita a prilejuit, din primele momente, o 
examinare aprofundată a soluțiilor propuse- și, 
îndeosebi, a căilor si modalităților concrete me
nite să determine o îmbunătățire substanțială 
a ■ producției de prefabricate. destinate con
struirii! noilor ansambluri de locuințe. La dia
logul de lucru ău participat tovarășii Ludovic 
Fâzekaș, Constantin Olteanu, Gheorghe Pană, 
Richard Winter, Silviu Curticeănu, Ioan Petre, 
viceprim-ministru al" guvernului, cadre de con
ducere și specialiști «din ministere. între
prinderi și institute de profil.. Secreta-

(Continuare în pag., 3)

PÎNÂ LA 20 APRILIE
Campania pentru recolte , re

cord traversează acum unul din 
cele mai fierbinți momente — 
semănatul, de care depind toa
te bucuriile. culesului și, mai 
ales, toată măreția toamnei. Pă- 
mîntul s-a întors cu fata, la 
soare si vremea semințelor îi 
prinde în cîmp pe toți bunii 
gospodari. Unitățile agricole 
fruntașe au ieșit în întîmpinarea 
primăverii și acum întorc ulti
mele file ale acestei campanii 
hotăritoare, după cum unii din 
Vecinii lor, după ce-au stat cu 
brațele în sin, plătesc obol ră
gazului. muncind zi și noapte 
în vederea recuperării intîrzie- 
rilor. Sint orele de vîrf ale 
primăverii pe care locuitorii

satelor le fructifică din plin. 
Pentru toată populația comune-, 
It-r, cimpul a devenit principa-’ 
Iul loc de muncă, bătălia pen
tru încheierea campaniei de în- 
sămînțâri la 20 aprilie alun
gind la momentele șale de vîrf. 
O echipă de redactori ai revis
tei noastre s-a deplasat în co
mune din diferite zone ale tă
rii spre a măsura pulsul și tem
peratura acestor zile de muncă 
hotăritoare. Organizare, răspun
dere1 și pasiune — trăsături 
dintre cele mai alese — sînt puse 
acum in slujba semințelor. Ele 
dau putere griului, porumbului, 
legumelor, tuturor roadelor pă- 
mîntului.

Reporterii noștri transmit din județele 
■ Bacău, Prahova și Teleorman
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TRASEELE PĂCII, PRIETENIEI SI COLABORĂRII

Moment de seamă 

în evoluția 

raporturilor 

româno-congoleze

Prietenească stringere de mină pe aeroportul din Brazzaville

Relațiile de prietenie, colabo
rare și cooperare dintre. Româ
nia și Congo se înscriu in ca
drul politicii de solidaritate 
militantă a partidului și statu
lui nostru cu tinerele state in
dependente din Africa. După 
cum este bine cunoscut, Româ
nia urmărește cu deosebit inte
res și cu multă simpatie efor
turile acestor state pentru con
solidarea independenței și rea
lizarea de transformări social- 
economice, pentru mersul lor 
înainte pe calea dezvoltării de 
sine stătătoare. In realizarea 

ți»!.

cursului pozftiv al relațiilor 
româno-congoleze, rolul deter
minant l-au avut întîlnirile la 
vîrf de la București (1973. și 
1985) și Brazzaville (1972). Pe 
baza acordurilor și înțelegeri
lor stabilite cu prilejul acestor 
întîlniri, și în primul rînd a 
Tratatului de prietenie și cola
borare dintre cele două țări 
semnat în 1985, între România 
și Congo, între partidele și po
poarele noastre s-au statornicit 
și dezvoltat relații bune, de 
colaborare rodnică. Specialiștii. 
români au construit, alături de 

muncitorii și specialiștii congo
lezi întreprinderea de Țesături 
Sintetice de la Brazzaville și 
Fabrica de Cherestea de la 
Bentou, pe ogoare din valea 
fluviului Congo lucrează trac
toare și utilaje produse în 
România, un număr apreciabil 
de cadre necesare tînărului stat 
s-au format în institutele de 
învățămînt din țara, noastră. 
Noi dimensiuni și ample per
spective va conferi, fără în
doială, relațiilor româno-con
goleze și recenta vizită oficială 
de prietenie în Congo a tova
rășului Nicolae Ceaușescu, 

secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România,- 
împreună cu tovarășa Elena 
Ceaușescu, la invitația tova
rășului Denis Sassou Nguesso, 
președintele Comitetului Cen
tral al Partidului Congolez al 
Muncii, președintele Republicii 
Populare Congo.

După cum se subliniază tn 
Comunicatul comun dat publi
cității la încheierea vizitei, în 
timpul convorbirilor oficiale 
româno-congoleze cei doi pre
ședinți au convenit să fie dez
voltate mai larg schimburile 
comerciale și să fie aprofunda
tă cooperarea economică dintre 
România șl Congo în domeniile 
de interes comun : petrol și 
gaze, agricultură, mine și ener
gie, exploatarea și industriali
zarea lemnului, construcții, lu
crări publice și altele. O măr
turie a dorinței de a da un nou 
impuls relațiilor economice bi
laterale o constituie semnarea 
unui protocol privind dezvolta
rea cooperării economice și 
tehnice și creșterea schimburi
lor comerciale româno-congo
leze.

Schimbul de păreri în legă
tură cu evoluția situației inter
naționale a pus în evidență 
identitatea sau apropierea 
punctelor de vedere ale celor 
două țări în problemele abor
date. în cadrul acestui schimb 
de păreri, a fost exprimată în
grijorarea față de încordarea 
existentă in lume, ca urmare a 
promovării de către unele state, 
a politicii de forță și de domi
nație, de înarmare, a menține
rii' și agravării .unor conflicte 
din diferite regiuni ale globu
lui, a creșterii pericolului unui 
nou război mondial. S-a sub
liniat că în aceste condiții se 
impune să se facă totul pentru 
oprirea cursei înarmărilor, în 
primul rind a înarmărilor nu
cleare. pentru trecerea la ac
țiuni hotărîte de dezarmare, la 
adoptarea unor măsuri care să 
ducă la eliberarea omenirii de 
pericolul unui război nuclear 
nimicitor, pentru apărarea 
dreptului fundamental al oa- 
menilor-, al popoarelor, la viață, 
la existență liberă și demnă. 
Legat de aceasta, au fost apre
ciate propunerile Uniunii So
vietice privind abordarea sepa
rată a problemei retragerii ra
chetelor nucleare cu rază me
die de acțiune din Europa și 
s-a manifestat convingerea că 
se vor depune toate eforturile 
pentru a se ajunge în cel mai 
scurt timp la înțelegeri care să 
ducă Ia înlăturarea rachetelor 
eu rază medie din Europa și 
apoi la eliminarea tuturor 
armelor nucleare, la lichidarea 
totală a arsenalelor atomice. 
Președinții Nicolae Ceaușescu 
și Denis .Sassou Nguesso s-au 
pronunțat pentru eliminarea 
forței și a amenințării cu forța 
din relațiile internaționale, pen- 
tru; încetarea oricăror conflicte 
militare și rezolvarea tuturor 
problemelor litigioase, dintre 
state numai pe cale pașnică, 
prin tratative,

Au fost abordate, de aseme
nea, probleme privind situația 
din Africa. Cei doi președinți 
au exprimat deplina solidarita
te cu lupta popoarelor africane 
pentru lichidarea totală a co
lonialismului, a oricăror forme 
de dominație și asuprire, pen- 
tru apărarea și consolidarea 
independenței naționale, pen
tru dezvoltarea economică și 
socială de sine stătătoare. în 
acest context, a fost exprimat 
sprijinul activ acordat de cele 
două țări luptei poporului na- 
mibian, sub conducerea SWAPO, 
pentru deplina independență a 
Namibiei. De asemenea, au fost 
condamnate cu toată fermitatea 
politica rasistă, de apartheid, 
măsurile represive ale autorită
ților din Africa de Sud împo
triva populației majoritare din 
această țară. A fost subliniat 
toiul important ce revine Orga
nizației Unității Africane în 
întărirea conlucrării dintre sta
tele de pe continent în vederea 
extinderii acestei colaborări, 
precum și pentru reglementarea 
politică a stărilor de tensiune 
existente în Africa, pentru so- 
luționarea problemelor comple
te cu care se confruntă aceste 
țâri.

Referindu-se la vizita în 
Republica Populară Congo, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
spus : „Vizita pe care o facem 
în țara dumneavoastră consti
tuie o expresie a bunelor relații 
de prietenie și colaborare sta
tornicite intre țările, partidele 
și popoarele noastre, a dorinței 
comune de a le dezvolta în con
tinuare, pe multiple planuri. 
Sînt încredințat că vizita 
și convorbirile, înțelegerile 
la care vom ajunge, vor 
da un nou . impuls con
lucrării și colaborării reci
proc avantajoase dintre țările 
noastre". Iar președintele De
nis Sassou Nguesso, adresîn- 
du-se președintelui Nicolae 
Ceaușescu, declara : „întreaga 
dumneavoastră acțiune, ener
gică și curajoasă, s-a inspirat 
întotdeauna, pe de o parte din 
valorile izvorîte din străvechea 
și bogata cultură a poporului 
român, iar pe de altă parte, din 
lupta popoarelor din întreaga 
lume. Sînt mindru să amintesc 
că noi împărtășim aceste idea
luri, fără de care tari mici ea 
ale noastre nu ar fi ceea ce 
sînt și nu ar avea rolul pe care 
îl au în concertul națiunilor".

Desfășurată intr-o atmosferă 
de înțelegere, stimă și prețuire 
reciprocă, sub aceleași bune 
auspicii ca și celelalte . etape 
ale itinerarului de pace, prie
tenie și colaborare în țări afri
cane recenta vizită oficială de 
prietenie a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, împreună cu tova
rășa Elena Ceaușescu. în Repu
blica Populară Congo se în
scrie ca o contribuție foarte im
portantă la aprofundarea rela
țiilor de prietenie și cooperare 
dintre cele două țări, partide și 
popoare, la promovarea păcii, 
înțelegerii și securității pe 
toate meridianele.

ION CODRU ■
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PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI

Consfătuirea de lucru pe probleme economice

întîlnirile cu oamenii mun
cii, cu cadrele de conducere din 
toate sectoarele de activitate, 
în vederea dezbaterii probleme
lor privind bunul mers al acti
vității, constituie o practică cu
rentă a conducătorului parti
dului și statului nostru, tova
rășul Nicolae Ceausescu. In 
această practică se înscrie și 
recenta consfătuire de lucru de 
la C.C. al P.C.R., ținută sub 
președinția secretarului gene
ral al partidului cu consiliile 
de coordonare din ramurile 
construcțiilor de mașini, me
talurgiei, chimiei, petrochi
miei și industriei ușoare, mi
nelor, petrolului și geologiei, 
energiei electrice și termice, 
precum și cu Biroul Executiv 
al Consiliului Național al Agri
culturii. Industriei Alimentare, 
Silviculturii și Gospodăririi A- 
pelor și Consiliul de Conduce
re al Ministerului Industriali
zării Lemnului și Materialelor 
de Construcții.

Consfătuirea a prilejuit o 
analiză aprofundată, exigentă 
a modului în care s-a acționat 
pentru îndeplinirea planului 
în primul trimestru al acestui 
an, a măsurilor ce se impun 

în vederea realizării în cele mai 
bune condiții a prevederilor pe 
luna aprilie și pe cel de-al doi
lea trimestru. în spiritul orien
tărilor și indicațiilor date de 
tovarășul Nicolae'Ceaușescu, cei 
care au luat cuvîntul au pre
zentat rezultatele obținute, au 
analizat critic și autocritic cau
zele care au făcut ca unele 
din aceste, rezultate să nu se 
ridice la nivelul prevederilor 
și au înfățișat principalele mă
suri tehnico-organizatorice care 
să asigure eliminarea lipsurilor 
manifestate, recuperarea într-un 
timp cit mai scurt a restanțe
lor. în cadrul dezbaterilor, au 
fost reliefate rolul deosebit de 
important al centralelor in
dustriale în ansamblul activită
ții productive, răspunderea ne
mijlocită ce le revine atît pe 
linia utilizării cu maximă efi
ciență a capacităților dd pro
ducție, a materiilor prime și 
materialelor, a realizării inves
tițiilor, cît și aceea a îndepli
nirii sarcinilor la producția fi
zică, la export, a tuturor indi
catorilor de plan, afirmîndu-se 
ca factori de bază în procesul 
aplicării noului mecanism eco- 
nomico-financiar, a principiilor 

autoconducerii și autogestiunii. 
Cu același prilej, au fost ana
lizate măsurile luate pentru des
fășurarea corespunzătoare a 
campaniei agricole de primăva
ră. S-a arătat că, printr-o bună 
organizare a muncii, prin mo
bilizarea tuturor forțelor mate
riale și umane, pot fi recupe
rate întîrzierile determinate de 
timpul nefavorabil, trecîndu-se 
imediat și la însămînțarea po
rumbului în toate zonele țării.

în cuvîntarea rostită la con
sfătuire tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a formulat orientări
le și a trasat sarcinile cu pri
vire la problemele care s-au 
aflat pe ordinea de zi: înde
plinirea tuturor prevederilor 
planului, la toți indicatorii, pe 
primul plan situîndu-se expor
tul, în legătură cu care trebuie 
luate toate măsurile pentru a 
asigura în cele mai bune condi
ții realizarea producției, de ca
litate corespunzătoare, de înalt 
nivel tehnic; aplicarea fermă a 
prevederilor cu privire la rea
lizarea și la raportarea pro
ducției fizice; asigurarea nor
mală a aprovizionării tehnico- 
materiale. în vederea realizării 
exemplare a producției; luarea 

de măsuri hotărîte pentru rea
lizarea investițiilor, pentru 
producerea corespunzătoare, po
trivit normelor tehnice și de 
calitate, a tuturor utilajelor, 
pentru a asigura punerea in 
funcțiune a noilor obiective de 
investiții; aplicarea cu fermita
te a măsurilor privind sistemul 
financiar, programele de nor- 
mare economico-financiară, a- 
plicarea cu hotărîre a noului 
mecanism economic, a auto
conducerii și autogestiunii în 
toate* sectoarele de activitate; 
ridicarea nivelului de califica
re profesională a cadrelor din 
toate domeniile, atît în ceea ce 
privește pregătirea tehnică de 
specialitate, cit și pregătirea în 
problemele economice, de con
ducere economică și de condu
cere generală. ..Consider — a 
arătat secretarul general al 
partidului — că discuțiile care 
au avut loc au clarificat bine 
problemele și aș dori să-mi 
exprim convingerea că toate 
centralele, ministerele vor trece 
cu hotărîre la realizarea în 
cele mai bune condiții a pla
nului,. Consider că centralele au 
înțeles bine problemele și vor 
trece cu hotărire la aplicarea 

măsurilor care' s-au stabilit în 
ac'este zile privind îndeplinirea 
pianului pe aprilie, pentru a 
întîmpina ziua de 1 Mai cu re
zultate cît mai bune, precum 
și pentru realizarea planului pe 
întregul trimestru — aceasta 
constituind o necesitate pentru 
a avea garanția îndeplinirii în 
bune condiții a planului pe a- 
cest an“.

Participanții au exprimat, în 
numele colectivelor de oameni 
ai muncii pe care le repre
zintă, angajamentul de a înde
plini indicațiile și sarcinile de 
deosebită însemnătate trasate 
de . tovarășul Nicolae Ceaușescu 
pentru fiecare ramură și sec
tor de activitate, de a-și intensi
fica eforturile pentru îndepli
nirea întocmai a planului pe 
trimestrul doi și pe anul în 
curs, pentru realizarea neabă
tută a tuturor obiectivelor pri
vind dezvoltarea economicc- 
socială a țării și ridicarea, pe 
această bază, a nivelului de 
trai al întregului popor.

ION DUMBRAVĂ ®

Construcții tot mai bune, mai moderne, mai frumoase
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ruiui general al partidului 
i-au fost înfățișate n-pile tipuri 
de panouri de fațadă, panouri 
pentru pereții interiori, pentru 
planșee, elemente pentru bal
coane, logii și cornișe, elemente 
pentru încăperile de baie, exe
cutate și prezentate de între
prinderea de prefabricate din 
beton Militari, de întreprinde
rile Granitul și Progresul din 
Capitală. Cele trei unități 
furnizează întregul necesar de 
panouri prefabricate, de la in
frastructură pînă la elemente 
de decorațiuni exterioare, pen
tru realizarea celor 30 000 de 
apartamente, care ' se constru
iesc numai în acest an în Capi
tală. Prin folosirea prefabrica
telor se poate reduce durata 
construcției unui bloc de opt 
etaje, de la 4 luni la 40 de zile.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a dezbătut în mod exigent cu 
toți factorii de răspundere pre- 
zenți problemele esențiale pe 
care le implică îmbunătățirea 
continuă a calității finisajelor, 
a funcționalității și a aspectului 
estetic al noilor clădiri. Pornind 
de la exponatele prezentate, de 
la modul actual de lucru în 
unitățile productive și pe șan
tiere. secretarul general al 
partidului a cerut o schimbare 
radicală a concepției, a organi
zării muncii și a întregului 
sistem de fabricație, de trans
port și depozitare, de montaj a 
prefabricatelor, perfecționarea 
tehnologiilor folosite în con
strucția de locuințe. în acest 
sens, s-a indicat să se acorde b 
atenție deosebită execuției și 
calității prefabricatelor, astfel 
încât pe șantiere. Ia asamblarea 
lor, să nu mai fie necesare 
lucrări suplimentare de retușare 
și revizuire a acestora. în ace
lași timp, a fost subliniată 
necesitatea diversificării 'și 
îmbunătățirii elementelor de 

finisaj, a sporirii durabilității 
și gradului lor estetic, prin 
utilizarea de noi materiale de 
construcții, aplicarea unor deeo- 
rațiuni exterioare mai frumoase, 
conferindu-se un aspect tot

A."""

mai plăcut viitoarelor ansam
bluri și cartiere de locuințe. 
De asemenea, s-a cerut să se 
aibă în vedere găsirea de noi 
tehnologii și metode de con
strucție care să contribuie la 

sporirea gradului de izolare 
termică a apartamentelor.

Analiza a continuat, apoi, pe 
un șantier de construcții de 
locuințe situat în cartierul Dru
mul Taberei. Urmărind activi

tatea ce Se desfășoară aici, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
arătat că se impune o organi
zare. temeinică a muncii pe 
șantierele de locuințe, pentru 
a se asigura desfășurarea, în 

condiții cît mai bune, a trans
portului, depozitării și manipu-
lării prefabricatelor pentru

. a se evita deteriorarea lor și, 
implicit, operațiile de refacere 
a acestora — a lucrărilor de

montaj, de finisaj șî do con
strucție în general. Secretarul 
general al. partidului a indicat 
producătorilor de prefabricate 
și constructorilor să-și organi
zeze în așa fel activitatea, îneît 

toate lucrările de montaj și 
finisaj să fie încheiate definitiv 
pe fiecare nivel fn parte, asi- 
gurîndu-se darea în folosință a 
spațiilor imediat ce sînt termi
nate. în cadrul discuției, tova
rășul Nicolae Ceaușescu a cerut 
tuturor celor ce-și desfășoară 
activitatea in acest domeniu să 

' valorifice și experiența valoroa
să dobindită in realizarea unor 
r. ușile ansambluri arhitecto
nice din Capitală, precum și 
din unele județe, pentru a face 
construcții tot mai bune, cu un 
aspect modern, atrăgător. în 
așa tel incit orașele patriei 
noastre să fie din ce în ce mai 
frumoase. Totodată, s-a reco
mandat să fie antrenați la 
elaborarea proiectelor și la exe
cutarea acestora și alți specia
liști, de la Institutul de arhi
tectură. de la unități de învă- 
țămînt superior de profil. Rele- 
vînd că întreprinderile de pre
fabricate dispun de capacități 
bine dotate. de cadre și un
personal 
tovarășul

muncitor calificat, 
Nicolae Ceaușescu

și-a exprimat convingerea că 
activitatea din acest important 
sector șe va ridica, în cel mai
scurt timp, la 
țelor' stabilite

nivelul exigen- 
în planurile și

programele de dezvoltare edili
tară a localităților țării.. al ce

tuturor locuitorilorrințelor 
patriei.
• Cadrele de conducere, toți
specialiștii participant! la diăj 
loguî de lucru au asigurat pe 
secretarul general al partidului 
că nu vor precupeți nici un 
efort pențru transpunerea ne
abătută în viață a indieațiiloij 
date, pentru realizarea exem
plară a sarcinilor încredințate, 
pentru â ridica construcții 
demne de perioada măreață ce 
xr trăim, construcții caret să se 
■integreze armonios în grandioa
sele ctitorii ale celei mâi în* 
flori toare epoci din istoria 
patriei.
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Acum și reporterii se află in cîmp!

Zilele și nopțile semănatului
Nu încape nici o îndoială că acum sc hotărăște soar

ta recoltelor. Prin organizare, prin mobilizarea tuturor 
lucrătorilor ogoarelor, și nu numai a lor, ci a tuturor 
locuitorilor satelor, indiferent de atribuțiile și califică
rile fiecăruia, muncind cot la cot in vederea încheierii 
la termen a campaniei de insămințări se pot recupera 
toate intirzierile cauzate de capriciile vremii. Orice zi 
pierdută, orice oră nefructificală pot avea consecințe 
vizibile asupra culturilor, asupra realizării planurilor 
de producție. De aceea, munca susținută, zi și noapte, 
pentru a valorifica din plin ziua-lumină la așezarea 
semințelor in brazdă trebuie să devină principala preo
cupare din agricultură. E o vreme cind fiecare opera
țiune trebuie concepută cu ochii la ceas, cind organi
zarea formațiilor de muncă, a aprovizionării tractoare
lor cu carburanți, a procurării pieselor de schimb și 
a celor necesare pentru a valorifica din plin timpul 
avut la dispoziție contează cil o recoltă. Păminlu! nu 
așteaptă. Bunii gospodari știu acest adevăr simplu și 
se conformează. Alții, pierzând cheia organizării, au ră
mas in urmă. Dar recoltele nu cresc din argumente, ci 
din treaba bine făcută. Drept pentru care, zilele care 
ne mai despart de 2(1 aprilie sini o șansă de recupe
rare a întirzierilor, de a pune temelie solidă pentru re
coltele acestui an. Atit lucrările necesare în leguraicul- 
tură, cit și cele impuse de cultura mare cer un con
trol riguros a! terenului și sporirea vitezelor de lucru 
la semănat, prin folosirea întregului parc de utilaje, 
prin organizarea de schimburi și,printr-o eșalonare î i 
funcție de parametrii fiecărei sole. Mai mult ca oricind, 
primăvara este un examen riguros pentru fiecare co
lectiv. Unitățile fruntașe au dovedit-o pentru că în 
aceste zile telexurile și mijloacele de comunicare ne 
aduc la cunoștință vești îmbucurătoare despre succesele 
obținute de lucrătorii pămîntului. între ele, numele 
unora dintre Eroii Noii Revoluții-Agrare din anul tre
cut figurează la loc de cinste. Dar nu numai ale lor. 
Sînt mulți cei care vor să cîștige un Ioc între campio
nii pîinii. Rîndurile din pagina de față ne dovedesc 
acest fapt.

BACĂU

Semănătorii

Miercuri, 8 aprilie, la C.A.P. 
Letea Veche, unitatea CUASC 
Hemeiuș. județul Bacău, este 
zi de vîrf în campania de iri- 
sămînțări. Primăvara întîrziată 
a amînat' deocamdată termina- 

■ rea acesteia.
Pînă astăzi, au fost încheiate 

lucrările de epocă. însămînțarea 
ultimelor 15 ha cu sfeclă de za
hăr va fi ‘ terminată odată cu 
ziua de lucru. Singura proble
mă este însămînțarea porumbu
lui, Peste noapte a căzut o bru
mă groasă. Temperatura în sol, 
măsurată dis-de-dimineață, nu 
depășește 3—4 grade.

Pentru ca însămînțarea po
rumbului să se facă fără riscuri, 
ne spune inginerul Corneliu 
Bulată. președintele C.A.P., 
temperatura în sol trebuie să 
fie de 7—8 grade.

Se apreciază că în 2—3 zile se 
va putea începe si însămînta- 
fea porumbului, astfel ca pe 20 
ale lunii și această importantă 
lucrare *să fie terminată. Din 
cele 735 ha care urmează să f e 
înșămîntate cu porumb, hibrizi 
.(lin grupa 200 mijlocie, pe 300 
ha s-a terminat pregătirea tere
nului. Operația este în plină 
desfășurare si, pe sola la capă
tul căreia vorbim cu inginerul 
Bulată. își zoresc tractoarele 
me.canizatorii Neculai Roșu, Va- 

Meriu Călin și Lascăr Brăniș- 
.teanu. Cu sape și hirlețe, cîțiva 
cooperatori îndreaptă capetele 
ds rînd. Nici o palmă de pămînt 
nu va rămîne neînsămînțată.

Tot inginerul Bulată mai spu
ne : viteza zilnică de semănat 
pe care o putem asigura, . de 
minipium 70 ha, ne va permite 
să terminăm lucrările la ter
menul indicat. Am ținut seama 
de caracteristicile fiecărei par
cele în parte. Am făcut un plan 
de începere a lucrărilor pe solu
rile ușoare și calde, expuse spre 
sud. Fiecare grad de tempera
tură în sol în plus, contează 
acum pentru recolta viitoare.

.Motorina este asigurată. Iri
gațiile. dacă va fi nevoie, vor 
putea fi .pornite în orice clipă. 
Pentru întreținerea culturilor 
care se așteaptă să încolțească 
peste cîteva zile s-au organizat 
echipe de cooperatori care vor 
lucra în acord global. Cu alte 
cuvinte, totul este pus la punct 
pentru încadrarea în termenul 
stabilit si pentru ’ efectuarea 
unor lucrări de calitate care să 
asigure recolta așteptată.

Dintr-un ARO care oprește 
lîngă noi. coboară președintele 
CUASC Hemeiuș. Gheorghe Că- 
utișanu. Aflăm că la -nivel de 
CUASC lucrările au fost împin
se ceva mai departe. îritr-ade- 
văr, a mai rămas de sămănat 
doar porumbul. Plantarea carto
filor si semănătul sfeclei de za
hăr se termină cel mai t'rziu 
mîlne. Prin asigurarea unei vi
teze de semănat de 420 ha pe 
zi se va putea respecta ter
menul de încheiere a lucrărilor. 
Totuși, liniștea nu a cuprins pe 
nimeni. Dacă plouă în aceste 

zile ? Dacă, contrar tuturor aș
teptărilor, iarna nu a plecat 
încă definitiv ? Se caută soluții 
organizatorice pentru ca prin 
dirijarea celor 40 de semănători 
din dotarea CUASC să se asi
gure o viteză zilnică de 500 ha. 
Se vor crea astfel 3 zile rezervă 
fată de termen.

OPREA GEORGESCU g

PRAHOVA

„Nu mai 
așteptăm 

justificări"

La Albești —. Paleologu, în 
Prahova, se ajunge cu . trenul. 
Gara se numește însă Cricov, nu 
după numele comunei, ci — caz 
rar — după numele rîului de 
alături. Este fosta gară Urlați. 
C.A.P.-ul de aici are de însămîn- 
țat 1 298 ha cu diverse culturi. 
Pînă în seara zilei de 8 aprilie 
au fost puse în brazdă lucerna 
(45 ha), mazărea (100 ha). Mîlne 
se încheie plantatul cartofilor 
(120 ha). Președintele cooperati
vei — și inginer șef în același 
timp — Alexandru Dinu, cunos
cut bine în județ prin rezulta
tele muncii sale de 12 ani ca 
președinte și de 30 de ani în co
mună, apreciază că pînă în sea
ra zilei de 18 aprilie se vor în
cheia însămînțările la toate cul
turile. Azi, 8 aprilie, se află în 
punctele cele mai fierbinți ale 
activității toți colegii săi, cei 5 
ingineri, șefi de ferme. „Din 29 
martie, de cînd am început în
sămînțările, ne spune dînsul, 
n-am avut decît 2 zile de între
rupere din cauza ploilor".

E drept să adăugăm. că unita
tea se află de peste 12 ani prin
tre C.A.P.-urile fruntașe ale ju
dețului. In 1979 a ocupat locul al 
doilea/pe țară cu producțiile 
mari obținute Ia sfecla de zahăr: 
62 500 kg la ha, cultură neiriga
tă. In 1988, .pe o tarla de 33 ha 
s-au obținut 20 250 kg de po- 
rumb-știuleți Ia ha (soiul Fun- 
dulea 420). Media la întreaga 
fermă condusă de- inginera Ma
ria Curelea a fost de 12 500 kg 
porumb-știuleți Ia ha.

Acum, toate forțele mecanice 
și umane de care dispune comu
na sînt concentrate la lucrările 
campaniei agricole. îl întîlnim 
între mecanizatori chiar și pe 
tovarășul Victor Oprescu, direc
torul S.M.A. Urlați, ale cărei uti
laje lucrează aici. Calitatea re
parațiilor făcute în iarnă o pro
bează faptul că nici o mașină 
nu s-a defectat și n-a dereglat 
în nici o zi ritmul planificat al 
activității. De altfel, această 
impresie de mecanism bine pus 
Ia punct o oferă întreg ansam- 
•blul campaniei din comună. Fie
care inginer, brigadier și coope
rator știe cu precizie de seara 
ce și cit are de lucru a doua zi.

Singurul ..amănunt" care le dă 
bătaie de cap acestor buni gos

podari îl găsim la ferma condu
să de inginera Constanța Bucu- 
rică. Din 5 ha de solarii pentru 
roșii n-au putut. acoperi decît 
unul. Acolo răsadul plantat are 
15—20 cm. „Nu primim folie, ne 
spune inginera. Zilnic telefonez 
la I.L.F, Prahova. Azi diminea
ță tovarășul director adjunct Ion 
Ștefanov încă nu știa cînd ne-o 
va putea trimite. Ce am acoperit 
am reușit să acoperim cu folie 
recuperată. în anul acesta n-am 
primit deloc".

încercăm să deslușim cauzele.
Tovarășul Ion Ștefanov ne spu

ne la telefon: ..Primim folia de 
la Buzău. Din 245 de tone ne-au 
dat 52. Cei de acolo ne-au cerut 
să le ducem noi materia primă 
— granulele — de la Brazi. Au 
refuzat însă să-mi dea delega
ție. pentru aceasta. Chiar acum 
voi pleca la Combinatul din 
Brazi, să încerc totuși să obțin 
aceste granule și să le duc la 
Buzău".

Telefonăm la Brazi, de unde 
tovarășa director adjunct Viori
ca Blidaru ne explică : „Nu-i ne
voie să vină cei de la I.L.F. A- 
ceste granule le fabricăm greu, 
pentru că nu primim la vreme 
un inițiator pe care îl produce 
Intrteprinderea chimică Dudești, 
folosind acid lauric. De curînd 
am primit de la ei o cantitate 
cu care, de ieri, fabricăm gra
nule. Deși au nevoie de ele și 
alții, primul vagon îl vom ex
pedia la Buzău. Sperăm că o vom 
putea face în 10 aprilie. Va a- 
junge Acolo în 12. Peste alte 3 
zile, ei pot livra folia".

Considerînd că primele canti
tăți de folie vor veni la Plo
iești, că I.L.F.-ul va aprovizio
na .cu prioritate unitatea din 
Albești, deci, admițind că nimic 
nu se va mai interpune pe acest 
circuit, folia nu are cum șă a- 
jungă aici mai devreme de 16 
aprilie.

Inginerul Alexandru Dinu se 
decide, în fața acestor informa
ții, să planteze roșiile neacoperi
te.

„Ne rămîne riscul unei sin
gure seri reci, zice el ; altfel nu 
putem aștepta atit. Vom lua toa
te măsurile de protecție a răsa
dului, așa incit să asigurăm pro
ducția de roșii timpurii".

Iată efectele mari ale micilor 
* blocaje de pe traseul cooperării. 

Aici, la Albești — Paleologu, în- 
tr-o comună în care aproape to
tul merge foarte bine, simți par
că mai mult amărăciunea
pe care o provoacă .ase
menea întîrzieri cu' păgu
boase efecte economice. De 
aprovizionarea cu granule, de 
aprovizionarea cu acid lauric și, 
în final, de aprovizionarea cu fo
lie de plastic fiecare trebuia să 
se îngrijească la vreme, nu a- 
cum cînd, așezat în pămînt, ră
sadul nu așteaptă nici scuze, 
nici amînări. El crește chiar și 
peste neglijențele celor care au 
răspuns la telefoanele noastre. 
Iar scopul celor de la C.A.P. Al
bești trebuie să fie unul singur: 
asigurarea producțiilor planifi
cate cu tomate timpurii. Altfel, 
dacă ar abandona la primul răs
puns telefonic de tipul „nu a- 
vem“, n-ar mai avea nici ei 
justificarea de a se afla la cîr- 
ma acestor importante treburi 
de primăvară.

DORIN GHERGHINESCU ■

TELEORMAN

Tractoarele 
în timp, unii 

tractoriști 
la pescuit...

.....   ' V’’ ...... *
La Moșteni, județul Teleor

man, în plină Cimpie Română 
pînă alaltăieri, la prinz-, nu fuse
se semănat nici măcar un hectar 
ca culturi de primăvară! Pre
ședintele CAP-ului. tehnicianul 
Mihai Tătară, oftează din stră
fundul rărunchilor, înainte de a 
înșira, pe culturi, suprafețele ce 
urmează, abia de-acum înainte, 
să fie însămințate : 125 ha sfe
clă de zahăr, 20 de ha sfeclă 
furajeră. 300 ha floarea-soarelui, 
100 cu soia și fasole, 475 cu po
rumb, și altele. în total, 1 100 
hectare.

E ora 9 dimineața, o zi căl
duroasă, cu mult soare. De un
deva, de după acareturile coo
perativei, apare și inginerul a- 
gronom Ștefan Fierbințeanu. 
Pre,ședințele se scuză, spunindu- 
ne că trebuie să meargă la niște 
vii bă trine ce urmează a fi scoa
se din perimetru și eîntem lâ- 
sați în seama inginerului. E și 
el cam abătut și morocănos. To
tuși, într-un -tîrziu, își sloboade 
vorba și ne spune că n-au pu
tut însămînța din cauza vremii 
nefavorabile. A plouat pînă a- 
cum trei-patru zile, a fost frig 
— zice — și pămintul încă nu-i 
bine uscat. Abia mîine-poimiine 
s-ar putea ‘intra din plin la pre
gătitul terenului și la însămîn- 
țat. Organizatorul de partid al 
CUASC-uiui Videle, tovarășul 
Stelian Urlan, îl ascultă o, vre
me, oarecum impasibil, apoi se 
interesează dacă a mai trecut 
pe la vreo solă, dacă sus. la 
Furceanca sau la tarlaua „între 
canale" s-a mai încercat pămîn- 
tul. Răspunsul inginerului a fost 
afirmativ și-, spre a ne convin
ge, i-am propus să ne deplasăm 
în cîmp, chiar l.a Furceanca, la 
cîțiva kilometri de sat.

Ăm ajuns repede la locul in
dicat, la o solă de 80 de hec
tare arată încă de cu toamnă, 
unde urmează să se însămînțeze 
lucerna și sfeclă furajeră. Fu
seserăm avertizați că vom găsi 
aici echipa de mecanizatori, 
pregătită să declanșeze lucrările 
de îndată ce pămintul ajunge 
la umiditatea optimă. Am găsit, 
intr-adevăr, tractoarele. Tracto
riști însă, niciunul. Unde erau 
ei la acea oră ? ! Nimeni nu 
știa. Abia peste o oră, sesizat 
probabil de prezența noastră, 
și-a făcut apariția Gheorghe 
Trandafir, șeful secției de me
canizare. S-a mirat și el că nu 
vede nici un tractorist în preaj
mă. Se lamentează vădit ener
vat : le-am spus de dimineață 
să vină aici... acum, unde-or fi, 
dom’le, unde or fi ?! Ia vezi 

dumneata nea Ciopleală, se a- 
dreseazâ el paznicului cîmpeari 
Marin Ciobanu : trage o fugă 
prin sat, pe unde-ai ști și în
cearcă, poate dai de vreunul î“.

Undeva, la marginea tarlalei, 
60 de țărani cooperatori au ieșit 
la strânsul resturilor vegetale; 
Bine organizați, ei fac o treabă 
bună. E prezent aici și inspec
torul administrativ Tudor Bănu- 
ță, de la Consiliul popular ju
dețean, trimis să răspundă per
sonal de CAP, pe tot timpul 
campaniei ; să urmărească și să 
sprijine direct desfășurarea în- 
sămînțărilor. i

Nu uităm însă pentru ce am 
venit. Pămintul pare bine uscat. 
Inginerul Fierbințeanu ia tem-1 
peratura solului : 7.5 grade Cel-; 
sius. Merge chiar și pentru po
rumb — conchide el —, păcat’ 
însă că pămintul e încă umed...i 
Și. spre a ne convinge, scormo-: 
nește adine, sub brazdă, și scoa
te o mină de pămînt. O strînge’ 
coooloș în palmă o aruncă hăt,; 
departe, peste tractoare, șl zice; 
ca ortul stăpîn pe meserie :< 
„pămintul se zgurește și se stri-' 
că ; n-am curajul să arunc să- ’ 
mînță. Poate peste o oră-dbuă, 
cred că, totuși, se pot băga trac
toarele la discuit." Inspectorul de< 
la județ înclină să-i dea, drep- ■ 
tate. Președintele CUASC-ului; 
este de părere că lucrarea poa-i 
te să înceapă imediat. Și aici, ’ 
și< la sola „între canale", și la. 
tarlaua din punctul Călărești, nu • 
mai trebuie admisă nici o amî- j 
nare. Pînă la lăsatul Șerif ar mai । 
fi vreo șapte ore bune de lucru, 
dar de unde să aduci traetoriș- ' 
tii ? ! în sfârșit, iată, că șe arată ; 
unul. Aflăm că vine de la pes
cuit ! ? Ne ocolește, nu știe unde 
să-și lase sculele de prins crăp- 
cenii... ;

Se încearcă, iată, cu discuitoa- 
rele, cu grapele cu . colți. Pămân
tul șe lucrează bine. Dacă se vor ; 
întoarce mecanizatorii, pînă la 
lăsatul întunericului sîntem asi- 1 
gurați că se vor pregăti cîteva 
zeci de hectare. Inginerul, pre
ședintele QUASC-uIui, inspec
torul de la județ devin brusc 
optimiști. Socotelile dumnealor , 
dau de înțeles că. lucrând cu. o 
viteză zilnică de 100 hectare, în • 
11 zile bune de lucru, adică pînă 
Ia 19 aprilie, la. CAP MoșteM 
însămînțările pot fi încheiate.

în secția de mecanizare încă ! 
se mai lucrează. însă. Ia repara
tul semănătorilor, chiar la repa
ratul tractoarelor. Deși repara
țiile trebuiau terminate demult. 
Demult trebuiau să fie organi
zați. să fi avut și carburanții, 

. și sămînta în taberele de cîmp. 
Faptele de pînă acum, nereali- 
zările, lasă impresia că oamenii 

. nu-s controlați și nici îndrumați 
cum” trebuie, că nu și-au asumat 
cu toată răspunderea soarta re- 

. coltei.
Timpul e înaintat, dar încă 

nu-i definitiv pierdut. La Moș
teni. ea si în celelalte CAP-uri 
din CUASC Videle. încă se poa- ■ 
te spera la producțiile planifi
cate. la nivelul cerințelor noii 
revoluții agrare. Cu o singură 
condiție : să se lucreze zi si 
noapte, în schimburi, să depă
șească, chiar să dubleze viteza 
zilnică, să execute lucrări de 
bună calitate.

MIMAI STĂNESCU ț

4 Flacăra - anul XXXVI - Nr. 15 (1 660) -10 aprilie 198?



NOUA REVOLUȚIE AGRARA
Numai cine n-a văzut nisipu

rile bătute de vînturi din vestul 
țării nu poate să-și imagineze 
prețul fiecărui știulete de po
rumb sau al unui spic de griu. 
în mod obișnuit, la Salonta, lu
mea ar trebui să se teamă că 
nu va obține de pe pămînturile 
sărace și nisipoase nici măcai 
atît cit a semănat. Dacă s-ai 
descurca mai greu, toți ar fi 
dispuși să-1 înțeleagă. Nisipul 
e nisip, vinturile puternice care 
usucă totul sînt neiertătoare 
ploile cad, ba, cind nu-ți trebuie, 
ba prea tîrziu. Și cu toate a- 
cestea, Cooperativa agricolă din 
Salonta este o . firmă de presti
giu intre soldații pămîntului. 
Atît de cunoscută. încît una din 
clădirile în care își are birourile 
pe o stradă din Salonta nu are 
nici măcar firmă. Nu o are pen
tru că nu-i trebuie. Pînă și co
piii orașului știu unde este se
diul cooperativei și te îndru
mă precis. Ba, chiar, te întreabă, 
la cel vechi sau la cel nou ? Cel 
vechi se află in centru, într-o 
clădire veche, ridicată pe vre
muri de un gospodar și nu im
presionează prin nimic. Cel 
nou, seamănă mai degrabă cu 
clădirea unui institut de cer
cetări în domeniu. „Nu firma 
contează, zice inginerul șef, ci 
producțiile. Ele te fac cunos
cut, ele îți aduc oameni și ele 
îți dau putere." Din această pă
rere simplă se poate vedea o 
atitudine care domină cam tot 
ce .se face la Salonta. Ea. por
nește de la faptul că oamenii 
de aici s-au învățat să privească 
totul sub semnul eficienței, nu 
al aparenței.

.Deși a apărut pe lume abia 
în anul 1971, ca rezultat al uni
ficării a trei cooperative din 
oraș, nu s-ar putea spune că nu 
există o experiență. Dimpotri
vă, de-a lungul anilor, au fost 
consemnate mai multe încercări 
de a pune rodul acestui pămînt 
capricios sub semnul eficienței. 

, Și linele au izbutit, parțial sau 

total, dar cele mai multe s-au 
izbit de^greutățile climei. Și cu 
toate acestea, din 1971, cînd 
conducerea celor trei cooperati
ve a fost preluată de Alexandru 
Czege, obrazul păminturilor us
cate din preajma Salontei a în
ceput să se schimbe văzînd cu 
ochii. O spun și conturile ban
care. De la 50 de milioane, pro
ducția globală din 1970 — a 
ajuns în 1986 la 160 de milioane. 
Ge s-a petrecut între timp ? „A 
început să se. contureze un profil 
de dezvoltare zoo-agro-indus- 
trial, în care zootehnia are un 
rol prioritar. Am debutat cu 
producții ridicate în sectorul

La Salonta — arta eficienței

vegetal care ne-au permis ace
leași creșteri în sectorul zooteh
nic. La rîndul său, sectorul zoo
tehnic contribuie cu necesarul 
de îngrășăminte organice la 
fertilizarea terenurilor. Fertili
zate, acestea asigură necesarul 
de furaje pentru zootehnie, plus 
b rezervă de 20—25%. Așa am 
putut realiza o creștere a efecti
velor, ajungînd la 4.500 de ca
pete de taurine, 25.000 de ovine 
și 300.000 de pașări. Prin asigu
rarea unor producții, vegetale 
mari; am putut să asigurăm 
hrană din belșug pentru anima
le, în așa fel, încît, să ajungem 
la 4 100 litri de lapte pe cap 
de vacă, 10,1 kilograme de lînă 
pe cap de oaie și la 246 de ouă 
de la fiecare găină." (Ing. Teo
dor Isăilă, inginer șef al coope
rativei). Cei de la Salonta au 

înțeles un lucru simplu. Că în
tr-o gospodărie, fie ea colectivă, 
fia. particulară, toate se învîrt 
în cerc. Ai pămînt bun, scoți 
recolte, ai recolte, crești anima
le, crești animale, poți să îngri
jești pămîntul, să-l îngrași și 
să-i ceri mai mult. Și au pornit 
la aplicarea acestui adevăr 
simplu nu de la vagoane cu în
grășăminte chimice, ci de la 
banalul și arhicunoscutul gunoi 
de grajd. Ei au fertilizat in fie
care an peste un sfert din su
prafața arabilă cu o sută de mii 
de tone de gunoi, reușind să 
obțină recolte aproape incredi
bile, deși jumătate din supra

fața arabilă e alcătuită din so
luri slab fertile, lăcoviștî și să- 
rături. Ce au putut, au scos și 
de pe pămînturile care nu dă
deau mai nimic. Ca să nu le pă
răsească și să rămînă pustii, au 
purces la semănarea sorgului 
pentru mături. Au pus la cala 
și un atelier de confecționare în 
care lucrează 120 de. oameni și 
care aduc țării un aport valutar 
de o jumătate de milion de do
lari. Deci, de pe un pămînt care 
pentru alții ar fi însemnat o 
mare belea, cei de la Salonta 
au ajuns să realizeze producții 
pentru export. Dar marile per
formanțe ale cooperativei sînt 
totuși la porumb și la griu. De 
pe un hectar, la Salonta au 
ieșit 23 103 kilograme porumb, 
8.073 kg griu și 220 de tone, sfe
clă furajeră. Dar pentru aceste 

producții se muncește, nu se 
glumește. Cine a întîrziat zece 
minute la program poate să 
plece acasă. Nimic nu se face 
după ureche și la întîmplare. 
Ca într-o mașinărie, fiecare om 
are un rost, o obligație și trebuie 
să și-o ducă pînă la bun sfîrșit. 
în medie, fiecare lucrează 340 
de zile pe an, varianta de la 
Salonta fiind foarte aproape de 
cea a muncii industriale. „Noi 
plătim concedii de odihnă pen
tru membrii cooperatori, ajutoa
re sociale, sporuri de vechime, 
dar îi și cerem omului să lu
creze ca în orice întreprindere", 
spunea inginerul șef al coope

rativei, un om care a lucrat aici 
vreme de cîteva decenii, făcînd 
parte dintr-o echipă omogenă în 
care președintele are rolul unui 
nucleu. Teodor Isăilă a lucrat, 
și la direcția județeană pentru 
agricultură, și în ministerul de 
resort, dar a preferat să se în
toarcă la cooperativa din Salon
ta. Pînă și-n această reîntoar
cere se află un adevăr extrem 
de important. De la cooperativă 
nu pleacă nimeni, pentru că nu 
are nici un interes să o facă. 
Dimpotrivă. Un loc se cîștigă 
și se păstrează cu multă sudoa
re. Și dacă ținem cont de fap
tul că, pe lingă sudoare, la mare 
preț este organizarea și inteli
gența, atunci avem deja o tră
sătură definitorie pentru un 
grup de oameni aflați acum la 
mare cinste între toți lucrătorii 

părțiîntului. La Salonta, în fie
care an, riscind cu curaj și răs
pundere, 32 la sută din produc
ția netă a fost alocată pentru 
dezvoltare. Un sector de cons
trucții, alcătuit din 100 de oa
meni și condus de un inginer a 
realizat toate investițiile. Cu 
canalele pentru desecat se’ iriga 
în perioadele secetoase, cu 70 
dc tractoare, 20 de camioane și 
78 de platforme trase de cai se 
lucrează pe brînci, de dimineața 
pînă seara, cu niște ambiții de 
natură să mire chiar si pe cei 
care se pricep la agricultură. Am
biția celor de la Salonta este să 
realizeze 25.000 tone cereale, 
5000 de litri de lapte de la fie
care vacă, 14 kilograme de lînă 
de la o oaie și 265 de ouă de la 
o găină. Cind îl iei în palmă și-î 
privești, pămintul pare să nu 
dea nimic. Dar cînd afli cum 
au apărut fabrica de nutrețuri, 
brutăria, serele, tot ceea ce le 
trebuie bunilor gospodări, începi 
să-i crezi. „Noi nu avem carbu
ranți să ne plimbăm pe la fa
bricile de nutrețuri. Am cons
truit una si nu mai alergăm în 
fiecare zi", spunea brigadierul 
Alexandru Soleai.

Ci impresionează la Salonta 
este organizarea. Ea este impe
cabilă și stă mereu sub semnul 
eficienței. Kadar Emerich are 
transporturile. El răspunde de 
tot ce se învîrte și se numește 
utilaj de transport și știe de 
fiecare roată și de fiecare om. 
Mesaroș Antal e cioban șef. Pe 
teritoriul său totul îi revine în 
întregime și de asta răspunde 
cu capul. Drept pentru care, 
fără să bată drumurile între 
turma și președinte, pentru 
aprobări și pentru sfaturi, își 
face datoria și organizează mun
ca sub semnul aceleiași eficien
te, devenite literă sfîntă. Asta 
a adus și celebritatea. Pentru, 
producția de porumb, cooperati
va din Salonta a primit titlul 
de Erou al Noii Revoluții A- 
grare.

CORNEL NISTORESCU ■

Noua civilizație în satul românesc
întîmplarea a făcut ca în 

urmă cu cîteva săptămîni să 
revăd în Arhiva națională de 
filme documentarul „Ultima 
generație de săraci". în ce con
stă valoarea deosebită a aces
tui film, mai ales în această 
primăvară cind sărbătorim îm
plinirea a 25 de ani de la în
cheierea cooperativizării agri
culturii în țara noastră ?

In primul rind pentru că o 
parte dintre imaginile acestui 
document cinematografic au 
fost filmate încă din luna au
gust 1949 cînd 110 familii de 
țărani săraci din comuna Pe
chea, județul Galați, puneau 
temelie uneia dintre primele 
cooperative agricole de produc
ție din țară. Astfel ’comuna, 
așa cum arată ea astăzi, cu 
artere de circulație asfaltate, 
blocuri de locuințe, școli și 
grădinițe noi. magazine și uni
tăți prestatoare de servicii, că
min cultural reprezentativ și 
baie comunală, într-un cuvînt 
cu tot ceea ce au astăzi comu
nele de frunte ale țării, demon
strează concret, cu puterea 
faptelor de netăgăduit, justețea 
politicii partidului nostru de 
cooperativizare și dezvoltare 
socialistă a agriculturii.

Bunăstarea de astăzi a gos
podarilor din Pechea este evi
dentă oricui. Iată, să ne oprim 
la cîteva cifre, poate nu cele 
mai semnificative dar suficient 
de elocvente pentru a demon
stra faptul că, odată cu creș
terea, an de an, a puterii eco
nomice a cooperativei agricole 
de producție, a crescut și bună
starea fiecărei familii. în anul 
trecut numai din gospodăriile 
personale ale membrilor coope
ratori s-au livrat fondului de 
stat 124 tone carne, 1 535 hec
tolitri lapte, 1,3 milioane ouă, 
72 tone legume, 56 tone fructe 
și alte produse. Și tot despre 
bunăstare îți vorbesc cele peste 
300 de case noi. cochete și trai
nice, construite în comună nu
mai în ultimile două decenii.

Am sosit în Pechea într-o zi 
obișnuită de lucru dintr-o pri
măvară nehotăfîtă. Vremea 
e totuși blîndă. Am văzut ghio
cei în mîinile unor copii care 
se duceau spre școală. „Flori 
pentru tovarășa..." îmi explică 
sobri' și plini de importanță 
doi elevi din clasa a doua, 
socotind că prin aceste cuvinte 
mi-au spus tot. Numele „tova
rășei"?! La ce să-mi trebuias
că mie ?! Este omul care de 
îndrumă pașii pe drumul cu
noașterii, al devenirii lor vii
toare. Flori și gînduri de recu
noștință. Aveam să le întîlnesc 
în ziua aceea la mai toți oa
menii din Pechea cu care am 
stat de vorbă. Recunoștință 

comuniștilor pentru lumina 
începutului, pentru neasemuita 
dezvoltare din- ultimile două 
decenii, pentru bunăstarea de 
astăzi, pentru certitudinea că 
pot cuteza spre noi victorii în 
viitorii ani.

Ne desparte o „generație" 
aproape de epopeea cooperati
vizării, acest vast eveniment 
istoric cu profunde reverberații 
în timp, prin ampla mișcare 
socială în care a fost antrenat 
un întreg popor. Niciodată nu 
se va scrie prea mult despre 
acest moment.

— Poate că am pășit șovăind 
la început, mi-a mărturisit Ion 
Negoiță’, Erou al Muncii So
cialiste, unul dintre cei dinții 
înscriși în cooperativă, apoi 
președinte al ei. Poate că am 
șovăit, deși eram încredințați 

Pledoarie pentru profesia de... țăran

că va fi mai bine. Dar trebuie 
să înțeleagă oricine că nu poți 
să calci apăsat și hotărît pe 
un „teren" nou unde nu știi 
ce te așteaptă ! Vă mai amin
tiți cum a coborît primul om 
pe Lună ? A pipăit mai întîi de 
cîteva ori solul cu virful pi
ciorului și apoi a făcut primii 
pași ! Nu vreau să fiu înțeles 
greșit. Nu căutam cărări ușoa
re spre bunăstare, spre civili
zație și belșug. Nu ! Le doream 
drepte și sigure, chiar dacă ele 
tăiau muntele pieptiș. A fost 
greu la început, de ce să nu 
recunoaștem. Dar ele nu ne 
speriau. Că doar pe drumuri 
grele călcasem toată viața. 
Aveam dîrzenie, aveam credin
ță în izbînda noastră. Pur și 
simplu am simțit după primii 
ani cum se ridică în fața noas
tră o pleoapă de zare limpede... 
De asta vreau să vă spun încă 
o dată. Am crezut că va fi mai 
bine intrînd în cooperativă, 
dar că vom ajunge atît de de
parte, adică, să facem din săra
cii de atunci milionarii de 
astăzi, nu ne-am gîndit. Ăsta-i 
adevărul. Nu eram în stare să 
privim atît de adînc în viitor !

Intr-adevăr, creșterile canti
tative și calitative sînt atît de 
mari și de spectaculoase, încît 
comparațiile cu acel timp al 
„începutului" abia dacă mai 
sînt posibile. Numai simpla lor 
enumerare îți conturează di

mensiunile uriașe ale revolu
ției prin care a trecut satul 
românesc în cei 25 de ani de 
agricultură socialistă, îți schi
țează succint coordonatele unei 
epoci unice în istoria milenară 
a patriei, cu toate atributele 
unei epopei al cărei erou prin
cipal este țăranul român.

Continui discuția cu Eroul 
Muncii Socialiste, Ion Negoiță, 
președintele C.A.P. Pechea, în 
timp ce străbateam comuna în- 
dreptîndu-ne spre noul sediu 
al cooperativei, o clădire im
punătoare ridicată în centrul 
civic. Amintesc despre filmul 
-document în care se vedeau 
casele mărunte, acoperite cu 
stuf și privesc în jurul meu. 
Gospodării bogate, așezate de o 
parte și de alta a șoselei, cu 
case mari verzi și portocalii.

galbene și albastre, cu acoperi
șuri din tablă zincată, cu zor
zoane ceramice și fel de fel de 
flori și chenare la uși și la fe
restre, la cerdacuri șl streșini. 
Lemnul mușcat de daltă ori 
încrustat din ferăstrău se răs- 
frînge în ritmuri și motive care 
îți vorbesc despre o anume 
dragoste a oamenilor de aici 
pentru frumCsul artistic, pen
tru dorința ca forma, culoarea 
și volumul să îneînte ochiul 
trecătorului și să-1 îmbie în 
curte, promlțîndu-i mîngîieri 
sufletești.

— In imagininile acelea ale 
„începutului" se văd oameni 
intrînd în zorii zilei, rîzînd, pe 
sub firma cooperativei. Era un 
obicei ?

— Da, în fiecare dimineață 
ne adunam la sediu, ne urcam 
în căruțe și porneam spre cîmp. 
Nu era prea greu. Eram cam 
două sute de brațe de muncă 
și aveam treizeci de căruțe. 
(Astăzi cooperativa agricolă din 
Pechea are 40 de camioane și 
tractoare rutiere. Cum să faci 
o comparație?!). Pămînturile 
noastre adunate la un loc for
mau „o moșie" de 280 hectare. 
Acum avem 7 000, dintre care 
2 800 vor fi irigate în acest an.

O investiție serioasă, dar 
cooperatorii din Pechea s-au 
bucurat permanent de ajutorul 
statului. Numai în ultimul cin
cinal au beneficiat de peste 55 

de milioane lei din fondurile 
statului, bani care puși alături 
de ambiția și hărnicia lor au 
făcut dn comuna natală o vatră 
a civilizației socialiste, cu evi
dente și vizibile trăsături urba
nistice.

— Aveați și sector zootehnic. 
Un cioban a fost filmat în mij
locul unei turme de oi.

— E Ghiță Podaru. Aveam o 
stână cu 150 de oi de toate ra
sele ; amestecătură cum se 
spune pe la noi, îmi răspunde 
Ion Negoiță. Astăzi, avem 
aproape 4 000 de oi numai din 
rasele țigaie și merinos. De la 
97 de taurine cîte aveam pa 
atunci, am ajuns acum la peste 
3 000, dintre, care 1 150 vaci și 
juninci. Numai din zootehnie 
obținem o producție anuală de 
32 milioane lei.

— Despre „industria" coope
rativei ce îmi puteți spune ?

— O simplă fierărie și o dul- 
gherie. Reparam căruțele, răs
punde Ion Negoiță, zîmbind 
nostalgic. Anul trecut numai 
din activitățile industriale, 
cooperativa a obținut venituri 
de peste 5 milioane lei. Pentru 
acest an ne-am planificat o 
producție industrială de 11 mi
lioane.

— Deci și în acest sector de 
activitate se poate face doar o 
comparație... sentimentală, am 
observat eu.

— Am să ofer posibilitatea 
să faceți și una exactă. Este 
vorba de averea obștească a 
cooperativei noastre. Atunci, 
cînd am pus noi tot ce aveam 
pe hîrtie, am tras linie și am 
adunat, a rezultat că aveam o 
avere obștească în valoare de 
153 mii lei. Astăzi ea se ridică 
la 103 milioane lei. Deci, adau
gă el, averea obștească a cres
cut. de 673 de ori.

— Se poate spune, adaug eu 
prinzînd gustul înmulțirilor și 
împărțirilor, că în fiecare an a 
crescut de cîte 18 ori.

— Nu aceasta doream să cal
culați, îmi atrage atenția, zîm
bind Ion Negoiță. (Este obișnuit 
cu reporterii de orice gen. De 
obicei vorbește liber. Cifrele și 
datele Ie are adînc încrustate 
pe „răbojul" memoriei.) Aș fi 
vrut să aflați cîți litri de su

doare omenească se „cuprind" 
în fiecare metru pătrat din cele 
7 600 de hectare de pămînt pen
tru ca averea obștească a coo
perativei să .crească de 673 
de ori ?

Intr-adevăr de treizeci și opt 
de ani pechenil, oamenii aceș
tia de pe Valea Suhurluiului, 
de cum prinde a se lumina de 
ziuă, stau față în față cu ră
săritul soarelui, aplecați asupra 
uneltelor și bihecuvîntînd pă
mîntul cu sudoarea lor. Valea 
rea — așa era cunoscută dato
rită deselor revărsări peste cul
turi — a fost „îmblinzită" prin 
lucrări de drenare și oferă as
tăzi peisajul unei văi a belșu
gului, cu renumite grădini de 
legume și lucerniere. Dealul 
Lupelor, lutos și plin de rave- 
ne, a fost lucrat, în terase și 
cultivat cu viță de vie. Coope
rativa din Pechea deține acum 
o adevărată podgorie — peste 
850 de hectare — numai pe 
versanți și dealuri pe care, altă 
dată. creștea doar pelinul și 
luminări ca.

— Importante nu sînt cifrele, 
intervine Ion Negoiță ca să mă 
scoată din gîndurile mele. Im
portant este faptul că în acești 
ani țăranii au învățat mecani
zarea, chimizarea, organizarea 
științifică a producției șl a 
muncii lor, tehnologii noi în 
agricultură. Au înțeles că ve
niturile se pot scoate nu numai 
muncind pămîntul, ci și din 
zootehnie, din mica industrie, 
din prestații de servicii. Și asta 
înseamnă că facem pași siguri 
pe drumul noii revoluții agrare.

— Ai dreptate. E poate cel 
mai important cîștig al acestor 
ani !

— Nu, mă contrazice el din 
nou. (încep să-1 suspectez că 
are mania contrazicerii.) Cel 
mai important cîștig al acestor 
25 de ani este faptul că țăra
nul," oniul de „profesie țăran", 
a înțeles că pe umerii lui apa
să o mare răspundere. Atunci 
muncea pentru a produce pli
nea lui și a familiei sale. As
tăzi știe că muncește ca să pro- 
după pîinea întregii națiuni.

Mi-am amintit de cuvintele 
acestui om, de profesie țăran, 
veteran al bătăliilor purtate de 
cooperatorii din Pechea pentru 
a smulge an de an pămîntului 
roade tot mai bogate, cîteva 
ore mai tîrziu. cînd în adunarea 
generală cooperatorii și-au ex
primat hotărîrea lor fermă ca 
în acest an, prin nivelul pro
ducțiilor realizate, să adauge 
cooperativei lor. la numeroasele 
ordine și medalii conferite de 
conducerea partidului și statu
lui nostru, și înaltul titlu de 
„Erou al Noii Revoluții Agrare".

MIRCEA IONESCU ■

Flacăra - anul XXXVI - Nr. 15 (1 660) - 10 aprilie 1987 I



GALERIA PERSONALITĂȚILOR MUNCII

Avuția țării o dă producția

Aur de

Mama Ioana
îmi vine să-i spun „mama 

Ioana". Are vorbă domoală și 
gesturi încărcate de căldură. 
Zimbește sfielnic și vorbește cu 
stînjeneală despre ea. în urmă-i 
se-ntinde o viață întreagă de 
om. O viață de femeie. Dar o 
femeie aparte, hotărîtă, energică, 
altfel decît o arată înfățișarea. 
Mai are doar trei luni pînă va 
ieși la pensie. Dacă aș fi zărit-o 
pe stradă, mi-aș fi zis că lu
crează într-o brutărie ori în- 
tr-un laborator de cofetărie. E 
puțin greoaie și nu mai calcă 
așa ușor ca în • tinerețe. îi pri
vesc șorțul cel mare și cauciucat 
ce-i protejează salopeta. Nu e 
■șorț de gospodină. E șorț de su
dor. își inci^ețește fruntea atunci 
cînd e să-și amintească ceva. 
Nu pentru că i-ar veni greu, e 
tare sprintenă la minte, ci pen
tru că i se pare, cîteodată, că 
nu ea este aceea care a făcut 
toate acele năzdrăvănii, nu ea 
este aceea care a dat dovadă — 
ani și ani — de atîta curaj. La 
Broșteni, satul ei de baștină, 
trecea drept un copil cuminte și 
ascultător. *Se ducea cu vacile, 
făcea de mîncare pentru părinții 
plecați la cîmp și străbatea 
sprintenă potecile strivite de ar
șiță pentru ■ a duoe bucatele, în 
miez de zi, la arie. Dar s-a re
voltat atunci cînd i s-a spus că 
școala nu-i de ea. A zis că se-n- 
scrie singură și așa a făcut. La 
18 ani și-a luat hamul și praștia 
și s-a dus să lucreze la Șantie
rul naval din Turnu Severin. Ca 
vopsitoare. N-avea cum să fie 
greu, era învățată ea cu munci 
mai aspre. Se întîmpla asta prin 
’50. După doi ani, s-a deschis un 
curs de calificare pentru mese
ria de sudor. Mama Ioana — pe 
atunci o fată de douăzeci de ani, 
frumoasă și timidă — s-a în
scris și ea. A învățat bine mese
ria. Și a devenit sudor de vas. 
Numai o singură femeie înain
tea ei încercase acest lucru, dar 
a abandonat repede. Ioana, însă, 
a lucrai pe nave peste două de
cenii. Fără să blesteme nici în 
gînd usturimea vîntului ' sau 
fierbințeala de cuptor a fierului 
încins de soarele verii. Ca un 
bărbat adevărat. Ca un muncitor 
exemplar. Ca un om al Șantie
rului — acest colectiv ca o fa
milie mare și unită de aceleași 
visuri. Prin mîinile Ioanei au 
trecut primele nave maritime 
construite la Severin. Le privea 
pornind spre larg și se gîndea 
că tot așa se vor duce și ' copiii 
ei în lumea cea mare. între 
timp se căsătorise cu Radu, e- 
lectrician de mină-ntîi, și aveau 
împreună doi băieți. Au crescut 
băieții și, așa cum s-a • gîndit 
Ioana, au plecat care încotro. 
Cel mic e ofițer, iar cel mare, 
profesor de matematică, a fost 
repartizat 'la Vaslui. ’ Ioana și 
Radu au rămas în căsuța lor, 
pe care și-au durăt-o încă din 
primii ani de căsnicie. O casă 
care a fost, vreme îndelungată 
(și încă mai este) martora unul 
program care poate să pară mo
noton : cei doi soți se trezesc de 
cu ziuă, astfel încît la ora șase 
sînt, de mină (da, da !, și acum

Dunăre
’ tot de mină vin) la poarta șan

tierului. N-am întîrziat niciodată 
în toți cei 37 de ani de cînd 
muncesc aici — zice mama Ioa
na. Nici n-aș fi' putut. Aveam 
impresia că s-ar fi uitat lumea 
după mine și m-ar fi vorbit de 
rău în spate. După lucru — a- 
casă, la multele treburi ale gos
podăriei. N-a fost greu ? Chiar 
dacă, uneori, plecam mai obosi
tă de-acasă, cînd vedeam că se 
luminează și iese soarele din 
Dunăre, îmi trecea orice urmă 
de osteneală.

— Cu astfel de oameni a a- 
juns Șantierul naval din Drobe- 
ta-Turnu Severin să obțină re
zultatele cu care se mindrește 
astăzi — spune tovarășul Con
stantin Galbenu, președintele 
comitetului sindical. Oameni de 
suflet, atașați pînă la jertfă, 
dacă li s-ar fi cerut, bunului 
mers al treburilor de-aici. Desi
gur, un mare colectiv muncito
resc se sudează în timp. Dar, în 
tot acest timp, tot de oameni 
adevărați ai nevoie. Cum e Ioa
na Ivănescu, cum e soțul său, 
muncitor cu categoria a șaptea 
specială, cum sînt atiția alții...

Așa ajungi să 
n-ai absențe nemotivate

Tot în ’50, odată cu Ioana, a 
venit în Șantier și Iile Drăgo- 
toniu. Tot copil de la țară. De 
cum l-am auzit deschizînd gura 
și rostind primele cuvinte, 
mi-am dat seama că am în față 
unul din acei povestitori înnăs
cuti, unul dintre acei înțelepți 
care au priceput multe din viață 
și știu să destăinuie cele aflate. 
Așa că, spre a-i prinde cu fide
litate cuvintele, am folosit, fără 
știrea sa, pentru a nu-I tulbura, 
banda magnetică. Iată transcrie
rea ei :

„Chiar dacă știi că ți-a fost 
greu traiul, tot nu se cuvine să 
vorbești urît despre ălea prin 
care-ai trecut. Uite, eu nu des
pre greutățile copilăriei îmi a- 
duc aminte — deși au fost, că 
cinci copii au avut de crescut, 
din puținul lor, părinții —, ci 
despre ce-am simțit că era bine 
și mă ferioea. Noj, frații, ne în
treceam care se scoală mai de
vreme, mai ales primăvara, pen
tru că primul trezit fugea în 
curte să caute vreun miel nou 
născut. Șl dacă-1 găsea, avea 
voie să-i pună ce nume voia și 
să-1 împodobească, să-i pună 
ciucuri roșii, și să se joace cu 
el. Nu găseam prea mulți miei, 
că n-aveam turmă de oi, ci doar 
cîteva, pe lingă casă, dar așa am 
învățat să ne sculăm cu noap- 
tea-n cap, și nu posomoriți, ci 
veseli și cu chef de treabă. Ziua 
ne părea prea scurtă pentru cîte 
treburi aveam de făcut. în zori 
plecam cu vitele, apoi mergeam 
la școală, ne întorceam, ne du
ceam tot la vite, rînearn, le dă
deam de mîncare și abia după 
aia treceam la lecții, făr’ să ne 
mîie nimeni de la spate. Cînd, 
pe seară, mai Ieșeam la joacă, 
se auzea, din depărtare, glasul 
tatii : masa ! Dacă nu te gră
beai, nu mai apucai nimic de 
mîncare. Cam așa se trăia la 
Halînga. Tata muncea la depou.

Om sever, în fața căruia mi-am 
plecat privirea pînă cînd s-a 
dus de pe lume, la 85 de ani. 
El nu m-a lăsat să mă fac me
canic de locomotivă. Mi-a zis 
că e meserie grea și murdară, 
ești mereu plin de cărbune. Mai 
bine pe cimp, in aer liber. Și 
am început să lucrez la plug. 
Luam 20 de lei după ce mun
ceam zi lumină. Nu eram prea 
voinic, în armată cîntăream 48 de 
kile. M-am pus pe săpat șanțu
ri, cu tîrnăcopul. într-o zi, cînd 
m-am oprit nițel să mănînc, am 
adormit, eram sleit de vlagă, și 
adormit am’ rămas pînă spre 
seară, cînd m-a trezit mama și 
mi-a spus că nu sînt clădit pen
tru astfel de munci. Dar pentru 
care ? O rudă m-a învățat că ar 
fi bine să merg la oraș, la Șan
tierul naval, că e-nevoie de 
muncitori. M-am dus. Multe pe
rechi de bocanci am rupt eu pe 
drumurile astea ! Făceam zilnic 
16 kilometri, fie iarnă, fie vară, 
ca să ajung la timp la șantier 
și să mă întorc mai iute aca
să, că mai aveam și acolo de 
treabă. Și tot pe jos. Și-n 54, 
cînd erau nămeții de doi metri, 
eu tot am fost la timp la muncă. 
Fără un minut de întîrziere. Și 
ce lucram ? La cărat table. 
Muncă grea și ne calificată. Un 
maistor bătrin (că mereu m-au 
sfătuit de bine bătrînii) zice — 
mergi, mă, la nituri, că e mai 
ușor pentru unu’ slab ca tine. 
Da’ vezi că o să lucrezi cu unu’ 
Vociulean, de nu-i intră nimeni 
în voie. Tu muncește și vezi-ti 
de treabă. Așa am făcut. Și 
n-am avut nici o discuție cu 
meșterul ăla de-i speriase pe 
toți. După un timp, tot un om 
bătrîn m-a povățuit : învață și 
tu o meserie ca lumea, nituitul 
nu-i meserie. Fă-te instalator, 
că nu prea sînt, și asta e 
bună și-n fabrică și-n ci- 
vilie, adică dacă ți-o veni 
să mergi în altă parte. M-am 
recalificat și am devenit insta
lator. Am furat meserie, cum se 
zice. N-aveam voie să pun mîna 
pe planul pe oare-1 avea mais
trul. Dar trăgeam cu ochiul. 
Pînă la urmă am prins-o și, tot- 
așa, cu muncă multă, m-am vă
zut și cu brățara de aur pe 
mî'nă. Din ’70 sînt șef de echipă. 
Iar de la mine au plecat destui 
ca șefi de echipă. Sînt bun și 
înțelegător, dar nu cu leneșii. 
Ei n-au ce căuta între noi, între 
șantieriști. Am asudat și asudăm 
ca să facem lucruri ca lumea_, 
să facem cinste Șantierului și 
nu permitem nimănui să ne 
strice firma. Meserie nu poți în
văța dacă nu ți-e dragă. Atunci 
ci ne! o iubești — uiți și de somn 
și de distracții, de toate alea. 
Numai de muncă nu. Așa ajungi 
să n-ai nici o absență nemotiva
tă. Dar ce zic eu absență ?, nici 
o clipă de întîrziere. Programul 
de viață este reglat după cel de 
muncă. Și dacă nu ești mîndru 
că lucrezi aici, printre oameni 
care au pus clădirea de nave 
mai presus de orice, du-te în 
altă parte, dacă ți se poate da 
voie undeva să privești cu indi
ferență la eforturile din jur. 
M-am lungit eu cu vorba, dar 
asta pentru că mi-e dragă mun
ca de navalist și mi-s dragi ti
nerii pe care-i văd pasionați și 
neosteniți. Eu, ca instalator, am 
călătorit mult pe Dunăre și pe 
mare, cu navele-n probă. Mi s-a 
propus să rămîn navigator. Era 
frumos, nimic de zis. Dar dacă 
nu știu eu că mîinile astea au 
dat ceva din'ele oamenilor, par
că nu sînt mulțumit și liniștit. 
Așa că tot aici m-am întors. 
Printre ai mei. Printre oamenii 
între care m-am simțit mereu 

ca în propria-mi familie".
— Poate că e interesant de 

văzut și ce specialiști au creat 
virstnicii Șantierului nostru — 
continuă Constantin Galbenu —, 
care e modul lor de a gîndi...

Viața pe scurt 
a unui mare campion 
Pornind de la acest îndemn 

am ajuns să-1 cunosc pe Cornel 
Drinceanu. A venit la Șantier, 
ca ucenic, la vremea cînd Ilie 
Drăgotoniu era deja șef de e- 
ehipă, iar Ioana Ivănescu avea 
20 de ani muncă. Un fel de co
pil al lor. Sudor, dar nu unul 
oarecare. Drept e că a și avut 
de Ia cine învăța meserie. A 
fost în echipa lui Ion Țintaș, 
chiar ucenicul acestuia, fn ’78, 
cînd la Drobeta-Turnu Severin 
a avut loc finala primei olim
piade a sudorilor, Cornel s-a 
număraț printre spectatori. De 
atunci, a participat an de an la 
aceste concursuri. în ’79 ajunge 
în finală, la Brăila, și iese al 
unsprezecelea. Un an mai tîrziu, 
la Satu Mare, primește un pre
miu special. în '81, la Constan
ța, iese pe primul loc la catego
ria lui de virstă (sub 26 de ani). 
Și, dA-atunci, e mereu printre 
primii, pînă cînd, fostul campion 
de juniori devine, în ’84, la 
București, și campion de seniori. 
Cel mai bun sudor din țară ! 
Cîți dintre cei care vor fi asis
tat Ia concurs au știut că acest 
tînăr merge, de cîte ori are 
timp, pe la liceu, asistînd la 
cursuri, că se consultă cu spe
cialiștii șantierului atunci cînd 
îi e ceva neclar și că este în 
permanență ajutat, ba chiar lău
dat pentru setea lui de cunoaș
tere ? în urmă cu trei ani, a de
venit cel mai tînăr șef de echipă 
din Șantierul naval. I-au fost 
încredințați spre formare elevi 
ai școlii profesionale. Și el i-a 
ajutat, cu gîndul la felul în care 
fusese, la rîndu-i, primit printre 
veteranii întreprinderii. Azi, la 
32 de ani, tată a patru copii — 
pe ale căror carnete C.E.C. sînt 
înscrise toate sumele de bani 
rezultate din premiile obținute 
de tatăl lor la olimpiadele pe 
meserii — Cornel Drînceanu se 
simte — și este — un om rea

lizat. Un om al Șantierului. Iub:t 
și admirat de cei din preajmă. 
Consultat. Asumîndu-și ’ însem
nate răspunderi. Posesor, și el, 
al brățării de aur oe încununea
ză încheieturile miinilor harnice 
și pricepute.

★
Numai cel care n-a avut pri

lejul să privească soarele rosto- 
golindu-se — în zori sau spre 
asfințit — deasupra oglinzii Flu
viului nu poate pricepe ce simt 
oamenii care-și sporesc puterile 
privind nașterea dimineților sau 
blinda așternere a înserării. Dar 
cei trăiti în mal de Dunăre știu. 
Și mai știu că munca pe cate o 
depun între două momente ale 
zilei nu face altceva decît să-i 
înnobileze. Aș fi putut vorbi pe 
larg despre bunele rezultate ob
ținute la majoritatea indicatori
lor de către Șantierul naval de 
la Drobeta-Turnu Severin. Am 
preferat — sperînd că toate a- 
ceste împliniri sînt de la sine 
înțelese atîta timp cît acolo lu
crează oameni de felul celor pe 
care vi i-am prezentat — să ofer 
cititorilor schița unui posibil ta
blou de familie, emblematic 
pentru întregul colectiv. Fără 
să fie rude, cei trei despre care 
v-am vorbit, aleși dintre eei 
foarte mulți pe care i-am cunos
cut acolo, sugerează forța și e- 
lanul unui impresionant număr 
de oameni. Oameni ale căror 
brățări de aur, de care nu vor 
a se despărți vreodată, își spo
resc strălucirea oglindindu-se-n 
Dunăre, Miini ce aștern incon- 
fundabile amprente pe navele 
deasupra cărora străjuiește tri
colorul. Vorbind despre aceste 
însemne ale dăruirii în muncă, 
Ilie Drăgotoniu, fermecătorul 
povestitor, a zis, cu vorba-i pli
nă de tilc : sînt brățări din aur 
de Dunăre. Cel mai strălucitor 
dintre toate metalele de preț de 
care am eu știință.

N-am putut, privindu-1, mai 
apoi, în toiul lucrului, văzîndu-1 
mîinile puternice și agile, să 
nu-1 cred. Mai ales că peste Du
năre se preumbla, asfințind, un 
soare ce. poleia totul — oameni 
și nave.

DAN MUCENIC H 
Fotografii de 

VICTOR RADULESCU ■
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reală, adică producția fizică!

Despre cabluri, 
dar mai ales 

despre oameni

Abia se deschisese întreprin
derea și intrase în funcțiune și 
secția de care răspunde el, unde 
se produc cabluri neizolate. In
tr-o zi, în timpul pauzei pentru 
masă, unul dintre muncitorii din 
secția lui a luat un tambur de 
lemn, dintr-acelea pe care se 
înfășoară cablurile, și l-a așezat 
în picioare, tamburul acela de 
dimensiuni mici venea ca o 
măsuță rotundă iar omul s-a 
așezat și el dinaintea tăbliei de 
scânduri parcă obosit, parcă 
tocmai atunci ar fi sosit de la 
un drum lung. Din desaga pe 
care o ținea pe genunchi a scos 
piine, slană, ceapă, le scotea 
din întunericul de cîrpă al trais
tei lui cu o mișcare domoală 
dar sigură, deloc șovăielnică, de 
parcă omul s-ar fi simțit chiar 
acasă la el. In clipele acelea, 
lui Vasile Cărbunaru i-a trecut 
prin minte că, iată, este chiar 
adevărat ce se spune uneori, că 
țăranii, atunci cînd mănîncă, 
parcă ar săvîrși un ritual. Omul 
acela era un țăran de prin Ma
ramureș ajuns muncitor în în
treprindere de vreo cîteva zile. 
Iar Vasile Cărbunaru credea că 
o să-l poată contempla în con
tinuare cum începe să mănînce 
tihnit, cu gîndul poate la copiii 
lui, la treburile lui de pe-acasă, 
și atent să nu risipească nici o 
fărimitură de piine. Insă n-a 
fost să fie așa. Omul a scos din 
desagă si o sticlă de palincă, și 
înfigînd cuțitul in lemnul tam
burului cu un gest larg, l-a 
privit drept în ochi și i-a spus : 
meștere, dacă nu vii să mănînci 
și să bei cu mine, te tai. în 
prima clipă, a încremenit. In 
clipa următoare, însă, a avut 
norocul să găsească o replică 
potrivită și forța cuvintelor n-a 
fost mai mică decît dacă el s-ar 
fi dus să răstoarne, cu piciorul, 
masa improvizată.

De aici am plecat, zice Vasile 
Cărbunaru. Crearea unei indus
trii noi și puternice la Bistrița 
a însemnat, ca pretutindeni, 
mai întîi formarea oamenilor. 
Iar un muncitor bun nu se face 
mai ușor decît se construiește o 
fabrică. 

pic prea tîrziu ca să mai vrea 
să fie șubinginer. In timp ce se 
lupta cu absențele nemotivate 
pe care unii încercau să le,mo
tiveze spunind că ei au și pă- 
mint de lucrat sau vite de cres
cut, în fabrică se organizau 
cursuri de calificare, apoi de 
perfecționare, și e adevărat că 
greu, dar e la fel de adevărat 
că sigur, oamenii s-au deprins 
cu noul lor statut. Scăderea 
fluctuației a fost un semn de 
bun augur. Oamenii ințelese- 
seră, cei care înțeleseseră, că 
munca în industrie nu poate fi 
o ocupație sezonieră. Și la urma 
urmei cu ei, nu cu alții, zice 
Vasile Cărbunaru, secția și-a 
modernizat permanent utilajele, 
crescînd substanțial productivi
tatea, micșorind efortul fizic 
pînă într-atît, încît el a devenit 
minim, asigurînd produselor fa
bricate aici o calitate superioa
ră. Mai mult de jumătate din 
producția întreprinderii fiind 
destinată exportului.

Pentru Vasile Cărbunaru, ceea 
ce a învățat el, mai demult, la 
Săvinești, este o lecție care nu 
se uită niciodată. Acolo a de
prins virtuțile unui muncitor 
adevărat și din acest fapt n-a 
făcut niciodată un secret. Dim
potrivă, a spus-o tuturor, cu 
mîndrie. Cum zice el, la Bistri
ța a venit de acolo unde nu 
era permisă nici o abatere. Za
darnic au încercat unii să-1 facă 
să creadă că abaterile sînt per
mise, totuși. Vasile Cărbunaru 
le cerea să-și facă datoria, atîta 
tot, dar unii au crezut că pot 
să-1 facă să renunțe la această 
pretenție trimițîndu-i foarte 
curajoase anonime. Nu le-a dat 
cui ar fi putut să afle, în cele 
din urmă, cine le-a scris. Dar 
într-un timp a cerut directoru
lui Valeriu Bodean să-1 schim
be, . să nu mai răspundă de sec
ție. Directorul n-a acceptat. Iar 
Vasile Cărbunaru a continuat 
lupta și a cîștigat-o, în cele din 
urmă. Cînd i-au fost tăiate niște 
cabluri electrice la mașina lui, 
Dacia 1 300, ca miliția să-1 poată 
amenda că merge fără faruri, 
și-a reparat cablurile acelea și-a 
rămas optimist ca și atunci cînd 
la vreo oră din noapte primea 
telefon și cineva încerca, de la 
celălalt capăt al firului, să-1 
facă să-și iasă din sărite. Dar 
toate astea au trecut, zice el. 
Au trecut, am zice noi, dar ele 
pot face parte dintr-o istorie a 
întreprinderii.

Acum vreo cîțiva ani. la vreo 
40 de kilometri de Bistrița se 
montau niște linii electrice cu 
cabluri făcute chiar de între
prinderea lor, mai exact chiar 
de secția condusă de Vasile 
Cărbunaru. Șeful lucrării i-a 
dat telefon, i-a spus că există 
niște defecțiuni ale cablurilor șl 
eă-1 roagă să-1 ajute. „Am luat 
un microbuz, își amintește el, 
și-am plecat cu 10 oameni din 
schimbul întîi să vedem despre 
ce- e vorba. Cablurile pe care le 
facem noi au un miez de oțel 
iar deasupra vine aluminiu. Ei 
bine, cablurile acelea nu aveau 
niște marcaje corespunzătoare 
și se putea crede că o parte din 
ele nu au miez de oțel. Cum se 
știe, electricienii trec pe un fel 
de cărucioare, pe cabluri. între 
un stîlp și altul, la o înălțime 
de cîteva zeci de metri, și e ușor 
să ne închipuim ce s-ar întîm- 
pla dacă un cablu s-ar rupe 
atunci. Cum încă nu erau mon
tate pe stîlpi, cablurile acelea 
întinse pe zăpadă, pe o distanță 
de vreo 6—7 kilometri, au fost 
luate la mină, metru cu metru, 
și verificate marcajele. Sigur 
că n-a fost o muncă prea plă
cută. Dar era vorba despre o 
neglijență în munca noastră, nu 
ă altora. La întoarcere, cei 10, 
printre care Teodor Motocna, 
Valentin Andreica, lacob Suciu, 
au povestit tuturor celor din 
secția noastră ce lucraseră ei 
în ziua aceea. A fost o lecție.pe 
care n-a uitat-o nimenP1.
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Investiția - un loc al 
intereselor comune

La marginea Capitalei, între 
Dîmbovița și comuna Glina smt 
în curs de desfășurare lucrările 
de construcții ale Stației de 
epurare ape uzate a municipiu
lui București. Cîteva amănunte 
despre această importantă in
vestiție, cu repercusiuni dintre 
cele mai importante asupra me
diului zonei înconjurătoare pri
mim de la inginerul Andrei 
Anastasiu, directorul tehnic al 
I.C.A.B., beneficiara lucrării.

— Stația de epurare va fi prin
tre cele mai mari din Europa,, 
comparabilă cu cea a Parisului 
și a' Moscovei. Stația va prelu
cra întregul debit de ape uzate 
ale municipiului, ape menajere 
și industriale, inclusiv cele plu
viale, debite între 22,5 și 45 
metri cubi pe secundă, maximul 
fiind cel din zilele ploioase. Sta
ția de epurare Glina, cum i se 
mai spune, face parte dintr-un 
complex de lucrări : amenajarea 
Dîmboviței și a magistralelor 
de canalizare, portul de agre
ment și transport din amontele 
stației, amenajarea rîului Argeș 
dintre Crivina și Budești, un 
canal magistral care va duce 
apa de la stație în sectorul 
amintit al Argeșului și care va 
avea un debit de 8 metri cubi 
pe secundă și un sistem de iri
gații pentru 50 de mii hectare 
între Glina și Budești, care va 
funcționa cu apă epurată de 
stație. Ca urmare a epurării 
apelor va rezulta într-un an un 
milion de tone de nămol, ce va 
putea fi folosit, probabil, ca în- 
grășămint pentru agricultură, la 
fertilizarea unor soluri sărătu- 
roase. Din cele cîteva date pe 
care vi le-am oferit, cred că a 
rezultat că este vorba de o lu
crare de anvergură tehnică și 
de interes major economic și 
cetățenesc.

— Din punctul de vedere al 
beneficiarului ce probleme vă 
ridică această investiție ?

— înainte de a trece la aceste 
probleme, aș vrea să subliniez 
un aspect, important pentru ac
tivitatea de viitor. Stația epu
rează și apele industriale ori 
este extrem de important ca ele 
să nu conțină substanțe toxica 
și metale grele decît în limitele 
parametrilor stabiliți. In caz 
contrar, ele vor distruge bacte
riile aerobe care participă la 
procesul teh^blogic. Refacerea 
lor durează minimum 3 luni, 
timp în care stația nu epurează, 
e practic scoasă din funcțiune. 
Apa destinată irigațiilor nu 
poate fi folosită. Deci, la terme
nul de punere în funcțiune al 
stației, sfirșitul trimestrului I 
1989, stațiile de preepufare in
dustrială ale întreprinderilor 
bucureștcne trebuie să fie în 
perfectă stare de funcționare. 
Și acum despre investiția pro- 
priu-zisă. Problemele care ne 
frămîntă sînt legate de termene 
și de calitatea lucrărilor.
' — Să începem cu termenele, 
pentru că am înțeles că stația 
face parte dintr-un complex de 
lucrări legate funcțional între 
ele, funcționarea uneia fiind 
condiționată de a celorlalte.

— în privința termenului de 
punere în funcțiune persistă O 
oarecare îngrijorare. Valoarea 
lucrărilor de construcții-montaj 
este de 2 200 milioane lei. o va
loare importantă. Lucrările au 
început spre sfirșitul anului 
1985, an în care s-au realizat 

10 milioane. în 1986 s-au reali
zat 100 milioane. Pentru anul 
acesta planul a fost mărit de la 
250 la.400 milioane, urmind ca 
in anul viitor să se realizeze 1 
miliard. Dacă scădem aceste 
sume din total, pentru primul 
trimestru al anului 1989, trimes
tru la sfirșitul căruia trebuie ca 
stația să intre în funcțiune, vor 
cămine de executat lucrări în 
valoare de 700 milioane, din 
care 400 milioane construcții. 
Deci, într-un trimestru de iarnă 
■vor trebui executate lucrări de 
valoare mare, îndeosebi finisaje. 
Această problemă este bineînțe
les și în atenția constructorului, 
Centrala construcții industriale 
și antrepriză generală București. 
C.C.I.A.G. București este un 
constructor cu multă experiență, 
are o carte de vizită mai mult 
decît onorantă. însă după păre
rea noastră lucrările ar fi fost 
bine să fie mai avansate la ora 
aceasta. »

— Și a doua problemă, calita
tea ?

— Lucrarea este unică în felul 
ei și impune condiții de calitate 
stricte. Să ne gîndim că aproape 
toate obiectele sînt deosebite 
atît ca mărime cit și ca modali
tate de execuție. Un bazin de 
aerare este mai mare decît un 
teren de fotbal. Fermentatoarele 
sînt construcții de beton armat 
monolit. în formă de ou și 
înalte cît un bloc cu 10 etaje. 
Infiltrațiile și exfiltrațiile nu 
pot fi admise sub nici o formă. 
O eventuală greșeală de execu
ție va fi foarte greu de reme
diat pe parcurs. împreună cu 
constructorul am luat măsuri de 
verificare și control pe toată 
durata execuției pentru a înlă
tura orice surpriză neplăcută. 
Deci toată grija din partea tu- 
turora-, în ceea ce ne privește, 
am organizat o echipă de di- 
riginți cu experiență pentru a 
urmări calitatea lucrărilor cu 
maximă exigență. Fiecare obiect 
are un caiet de sarcini detaliat, 
care cuprinde condițiile de cali
tate, funcțiunile tehnologice, 
etc. Spre deosebire de alte si
tuații. cînd construcția îmbracă 
și adăpostește o tehnologie, în 
cazul nostru obiectul de con
strucție. este în același timp 
obiect tehnologic. Un amănunt 
important — stația este inde
pendentă energetic. In urma 
prelucrării apelor uzate se ob
ține prin procesul tehnologic 
biogaz care asigură necesarul 
de energie al stației.

Ne deplasăm pe șantierul de 
la Glina pentru a consemna și 
punctul de vedere al constructo
rului. Vorbim cu inginerul 
Mihai Vasile, șeful brigăzii, E 
un inginer tînăr. a absolvit fa
cultatea de construcții civile și 
industriale a Institutului de 
Construcții București în anul 
1979, însă are deja în urmă lu
crări care-1 îndreptățesc să se 
considere constructor cu expe
riență. Calm, atent. Nu seamănă 
cu portretul de constructor în
deobște popularizat prin filme, 
care strigă în telefon și dă trei 
dispoziții pe minut. într-o stare 
de permanență agitație. Ii pre
zentăm tema : termene, calitate.

— în ceea ce privește terme
nele, doar la prima vedere 
sîntem în urmă. Graficul de lu
cru pe care l-am gîndît are în 
•vedere termenul de punere în 
funcțiune. Lucrarea are unele 

obiecte ca mărime și tehnologie 
de execuție cu caracter de uni
cat și cu grad de repetabilitate 
mare. Obiectele principale sînt 
decantoarele secundare, decan- 
toarele primare, bazinele de 
aerare și fermentatoarele. E mai 
greu pinâ se pune la punct teh
nologia pentru prima bucată. 
Apoi gradul de repetabilitate va 
asigura o productivitate a mun
cii și, deci, un ritm sporit de 
execuție care ne va permite să 
respectăm termenul de punere 
în funcțiune, care, s-o spunem, 
nu este din cele lejere. Gradul 
mare de prefabricare, se apro
pie de 95 la sută, ne va permite 
să asigurăm o productivitate de 
aproape 400 mii lei pe an, mai 
mare decît a antreprizei. Unele 
obiecte nu pot fi atacate simul
tan. Cofrajul metalic al fermen- 
tatorului are o greutate de 450 
tone și se refolosește de 7—8 
ori. Trebuie să ținem seama și 
de aspectele economice.

— Aveți asigurate proiectele ?
— Proiectele realizate de 

I.S.L.G.C. sînt complete. De ase
menea proiectele tehnologice 
realizate de grupa de proiectare 
a centralei.

— Vă lipsește ceva ?
— în cîteva zile va fi termi

nată dotarea laboratorului de 
șantier pentru controlul calității 
betoanelor și a pămînturilor. 
Pînă acum am apelat la alte la
boratoare ale centralei. Baza de 
producție proprie, situată în in
cinta șantierului, va asigura 
distanțe de transport minime. In 
anul acesta, numai prin baza 
proprie vom realiza 24 mii metri 
cubi de prefabricate. Organiza
rea este în curs de definiti
vare : dormitoare, cantină, 
birouri.

— Forța de muncă ?
— Nucleul brigăzii, echipele 

de bază, conduse de maiștrii 
Dobre Tănase, Vasile Manea și 
șefii de echipă Marin Androne, 
Ion Caștaliu și Ion Vișan este 
angrenat din plin în lucrările ce 
se desfășoară. La ora asta, în 
brigadă avem doar 327 de oa
meni. La anul, efectivul va fi 
de aproape 2 000. Dulgherii sînt 
deficitari. Simțim nevoia - mai 
ales de tineri pentru lucrările 
de înălțime. Tinerii nu prea vor 
să se facă dulgheri. Am angajat 
muncitori. Unii rămîn, alții 
pleacă. Se autosetecționează. 
Angajăm oameni buni cărora le 
place muncas Au venit de la un 
liceu industrial de construcții 
20 de tineri care s-au integrat 
neașteptat de repede și bine. 
Mai curios, tinerii ingineri din 
ultimii 2—-3 ani nu se înca
drează așa cum ne-am fi aș
teptat. Au repartiție dublă și în 
așteptarea zilei cînd vor pleca 
în proiectare consideră șantierul 
un loc de muncă pasager și de
rizoriu. Pe unii ■ dintre ei am 
fost nevoiți să-i punem în dis
cuția colectivului.

—• Am înțeles că un aspect 
important al acestei lucrări este 
necesitatea asigurării unei cali
tăți ireproșabile.

—■ Am determinat punctele 
critice ale lucrării și am luat 
măsuri de execuție corespunză
toare : eliminarea perioadelor 
de stagnare, îmbunătățiri teh
nologice care se impun, control 
atent în toate fazele. Este o 
lucrare, sîntem de aceeași pă
rere cu beneficiarul. în care in
teresele tuturor sînt poate mai 
comune decît în cazul altor lu
crări.

Plecăm. A început să plouă. 
Pentru constructorii de la Glina, 
asta echivalează cu o mică ne
norocire. Dacă s-ar putea să 
plouă doar pe terenurile agri
cole din jur ? Dar nu se poate.

Ne propunem să urmărim din 
cînd in cind această investiție.

OPREA GEORGESCU g
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11 întreb, din curiozitate, ce 
s-a mai întimplat cu omul acela.

Lucrează foarte bine, îmi răs
punde, este unul dintre oamenii 
cei disciplinați, prelucrător pro
duse electrotehnice, s-a stabilit 
aici cu familia, a primit un 
apartament. Se numește Gheor
ghe Pop.

La întreprinderea de produse 
electrotehnice din Bistrița, teh
nicianul Vasile Cărbunaru con
duce o secție în care muncesc 
260 de oameni. Cînd îl întreabă 
cineva dacă este bistrițean, răs
punde că este, dar de pe altă 
Bistriță. Adică de pe Bistrița 
din partea cealaltă a muntelui, 
dintr-un sat de pe lîngă Piatra 
Neamț. Mai mult de jumătate 
din cei 20 de ani înscriși în 
cartea lui de muncă a lucrat la 
Săvinești, la început ca opera
tor chimist. La Bistrița a ajuns 
pentru că, fără a se îndepărta 
mult de casa părinților lui, 
putea să urmeze cursurile de 
seral ale secției de subingineri 
aparținînd de Institutul Politeh
nic din Cluj-Napoca. însă pla
nul de-acasă nu s-a potrivit cu 
cel din tîrg. întreprinderea se 
afla în construcție, cînd s-a 
transferat el aici, curînd după 
aceea a urmat operațiunea de 
montare a utilajelor și era 
nevoie, chiar din partea benefi
ciarului, de oameni care să nu-și 
precupețească munca și să nu 
tragă mereu cu ochiul la ceas. 
Era nevoie de oameni care să 
vrea să muncească toată ziua. 
Iar Vasile Cărbunaru a fost 
unul dintre aceștia. Nu-i vorbă 
că nici după ce întreprinderea 
a intrat în funcțiune el n-a 
putut să-și măsoare munca prea 
exact în ore și minute. Mai 
ales în anii de început, venea 
dimineața și pleca seara. N-avea 
cînd să-și mai facă timp și pen
tru cursurile de seral-. Iar acum, 
la 38 de ani, crede că este un
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Amintirea eroilor evocă un 
moment din trecut și în același 
timp ajută și ocrotește ca pre
zența tutelară a unui frate mai 
mare sau a unui părinte.

în amintirea celor care în 
toamna anului 1916 n-au ezitat 
să se identifice cu propriul lor 
destin printr-o hotărîre. ca des
tinul însuși, implacabilă, în 
.1928 s-a pus piatra de temelie 
a unui Mausoleu al Eroilor pe 
culmea dealului Mateiașului, 
lingă Cîmpulung Muscel, pen
tru a celebra vitejia soldatilor 
români care au făcut de necu
cerit, pentru inamic, această 
trecătoare a Carpatilor. După 
45 de zile de asalturi continue, 
generalul neamț von Morgen 
și-a recunoscut înfrîngerea și a 
cerut să fie trecut în alt sec
tor de luptă. Cererea nu i-a 
fost aprobată pentru motivul 
lesne de înțeles că trupele ro
mâne, eliberate de presiunea 
din această parte a inamicului, 
ar fi devenit disponibile pen
tru a întări rezistenta în alte 
părți ale frontului. Ceva mai 
tîrziu, același general neamț, 
făcînd dovada, spre cinstea lui, 
că pune adevărul mai presus 
de propriul lui orgoliu de mi
litar, îi întreba pe români : 
„Multe regimente aveți ca 70 
Infanterie ? Fericită tară care 
are astfel de luptători".

Mausoleul a fost gîndit de 
unul dintre bunii noștri arhi
tecti, Dumitru lonescu-Bere- 
chet, de fel chiar din Cîmpulung 
Muscel. El reprezenta, adus la 
o scară mare, mormîntul simplu 
al unui soldat. Semnul distinc
tiv era cupola ce întruchipa 
casca de campanie a soldatului

Amintirea eroilor
căzut la datorie. început în- 
tr-o vreme cînd banii nu se gă
seau pe toate cărările. cînd 
posibilitățile materiale erau 
destul de limitate, mai cu sea
mă că nu mult după aceea a 
urmat, după cum se știe, o 
prelungită criză economică. 
Mausoleul a fost terminat în 
1935. Din păcate. în timpul cu
tremurului din 1977 el a suferit 
unele stricăciuni. Cimpulunge- 
nii le-au observat și nu s-au 
mulțumit să arate doar că ar fi. 
ca să zicem așa, mîhniți. Și-au 
adunat forțele, s-au pregătit, și 
doi ani mai tîrziu au început 
munca de restaurare a Mauso
leului. Și pentru că uneori nu 
ajunge să lucrezi din toată ini
ma ci este nevoie să-ti gîn- 
dești munca de la început, ei 
au crezut că este preferabil să 
nu întreprindă nimic după cum 
îi taie pe ei capul, de aceea au 
apelat la opinia calificată a 
citorva arhitecti de la Institu
tul județean de proiectări din 
Pitești. Astfel, după un proiect 
nou, Mausoleul a fost restaurat 
într-o concepție de respirație 
mai largă, ceea ce a însemnat 
oarecari modificări chiar ale 
configurației terenului. Fără o 
grabă ce s-ar fi arătat nejus
tificată, în decursul cîtorva ani 
au fost aduși 100 000 metri cubi 
de steril și-a fost creată o plat
formă de la nivelul căreia urcă. 

înspre Mausoleul propriu-zis, o 
.scară monumentală. Această 
scară a fost construită din 
blocuri de piatră de Albești, 
adică din același fel de piatră 
din care a fost ridicat și Mau
soleul. De o parte : și de alta 
a acestei scări au fost construite 
două săli mari care alcătuiesc 
un veritabil muzeu al desfășu
rării operațiunilor militare la 
această poartă a Carpatilor. In
teriorul Mausoleului a fost pre
schimbat și el, devenind acum 
mai impunător. în locul tencu
ielii obișnuite, cîmpulungenii 
au ținut să decoreze pereții cu 
mozaic de Murano și au dus la 
capăt această ambiție a lor cu 
ajutorul unei grupe de studenti 
de la Institutul de arte plastice 
,,Nicolae Grigorescu"; conduși 
de profesorul Petre Achitenie.

Tot astfel, acolo unde la în
ceput fusese turnat ciment, ei 
au adus marmură roșie și albă 
iar pereții osuarului au fost 
îmbrăcati în marmură neagră. 
Muzeografii Gopaie Georgică și 
Ion Idoraș, cei ce veghează 
asupra acestui loc unde trico
lorul acoperă osemintele celor 
ce și-au dat viata pentru viata 
și culorile patriei, nu se sfiesc 
să spună că sînt de-a dreptul 
impresionați de hotărîrea cu 
care cîmpulungenii s-au regă
sit deplin solidari în gîndul de 
restaurare a acestui Mausoleu. 

După cum sîntem încredințați, 
ar fi o impietate să amintim 
aici cîteva nume, fie ale unor 
oameni, fie ale unor întreprin
deri sau instituții, adevărul în
treg fiind că absolut toti au 
ajutat în această operă de res
taurare, chiar și copiii. Ei ce-au 
putut să facă ?, întrebăm. Co
piii, ni se răspunde, au strîns 
de pe unde au putut materiale 
metalice, le-au predat la școli 
iar acestea le-au predat mai 
departe unei întreprinderi în a 
cărei turnătorie a fost făcută 
ușa de bronz a Mausoleului, o 
ușă impunătoare, cîntărind o 
tonă și jumătate, care a înlocuit 
ușa cea veche, de tablă obiș
nuită. Cei 170 000 de lei pe care 
primăria i-a primit acum cîtiva 
ani pentru că orașul s-a situat 
pe locul al doilea în tară în 
întrecerea de înfrumusețare și 
bună gospodărire, au fost chel
tuiti tot pentru restaurarea 
Mausoleului. Iar obștea orașu
lui a ținut ca și vecinătatea 
Mausoleului să arate mai fru
mos ; dincolo de șosea se ve
deau, ca niște răni în coasta 
dealului, urmele unor vechi 
cuptoare de var ; ele au fost 
acoperrte iar in locul lor au 
fost plantați 100 000 de pini. Tot 
acolo, în apropierea șoselei, a 
fost amenajată frumos și asfal
tată o parcare pentru 150 de 
mașini. Cu toate că Mausoleul 

nu este cuprins în itinerariile 
Ministerului Turismului, multi 
dintre cei care urcă spre Bran 
sau coboară dintr-acolo se 
opresc un sfert de oră și aici, 
spun muzeografii. Dar ieri, iată, 
au trecut cîteva autocare, au 
oprit în parcarea din apropierea 
Mausoleului, excursioniștii au 
umblat teleleu, vreo jumătate de 
oră, pe lîngă mașini și nimă
nui nu i-a trecut prin cap să 
se abată încoace. Ghizii ar fi 
putut să spună că, vezi bine, 
punctul acesta nu era inclus în 
program. Așadar, întrebarea 
rămîne ce motive are Ministe
rul Turismului să nu includă în 
programele sale și acest Mau
soleu ? El este, oricum, unul 
dintre cele mai frumoase care 
au fost închinate eroilor căzuti 
în primul război mondial.

Iar dincolo de această între
bare. rîndurile de față n-au ți
nut să fie decît o laudă a ora
șului Cîmpulung, o laudă a 
oamenilor lui pentru care isto
ria tării a fost și este sfîntă.

Numai prin astfel de oameni 
se adeverește că eroii nu mor 
niciodată, că ei merg înainte 
cu timpul, că ei trăiesc în ini
mile mereu ale altor generatii 
și rânduri de oameni, ca într-o 
călătorie nesfîrșită în timp, pe 
un drum deasupra căruia cerul 
rămîne luminat veșnic.

Aici, la poarta munților, 
amintirea eroilor trăiește ca un 
veșnic răsărit de soare.

D. CONSTANTINESCU ■

Fotografii de 
ELENA GHERA ■

A$a a lost din începuturi
„Ardealul nu e Ardeal, ci 

e o bucată de Țară Româ
nească, cu o unitate româ
nească absolută sub toate 
raporturile de-a lungul 
veacurilor".

(N. lorga)

Există, pentru toti cei care 
cunosc viața românească, o rea
litate etnică de netăgăduit, 
constituind spațiul nostru con
tinuu, adică Ardealul. adică 
Transilvania, intrînd masiv în 
toată istoria noastră și definin- 
du-i temeiurile. Poate că nici 
într-o altă provincie a români
lor nu respiră atît de puternic 
străvechimea unei vieți istorice. 
De aceea, avea dreptul să spu
nă marele lorga, că în Ardeal 
există, de nu se știe cînd, sau 
deodată cu însăși viata oame
nilor de aici, o „unitate româ
nească absolută". O unitate 
care covîrșește, căci are pre
lungiri în preistorie si se înte
meiază pe ordinea dinlăuntru a 
unei vieți spirituale care proba 
statornicia în crez a generați
ilor și lucrarea lor continuă 
pentru națiune. Oricine a spe
culat această lucrare și a persi
flat acest crez a fost nevoit, în 
timp, să recunoască că ele con
stituiau osatura veacurilor noas
tre de dăinuire, de afirmare și 
nepieire în spațiul nostru con
tinuu, în Ardealul tuturor în
cercărilor pe care le-a zămislit 
istoria. Căci oamenii acestui 
Ardeal, oamenii luminoasei 
Transilvanii, se știau „oamenii 
pămîntului", și pămîntul acesta 
moștenit și viața hărăzită lor, 
una erau. Așa a fost din înce
puturi. Așa a fost din tată-n 
fiu. Așa este și azi.

în acest spațiu, în spațiul nos
tru continuu, care este Ardea
lul, stau mărturie a începutu
rilor cetățile cele vechi de pe 
dîlme și măguri silvane, acolo 
unde „dacii liberi" grăiau în 

imnuri alese către „Fiul cerului 
albastru", ca să dea vieții lor 
mai multă putere de viață. în 
spațiul nostru continuu stau 
castrele zidite între pometurile 
Ardealului, la Porolissum și 
lîngă Cluj-Napoca, și mai la 
margine de țară, în Tara Bi- 
hariei, în Țara Sâtmarului și 
în „Marele Maramureș". Și 
numele apelor și numele rîuri- 
lor ce culeg apele izvoarelor, 
dinspre Crișuri, spre Someș și 
Mureș, și pînă la Tisa,, și mai

Transilvania - spațiul nostru continuu

departe spun de spațiul nos
tru continuu. Ardealul, care a 
generat o civilizație milenară, 
înaintea oricui a sălășluit ori 
a ajuns vreodată aici. De aici, 
de pe Sălaje, s-'a ridicat gla
sul netemător al voievodului de 
țară, Menumorut, către regele 
cuceritor Arpad, spunîndu-i, 
testamentar : „Iară noi nici din 
dragoste, nici de frică nu dăm 
din pămîntul nostru nici măcar 
o palmă de loc... Țara pe care 
a cerut-o de la frăția noastră, 
nici de cum nu i-o vom da, 
cît vom trăi". Așa a fost. Așa 
a fost din începuturi. înainte 
ca cei ajunși aici să-și înceapă 
istoria lor pe aceste locuri, ală
turi de cei pe care i-au găsit 
aici, la venirea lor. Si veacuri 
întregi de viață românească în 
spațiul nostru continuu. în Ar
deal, au întărit acel grai tes
tamentar pentru generațiile 
Transilvaniei, ale Ardealului, 
generații care lucrau pămîntul 
părinților lor, apărau pădurile 
cele dese, înălțau satele de lut. 
după îngăduiala vremurilor, își 
apărau credințele și moravurile 

cele sănătoase, tot mai amenin
țate, cînd de calvinizarea for
țată a românilor, cînd de mo
meala întinsă de străin, numai 
ca să renunți la ai tăi, la viața 
lor și la numele lor. Cum să se 
strice datina neamului și da
tina casei, acolo în spațiul nos
tru continuu. în Ardeal ? Căci 
toți acei care s-au întors cu 
ființa lor în pămîntul moșteni
rilor lor sau mureau frînți sub 
spițele roții de lemn, știau că 
Ardealul e „o bucată de Țară 

românească", și că el așa a fost 
apărat din începuturi.

ifsemnclc mărturiilor
„„..Satele lor sînt ca niște 

mici republice".

(Contele N. Bethlen)

Puterea cea mare, puterea 
celor mulți a stat veghetoare 
în istoria încercată a Ardealu
lui și a depus însemnele măr
turiilor ei în paginile încă ne
scrise ale satelor românești ar
delene. A fost, poate, zestrea 
noastră cea mai de preț și mai 
salvatoare, acea legătură a ță
ranului ardelean cu pămîntul. 
Prin ea s-a întemeiat o doctri
nă de viață. Căci în timp ce po
litica oficială pecetluia și con
sacra definitiv deznaționaliza
rea românilor ardeleni, împinsă 
pînă la fanatismul cel mai 
odios, viața satelor „zidea" în 
pereții caselor datinile cele 
scumpe, făceau să se audă 

graiul picurat cu aură de colind, 
creșteau pruncii cei mulți cu 
poveștile cele vechi ale pămin- 
tului, trimiteau horile și cînte- 
cele feciorilor peste dealuri și 
sate, întemeiau familii harnice 
și alcătuiau vetre de sat, numai 
să nu piară suflarea româneas
că. Erau toate acestea însem
nele mărturiilor prin care a du
rat și s-a păstrat o civilizație. 
Eposul agrar, apoi eposul pas
toral, apoi eposul vieții româ
nești de fiecare zi au fost gra

nițele noastre etnice apărătoare 
în fata oprimării sufletești dez
lănțuite în spațiul nostru con
tinuu, în Ardeal. A fost recu
noscut acest lucru chiar și de 
către unul din cei care a între
ținut oprimarea, contele Nicolae 
Bethlen, „nobil de opincă", cum 
îl numea lorga, care și-a rene
gat neamul său din Beclean, dar 
care s-a încumetat să scrie ast
fel : „Există în Ardeal un popor 
de păstori care din vechime lo
cuiește între dealuri, și care nu 
are coatingere cu alte națiuni, 
satele lor sînt ca niște mici re
publice în care fruntașul satu
lui e preotul, totodată și jude
cător. îmbrăcămintea le este ca 
și cea zugrăvită pe stîlpii lui 
Traian, adecă cum avea pe 
atunci dacii" — Așa era. Așa a 
fost din începuturi, și satele Ar
dealului, cu acel „popor de păs
tori" erau purtătoarele unei ci
vilizatii aparte, care i-a omenit 
pe cei ajunși aici, și prin aceas
tă omenie a lor i-au îmblînzit 
și i-au civilizat pe aceștia.

însemnele mărturiilor despre 

dăinuirea și continuitatea vieții 
noastre în spațiul ardelean au 
înrădăcinări și în partea de spi
ritualitate pe care am dăruit-o 
celor ce s-au așezat alături de 
noi. Nici nu se putea altfel. E 
în ordinea vieții omenești să fie 
așa. De aceea, adevărata civi
lizație nu creează obstacole, ci 
deschideri spre om, spre se
meni, spre celălalt, chiar de alt 
neam. Aici și de aici se înse- 
riază însemnele mărturiilor des
pre ceea ce sîntem sau am pu
tea fi. Iar viata celor mulți din 
viața istorică a Ardealului este 
mărturia continuă a deschiderii 
spre celălalt, de lîngă tine. Cei 
mulți și buni, români sau ma
ghiari, ori de altă naționalitate, 
bucuroși să creeze în frumos, să 
se bucure și să îmbucure pe 
alții cu ceea ce au îndătinat în 
felul lor de viață, au rămas cei 
mai statornici în bine și și-au 
împrumutat unii altora gîndul, 
fapta, cutezanța. O spune atît 
de înălțător, același lorga, în 
studiul său, care ar trebui reci
tit, cu titlul : „Contra dușmă
niei dintre nații. Români și Un
guri", scriind cu gîndul la tre
cut. „Ura a fost numai în stra
turile de sus, hrănită de ziare, 
de cărți și cultivată prin școli, 
jos, oamenii care depun aceeași 
muncă se pot înțelege între ei. 
Țăranul român și țăranul ma
ghiar locuind același pămînt, 
cînd sînt lăsați în seama lor, 
fără ațîțări, duc buna casă de 
odinioară. Prietenia dintre cele 
două popoare este o datorie de 
însemnătate, dar și una de pro
prie conservare", încheia marele 
istoric.

Ne întoarcem, așadar, în spa
țiul nostru continuu, în Ardeal, 
în Transilvania, ca să înțelegem 
că durata lui și continuitatea 
noastră istorică au fost acolo 
din începuturi și că, acolo, în
semnele mărturiilor noastre au 
zidit mileniile de viată româ
nească.

VASILE VETIȘANU ■
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Se 
deschide
liliacul

4

De la un timp încoace, 
■ Nicolae Drăgușin (Lae) îmi 
< fumează mai toate dimineți

le. Vine, sună la ușă. îi des- 
> chid (iresponsabil !), ia loc 

în fotoliu și se uită lung la 
; mine, crezînd. probabil, că 
; se poate încropi o frază cu- 
■ legind impresii de pe -cutele 
i frunții sale» Se înșală - a- 

marnic.
Se inșală Drăgușin în 

i toate zilele vieții pentru că-i 
■ un suflet de artist plantat pe 

un cîine de iarbă. Cind trece 
i prin fata. casei mele și nu 
> intră (și bine face) se des- 
■ chide 'liliacul spre a fi pic- 
r tat. Se luminează dudul ja

ponez. s.perînd că va fi locu
it de borângicuri. iasomia se 

! Uită ca mironosița în pa- 
minturi reavăne (băiatul a 

; fost însurat și măi are multe 
: promisiuni) cu toate că-i un 

trandafir spre toamnă si ie- 
i dera-mi șoptește : voi doi 
î sunteți cuprinși in poteca 

florilor mirate de viată. 
Cmtă-le! El le cintă, eu le 

’ vorbesc. Atîta știm să facem.

FÂNUȘ NEAGU 3

Dan Atanasiu:

dorință a mea
g v 9 ii

este sa conving

— Stimate Dan Atanasiu, la 
31 de ani sinteti. solist al Filar
monicii „G. Enescu". Cind ați 
depășit stadiul de „tinără spe
ranță" ?

—Tot ce pot să spun e că' 
l-am depășit.

înăuntrul meu mă simt matu
rizat din punct de vedere artis
tic. capabil de acea creștere așe
zată. dacă pot spune așa.care du
rează-- pină la sfirșitul carierei 
unui instrumentist.

— Aveți totuși un palmares 
impresionant : paisprezece pre
mii la concursuri internaționa
le, multe de mare dificultate. 
Nu vă preocupă lipsa de pu
blicitate ?

— Nicidecum. Am gîndit în
totdeauna că, dincolo de satis- ■ 
facțiile vieții de concertist. de 
mulțumirea pe care ți-o aduce 
o zi de studiu pe care o știi cu 
folos, dincolo de acest mod de 
a trăi pe care mi l-am ales, 
încă din copilărie, cu. muzica și 
pentru muzică — nu mai con-, 
tează mare lucru. Nu neg că 
mai demult, în urmă cu patru- 
cinci ani, cind critica muzicală 
m-a onorat cu comentarii ceva 
mai susținute, ceea ce nu în
seamnă că au fost neapărat și 
favorabile, mi-am făcut și eu, 
ca oricare altul, singe rău. Cu 
timpul .insă, dată fiind consec
vența aceleiași critici muzicale... 
în tăcere, m-am liniștit și am 
continuat să încerc să-mă apre
ciez eu singur cu maximum de 
obiectivitate.

— Păreți un om chibzuit.
— Cred că și sînt. M-ani năs

cut la Timișoara, dar am cres
cut la Galați, în poala Moldo

vei. din părinți moldoveni, așa 
că am, ca mai toți concetățenii 
mei, o fire calmă.

— Presupun că asta v-a aju
tat destul de mult în muzică.

— După -virsta de doispre
zece ani, cind am început să 
înțeleg mai bine ceea ce fac, 

cînd studiul a început să fie 
dirijat . și de mintea mea —• 
deschisă de întîlnirea extra
ordinară cu profesoarele Ana 
Pitiș și Ioana Minei care mi-au 
îndrumat formarea și care., de 
fapt, mă îndrumă și acum, chiar, 
dacă am îpdrăznit mai înainte . 
să spun că mă simt ..matur" — .- 
am traversat momente grele, de 
luptă cu mine însumi, cu po
sibilitățile mele, cu handica
purile. pistele greșite., deprin
derile neglijente etc. Fără te
nacitate — părinții mei se spe
riaseră de pildă cînd ajunse
sem să repet două ceasuri ace
lași început din ..Appassionatta" 
de Beethoven — n-as fi reușit ab
solut nimic. înainte de a fi o 
artă, muzica, pianul în speță, 
e o muncă îndîrjită.

— Cînd ați început șă stu- 
diați pianul ?

— La cinci ani. Cred că am 
știut foarte devreme că nu mă 
interesează altceva decît pia
nul. ca profesie, vorbesc.

— Ați crescut într-o familie 
de muzicieni ?

— Nu. părinții mei sînt me
dici. Evident, melomani, dar 

educația muzicală mi-am fă
cut-o în afara familiei. Am fost 
elev lâ Liceul de muzică din 
Galati, clasa prof. Eliza Radu, 
care mi-a deschis plăcerea pen
tru pian.

— Din Galați ?
— Da, din Galați. Acolo am 

absolvit, in 1974, cînd am ve
nit ca student la Conservatorul 
din București.

— Cind ați cîntat prima oară 
în public ?

— Adică' pe o scenă adevăra
tă ? La 10 ani, cu Filarmonica 
din Galați.

— Dacă nu mă înșel, pe atunci 
nii era moda „precocilor".

— Personal nu cred în ase
menea lucruri, mai ales dacă 
ele iau proporții de masă. Pen
tru că, evident, copii minune 
au existat și vor exista, dar nu 
pe toate drumurile. Cu copiii 
talentati, dotați în mod special, 
e altceva. Și dacă în întrebare 
a fost o mică provocare, să vor
besc despre virsta tot mai 
coborîtă a instrumentiștilor noș

Artistul — '£on știință a epocii- sale"

tri făureați la diverse con
cursuri internaționale, sau pur 
și simplu prezenti pe scenele 
de concert, am să vă spun că 
nu trebuie săy ne temem. Nu 
vom avea o inflație de talente,

—- Prezența în aceste compe
tiții internaționale e foarte im
portantă ?

— Nu poți face artă în mod 
izolat și chiar dacă originalita
tea . unui ■ interpret e mai limi
tată decît a unui compozitor, 
de exemplu, mi se. pare de ne- 
conceput, să nu-mi fi auzit co’- 
legijde generație de pe alte 
meridiane. Aceste concursuri 
sînt și, o experiență emoționa
lă : confruntarea cu uh juriu 
de exigență și valoare mon
dială sau numai europeană. Pe 
de altă parte, concursurile sînt 
și o cale de a fi tu cunbscut 
de alții (și prin tine Școala mu
zicală românească), și de a în
noda în timp, în funcție de va
loarea ta. o activitate concer- 
tistică și peste hotare. A cînta 
cu orchestre și dirijori din alte

(Continuare in pagina 11)

TANIA RADU ■

— De la rolul din. „Zbor de
asupra unui cuib de cuci" ce-ați 
mai făcut ?

— Am trăit, am jucat pe sce
na Naționalului si acum mă 
pregătesc, pentru un alt rol. in
timidat mereu de Mac Murphy 
din această piesă.

—■ Pentru că veți fi judecat 
de.aici înainte după această co-: 
tă a profesionalismului dum
neavoastră ?

— Criticii spun că este cel 
mai bun rol pe care l-am făcut 
pină acum, oricum mie mi-a dat 
cele mai mari bucurii, Șe îm
plinesc cinci stagiuni de cînd 
joc rolul, lui 'Mac Murphy, 300 
de spectacole..-în 28 martie,, în, 
ultimele cinci luni am . repe
tat o. piesă extraordinară, „Afa
cerile sînt afaceri", scrisă, acum 
100 de ani. de Octav Mirbeau., 
Cred că iar am o mare .șansă. 
Vreau să vă anunț si, două bu
curii colective. pentru care 
sintem- recunoscători, conduce
rii, tării noastre,..care înțelegeți 
sprijină. . dezvoltarea teatrală,. 
Sala . mare .a Naționalului are o, 
capacitate de 1 200 . de locuri, 
neobișnuită pentru o .desfășura
re teatrală. alături de ea. ..Am?., 
fiteatrul" este o altă bijuterie, 
cu 300 de locuri, cu o dispunere 
minunată pentru orice fel de 
reprezentație. Pregătim acum 
repertoriul pentru aceste noi 
scene, apărute de cîteva luni în 
fizionomia Naționalului bucu- 
restean.

Costel Constantin:

„...Cred că o 

să am iar o

mare șansă"

— Citeați o piesă, cînd am 
intrat eu în cabina dumnea
voastră...

— Ioan Gîrmaeea. autor debu
tant. m-a rugat să citesc . un. 
text care mi s-a părut nu nu
mai interesant, ci deosebit de 
interesant. Joc deci si în „Cam
pionul".

— Un titlu predestinat...
— Piesa merită o interpretare 

deosebită. Rareori mi s-a întîm- 
plat. ca actor vorbesc, după 22 
de ani de profesiune, să izbu
tesc să fiu impresionat de tex
tul .unui autor dramatic la pri
ma lui piesă. Autorul mărturi
sește că a scris piesa cu gîn- 
dul la mine, ceea ce-mi măreș
te dorința de a ieși foarte bine, 
E o mică intimitate pe care 
v-am dezvăluit-o pentru parfu
mul interviului...

— Să-l mai... parfumăm, 
Costel Constantin !

— Voi fi un boxer, care după 
un turneu în străinătate; „uită" 
să se mai întoarcă acasă. După 
7 ani, • cetățean străin, vine la 
București să-i revadă pe ai. săi. 
Acțianea piesei se .desfășoară 
într-o cameră de hotel. într-un. 
timp dat. 24 de ore. Este o pie
să politică, dar si de. dragoste, 
de viată intensă. în fond este 
povestea unui om debusolat. 
care’ s-â amăgit că părăsindu-și 
tară va fi altul. Eu trebuie să 
am forța- să înfățișez un bol- 
nav-nuternie. care ■ este ros de 
regrete, care în România fusese, 
stăpîn pe el. sigur si se întoar
ce un om sfîrsit. El chiar spune 
la un ’■ moment dat : „M-as fi

(Continuare in pagina 10)

CARMEN DUMITRESCU ■
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în două viziuni

Sc rup 
zăgazurile

Poate că nu i-a fost simplu 
Monei Chirilă să propună aces
tei stagiuni a Studioului Casan- 
dra o nouă montare cu Matca 
(piesa cea mai cunoscută din 
trilogia soresciană). Dacă ne 
gîndim la întregul sir de mon
tări prestigioase — sau măcar 
îndrăznețe — pe- care altminteri 
„debutanta-' Mona Chirilă a fost 
nevoită să-1 ignore, la greutățile 
ce survin din momentul inclu
derii, în repertoriu și pină în cel 
al lansării pe „piață“ a unui 
produs-experiment studențesc, 
realizăm că nu i-a -fost ăîmplu 
nu numai să pornească lucrul 
la un asemenea spectacol, dar 
(maj ales) să-1 ducă Ia bun sfîr- 
sit. Tenacitatea, încrederea în 
forțele proprii. dorința de-a 
oferi colegilor de generație d 
mostră a tuturor acumulărilor 
din anii de școală (și nu nu
mai) au făcut ca odată , cu 
această- premieră a studioului 
I.A.T.C.-ului să asistăm la un 
recital de .forte conlucrînd la 
realizarea unui fapt artistic cu 
adevărat viabil.

Versiunea scenică pe care a 
oferit-o textului Mona Chirilă 
(text pe care tînăra regizoare

LumM
și sticla

într-un spațiu limitat cu 
delicateța, cum este cel al 
galeriei Galateea, propice cu 
deosebire expozițiilor de 
artă ambientală, Irina Asza- 
los, o artistă cu un rafinat 
simț al ritmului, al forme
lor’ ce se nasc dintr-un sub
til și elegant dialog al lumi
nii și-ai sticlei, ne propune 
un veritabil și insolit poem 
in care fragilitatea și trans
parența alcătuiesc o ireală și 
fascinantă lume a gîndului 
cu bucurie și căldură. 

l-a „ajustat". l-a „împănat" cu 
scurte fragmente din lirica so
resciană, făcînd din el un „con
glomerat" de teme si motive 
poetico-filozofice ale unuia din 
cei mai importanți scriitori ro
mâni contemporani) este o de
monstrație clară — uneori sub
tilă. în expresie, alteori ușor 
descriptivă — a perenității mi
turilor noastre, „mod de-a exista 
și de-a se manifesta în lume a 
poporului român" (Mircea Elia
de). Viatâ-moarte, lichid ambi
ental si potop, ciclu firesc ce 
se continuă prin început și sfir- 
șit datorită OMULUI.

Plecînd de la; această premiză, 
întregului discurs scefiic i se în- 
serează motivațiile, validînd pe 
rînd simbolurile (aparent aglo
merate la început). Mizanscena 
realizată de interpreti, spațiul 
scenografic (Irina Dimiu, an. 
IV. I.A.P.) creînd și recreind 
cadre simbolice din elemente 
de recuzită realistă reușesc fără 
aport auxiliar (lumina decupea
ză fin tablourile iar muzica 
este, de fapt, inexistentă) să, 
impună din ce in ce mai acut 
mesajul pentru care a optat 
creatoarea spectacolului : omul 
devine măsura tuturor lucruri
lor datorită dimensiunii sale 
creatoare. -Frumosul, ca și viata, * ,. 
există numai pentru că se per
petuează continuu prin fibra și 
nervul omului. indiferent de 
gradul de complexitate al obsta

colului ivit. Viața va ieși întot
deauna din matca sa pentru a 
contrabalansa dezastrul.

Partiturile actoricești concepu
te din îmbinarea continuă a ce
lor două planuri (individual, 
real si arhetipal, simbolic) de
vin foarte generoase pentru in
terpretii supuși unei duble pro
be : de măiestrie și de colabo
rare. Dana Ștefănescu (anul IV 
zi). în rolul Irinei, poate avea 
bucuria unei împliniri. Vigoarea 
atitudinilor pe care le propune 
personajului în virtutea trăiri- • 
lor emoționale dar și a implica
țiilor filozofice reclamate de 
text conferă un caracter de efi
gie atît traseului ei ■ scenic 
(foarte curat desenat) cit și 
„pozelor" (de o mare expresivi
tate). Molcom, hîtru, înțelept, 
Bătrînul lui Constantin Cotima- 
nis (absolvent 1986), apelînd 
p’oate la un tratament deja ex
perimentat pe rolul tatălui din 
Regina, balului .își găsește re
sursele- necesare configurării 
unui dialog esențial. In • fine, 
Marian Ițâlea (Teatrul de Co
medie) în rolul Logodnicului, 
printr-o replică bine tensionată 
și un ritm eficient controlat al 
reacției scenice, traduce filonul 
fî'su-plinsului (evident și-n 
(scriitura lui Marin Sorescu).

Matca in viziunea Mohej 
Chirilă rămîne o invitație plă
cută la Teatru.

DANA’CRISTESCU S

Un limbaj 
în slujba noului

Mihnea Brumariu, la doar 29 
de ani este un compozitor cu 
destule state de serviciu in fa
voarea continuității liniei bi
zantine, a modului popular ro
mânesc și a unui nou tip de 
recitativ, între sprechgesahgul 
wagnerian (cîntare vorbită) și 
vorbirea cuientă. Alăturînd 
acestor elemente și folosirea 
■sferturilor de ton (fapt întîlnit 
încă la. Enescu, în Oedip), un 
ison cu un vox finalis foarte 
accentuat,’ chiar obsesiv uneori, 
ce modulează suitor sau cobo- 
ritor la distanță de un semiton, 
eu un pachet foarte redus de 
instrumentiști și cîțivă soliști 
lirici, iată, pe scurt, analiza 
mijloacelor de expresie folosite 
în opera Matca, scrisă după 
piesa omonimă a lui Marin So- 
rescu, creație a tînărului com
pozitor, interpretată la Cluj- 
Napoea, în urmă cu cîteva luni.

Deși a trecut destul timp de 
la prima sa audiție, spre sur
prinderea și amărăciunea noas
tră, critica muzicală — în afa
ra revistei Muzica (cîteva rîn- 
duri !) și a publicațiilor locale 
nu a înserat în pre§ă scrisă 

knici un rînd despre apariția 
acestei noi lucrări din domeniul 
teatrului liric autohton. Sur
prindere, deoarece, în afara 
faptului că — în ultimul timp — 
din diferite motive, instituțiile 
de gen nu s-au .prea- grăbit să 
pună în scenă prea multe ope
re românești. Matca ufmează 
cronologic — lui lona, scrisă de 
multă vreme de Anatol Vieru ; 
deci, încă un titlu. „Paracli
serul" și trilogia lui Marin So~ 
rescu ar fi transpusă pe de-a-n- 
tregul în arta sunetelor. Dar, 
chiar și așa, avem de-a face cu 
două opere relativ scurte, cu 
un limbaj contemporan destul 
de apropiat, cuprinzînd ansam
bluri instrumentale și soliști cu 
un pumăr foarte redus și. mai 
ales, cu o literatură aparte, ce 
aparține aceluiași prețuit scri
itor al zilelor noastre ; gindin- 
du-ne la toate datele de mai 
sus, ce spectacol. coupe am 
avea si la ce nivel contemporan 
s-ar situa teatrul liric ce „ar 
îndrăzni" să transpună scenic 
bele două lucrări ! Pină atunci, 
însă, lona se cîntă în străină
tate iar Matca se programează, 
mai ales în emisiunile radiofo
nice. Amărăciune, întrueît rare 
au fost cazurile, după știința 
noastră, în care compozitori 
autohtoni aflați la vîrste tinere 
au (creat asemenea opuri, dem
ne chiar și pentru un maestru, 
ajuns la deplina maturitate ar
tistică ; cu atît mai mult, apa

riția lucrării susmenționate tre
buia salutată și sprijinită întru 
programarea ei scenică, orga- 
nizîndu-se — la nevoie — chiar 
dezbatere despre noua față a 
teatrului muzical românesc, 
vizavi de ceea ce se întîmplă 
pe plan european, privind și iz- 
bînzile și insatisfacțiile, trăgîn- 
du-se concluziile necesare din 
acestea. Așa cum nu s-a întîm- 
plat nici cu lena, cu operele lui 
Cornel Țăranu, Nicolae Brân- 
duși și cu multe altele ; avem 
nevoie de opera contemporană, 
într-un limbaj contemporan și 
int-r-o regie teatrală plină de 
îndrăzneli sau nu ? Este pregă
tită educația muzicală a specta
torului de operă din România 
pentru a primi astfel de creații? 
Sint înarmați cu mijloacele de 
cunoaștere, încă din Conserva
tor, soliștii noștri lirici, pentru 
a interpreta-lucrări scrise-în alt 
limbaj decît cel tradițional, sau 
ce trebuie să se facă pentru ca 
tînărul absolvent să știe măcar 
două roluri ■ din creația de gen 
pînă La 1850, un rol wagnerian 
și încă unul, să zicem, din 
Enescu ori alt mare compozitor 
român ? Iată cîteva dintre pro
blemele fundam.^ntale care se 
ridică în fața conducătorilor de 
teatre lirice din țara noastră și 
a căror dezbatere, amînată pînă 
acum sine die, ar putea în
clina balanța spre progres ! 
Așa cum Co-rnel Țăranu — diri
jorul cunoscutului-, Ansamblu 
Ars Nova —. împreună cu co
legii săi, a realizat opera Matca, 
pe viu și pe bandă magnetică, 
o primă aydiție de zile mari ; 
aici se cuvine să i se adreseze 
regizorului muzical Alexandru 
Pârlea un cuvînt de laudă, pen
tru bucuriile pe care ni le face 
de ani de zile prin înregistra-' 

'rile radio fonice pe care le sem
nează, fapt care a dat posibi
litatea și de această dată, mul
tor compozitori și melomani, să 
mediteze serios la' justețea sau 
injustețea drumului actual. al 
operei.

Ascultînd această lucrare, ob
servăm că ea a fost concepută 
pentru o formație . itinerantă,. 
deci cu disponibilități de a fi 
interpretată in diverse condiții 
date. Poliritmia, politempii, ar
moniile destul de simple, dia- 
tonismul, modalismul și, mai 
presus de toate, caracterul re
petitiv, iată trăsăturile princi
pale ale limbajului precum si 
ale construcției operei „Matca . 
Iar exprimarea muzicală a pri
mei audiții a beneficiat de apor
tul unor minunați interpreti, 
ca Edita Simon, Mariana Șarba, 
Carmen Popescu-Oprișan, Ion 
Mjcu, Ion Bu-co-iu. Gheorghe 
Roșu și recitatoare-a Miriam 
Cuibuș ; toți, bineînțeles, în 
slujba noului !

CLAUDIU NEGULESCU g
----- 1--------------------------------------------

Coste! Constantin
(Urmare din pag. 9) 

întors de mult, dar mi-a fost 
rușine 1“

— Vă doresc aceleași entuzi
aste aplauze ca la „Zbor de
asupra unui cuib de cuci". Apro
po. acest mare spectacol, venea 
după un film celebru și totuși 
ce impresie de neuitat a lăsat !

— Acest rol a venit la mo
mentul potrivit. Partitura com
plicată cerea experiența scenei. 
Să vă dau un exemplu, altul 
decît al meu... Rolul Julietei 
este foarte greu și l-au jucat 
actrițe cu experiență, după 10- 
20 de ani de profesiune. E drept, 
Shakespeare l-a scris pentru o 
fată de 13 ani. dar nimeni nu 
intră la Institut la această vîr- 
stă. Așa și cu Mac Murphy... 
Trebuia o maturitate de gîndi- 
re. de expresie, de înfățișare. 
Uneori sint niște handicapuri 
naturale în fata unor partituri 
senzaționale. Actorul vrea să le 
depășească dar este aproape 
imposibil. Omul meu. un munci
tor de la o fermă, avea 35 de 
ani. ‘ Eram foarte aproape de 
vîrsta personajului, a fost, chiar, 
un noroc al meu. pentru ca re
gizorul să mă aleagă.

— Ca întotdeauna regizorul 
Horea Popescu a știut să alea
gă omul potrivit pentru rolul pe 
măsură.

— Horea Popeseu -este autorul 
unor spectacole de neuitat. Cînd 
eram student. a«um 25- de ani. 
a făcut un spectacol despre ca
re s-a scris si se scrie „Bala" de 
Maiakovski, apoi „Arthuro Ui" 
de, B. Brecht. „Domnișoara Na- 
s'tasia" de G. M. Zamfirescu, . 
„Becket" de Anouilh, „Coana 

Chirița" de V. Alecsandri, „Ca
ligula" de Camus. „Generoasa 
fundație" în care am jucat și 
eu. cu care Naționalul a fost 
în turnee, cu mari răsunete, la 
Paris, la Moscova. H. Popeseu 
este unul din pilonii solizi și de 
valoare ai regiei românești.

— V-ați modificat deprinderi
le pentru noile săli ?

— Scena e tot scenă, în plus 
cu farmecul noutății, al insta
lațiilor extraordinare de lumină, 
de acustică. Teatrul National 
conviețuiește acum armonios cu 
Teatrul de Operetă. Sîntem 
două familii de artiști într-o 
singură casă...

— Poate unii dintre dumnea
voastră vor încerca să si cînte ?

— Deocamdată colegii de la 
Operetă stau la arlechin să va
dă „Cuib de cuci" si noi ne du
cem să urmărim „Văduva ve
selă". *

— Mama dumneavoastră poa
te fi mindră că a dat tării un 
tehnician, un inginer si un ac
tor...

— Am avut un unchi actor. 
De la el cred că am prins gus
tul pentru seîndura scenei. îmi 
împrumuta cîte o mustață să 
apar într-o scenută la liceu. Nu 
știu cum m-am trezit la cursu
rile maestrului Ion Fintesteanu, 
dintr-un foc am intrat la In
stitutul de teatru, am avut no
rocul să fiu studentul uneia 
dintre cele mai mari profesoa
re. Beate Fredanov. am fost 
repartizat la Iași, am fost adus 
la București de artistul po
porului Radu Beligan.

— în București au fost anii 
dumneavoastră buni. Pentru un 
actor un premiu este nu numai 
o recunoaștere ci si un stimu
lent.

— Puteam fi același actor si 
fără nici un premiu...

— Atunci ați fi spus că sîn- 
teți nedreptățit !

— Oricum dumneavostră 
vreți să numesc premiile de 
interpretare ? Fie. Pentru 
„Moartea ultimului golan". în 
1970. un premiu ; în 1982, pre
miul ATM pentru interpretarea 
din „Zbor deasupra unui cuib 
de cuci" ; în 1983, premiul fe- 
vistei „Teatru" pentru „Iubiri
le de o viată" de Platon Par- 
dău. Mi se pare deja prea 
mult...

— Palmaresul cinematografic, 
deși cuprinzător, este la fel de 
reprezentativ ?

— Nu vă răspund direct- 
pentru că radioul, televiziunea, 
ocupă un mare loc în viața mea 
de actor. De mujte ori, dimi
neața. la 8 fără cinci minute, 
gtnt în cabina de înregistrare. 
Să știți că aceste emisiuni ale 
teatrului radiofonic sînt foarte 
gustate de public. Săptăminile 
trecute am terminat un serial, 
în șase episoade, după Iliada și 
Odiseea de Homer, act de cul
tură națională. Nici un teațru 
nu poate reuni atîția interpret! 
de mîna-ntîia. Pînă astăzi am 
jucat în 120 de piese la televi
ziune. am interpretat rolurile 
domnitorilor Mihai Viteazu, 
Alexandru Ioan Cuza, am dat 
chip multor oameni ai zilelor 
noastre. Am jucat în 37 de fil
me, pentru că de acolo am 
pornit discuția, dar nici unul nu 
m-a mulțumit deplin. N-am 
reușit să motiving publicul de 
ceea ,ce cred că sint în stare.

— Sfînta și creatoarea ne
mulțumire !

— Cred că este numai vina 
mea. Este foarte greu să faci 
film si mai cinstit cred că nu 
m-am priceput.

— Să fie așa? Oare nu s-a 

creat un manierism în distribui
rea dumneavoastră ?

— Sînteti amabilă !
— Nu este nevoie să intru 

într-o sală de cinematograf și 
știu ce rol interpretati. Distri
buțiile. sigur, nu le faceți dum
neavoastră.

— Am văzut enorm de multe 
filme, mai ales în ultima vreme.' 
și mi-am dat seama, mai bine 
că filmul, pe lingă artă, este 
industrie complicată. Trebuie să 
se desfășoare perfect toate 
compartimentele tehnice, ori la 
Buftea, cînd actorul se con
centrează. intră în pielea per
sonajului. e gata să moară, să 
spunem, se sparge un bec, apa
ratul are o defecțiune, cineva 
se mișcă pe platou fără rost 
travelling-ul nu funcționează, 
un strănut al cuiva, răcit, spar
ge liniștea, uite așa se duce to
tul... Emoția, credința, acea tră
ire-pentru care ai repetat atît. 
e făcută praf ! Cu toate că-mi 
pare rău. cred că în 20 de ani 
de cînd sint mereu pe platou, 
nu am găsit măcar momente 
în care să fie totul perfect, așa 
cum este întotdeauna la teatru.

— Si totuși reveniti la film...
— Dumneavostră m-ați incitat, 

vă mai mărturisesc ceva. Am 
discutat cu foarte multi regi
zori. multi prieteni, care n-au 
fost la teatru decît de 5-6 ori 
în 20 de ani. ceea ce mi se pare 
explicit pentru nivelul unor 
filme românești.

— Nu de puține ori. Ia un 
film, spunem despre un actor, 
altfel valoros, e prea teatral.

— Pentru meseria noastră, 
este necesar să ne împrospă
tăm arsenalul, să ne controlăm 
mijloacele de expresie. La tea- 
tru. uzăm mai mult de anumite, 
mijloace de expresie și atunci, 
ele se tocesc. Televiziunea ne 

cere să ștergem la maximum 
ceea ce am îngroșat pe scenă. 
O emisiune de radidi ne obligă 
la șoaptă. care la’ microfon 
poate fi esențială, pe cînd la 
teatru insesizabilă, chiar depla
sată. La film, contează privirea, 
gestul măsurat, uneori vorba e 
de prisos. Dacă un actor reu
șește să treacă prin toate com
partimentele acestei „bucătării" 
specifice, cu talent, cu inteli
gentă. cu modestie, atunci dum
neavoastră. spectatorii, ne cri
ticati mai puțin.

■— Care este al 37-lea film în 
care sinteti distribuit ?

— Sînt solicitat de Virg'.l 
Calotescu. regizor prieten, cu 
care am lucrat deseori și 
cu care am realizat ceea ce m-a 
mulțumit cel mai mult, să fii- • 
mez în „Transfăgărăsahul". Aș
teptam primăvara de la 2000 m 
și intram în acțiune.

— Costel Constantin mai 
deconspirați-vă !

— Pentru ce ?
■— Ca din cîteva linii și tră

sături să întocmim un portret 
care să vă semene cit mai mult.

— Mă împart între scenă și 
familie. Mă vedeți mai bine 
cotitura ir?

— Ne ajută si fotografia dum^ 
neavoastră. Dacă unchiul nu 
v-ar fi împrumutat din întîm- 
plare o mustață unde v-aș fi 
întîlnit ?

—- Mi-ar fi făcut plăcere să 
fiu biolog., să trăiesc în liniș
tea laboratoarelor, să stau ne
mișcat cu ochii la microscop, să 
studiez țesuturile. , să văd din 
ce este .alcătuită lumea și, 
poate, să descopăr ceva.

— Acum, la 44 de ani, nu va 
rămîne decît alternativa de a fi 
pe scenă un mare biolog.

— Cunoașteți vreo piesă cu; 
un asemenea rol ? ,
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FL AC AR A PENTRU MINTE, INIMA SI LITERATURAVitrina cărților
Mediocritatea

O operă literară sau este ex
cepțională, sau nu există. De 
aceea ar fi absurd să vorbim 
despre opere literare mediocre. 
Mult mai corect ar fi să ne re
ferim la texte care imită ope
rele literare, așa cum anumiți 
viruși imită celulele organis
mului.

Literatura mediocră este deci 
doar o pretinsă literatură, ast
fel îneît respingînd-o nu ata
căm o parte din literatură, ci 
apărăm literatura de ceva 
străin ei. Cum recunoaștem 
mediocritatea in literatură ? 
Foarte simplu : prin faptul că 
textele respective nu emoțio
nează pe nimeni, nu conving, 
nu produc mutații de conștiin
ță. Seamănă cu florile de ma
terial plastic, care nu-și fac 
simțită prezența într-o cameră 
prin nici un fel de mireasmă. 
Aceasta este și arma perfidă a 
mediocrității : trece neobserva
tă. Din acest punct de vedere, 
literatura proastă este mai pu
țin nocivă deoarece se distinge 
imediat și provoacă o reacție de 
respingere. Spre deosebire de 
ea, literatura mediocră nu 
scandalizează pe nimeni, deși 
generează in timp o senzație 
difuză de insatisfacție. Daunele 
pe care le produce unei culturi 
sint mult mai mari decit se 
crede in mod curent. Lăsăm la 
o parte faptul că determină o 
uriașă risipă de bunuri mate
riale și de energie intelectuală. 
Și mai gravă este pierde
rea în planul educației, pier
derea care constă pe de o 
parte în degradarea bunului- 
gust și, pe de altă parte, în 
îndepărtarea publicului — dato
rită unor succesive dezamăgiri 
— de literatura însăși.

De ce se publică și' uneori 
chiar se încurajează o literatu
ră mediocră în condițiile în care 
în toate domeniile de activitate 
se pretinde în momentul de 
față o maximă exigență ?

In primul rînd, din cauza 
unei greșite concepții despre 
actul publicării. în cadrul sis
temului de instituții și foruri 
care planifică și realizează 
producția de cărți s-a ajuns, 
nu se știe cum, la concluzia că 
publicarea unui volum repre
zintă un gest de generozitate 
față de autorul în cauză. De 
aici, raționamente de ' genul : 
X a mai publicat de curînd, îi 
ajunge ! Y n-a mai fost de 
multă vreme prezent în libră
rii, i-a venit și lui rindul 1 Cu 
alte cuvinte, tipărirea unei 
cărți este considerată un fel de 
ajutor sindical, care trebuie 
distribuit, „echitabil", tuturor 
celor care au nevoie de el. Se 
uită că principala responsabili
tate a factorilor răspunzători din 
domeniul editorial este față, de 
cultura românească, și'nu față de

în literatură
cîțiva oameni. Aceeași concep
ție uniformizatoare funcționea
ză și in stabilirea tirajelor. Se 
evită în mod sistematic crearea 
unor prea mari diferențe de ti
raj între autori, pentru ca nu 
cumva unii să se simtă ne
dreptățiți. Ca urmare, cărți pe 
care le caută toată lumea nu se 
găsesc la librării și se vînd la 
negru, se trag la xerox etc., 
iar cărți care nu interesează pe 
nimeni zac în librării cu anii, 
acoperite de un strat gros de 
praf. In sfirșit, tendința de uni
formizare a valorilor se mani
festă — aspectul este poate 
prozaic, dar nu se poate să-1 
ignorăm — și prin stabilirea 
drepturilor de autor aproape 
exclusiv pe baza unor criterii 
cantitative.

O mare responsabilitate în 
promovarea mediocrității re
vine și criticii literare, care de 
multă vreme nu mai spune lu
crurilor pe nume. Toată lumea 
laudă pe toată lumea (cu ex
cepția unor răbufniri polemice 
care tocmai din cauza caracte
rului lor polemic nu sînt luate 
în considerare). S-ar putea da 
sute de exemple de cronici li
terare în care nu se formu
lează nici o apreciere clară în 
legătură cu cărțile luate in dis
cuție, recenzenții respectiv: 
vorbind intr-un stil savant și 
evaziv despre scrieri medio
cre.

Distribuirea egală, „demo
cratică", a gloriei literare se 
practică și in cadrul a nume
roase — excesiv de numeroase 
— „concursuri" de creație, ea 
care se acordă zeci de „pre
mii". Adeseori numărul pre
miilor este mai mare decit 
numărul participanților la con
curs, astfel incit trebuie invi
tați sau inventați de urgență 
concurenți suplimentari pentru 
a avea cui să li se înmîneze 
distincțiile planificate.

îi asigur pe cititorii mei că 
nu vreau să mă eschivez de la 
menționarea cazurilor concrete 
de literatură mediocră (și, de 
altfel, într-o suită de inter
venții viitoare voi da numer 
roase exemple de cărți fără va
loare, de cărți inexistente din 
punct de vedere literar). Pri
ma urgență, însă, mi se pare 
semnalarea cauzelor profunde’ 
ale fenomenului și printre aces
te cauze se înscrie în mod sigur 
atitudinea la care m-am refe
rit. Nu se poate continua la 
nesfirșit cu uniformizarea va
lorilor de către cei investiți de 
societatea noastră tocmai cu 
atribuția de a discerne și a se
lecta, cu atribuția de a susține 
în mod activ o literatură au
tentică. Pierderile sînt mult 
prea mari.

ALEX. ȘTEFANESCU ®

Cronica literara de Al, Piru

Lamartine în România
în 1969 lumea întreagă a comemorat pe La

martine, întiia voce a concertului romantic, de 
la moartea căruia se împlinea o sută de ani. Le 
livre du Centenaire, apărută la Paris, Flamma- 
rion, în 1971, cuprindea și trei contribuții româ
nești, din păcate nu și cele mai semnificative 
care s-au scris atunci, cu excepția poate a uneia 
singure (interesant era articolul Irinei Mavrodin 
Lamartine sau paradoxurile lirismului, publicat 
un an mai tîrziu în volumul Spațiul continuu). 
Foarte prizat de public încă de la primul său 
volum de la vîrsta de 30 de ani, Meditations 
poetiques, Lamartine întîmpină încă de la în
ceput și rezerve, are o gîndire puerilă după Sten
dhal, vervă cordială după Vigny, dar e avid de 
tămîie pentru Guizot, un Ovidiu pe jumătate 
mistic pentru Saințe-Beuve, dînd spectacolul pe
nibil al unui om mistificat, după Delacroix, ge
niu fericit care n-a făcut nimic spre a fi sublim 
și este, după Barbey d’Aurevilly, cel mai mare 
dintre Racini, fără a excepta pe Racine, în opi
nia lui Victor Hugo. Judecata cea mai severă o 
dădea Flaubert: „N-am nici o simpatie pentru 
acest scriitor fără ritm, pentru acest om de stat 
fără inițiativă. Lui îi datorăm toate plictiselile 
veștede ale lirismului ofticos și lui trebuie să-i 
mulțumim pentru Imperiu: om care convine 
mediocrilor, ba. chiar îl iubesc. Nu va rămîne din 
Lamartine din ce face o antologie: e un spirit 
eunuc". Cu toate acestea, Rimbaud îl mai găsea 
în 1871 cîteodată profet, Barres îi admira tan
drețea imaginației, iar Maurras îl considera pur 
și simplu poetul sacru al francezilor. „Trebuie, 
scrie Thibaudet, să acceptăm poetul cu imposi
bilitățile și dușmanii lui. A fost o vreme cînd 
el a triumfat în unanimitate. Triumful și refu
zul lui Lamartine nu mai aparțin azi generații
lor care se succed și se contrazic, ci categoriilor 
coexistente și necesare- ale poeziei complexe, ca
tegoria inspirației, și categoria tehnicei". Cu pri
vire la cea din urmă, Rimbaud însuși îl simțea 
îmbătrînit: „Lamartine est quelquefois voyant, 
mais etrangle par la forme vieilîe". De aceea și 
Thibaudet îl vede cîteodată în rol de tenor ita
lian, admirînd peisajul cu puțină mandolină și 
șerbet și avînd în La chute d’un Ange un eșec 
complet.

Despre soarta lui Lamartine în România, poet 
sub auspiciile căruia cresc la noi primele avîn- 
turi romantice din epoca modernă, de la 1830 
înainte, publică de curind un informat și docu
mentat studiu, la-origine teză, de doctorat. Con
stantin Popescu, lector la' Universitatea din Cra
iova (Poeți romantici români la început de drum, 
Scrisul Românesc, 1986). Autorul a consultat cele 
.peste douăzeci de monografii despre Lamartine 
apărute din secolul trecut pînă azi, de la Emile 
Deschanel pînă la Maurice Toesca, neuitind pe 
Guillemin și M.F. Guyard care l-a și editat în 
Bibliotheque de la Pleiade. interpretările mai 
noi ale lui Georges Poulet din Les Metamorpho
ses du Cercle (1961) și Jean Pierre Richard din 
Etudes sur le romantisme (1971). Lamartine, sus
ține Poulet, are plăcerea contemplării unei lumi 
purificate, a unei lumi în disoluție, evanescente 
și predilecția de a șterge conturul reliefului și 
al obiectelor. Cit despre Jean Pierre Richard', 
pentru el matricea stilistică a lui Lamartine e 
vîlceaua (le vallon, după titlul unei poezii) mai 
ales vîlceaua lichidă, mediu protector, securizau t.

univers privilegiat lichid, intim, asemenea ape
lor amniotice.

Cu poeții români Lamartine a avut legături 
directe. Era la 1848 liderul Societății studenților 
români din Franța, avind președinte activ pe Ion 
Ghica și secretar pe C. A. Rosetti. Traducerile 
românești din opera lui Lamartine au început 
însă mai devreme, din 1829—1830, cînd Eliade 
publică volumul Meditații poetice dintr-ale lui A. 
de Lamartine, sporadic poate și mai înainte.

Poeziile din Meditations poetiques care l-au 
făcut celebru pe Lamartine erau în număr de 
patru: L'Isolement, Le Vallon, Le lac și L’au- 
tomne. Dintre acestea Eliade traducea Singură
tatea (în Curs de poezie generală cu titlul Iso- 
lamentul), Lacul și Toamna, Vîlceaua fiind tra
dusă abia în 1846 de C. D. Aricescu în volumul 
Citeva ore de colegiu și de Macedonski în 1876 
(publicată în volumul Poezii din 1882). Alți tra
ducători ai Izolării sînt N. Skelitti (1868), St. 
Vîrgolici în 1872 și Eugen Speranția în (1939). 
Vîlceaua a mai fost tradusă de St. Virgolici 
în 1872, iar Lacul de A. Hrisoverghi 
(1842), Gr. H. Grandea (1862), G. Crișan (1865), 
N. Skelitti (1868), C. Stamati sub titlul Timpul 
trece (1868), Maria Flechtenmacher (1871), H. G. 
Lecca (1897), Nadeja Cezianu (1916), V. Lascăr 
(1924), loan Ciorănescu (înainte de 1926), Eugen 
Speranția (12 traduceri). In fine, Toamna nu a 
mai atras decit pe St. Vîrgolici (traducere din 
1872). Constantin Popescu compară traducerile 
din L’Isolement și din Le lac între ele, ajungind 
la concluzia că versiunile cele mai bune țin de 
talentul interpretului mai mult decit de „posibi
litățile pe căre i le oferă la un moment dat lim
ba națională". Lucrul se confirmă în cazul Sin
gurătății, mai puțin în cazul Lacului, unde Elia
de nu mai întrece pe Macedonski. Desigur, nu 
mai contează traducerile din secolul al XX-lea, 
cînd moda lui Lamartine e demult trecută, rare
ori amintită ca în Aci sosi pe vremuri de Ion 
Pillat („Pe-atunci nu erau trenuri ca azi, și din 
berlină / Sări, subțire, o fată în largă crinolină / 
Privind cu ea sub lună cîmpia ca un lac, / Buni
cul meu desigur i-a recitit Le lac“), chiar ironi
zată de Geo Dumitrescu în parodia De după 
Lamartine cu celebra invocație : „O temps sus
pends ton vol" devenită „O vol suspends ton lac“ 
(„O, Doamne, lacul, vremea !...“)-

Lamartinismul a lăsat urme în poezia lui Bar
bu Paris Mumuleanu („poza meditativă a ro
manticului contemplînd melancolic și solemn na
tura"), Vasile Cîrlova („gustul vederilor pano
ramice, melancolia contemplației la momentul 
apusului"), Alexandru Hrisoverghi și Mihail Cu- 
ciuran. cîntâreți lamartinieni ai ruinelor, Gh. 
Asachi (petrarchizant ca și Lamartine), Constan
tin Stamati (bun traducător al Crucifixului sub 
titlul Crucelița soției mele), I. Eliade Rădulescu 
(„rrteditațla pe tema curgerii impasibile a timpu
lui", elegia la pierderea ființei iubite, lauda ele
mentelor, contemplația asupra fragilității desti
nului omenesc), Cezar Bolliac (reprezentarea 
grandiosului naturii montane), Grigore Alexan- 
drescu cel mai lamartinian poet român, D. Bo- 
lintineanu, V. Alecsandri. Prin ' numeroasele 
exemple analogice, ca și prin amplele demon
strații ce le însoțesc, Constantin Popescu se afir
mă de la prima sa carte ca uh comparatist în
cercat într-o lucrare nu numai necesară, dar și 
de o frumoasă ținută intelectuală.

Dan Atanasiu
(Urmare din pag. 9)

țări sau numai a te confrunta 
cu un public străin într-un re
cital sînt experiențe esențiale.

— Comparabile cu cele pe 
plan intern ?

— Evident în continuarea a- 
cestora. Avem orchestre simfo
nice de talie mondială în țară și 
cîțiva dirijori de mare ținută 
artistică. Nu fac nici o separație 
între activitatea mea în țară și 
peste hotare.

— După cîie știu, v-ați întors 
de curînd dintr-un turneu în 
Spania.

— Da, am susținut două reci
taluri în Spania, la Sevilla și 
Santander. Afară de bucuria 
succesului (mai ales că spaniolii, 
ca și americanii, și-o manifestă 
cu o zgomotoasă generozitate), 
m-am întors de acolo cu o invi
tație de a ține „Master class11 
(cursuri speciale) la cîteva con
servatoare din Spania în anul 
universitar următor. M-am sim
țit onorat că am fost socotit, ca 
român, demn de a 'învăța pe 
alții.

— Nu v-a tentai niciodată ca
riera pedagogică ?

— Ca profesie, nu, nu m-a 
tentat. Iar ca timp, ar fi fost 
cu adevărat incompatibilă cu ac
tivitatea concertistică. Trebuie 
să recunosc însă că, de curînd, 
am descoperit mari satisfacții in 
acest domeniu. Fiind pus în si- * 
tuația de a asculta tineri, fie în 
comisia de triere a Filarmonicii, 
fie în particular, cînd mi se cere 
părerea, ajungind chiar să lu
crez cu niște copii, am desco

perit cît de folositoare este a- 
eeastă amănunțire a actului ar
tistic, cît învățăm noi, cei ma
turi de la ei, ce subtil transfer 
de personalitate se petrece, 
chiar cînd diferența de vîrstă e 
considerabilă. A fost o revelație 
și am ajuns să cred că fiecare 
solist are aproape datoria să-și 
oprească ochii și auzul asupra 
celor mai tineri, pentru că de 
cînd e lumea, arta s-a dobîndit 
de la maestru la ucenic.

— Cine v-au fost, cine vă sînt 
maeștrii ?

— Despre profesoarele Pitiș 
și Minei am vorbit deja. Sînt 
convins că le datorez enorm. Ceea 
ce sînt și ceea ce voi fi. Mai 
mult nu cred că se poate spune. 
Este apoi o mare cinste 
pentru mine faptul că sint 
solist al aceleiași filarmo
nici pe care de atîția ani o ono
rează arta maestrului Valentifi 
Gheorghiu, pe care-1 prețuiesc 
în mod deosebit și» a cărui po- 
vață îmi e adesea necesară.

— Ce a fost înainte de Filar
monică ?

— Nimic. Am venit aici Ime
diat după absolvire. Prin repar
tiție., Am fost șef de promoție 
și, după anul V de specializare, 
am venit la Ateneu.

— Cum arată ziua unui pianist 
de concert 1

.— .Dacă vă așteptați, să spun 
că se rezumă numai la pian, am 
să vă dezamăgesc. In fiecare 
dimineață studiez 4—5 ore. Alte 
cîteva ore mi le petrec ascultînd 
muzică, pe discuri și benzi, la 
radio, în săli de concert. Ascult, 
comentez, compar. Rămîne însă 
o „felie" însemnată din viață 
mea care este a familiei mele, 
a fetiței mele de 11 luni, care 
deocamdată se ascunde sub pian 
cu mare plăcere. în rest, citesc, 

ascult muzică pop și rock, îmi 
place foarte mult jazzul.

— Vă simțiți bine pe scenă ?
— Dintotdeauna m-am simțit 

cel mai bine pe scenă. Cea mai 
mare satisfacție este aceea de a 
simți publicul respirînd la uni
son cu tine trăind același mo
ment, integrat în acea stare uni
că de comunicare pe care.e greu 
s-o definesc în cuvinte. Relația 
cu ascultătorul din sala de con
cert e foarte importantă, cred 
eu, pentru un solist. Dar, dacă 
publicul nu trebuie abandonat 
nici o clipă, nici nu trebuie să 
mă subjuge. A cinta numai cu 
atenția La reacția sălii e foarte 
primejdios. în fond, e o colabo
rare de tip special.

— Ați cîntat cu toate fiiarmo- 
nicile din țară ?

— Da, de mai41nulte ori cu 
fiecare.

— Ați putea stabili un >.iop“ 
al publicului, al calității lui ?

— Nu. Mi s-ar părea o indeli- 
catețe. Peste tot unde am cîntat, 
dacă arn fost mulțumit de mine, 
am simțit acea comunicare cu 
publicul. Omul care vine în sala 
de concert vine de plăcere, din 
nevoia de muzică și în această 
solidaritate cu arta muzicii nu 
se stabilesc clasamente. Avem 
un public bun, generos, sensibil, 
exigent, pe care oricare solist, 
într-o carieră, simte nevoia să-1 
aplaude la rindul lui măcar o 
dată. Socotiți că eu o fac acum.

— Cum este contactul eu un 
public străin, dintr-o altă țară ?

— întotdeauna interesant. 
Deși nicăieri ca în muzică deo
sebirile de limbă, de arie cultu
rală nu sînt mai discrete. Am 
dat recitaluri și concerte in 
toate țările socialiste. în Austria, 
Franța, Italia, Suedia, Elveția, 

R.F.G., și pot să spun că 
pretutindeni, soliștii români sînt 
foarte bine aprecia'ți și că avem 
faima linei excelente școli inter
pretative.

— Care socotiți că este reali
zarea cea mai importantă pe 
care ați dobindit-o pînă la 31 de 
ani ?

— FaptuL că sînt solist al Fi
larmonicii bucureștene alături 
de maestrul Valentin Gheorghiu.

— Aveți și un „catastif" al 
eșecurilor ?

— Cum s-ar putea să nu am î 
Lingă Cele 14 premii internațio
nale stau totuși, fără să le pot 
îndepărta, și cele trei concursuri 
în care nu am fost finalist. Ce 
importanță mai au acum cir
cumstanțele ? Faptul rămîne 
pentru mine ca o amărăciune. 
Rămîne apoi și nemulțumirea 
pe care o încerc, cînd și cînd, 
în legătură cu critica muzicală 
de la noi. N-o luați ca pe o 
lipsă de modestie, dar cînd la 
recitalurile mele de peste ho
tare s-a scris atît de elogios, nu 
poate să nu mă mire tăcerea 
păstrată de criticii muzicali ro
mâni despre concertele de pe 
scenele românești. Repet, nu mă 
preocupă. Ceea ce vreau să fac 
e muzică, așa cum știu eu mai 
bine.

— Cum evoluează arta pianis
tică de la o generație la alta ?

— Mai întîi că în acest dome
niu generațiile au o structură 
mai aparte. Nu sînt, nu pot fi 
generații compacte, ci mai de
grabă indivizi, personalități care 
întruchipează fiecare o altă ge
nerație. Așa îneît arta interpre
tativă devine cu fiecare solist 
în parte și cu fiecare vîrstă a a- 
cestuia, pînă la sfîrșitul carierei. 
Nu m-am socotit niciodată în o- 
poziție cu generațiile mai vîrst- 

hice, după cum nu cred că uri 
artist trebuie să-și urmeze pas 
cu pas maestrul. Este loc pentru 
personalitatea fiecăruia și, în 
pianistică, orice e bun dacă 
poate fi validat din punct de 
vedere artistic.

— Aveți preferințe pentru o 
anume arie stilistică ?

— în ziua de azi, cînd în lume 
numărul pianiștilor foarte buni 
e impresionant, nimeni nu-și 
mai poate permite o „speciali
zare". Atmosfera de competiție 
te obligă într-un anumit fel să 
faci față în mai toate stilurile. 
Sigur că înăuntrul meu există 
o afinitate specială pentru mu
zica romantică, explicabilă pro
babil prin datele mele tempera
mentale. M-am văzut catalogat 
de cîteva ori drept „specialist" 
în Chopin. Nu e adevărat. îmi 
place să cînt Chopin, sînt pre
zent la fiecare ediție a Festiva
lului „F. Chopin" din Polonia, 
dar nu cînt numai Chopin. Fie
care piesă, de la preclasici pînă 
la literatura pianistică de azi, 
îmbogățește resursele unui in
terpret, sensibilitatea lui muzi
cală, ferindu-1 de rutină.

— Există rutină în artă ?
— Bineînțeles. Pianul îți în

tinde capcane mai ales cînd 
reiei, după un număr de ani, 
aceeași lucrare. Riscul de a ră
mîne pe senzațiile de atunci 
trebuie îndepărtat cît se poate, 
printr-o reluare practic de la 
capăt, de fiecare dată. Altfel, 
n-am mai fi decît biete „boite 
ă musique", depozite de variante 
interpretative... definitive.

— Ce vă doriți cel mai mult ?
— Să conving. Asta este miza 

fiecărui concert sau recital al 
meu.

— Ați fi putut urma și o altă 
profesie ?

— Da. Pianul,
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SUB ZODIA CI

Din resurse proprii, prin gîndire originală

Noi mijloace

Ideea acestui articol s-a 
născut într-o farmacie. In Far
macia nr. 68 din Bd. 1 Mai 42— 
52, o unitate mare, de sector, 
situată în preajma cîtorva im
portante spitale cu profile dintre 
cele mai diverse (.,Filantropia", 
„Grivița", Chirurgie plastică și 
reparatorie, Institutul oncologic, 
Hematologia, Endocrinologia 
ș.a.) și unde un colectiv, de 
competente profesioniste au or
ganizat o vitrină cu Noi medi
camente românești. Inițiativa își 
are determinările ei. „Am con
statat că nu se' cunosc suficient 
nici de 'către păcienți, nici de 
către medici, ne informează, 
farmacista dirigintă Adriana 
Moraru. Nu o dată ne vin rețete, 
cu produse ce nu mai sînt în uz. 
ori cu importuri pentru care 
avem corespondente realizate în 
tară, ori nu ne ajung în mîini 
prescripții pentru medicamente
le originale, deși de o bună bu
cată de vreme se află în rețeaua 
farmaceutică, iar cînd le propu
nem pacienților, unii devin 
suspicioși, nu le cumpără «din 
moment ce nu mi Ie-a prescris 
doctorul !»“. .

Cum, ani de zile, .revista noas
tră a militat pentru încurajarea 
și impunerea produselor tera
peutice obținute în țară, a spri
jinit consecvent cercetători și 
inventatori în acest sector de o 
covîrșitoare importanță econo
mică și socială, revenim asupra 
subiectului. .

Un salt elocvent — 
de la zero la 1 000

— Tovarășe Constantin Sîrbu, 
sînteți de peste 20 de ani direc
torul Institutului de cercetări 
chimico-farmaceutice și, prin 
urmare, în măsură a ne prezen
ta valoarea și valorile medica
mentului românesc, azi.

— Sint de 21 de ani directo
rul acestui institut care anul 
acesta împlinește 36 de ani de 
activitate, 36 de ani dedicați for
mării, dezvoltării și consolidării 
uneia dintre cele mai tinere 
ramuri ale industriei noastre 
chimice — producția de medica
mente.

înainte de al doilea j-ăzboi, în 
țară existau cîteva laboratoare 
particulare ale unor firme străi
ne oe realizau, la București, Ia 
Piatra Neamț, ceva cantități in
fime de doctorii, majoritatea fi
ind aduse din import. Practic, 
despre o industrie de profil se 
poate vorbi numai după 1948, cînd 
au apărut primele nuclee la 
„Sintofarm". De fapt, despre o 
evoluție vertiginoasă a cercetă-' 
rii.și industriei în atest sector 
se poate vorbi, mai cu seamă 
după anul 1965, după Congresul 
al IX-lea. Sub îndrumarea și cu 
aportul hotărîtor' al tovarășei 
acad. dr. ing. Elena Ceaușescu, 
prin a cărei prestigioasă activi
tate se dirijează orientarea 
fermă a potențialului științific’ 
și tehnic al țării "către soluțio
narea unor probleme fundamen
tale, de însemnătate deosebită 
pentru întreaga dezvoltare eco
nomică și socială a patriei, și în 
domeniul medicamentului s-au 
elaborat importante programe 

de cercetare pe două direcții 
principale. La început, s-a pus 
problema realizării de forme 
farmaceutice din principii acti
ve importate. In general, de la 
un produs activ, obținut prin 
sinteză, biosinteză ori extracții, 
prin treceri- într-o formă con
diționată, prețurile, valorile 
cresc de la simplu pînă la de 
20 de ori. Deci, era mare eco
nomie pentru țară, pentru fon
durile valutare ca o serie de 
produse să fie aduse în vracuri 
și pe care noi să le condiționăm, 
încet, încet, pe măsură ce me
dicamentele respective prindeau 
pe piață, și-și demonstrau nece
sitatea, apărea clar interesul ca 
și produsul activ să fie obținut 
în țară, printr-unul din proce
deele citate (sinteză, biosinteză, 
extracții). Astfel, ne-am organi
zat și dezvoltat activitatea în 
acest "sens.. Au trecut anii, odată 
cu cercetarea s-a dezvoltat in
dustria de profil — au apărut 
mari întreprinderi, cu instalații 
și tehnologii moderne, în majo
ritate rodul inteligenței proprii 
—, iar odată cu producția, fi
rește, impulsionată — cercetarea. 
Un proces logic, nu ? ! Așadar, 
aceste două căi nu ne-au mai 
satisfăcut și ne-am îndreptat 
atenția spre organizarea unor 
colective avîrid ca preocupări 
principale obținerea de medica
mente originale.

Originalitatea rămîne, fără 
doar si poate, unul din facto
rii cei mai importanți. Și, zic 
eu, posibilități avem, ca forțe 
de cercetare și ca resurse. Este 
cunoscut faptul că în lumea 
întreagă se sintetizează în medie 
cam 120 000 de substanțe noi pe 
an, din care ajung să fie testate 
ca medicament în jur de 1 000, 
iar . dintre acestea, cîteva zeci 
ajung, eventual, să fie produse 
medicamentoase.
— Ați' pomenit de Nomencla

torul medicamentului din țara 
noastră, la cîte sortimente a 
ajuns ?

•— Tinde spre .1 000 de produ
se. în lume se vehiculează cam 
între 20 000—25 000. Că nu toate 
sînt deosebit de importante, că 
adesea este vorba de forme mai 
mult sau mai puțin însemnate 
și cu adevărat utile, reprezen- 
tind interese mai mult sau mai 
puțin mari ale producătorilor, 
pentru asigurarea cu desfacere, 
cu brevete și așa mai departe, 
asta e cu totul altceva. Regulile 
O.M.S. prevăd că nomenclatorul 
unei țări în curs de dezvoltare, 
pentru a asigura starea de să
nătate a populației, să cuprindă 
între 300 și 500 de produse. 
Repet, nomenclatorul românesc 
se înscrie între 800 și 1 000. Asta 
nu înseamnă că din import nu 
se aduce un număr destul de 
mare de medicamente, dar ca 
valoare ele reprezintă între 5 
pînă la maximum 6 la sută, față 
de necesarul curent al țării, 
restul, se înțelege. îl acoperim 
din producția internă.

— în vitrina farmaciei despre 
care v-am vorbit, arh văzut 
medicamente ce poartă ca pro
ducător chiar antetul institu
tului dv. Despre ele vom vorbi 
mai departe, ne-ar interesa și in 
ce măsură ajutați, sînteți recep

tivi și deschiși către ideile, pre
ocupările și brevetele altor cer
cetători din afară, care nu fac 
parte din colectivele dumnea
voastră de cercetare ?

—Sîntem unica instituție ce 
dispune- de marea majoritate a 
colectivelor care obligatoriu tre
buie să-și aducă contribuția la 
elaborarea unui medicament •— 
chimiști, biochimiști. fizicieni, 
farmaciști, biologi, ingineri, me
dici. Noi avem sinteticieni. bio- 
sintezisti. avem specialiști în do
meniul extracțiilor de plante si 
opoterapice. avem oameni des
tinati să se ocupe de obținerea 
principiilor active din medica-
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mente, avem farmaciști specia
lizati in tehnică farmaceutică 
meniti să decidă formele de ad
ministrare ale acestora, avem a- 
naliști de înaltă calificare — chi
miști, fizicieni și biologi. •— care 
realizează ..toaleta" analitică de 
calitate, urmăresc calitatea pro
duselor și, in si'irșit, avem me
dici care, în cadrul laboratoarelor 
de farmacologie, întreprind stu
diile preclinice de tolerabilita- 

yte, eficiență, toxicitate a medi
camentelor pe animale — șoa
reci, șobolani, cobai, cîini, pisici, 
iepuri ș.a.m.d. M-ați întrebat 
dacă avem și alți colaboratori ? 
Sigur că da. Colaborăm cu cate
dre de specialitate din facultăți
le de chimie, care dispun de 
timp și de forțe în a cerceta și 
obține game importante de sub
stanțe de sinteză, din care să 
putem selecționa eventuale pro
duse originale. Avem colaborări 
foarte importante cu facultățile 
și clinicile I.M.F.-ului, pentru 
studiile farmacologice preclinice 
dar și pentru studiile clinice, 
pentru experimentarea pe om, 
pe păcienți, a produselor reali
zate.

— Ați dori să ne și exempli
ficați, căror idei și căror inven
tatori le-ați acordat ajutorul ?

— Desigur. S-au . lansat pe 
piață — și sînt la modă — o 
serie întreagă de produse apite- 
rapice. Am efectuat pentru ele 

studii de condiționare, am între
prins pentru unele chiar studi
ile farmacologice pentru a putea 
fi incluse în rețeaua farmaceu
tică. De asemenea, am sprijinit 
inventatori de tipul profesoru
lui Brad, care se preocupă de 
valorificarea călinei, l-am spri
jinit pe dr. Dinu al cărui medi
cament, RODILEMID, a intrat 
deja în producție la întreprin-' 
derea de medicamente Bucu
rești și a cărui „toaletă" farma
cologică și analitică a fost între
prinsă în cadrul institutului 
nostru. A fost una dintre marile 
noastre bucurii, deoarece dome
niul lui de acțiune era un sec
tor descoperit. Apreciez reali
zarea dr. Dinu ca fiind deosebit 
de tmportantă și sînt convins 
că și dr. Dinu apreciază spriji
nul nostru în finalizarea și în- . 
credințarea către producție a 
Radilemid-ului. Dr. Dinu este 
un medic cu multă experiență, 
a avut inițiativă, a avut idei, 
le-a valorificat, dar singur, fără 
participarea colectivelor citate, 
n-ar fi putut să-1 aducă în far
macii.

— Spre bucuria noastră, în 
farmacii se află și un alt pro
dus susținut în paginile revis
tei — Vladilrad.

— în cazul Vladilrad-ului, lu
crurile au fost chiar mai line. 
Autorul brevetului a devenit, 
intre timp, om al muncii in 
institutul nostru. Este doctor în 
biologie și conduce un grup de 
radiobiologie ce se ocupă de tas
tări de farmacocinetică. -întoc
mai ca și în celelalte cazuri și 
pentru medicamentul său. aici 
s-au efectuat forma de condițio
nare, fișa analitică, studiile pre
clinice de toxicitate, de tole
ranță, de efect ca și tehnologia 
pentru industrializare.

— Vă spuneam că un test 
efectuat în farmacii ne-a de
monstrai o insuficientă infor
mare asupra realizărilor noi. 
Lumea continuă să ceară, de 
pildă, „Pyranem" și „Nootropil", 
așa cum au înscris pe rețete, în 
vreme ce laboratoarele dv. au 
pus în circulație Piracetam-ul 
românesc.

— Necunoașterea aceasta se 
datorează în mare parte și 
nouă, care am adoptat o „poli
tică". să zic așa. de expectativă. 
Pornind de la niște fapte reale 
—• cercetarea unui produs me
dicamentos durează, adesea, in
tre 3 și» 5 ani, iar pînă la in
dustrializarea și ieșirea lui pe 
piață mai trece o perioadă ce 
poate fi de la 6 luni la 2 ani —, 
am evitat să vorbim despre ele 
public, pentru a nu dezamăgi 
populația, pentru a nu o aduce 
în situația să caute medicamen-. 
tele respective și să nu le gă
sească. Atunci, a apărut o Dis- 
pbzițm comună a Ministerului 
Sănătății și a Ministerului In
dustriei Chimice, potrivit căreia 
să nu se facă nici un fel de 
popularitate noilor medicamente 
pînă în momentul cînd s-au in
dustrializat și sînt.-apte să intre 
în farmacii. Or, iată, precum ați 
constatat, se uită, de cele mai 
multe ori, a se mai vorbi în 
vreun fel despre ele, lăsind la 
o parte faptul că se uită cu de- 
săvîrșire a se mai aminti ceva 

despre cei care le-au studiat și 
realizat. De regulă, rămîne în 
prim-plan producătorul. Se 
vede treaba că reținerile aces
tea își au reversul lor negativ.

— Dar ne afectează pe noi, 
beneficiarii ultimi ăi medica-, 
montelor și, nu în ultimul rînd, ; 
pe producător, de vreme ce nu 
se vînd la cotele estimate, deși 
cerințele există. Un cerc vicios, 
nu ? ! Cum s-ar putea anula ?

— Nu putem rezolva singuri 
problema. Experimentarea cli
nică pentru autorizarea produ
sului se face, de regulă, în 3—4^ 
clinici mari de specialitate și 
doar din București, ci din în
treaga țară. Am mizat întot
deauna pe propaganda pe care 
ar trebui s-o facă producătorul 
— fabrica •— și beneficiarul — 
Ministerul Sănătății •—, mai ales 
că cei ce ar trebui să fie în 
primul rînd avizați sînt medicii. 
Recunosc că avem de făcut mai 
mult în această privință, știu 
eu, poate să inițiem colaborări, 
să organizăm în conlucrare cu 
cei 3 factori — cercetătorul, 
producătorul, beneficiarul — 
simpozioane, expoziții, sesiuni 
de' comunicări științifice, în cli
nicile unde s-âu experimentat 
produsele, pentru o informare 
corectă și la timp a corpului 
medical. Interesul fiind comun, 
asigurarea unei stări de sănăta
te corespunzătoare a populației, 
cred că ar trebui să fim cît mai 
uniți, cît mai legați unii . de 
alții pentru a suplini aceste de
ficiențe cu impact mai serios în 
realitate decît ne așteptam. Este, 
în definitiv, în beneficiul social 
și economic al țării.

— Prin urmare, să ne oprim 
la cîteva dintre noutățile de 
marcă ale medicamentului 
românesc.

Trofopar
Au trecut 7 ani de cînd re

vista noastră a scris prima oară 
despre invenția dr. Magdalena 
Timar, cercetătoare la Institu
tul de cercetări chimico-farma
ceutice.. Extract natural din or
gane animale, s-a dovedit și se 
dovedește de o incontestabilă e- 
ficiență în bolile grave ale fi
catului. în hepatite cronice, în 
hepatite agresive. în ciroze. în 
general, ca hepatoprotector. 
Brevetat în străinătate. în cîteva 
țări a fost, de asemenea, testat 
în clinici internaționale. Ca do
vadă a aprecierii și interesului 
de care se bucură în lumea me
dicală de peste hotare, sînt in
vitațiile avansate cercetătoarei^ . 
de participare la congrese șF' 
reuniuni de specialitate — în 
Elveția. în Japonia ca și în alte 
centre medicale, unde specia
liști în boli ale ficatului au re
ținut. din publicații, realizarea 
românească. Pentru industriali
zarea pe scară largă a medica
mentului se află in curs de fi
nalizare o fabrică la Tg. Mure? ' 
ce va putea asigura suficien 
cantități si pentru export. Cen
tralei medicamentelor și între
prinderii de comerț exterior de 
profil le revin obligațiile pri
vind propaganda si asigurarea 
condițiilor de ieșire pe piața 
mo’ndială a acestui deja reputat 
medicament original românesc.

Riaval, Reprimun, 
Sinerdol Eh

Scriam, nu demult, despre 
Medalia de aur cucerită, la Tîr- 
gul mondial al tinerilor inven
tatori de la Plovdiv, de un an
tibiotic românesc. cercetat și 
realizat la „Antibiotice" Iași, de 
către un colectiv astăzi matur, 
stăpîn pe această lume nestă- 
pînită și plină de surprize, de 
la Fleming încoace „Therapia 
sterilisans magna" (marele me
dicament antiinfecțios). ideal 
dintotdeauna al slujitorilor lui 
Esculap, antibioticele continuă 
revoluția medicală începută o- 
dată cu descoperirea penicilinei 
de către savantul scoțian. O re» 
voluție în care cercetătorii noș
tri își continuă și ei drumul 
căutărilor. Chimistul Alexandru 
Sauciuc. cel care coordonează 
Centrul de cercetări pentru an
tibiotice de la Iași, a creat. în 
orașul moldav, o veritabilă 
scoală în domeniu. Modest și tă
cut. dar încăpățînat și tenace 
a pus la punct 3 noi antibiotice 
de semisinteză ce deschid noi 
perspective în tratarea unora 
dintre cele mai dramatice boli 
ale secolului. SINERDOL EH. 
este destinat tuberculozei, cu re
zultate net superioare Rifampi- 
cinei, utilizate pe plan interna
țional. în această boală, ce după 
un 'prag de eradicare în cele 
mai multe țări ale lumii, cu
noaște o ciudată recrudescentă 
(precum arată statisticile O.M.S.). 
Rezultatele superioare constînd 
în negativarea sputei, deci 
pacienții nu mai prezintă pe
ricol de a infecta pe alții, în
tr-o tolerantă foarte bună de . 
către organism, apărare fără

Flacăra — anul XXXVI —



rIEI SOCIALISTE

™ efecte secundare. în scăderea 
importantă a recidivelor. Expe
rimentările clinice au înregis
trat recăderi doar în 5 la sută 
din cazuri fată de 13 la sută în 
tratamentul cu Rifampicină. 
Cercetătorii au pus la punct și 
o formă de uz pediatric, în si- 

- rop, cel mai ușor de adminis
trat copiilor.

RIÂVAL — un nas și o spe
ranță in dramaticul „desert" al 
bolilor tumorale. Cînd spunem 
adjuvant pare puțin și totuși cît 
de mult se poate obține prin el. 
Este, la drept vorbind, un anti
biotic antitumoral. Asociat cito- 
staticeior clasice, s-au obținut, 
în cadrul unor ample testări 
clinice, deziderate majore : Re
duce cantitatea totală de. cito- 
statice. putîndu-se face pauze 
mari între administrările aces
tora, scăzînd astfel agresivitatea 
schemei de tratament (se știe 
că citostaticele clasice; sînt to
xice față de celula normală). 
Dacă este selectiv citostatic 
pentru celula tumorală noul me
dicament nu este. în schimb, a- 
gresiv' pentru țesuturile sănă
toase. conducînd la creșterea 
duratei de supraviețuire. A dat 
rezultate certe în cancere pul
monare microcelulare, ceea ce a 
dat curaj realizatorilor să în
ceapă investigări și în cancere 
de singe. Se cuvine să mențio
năm că toate aceste 3 antibioti- 
ce-speranță s-au realizat în co
laborare cu Institutul de ftizio- 
logie din București, unde dr. 
Eugeniu Păunescu a efectuat o 
laborioasă muncă pentru cerce
tarea medico-farmacologică, pen
tru o minuțioasă testare clinică. 
REPRIMUN înlocuiește, corti
zonul (sabia cu două tăișuri) în 
tratamentele' de lungă durată, 
evitînd reacțiile adverse ale a- 
cestuia — disfuncția suprarena
lei, ulcer, osteoporoză, obezitate, 
pericol de suprainfecții. Anti
biotic imunosupresor, a fost cer
cetat și experimentat clinic în 
sarcoidoză. trombocitopenii, une
le boli' autoimune. După o 

: muncă ce le-au absorbit ani, e- 
; forturi și energii, îndreptățind 

atîtea speranțe, cercetătorii dau 
însă, acum, piept cu inerția, cu 
tăcerea celor care ar trebui să-i 
salute cu respect. Dr. Alexandru 
Șauciuc notează cu mîhnire : 

, „Este necesară o mai mare în
credere a corpului medical în 

medicamentul românesc și o mai. 
mare implicare în investigarea 
valențelor potențiale". Urechile 
lumii însă aud. Deși, „nu toate 
oficiile județene au comandat 
produsele de mai sus. pentru a 
asigura desfacerea lor prin far
macii. multi bolnavi se adre
sează direct Institutului de ccr- 
cetări chimico-farmaceutice ori 
Filialei din Iași". Nu e normal, 
nu e firesc.

Viadilrad
Idee a dr. biolog Constantin 

Vlădescu. nu ne vom ocupa pe 
larg de el deoarece nu este un 
an de cînd i-am afectai un 
spațiu amplu în revistă. De re
ținut și de bine este faptul că 
a primit îndelung așteptatul a- 
viz de necesitate din partea Co
misiei medicamentului de pe 
lingă Ministerul Sănătății și că, 
așa precum ne informează tova
rășul director Constantin Sîrbu, 
a trecut prin toate operațiunile 
și studiile care îl fac apt, pen
tru a fi folosit pe om. în'tera
peutica bolii canceroase. „Cu re
zultate foarte interesante. în pri
mele testări clinice, drept pen
tru care se vor efectua în con
tinuare experimentări lărgite în 
principalele clinici de speciali
tate din tară (București. Iași, 
Cluj-Napoca, Brașov, Constan
ta)".

Nicolen
O premieră a toamnei trecute, 

o premieră industrială, spunem, 
căci medicamentul se' studiază- 
de cîtiva ani în laboratorul de 
tehnică farmaceutică a I.C.C.F., 
da către 3 farmaciști — dr. An- 
toaneta Voiculescm dr. Natalia 
Rădulescu și dr. Alexandru Chi- 
riță. Este destinat să lupte cu 
o maladie pe cît de răspîndită 
în lumea întreagă și pe cît de 
veche, pe atît de necunoscută 
încă, de neelucidată, sub rapor
tul cauzelor, drept pentru care 
nici remediile nu sînt încă to
tale și exemplare. Este vorba 
despre ulcer și gastrite. Se pare 
că. deocamdată, rămîn de ne- 
egalat „pansamentele" gastrice.

Formule românești mai exis
tă. putini medici le recomandă 
însă. (De pildă, Gastrobent-ul, 
intrat in producție la întreprin

derea de antibiotice Iași după, 
brevetul dr. farrfiacist Nicolae 
Oiță de Ia Spitalul militar din 
același oraș, și despre care. re
vista noastră . a scris la vreme). 
Sperăm să aibă o soartă mai 
bună creația colectivului de la 
I. C. C. F. Virtutea principală a 
noului medicament, de a fi ahti- 
acid și a proteja mucoasele de 
agenți agresori, este dată de 
substanțe ' pe bază de alginați, 
cea mai npuă direcție în tera
peutica bolii ulceroase pe plan 
mondial.

Urmărind deci maladiile cu o 
largă frecvență în statisticile 
O.M.S., bolile omului modern, 
cum se mai numesc ele, care 
nu ne ocolesc nici pe noi, 
precum și „zonele albe", unde 
medicina de-a lungul timpului 
n-a reușit să dea răspunsuri 
majore, cercetătorii noștri și-au 
înscris pe agenda lor încă unul 
din aceste puncte sensibile : 
reumatismul. Noul medicament, 
datorat chimistului Constantin 
Sîrbu și farmacistei Nora Rădu
lescu, face parte din clasă de
rivatilor de indol, studiați vreme 
-de aproape 7 ani în laboratoare
le I.C.C.F. S-au efectuat zeci și 
zeci de sinteze, pentru a. căror 
selecționare s-au utilizat calcu
le și modele matematice, pe 
calculator, pînă ce au ajuns la 
formula optimă, în funcție de 
scopul urmărit. Destinat mai 
ales formelor reumatoide dege
nerative, atît de. frecvente după 
vîrsta de 50 de‘. ani, una din 
caracteristicile avute în vedere 
Ia realizarea Iui fiind aceea a 
unui grad cît mai scăzut de, to
xicitate, deziderat deosebit de 
însemnat, știindu-se că, în afara 
Aspirinei, toate drogurile anti- 
reumatice de pînă acum, cu
noscute în lume, au o agresivi
tate pronunțată asupra stomacu
lui. Medicamentul se industriali
zează la „Terapia" Cluj-Napoca 
și va intra luna aceasta în 
farmacii,

Rodilemid
Nici despre el nu vom spune 

prea multe lucruri, deoarece 
este prea bine cunoscut de către 

cititorii noștri, a fost susținut 
ani în șir în paginile revistei. 
Rod al gîndirii unui medic bucu- 
reștean, dr. I. Dinu, vizează 
o arie de afecțiuni pentru care 
in lume aproape nu există re
medii — herpesul de tip Zoster, 
în principal, dar el a fost testat, 
cu efecte remarcabile, și în alte 
tipuri de herpes, constituind, 
totodată, un antiinflamator și 
imunomodulatpr. El a intrat in 
producția întreprinderii de me
dicamente București. Un succes 
care ne-a îndreptățit efortul pu
blicistic și care ne încredințează 
că ideile mari străpung, pînă la 
urmă, zidurile.

Reprezintă unul dintre cele 
mai elocvente și prompte răs
punsuri ale cercetării noastre in 
alinierea Ia cele mai noi și mo
derne direcții de studiu și reali
zări în domeniul medicamentu
lui de pe plan mondial. Această 
substanță de sinteză selecționa
tă nu demult în lume, 'atît de 
la modă azi (modă în sensul 
bun al cuvântului) și despre care 
se vorbește că ar determina ade
vărat? cotituri in psihiatrie, neu
rologie, în gerontologie, a preo
cupat colectivele de la Institutul 
de cercetări chimico-farmaceu
tice așa fel încît, aproape conco
mitent cu realizările de pe piața 
internațională, a pus la . punct 
substanțe și tehnologii. pentru 
fabricarea în țară a acestei spe
cialități farmaceutice. Mai mult, 
după ce s-au obținut — la 
„Sintofarm" i Cluj-Napoca — 
primele cantități de substanță, 
activă, din care s-a ofertat și la 
export, o firmă interesată din 
R.F.G., în urma unor severe 
teste asupra produsului, s-a 
oferit să cumpere imediat, în 
vrac, întreaga cantitate. Ce alt 
semn poate fi mai bun asupra 
calității produsului românesc ? !

teste de diagnostic
în această clasă de preocupări, 

a racordării la cercetările de 
ultimă oră și descoperirii de 
substanțe destinate să moderni
zeze terapeutica și să facă mai 
eficientă munca, medicilor, se 
înscriu și recentele realizări pri

vind activitatea de diagnostic. 
Multă vreme s-a pus și la noi 
problema unui ajutor mai efi
cient adus celor ce lucrează in 
circumscripții șl dispensare, în 
localități mai îndepărtate de 
marile spitale, să poată efectua, 
pe loc, un minimum de teste și 
analize medicale în vederea 
unui diagnostic, fără a mai fi 
nevoiți să-i trimită pe pacienți, 
cale de kilometri, aglomerînd 
policlinicile și laboratoarele spi
talelor. Și aici a apărut și s-a 
manifestat tenacitatea unui om, 
vrerea, competența, forța, gene
rozitatea sa. Am numit-o . pe 
doctorița Marcela Gheorghiu, 
actualmente pensionară, care nu 
s-a lăsat pînă n-a văzut cu ochii, 
pînă n-a realizat acel ceva 
despre care toți vorbeau, toți le 
cereau în adunările și ședințele 
de la Academia de Științe Me
dicale, dar nimerii nu punea 
umărul la treabă. A venit să 
lucreze Ia I.C.C.F., unde a făcut 
echipă cu un alt entuziast, cu 
farmacistul Ion Georgescu, și, 
împreună, au studiat forme și 
formule, substanțe și hîrtii, 
punînd la punct acest mare 
lucru simplu — Testele de diag
nostic. Deci, este vorba despre 
niște hîrtii impregnate cu niște 
substanțe care, în contact cu o 
picătură de sînge sau de urină. I 
îți oferă valorile privind „Ureea 
serică și urinară", „Colinestera- 
za“, „Fosfataza alcalină", „Ti- 
mol“-ul. Deci, un minilaborator 
la purtător, medicul de- țară, de 
pildă — în curs de completare 
și dezvoltare — ajutîndu-1, pe el 
— să-și împlinească așa cum se 
cuvine profesia, pe bolnav ■— să 
fie corect diagnosticat, fără să 
mai ' fie purtat pe drumuri, 
așteptînd la rînd în fața labora
toarelor de analize.

...Lista medicamentelor cerce
tate în țară, prin inteligență 
proprie, apărute în ultimul an 
pe piață sau aflate în curs de 
imediată apariție, este cu mult 
mai lungă. O gamă dq 5 produ
se, de pildă, se adresează numai 
bolilor cardio-vasculare și co
ronariene și asupra cărora vom ® 
mai reveni. Deocamdată, ne-am 
propus a le marca pe cele ce au 
valorificat fie brevete originale 
românești, fie inițiative de o 
noutate incontestabilă.

CICI IORDACHE-ADAM »

1907: mărturii și documente
III. Un baston de mareșal in cumpăna justiției

Ziua de 10 noiembrie 1930 n-a fost friguroasă din 
cale-afară. Dar ea a părut clujenilor fierbinte de-a drep
tul. Era ziua în care începea judecarea procesului in
tentat de mareșalul Alexandru Averescu, pe atunci în 
vîrstă de 71 de ani, studentului Bazil Gruia, cu o ju
mătate de veac mai tînăr decît el, pentru îndrăzneala 
de a fi scris, în ziarul „Chemarea", un articol in care-1 
făcea vinovat pe mareșal de marile vărsări de sînge 
nevinovat din primăvara anului 1907.

Mareșalul s-a prezentat personal la proces, însoțit 
de cei 60 de avocați <;are-l asistau. în jurul tribunalu
lui patrulau polițiști călări, spre a împiedica mulțimea 
dornică de spectacol să pătrundă în sala mare, ce se 
dovedise neîncăpătoare și unde nu s-a putut intra de- 
cit cu bilete speciale, acordate din timp. Bazil Gruia 
sosește întovărășit dfe colegii săi de cameră de la că
minul „Avram lancu" și alți studenți. în jurul lui se 
string apoi cei 180 de avocați veniți să-l apere, în 
frunte cu celebrul Radu D. Rosetti. Atmosferă încor
dată. Mareșalul par® îngmdurat, își ridică arareori 
privirea spre, a scruta, cu ochii săi cenușii, asistența.

Rechizitoriul sugerează, de la bun început, drumul pe. 
care avea să-l parcurgă procesul :

Primul procuror al Tribunalului Cluj analizează arti
colul incriminat, arătind că el întrunește elementele 
constitutive ale delictului prevăzut de dispozițiile le
gale în vigoare. Cere, în concluzie, ca incul
patul Bazil Gruia să fie condamnat fără a i se acorda 
circumstanțe atenuante, mai ales că și atitudinea din 
instanță a fost de așa natură încît a declarat cu em
fază că își ia răspunderea celor scrise. Mai cere ca 
instanța să aibă în vedere trecutul militar glorios al 
mareșalului și vîrsta sa, de 71 de ani, față de acuzatul 
care este încă tînăr, de abia 21 de ani, și a scris acel 
articol care urmează a fi considerat calomnios din par
tea Tribunalului și drept consecință să pronunțe o 
pedeapsă cît mai severă.

— Ce-a simțit Studentul Bazil Gruia auzind acest 
rechizitoriu ?

— Nu mă așteptam la altceva. 11 priveam fix pe ma
reșal și mă bucuram în sinea mea observînd că ezita 
să se uite în ‘ochii mei. își va fi închipuit el că se va 
afla în fața unui adversar care i-ar fi putut fi, cu ușu
rință, nepot? Dar, în același timp, priveam cu admi 
rație și către avocații mei, spunîndu-mi că, de atunci 
înainte, n-o să-mi găsesc liniștea pînă cînd' nu voi 
'ajunge asemenea lor, mereu în' slujba dreptății, spu- 
nînd cu eleganță și limpezime adevăruri simple, dar 
care pătrundeau în suflete și-n conștiințe. Iată ce-a 
spus, de pildă. Radu D. Rosetti :

Acuzatul e un tînăr de 21 de ani, a depus strălucit 
examenele la Universitate, a debutat în viața lite
rară cu un volum de versuri și lucrează la un ziar ca 
să-și ciștige existența. Nimic din cele scrise de dom
nul Bazil Gruia nu constituie o calomnie la adresa 
domnului mareșal. Cer achitarea inculpatului.

— Cîți dintre cei 180 de avocați au luat cuvîntul ?
— Numai șapte, restul dîndu-și doar adeziunea pen

tru formularea apărării. Cel mai revoltat în privința 
celor spuse în rechizitoriu s-a arătat V.V. Stanciu :

Domnul procuror crede de cuviință să ceară Tribuna
lului să facă distincție între persoana acuzatului și cea 
a reclamantului, arătind ce deosebire mare de autori
tate și trecut există între cele două părți. Nu pot să iau 
în considerare această pretenție a domnului procuror. 

deoarece justiția nu trebuie să facă deosebire între 
părți, și în această instanță sfintă toți sîntem egali. I 
se reproșează lui Bazil Gruia atitudinea dîrză ce a 
avut-o în timpul procesului. S-a arătat că aceasta este 
o îndrăzneală. Nu este așa. Din partea lui aceasta n-a 
fost decît o purtare demnă, pe care i-o împrumuta 
dreptatea cauzei ce o apără.

Ziarele vremii își țin cititorii la curent cu desfășu
rarea procesului. „Curentul" din' 12 noiembrie 1930 re
latează sec-: -

Cluj, 11. In fața tribunalului local a început judeca
rea procesului intentat de d. mareșal Averescu ziaris
tului Gruia de la „Chemarea", pentru calomnie prin 
presă în legătură cu acuzațiile d-sale într-un articol 
recent.

Dar, după numai două zile, tonul își pierde neutrali
tatea în urma celor întîmplăte la Tribunalul clujean. 
In același „Curentul" din 14 noiembrie se scrie :

Procesul 
„inutilelor orori

La ce rezultat voia să ajungă d. mareșal Averescu? 
Să admitem că justiția ar condamna, că pedeapsa ar 
fi suficient de severă, întrucît ar avea de cîștigat poli
ticește mareșalul Averescu ?

— O enormă răspundere pe umerii unui tînăr de 21 
de ani... Ce simțeați ascultînd pledoariile avocaților 
dumneavoastră ? •

-v Ii admiram nu doar ca profesioniști, ca oratori 
cît ca oameni cu înalt spirit de echitate. Oameni care 
apărau puritațea istoriei, nealterarea memoriei celor 
ce vor veni. Iată, de pildă, cum punea problema avo
catul Pompiliu loanițescu :

Cer achitarea Iui Bazil Gruia, care nu a abuzat de 
libertatea presei. Cer achitarea acestui tînăr idea 
list, deoarece, în caz contrar, ar fi singurul sancționat 
în legătură cu ororile din 1907, care s-au consumat fără 
ca cineva să fie tras la răspundere. Condamnarea Iui 
Bazil Gruia ar închide această dureroasă pagină din 
trecutul nostru, fără ca, să se stabilească răspunderile 
vărsărilor de sînge din anul 1907.

Pornind de la. această idee, ziarul „Uj Kelet" nota, 
chiar la o zi de la începerea procesului :

Inculpatul din marele proces de azi, Bazil Gruia, nici 
nu era născut în 1907, cînd s-a desfășurat răscoala ță
rănească, începută în Moldova. Prea puțin s-a aștep
tat ca într-o zi să ajungă în centrul atenției intere
sului opiniei publice din țară.

Tot in 11 noiembrie, ziarul „Ellenzek" consemn^’: 
întreaga țară urmărește în arena politică cu interes 

și atenție procesul de presă care a început azi, în care 
pe banca acuzaților stă tînărul de 21 de ani Bazil 
Gruia, care, în „Chemarea", a acuzat pe mareșalul 

Averescu că poartă răspunderea pentru omorîreâ a mii 
de oarpeni, în timpul răscoalelor țărănești din 1907.

Pledoariile avocaților lui Bazil Gruia capacitau sala 
și opinia publică prin justețea lor, prin puritatea' de 
rostire, dar mai ales prin faptul că redeschideau — 
aducînd necesarele nuanțări — dosarul adevăratului 
proces, cel al victimelor inocente din 1907. Avocatul 
G. Manea a spus-o răspicat :

Cer achitarea inculpatului Bazil Gruia. Domnul ma
reșal Averescu, pe cînd era ministru de Război, în 
1907, n-a insistat ca vinovății adevărați să-și pri
mească pedeapsa, deci, neexistind alți vinovați, este 
clar ca asupra domnului Averescu să planeze suspi
ciunile vinovăției.

Bucureștenii aflau, la rîndu-le, amănunte despre pro
ces prin intermediul datelor oferite de ;,Dimineața" 
(ziarul fondat de C. Miile), care, în numărul său din 
12 noiembrie, spunea :

Procesul a fost o mare senzație deoarece pentru pri
ma oară după 23 de ani, dl. mareșal Averescu se ju
decă pentru acuzarea de a fi vinovat de omorîreâ a 
mii de țărani în 1907, deși de atunci încoace i s-a adus 
aceeași acuzare. Bineînțeles că adversarii dlui mareșal 
nu-I acuză de vina materială sau juridică a asasinate
lor în masă, ci de vina politică pe care a avut-o în 
calitatea sa de ministru de Război în timpul repre
siunii.

— Credea vreunul dintre avocații dumneavoastră, dar 
cu toată tăria, că veți fi achitat, în condițiile în care 
reclamantul, era atît de cunoscut, fost ministru, șef de 
guvern și de partid, om cu mari’merite militare ?

— Credeau cu sinceritate. Nu veniseră la proces 
pentru a-șl face publicitate. Intenția lor vădită era ca, 
pe parcursul procesului, să dea deoparte galoanele 
mareșalului și să-1 facă om ca toți oamenii, egal mie 
în fața legii și a dreptății. Acest lucru l-a spus fără 
pic de sfiiciune avocatul Ionel Pop :

Din primul moment, domnul mareșal Averescu a 
ținut să rupă legătura care ține acoperiti ochii jus
tiției și a aruncat bastonul său de mareșal în cumpăna 
acesteia. în lipsa faptului calomniei și mai ales că 
domnul mareșal Averescu, prin condamnarea acuza
tului, n-o să scape de acuzațiile ce i se aduc încă, cer 
achitarea inculpatului.

— Citeați ziarele care scriau despre desfășurarea 
procesului ?

— Se putea altfel ? Absolut pe toate. In primul rînd 
pentru că era vorba de procesul meu și apoi așa, ca 
gazetar. îmi amintesc și acum cu plăcere de un arti
col — „Pățania averescană de la Cluj" — apărut la 13 
noiembrie in „Lupta" și semnat de S.Y.R.

După 23 de ani de Ia răscoalele din 1907 și de la pro
cesele și polemicile în jurul ororilor inutile,' mareșalul 
Averescu a găsit cu cale să deschidă un nou proces pe 
aceeași chestie, în urma unui articol al unui tînăr pu
blicist ardelean. Lumea serioasă nu poate cons’tlera 
ideea acestui proces decît ca o aventură în politica deș
tul de aventuroasă a eminentului militar rătăcit în 
viața publică.

Procesul continua. Se aștepta ca apărarea să produ
că probe și să propună martori. Se aștepta, cu mare 
interes; cuvîntul acuzatului. Dar, și de această dată, 
cei care urmăreau procesul au avut parte de o maro 
surpriză.

DAN MUCENIC @
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FLACARA PENTRU MINTE, INIMA SI LITERATURA

Să te bucuri in fiecare clipă

Co a însemnat, ce în
seamnă pentru mine tea
trul ? Treizeci și cinci de 
ani petrecuți pe scindura 
caldă a scenei, treizeci și 
cinci de ani de trudă și 
stăruință, de dragoste , și 
dăruire, de perseverență și 
încredere. Dacă mă gindesc 
de cite ori a bătut gongul 
in acești ani, de cite ori 
am simțit acea liniște feri
cită din momentul aprin
derii reflectoarelor, de cite 
ori am întilnit, ca pe un 
sprijin, ca pe o chemare, ca 
pe o declarație de dragos
te, sutele de ochi străluci
tori ai spectatorilor, de 
cite ori am auzit furtuna 
aplauzelor care mi-au um
plut inima do bucurie, și 
de dulcea oboseală a fina
lului de spectacol, de cite 
ori am avut parte de in
teresul insistent, dar mă
gulitor, al reporterilor care 
au vrut să știe ce și cum, 
cine sint și ce gindesc, 
dacă mă gindesc apoi de 
cite ori cronicarii dramatici 
au încercat să salveze de 
la efemeritate vreuna din 
aparițiile mele pe scenă,

ZOE D.
BUȘULENGABinele, frumosul și adevărul

Pe măsură ce trec anii, 
mă tem și mă feresc parcă 
tot mai mult să vorbesc 
despre cultură. întrebările, 
încercările de definire plu
tesc ca un nor deasupra 
unor văgăune neștiute, fără 
fund. Din oceanul acesta 
întunecat și aparent amorf 
care-mi aparține și se 
cheamă propria mea cultu
ră, cu greu aș putea gene
raliza ceva și ’mai greu aș 
putea da sfaturi celor ti
neri. Esențial e să dorești, 
să ai deschiderea setoasă 
spre cunoaștere, apoi să 
lucrezi fără preget la acu
mulare, și, în sfirșit, să ai 
șansa de a întîlni oamenii 
cei mai potriviți în momen
tele în care ai nevoie pen
tru a înnoda lucrurile 
strinse pînă atunci, în bu
chete, în jerbe luminoase și 
coerente, dătătoare de 
bucurii și minime certitu
dini. Să faci așa încît din 
vreme în vreme, misterio
sul fund de apă al aminti
rii să străluce de imagini 
caleidoscopice (ca în jocul 
minunat cu ocheanul fer
mecat al copilăriei unde 
neașteptatele. întîlniri ale 
culorilor și formelor îți 
tăiau respirația), să se 
transforme într-un cer cu 
scînteietoare constelații. Să 
descoperi cu calmă bucu
rie, într-o clipă de liniște, 
o amintire muzicală răsu- 
nînd în tine ca o grațioasă 
obsesie, un motiv mozar- 
tian însoțind o imagine cu 
contururi fugitive de Wat
teau. Sau să stărui în gînd 
asupra unor zile teribile, 
ale războiului și refugiului, 
cînd așezați pe lăzile în
cărcate cu mobilă, citeam, 
cu cîți va'prieteni, din Hdl- 
derlin, Novalis, Blaga și 
Barbu, în vreme ce un poet 
român de limbă germană 
încerca pe pianul părăsit 
într-un colț, noua lui com
poziție muzicală pe versu
rile Baladei spînzuraților 
de Villon. Și atunci se 
adaugă amintirii și exerci
țiul acelorași zile, lectura 
și învățarea pe de rost a 
cite unui sonet de Shakes
peare pe zi, „ca să nu 
murim fără să fi cunoscut 
îndeaproape acele bijute
rii", cum ziceam noi.

4=
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dacă mă gindesc la toate 
aoestea, îndrăznesc să spun 
că m-am străduit, am cre
zut și am învins. M-am 
străduit să fiu eu însămi in 
fiecare personaj pe care 
l-am jucat, m-am străduit 
să comunic cu publicul, 
să-l simt aproape și să-i 
râmîn aproape. Am crezut 
în nobila putere a scenei, 
în misiunea ei de a înălța 
sufletul omenesc, de a-1 
îmbogăți, de a-1 înfrumu
seța. Am învins, nu ca în- 
tr-o luptă, ci ca într-un pa
riu cu mine însămi, cu ta
lentul pe care mi l-a dăruit 
■natura. Sint și acum sub 
impresia succesului cu 
care m-a îndatorat publi
cul la cel mai recent rol 
al meu, Vica Delcă din 
Dimineață pierdută. Dato
rez această reușită regi
zoarei Cătălina Buzoianu, 
colectivului întreg de co
legi și, în egală măsură, 
publicului pe care il iu
besc și care, în semn de 
iubire, mă aplaudă.

Așa că spun și semnez : 
m-am străduit, am crezut 
și am învins.

Sau mă surprind recitind 
în gînd din Luceafărul sau 
din Athalie de Racine (căci 
învățam în liceu sute de 
versuri pe dinafară) și 
gustîndu-le abia astăzi fru
musețea, ascunsă peiitru 
adolescentele de atunci în 
plictis. Dar ce plictis fer
til ! Ce așezare bună și 
cuminte a lucrurilor care 
ne obliga la canoane de 
cultură verificate de mile
nii indiferent că ne plăceau 
sau nu ! Ne amuzăm și azi, 
eu cu soțul meu, scandînd 
versuri latinești, continuăm 
unul de unde rămîne celă
lalt, într-o odă de Horațiu 
ori un fragment din Me
tamorfozele ovidiene.

Mă gindesc cu melancolie 
la o anumită lumină gre
cească, într-o după amiază 
de. toamnă la Olimpia, sau 
revăd mătasea verzuie de 
pe Canal Grande îritr-o 
Veneție înnorată. Se aprind 
și se sting lumini, reflec
toarele memoriei afective 
se opresc pe un colț sau 
altul al sufletului, zăbovind 
aici, grăbind dincolo, tre
zind cuvinte, imagini, su
nete... Dar ele nu sînt 
singuratece, nu sînt izolate, 
plutind întîmplător pe o 
mare fără nume. Laolaltă 
alcătuiesc un microcosm, 
lumea mea, în care toate 
se leagă sever, ireductibil, 
ca într-o structură muzica
lă de Bach. Elementele lui 
ni se arată, firește, succe
siv, aparent întîmplător, 
ieșind la suprafață chema
te de asocieri voite sau ne
dorite. Dar el e centrat de 
legi învățate într-o convie
țuire de multe decenii cu 
umanismul și mai cu seamă 
de legea morală înăuntrul 
meu, și se confruntă cu 
cerul înstelat deasupra 
mea.

Nu parafrazez numai pe 
-filosoful din Konigsberg, ci 
pe toți cei care, ca și el, 
ne-au învățat că toată cul
tura tinde spre realizarea 
tripticului binele, frumosul, 
adevărul. Și acolo se 
ajunge lent, pe nesimțite, 
In zeci de ani, cu trudă 
măruntă, îngrijită, cu o 
scară de valori însă păstra
tă clar în minte și neștirbi
tă de împrejurări vitrege.

Să stăm mereu în preaj
ma celor mari ai culturii și 
să-i privim cu umilință și 
pietate. Pe cît putem să ne 
apropiem de miezul înțe
lepciunii lor. ca, poate, 
odată și odată, să devină 
și al nostru. Și pentru 
asta să nu precupețim nici 
un efort. Odată, cineva

ECATERINA 
- OPROIUCu cine stai pe banchiză?

Revista Flacăra îmi acor
dă „premiul de dramatur
gie". Dacă m-ar fi procla
mat, „Miss litoral" n-aș fl 
mai puțin uluită. Nu-i vor
ba de bene merenti. Me
ritele — ca și premiile — 
sînt întotdeauna discutabi
le. Ceea ce îmi provoacă 
uimire, ba chiar exultare 
juvenilă este — cum să-1 
numesc ? — fondul de afi
nitate al opțiunii.

Și acum o mărturisire. 
Din fandacsie, probabil, am 
simțit de-a lungul anilor 
un curent boreal bătînd 
dinspre Flacăra peste pro
ducțiile mele dramatice, 
dar nu ca o judecată de 
valoare, (urăsc terorismul 
cultural și îmi stimez, pînă 
la masochism, oponenții 
onești), ci ca o idiosincra- 
zie. Cînd, de nevoie, am 
străbătut culoarele redac
ției, am avut senzația că 
traversez banchize.

De fiecare dată cînd am 
aflat că mi s-a decernat o 
distincție, un premiu, aca
să, la Berlin, la Copen
haga ori la Geneva, am ră
mas cîteva clipe dus pe 
gînduri : mă număr prin
tre acela în care țara mea 
a investit ceva. A investit 
prin ceea ce mi-au trans
mis toți bătrînii mei, prin 
studiile pe care mi-a dat 
prilejul să le urmez aici și 
peste hotare, prin încăr
cătura uman artistică a 
climatului în care s-a în
scris drumul devenirii 
'mele.

De fiecare dată, firește, 
mă bucur și mă gîndesc 
la unul sau la altul dintre 
muzicienii de azi ori de 
altă dată, de aici și de 
pretutindeni, care, pînă a 

•fi consacrați au parcurs un

AL. ANDRIJOIURacordare la tradiția națională
Cred că adevărata mărtu

risire de credință a unui 
poet e însăși poezia pe care 
o scrie. De aceea mă ener
vează cînd un poet vrea să 
lămurească ce a vrut el cu 
adevărat să spună față de 
ceea ce s-a înțeles. E ade
vărat, critica poate și tre
buie să descopere într-o 
poezie structuri și fețe pe 
care poetul abia le-a intuit 
sau, uneori, nu le-a intuit 
deloc : acesta este rolul cri
ticii ! Poetul însă trebuie 
să creadă în poezia pe Care 
o scrie, în rosturile ei, în 
stilul ei, în personalitatea, 
deci originalitatea sa de 
scriitor angajat limbii și 
literaturii noastre . națio

îmi spunea că a învățat 
spaniola ca să-1 înțeleagă 
pe Don Quijoie. Repeta o 
vorbă pe care le-o spuse
sem odată și eu studenților 
mei. Am fost surprinsă și, 
o clipă, fericită. Făcuse un 
pas pe care-1 făcusem și 
eu. Și ’era un pas pe calea 
suverană a culturii.

Intîmplarea, conjuncturi
le, gusturile juraților, foar
te marii actori care le-au 
interpretat și regizorii pe 
mîna cărora au încăput 
(evident, mă gindesc, în 
primul rînd, la Cătălina 
Buzoianu pe care o apre
ciez ca pe un mare regizqr 
al teatrului european) au 
făcut ca piesele mele să 
figureze în zeci de palma
resuri. Mărturisesc că nici 
sub cupola Academiei, 
strîngînd în mînă perga
mentul cu sacrul nume al 
lui I.L. Caragiale, n-am re
simțit bucuria de azi. adi
că bucuria de a mă fi în
șelat. Afinitatea și afecti
vitatea sint pentru mine 
valori supreme. înfricoșă
toare epidemie a planetei 
nu cred că-i Sida, ci po
luarea sentimentelor, stîr- 
pirea lor, congelarea lor 
sau, și mai rău, mimarea 
lor.

drum nici scurt și nici 
ușor. în arta interpreta
tivă, fiecare asemenea re
cunoaștere a meritelor ta
le este un pas pe calea 
fascinantă și periculoasă 
a consacrării. Spun peri
culoasă pentru că uneori 
urcușul spre înălțimi se 
poate transforma într-o 
beție abstractă.

în dialogurile cu mine 
însumi îmi reîmprospătez 
în minte Dealul Cetății 
din Brașov de unde am 
plecat, glasurile celor mai 
dragi dintre profesorii 
mei, și îmi strunesc sen
timentul de mulțumire și 
mîndrie reflectînd la ceea 
ce așteaptă de.la mine oa
menii în mijlocul cărora 
trăiesc. Lor le este menită 
strădania și împlinirea 
mea.

nale. Căci falsul, ostenta
ția, fuga de matca națio
nală și artificiile de calcul 
se văd numaidecît și su
pără. Mă refer, firește, la 
angajarea în înțelesul . or
ganic, de trăire și simțire 
și nu de cea exterioară, 
zgomotoasă și infatuată. 
Cred că orice poezie care 
emoționează frumos inima 
și aduce lumină frumoasă 
în cugetul cititorului este 
profund angajată, chiar 
dacă e o poezie de dragoste 
sau o odă patetică. Anga
jarea o văd, mai exact, la 
racordarea poeziei în tra
diția națională (și, prin ea. 
la cea universală) din mo
tivul clar că poezia noastră 

a fost, de la începuturi, tot
deauna iubitoare și crea
toare de frumos, folositoare 
pentru minte și inimă, par
ticipantă la istoria neamu
lui, creatoare de limbă 
aleasă. Inclusiv poezia așa 
zisă calendaristică, dacă era 
scrisă cu dăruire și artă, 
— deși aici poezia este, in- 
tr-un fel, calendaristică 
prin apartenența ei la un 
moment, la o stare de fapt, 
de unde și posibilitatea de 
a data unele poezii foarte 
vechi, prin elementele de 
spațiu și timp ce le animă. 
Iată de ce nu mă sperie 
prezența unora (a mea, în 
primul rînd) în coloanele 
publicațiilor cu poeme pe 
temă dată ci felul cum 
le-am scris. Byron și Hugo 
au scris deseori direct pe 
eveniment și sînt covîrși- 
tor mai mari decît unii 
poeți notabili care au refu
zat implicarea directă și 
fățișă în evenimentul is
toric.

DOMINIC 
DEMBINSKIFuga din nou . pe scenă

O stare ce mă încearcă 
adesea : un fel de spaimă. 
Merg spre clădirea teatru
lui unde mă așteaptă ac
torii, scenograful, tehnicie
nii, textul... Mă grăbesc. 
Caut să fiu punctual, să 
ajung primul și asta cere 
un efort absurd, dispropor
ționat. Pe măsură ce mă 
apropii de teatru se insta
lează un sentiment înțepă
tor de zădărnicie. Ce Ie voi 
spune, ce le voi da celor 
care mă așteaptă acolo, 
printre reflectoare și mu
cavale ? Încep să lucrez. 
Pentru un timp, această 
teamă trece. Apare însă 
altădată, ca o senzație de 
oboseală ' și minciună. Ca 
un vis rău.' Ca și cum ai 
vorbi mult, mult și înflă
cărat, dar pe dedesubtul 
vorbelor, cineva — poate 
chiar tu — îți strigă cu 
răutate și dreptate, totuși : 
minți! minți! Și tu trebuie 
să continui. De multe ori se 
întîmplă să simt cum con
struiesc spre a dărîma mai 
tîrziu. Această zidire con
tra inimii provoacă o ve
ninoasă oboseală ce cîte- 
odată se prelungește după 
premieră cînd, întâmplat în 
sala de spectacol, nu știu 
cum să ies mai repede, go
nit de deformarea gînduri- 
lor mele. Cui folosesc toate 
astea, de ce m-am lăsat 
condus de atîtea improvi
zații facile, cum de am pu
tut să mă las dus de min
ciună și cum de am 
putut prelungi falsul către 
spectatori ? Mă apasă a- 
tunci o vinovăție tulbure și 
grea, ca și cum aș oferi flă- 
mindului pilne otrăvită. Și 
din nou se lasă peste mine 
spaima, ca o ploaie tenace 
și pătrunzătoare. Nu am 
unde fugi decît din nou 
pe scenă, în ceea ce ur
mează să alcătuiesc, spo- 
rindu-mi, ca într-o revanșă, 
atenția și harul presupus, 
spre a limpezi rodul inimii 
și minții.'

Călcînd peste aceste spai
me nemăsurate, tremurător 
și clătinat descopăr mun
cind un sîmbure de bucu
rie, un licăr de lumină ve
nite din fugara senzație că 
totuși se poate, că tot ceea 
ce vreau e aici, la o palmă 
de mine, că întunericul 
poate fi- străpuns. Și apoi 
verificarea dură cu publi
cul. Tăcere, emoție, apoi 
foșnet și căscat. Fiece miș
care, ațipire a atenției 
pîndită pe ascuns ca un 
vînător flămînd, Fiece reac
ție resimțită dureros, ca o 
anatemă aruncată unui în
setat de cunoaștere devo
tată. Apoi, strîngeri de 
mînă, felicitări și zîmbete 
în care e atît de greu să 
cerni adevărul de fals, sita 
orgoliului fiind atît de pu
țin deasă. Și totuși, ce 
bucurie mai mare decît să 
ticăi pomădat și scrobit în 
umbra cortinei, înainte de 
prima ei ridicare greoaie ți

Nu este însă mai puțin 
adevărat că nu toți poeții 
sînt apți, temperamental, 
marilor decolări în timp, 
poezie angajată în sensul 
unui poet al cuvîntului. Nu 
toți francezii au harul cîn- 
tecului „pe mii de voci" al 
lui Hugo, nu toți sovieticii 
spiritul exploziv al lui Ma- 
iakovski și nici toți româ
nii spiritul mesianic al 
unor Goga, Cotruș, Beniuc. 
Personal, descinzînd din 
acești ultimi trei barzi ai 
noștri, după încercarea re
toricii grandilocvente m-am 
reîntors temperamental la 
uneltele mele calsicizante, 
așa cum le aveam în debu
tul anonim de licean side- 
rat de poezia antică latină 
și greacă. Și la munca pen
tru o limbă bogată și va
riată, la lucrătura fină pe 
vers, la căutarea marilor 
armonii lăuntrice ale poe
mului.

parfumată ? Apoi, ce ur
mează după premieră... 
Ațea oboseală dulce, de 
lăuză, întreruptă doar de 
gîndul absurd (oare ?) că 
nu voi mai putea „naște" 
încă o dată ! Acea golire de 
sine ce mă înspăimîntă și 
mă face să mă zbat pentru 
a înțelege dacă mai pot 
„zice" ceva despre lumea 
aceasta. Atunci îmi vine să 
mă trezesc din somn și să 
lucrez pentru „încredin
țare". Cu teama aceasta 
adăugată încep să „scriu" 
următorul spectacol ca pe. 
o poveste ce pare că veș
nic continuă fără a avea 
început și sfîrșit. Apoi vor
bele bune, uneori foarte 
bune, spuse sau scrise, ori 
vreun premiu. Pe de o 
parte orgoliul pîntecos și 
rumen zîmbește satisfăcut 
și galeș, iar pe de altă 
parte, șinele chinuit de în
trebări perfide, dar tenace, 
dacă nu cumva s-a făcut o 
greșeală în privința lui. Și 
mereu, salvatoarea, nece
sara comoditate a eului 
veșnic la pîndă să salveze 
demnitatea conștiinței : 
crede și nu cerceta !

Apoi, întoarcerea la lu
cru. Prelungită, amînatâ, 
greoi pornită, cu nazuri și 
ifose, cu „accese" de inspi
rație și opacitate, cu coche
tării artistice și false te
meri, cu măști felurit lu
crate, dar la un moment 
dat — de obicei ordonat 
din afară — totuși, începu
tă. Este precum o simfonie 
ce va să se dezlănțuie și 
totul începe cu firicelul de 
glas al unui flaut. Undeva, 
în întuneric, o flamă apare 
și încălzește apoi inima, 
făcînd-o să picure mai 
mult, mai mult, mai mult, 
ca într-un dans ritual, fără 
să-ți poți opri picioarele. 
O amețeală viguroasă, un 
curent care te duce. Lucru
rile, ideile, stările îți fac 
cu ochiul, textul se dez
ghioacă, totul vine de se 
așază cuminte și „pieptă
nat" în povestea ta. Și eu 
povestesc cu patos, cu în
flăcărare, adaug gesturi, 
culori, sunete, tăceri și 
strigăte, 'culeg și sugerez 
ritmuri către un tot ce, în
cetul cu încetul, mă ab
soarbe. Ceva se naște în 
preajma mea, ceva ce nu 
mai are legătură cu mine ; 
totul seamănă cu un aban
don în iubire. Un abandon 
lucid, totuși. Actorul, acest 
om de lingă mine a cărui 
respirație mi-e cunoscută 
pînă la suficiență, se trans
formă sub ochii mei nepu
tincioși într-un altceva, în
tr-un altcineva în care de 
abia-1 mai recunosc. Și 
atunci cînd l-am pierdut 
definitiv în acel ocean nu
mit personaj, trăiesc o 
tristă victorie. M-am des
părțit de particularul din 
el, de prietenul ori colegul 
din el și ceva parcă s-a 
rupt între noi ca oameni, 
dar el se cîștigă pe sine
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de frumusețile pe care le dai altora
într-o nouă făptură, efe
meră și capricioasă. Și-a 
luat adio de la mine și 
text. Acum e singur. Acum 
nu am cum să-1 mai ajut 
ori îndemn, acum navi- 

■ghează singur, acum mă 
arde ca pe o schelă deja 
nenecesară. Despărțit de 
mine pare mai frumos, nu
mai flacără și singurătate, 
numai putere și voință îm
părtășită. îl aștept, aici,

HELMUTH
DUCADAM Clipe ce au fost radul unor ani de antrenamente

Intr-o seară din luna 
mai a anului 1986, la Se
villa, în inima Andaluziei 
care este „inima" Spaniei, 
o echipă românească de 
fotbal, al cărei portar am 
fost, a cîștigat cel mai im
portant trofeu continental 
— Cupa Campionilor Euro
peni. Finalul meciului ■ îl 
cunoașteți. Am apărat 4 
lovituri consecutive trase 
de.la 11 metri de jucătorii 
lui F.C. Barcelona, .Nu le 
yrî uita numele niciodată : 
Alesanco, Pedroza, Alonso 
și Marcos. Unul dintre ei, 
Alonso, îmi spunea după 
meci că nu știe dacă 
există’ iad și diavol, dar 
un diavol venit eventual 
pe. pămint âr trebui să 
aibă chipul pe .care-1 
aveam eu în acele minu
te. Nu știu cum arătam în 
ochii spaniolilor. Știu însă 
că am gîndit și am făcut 
■totul în câteva clipe. Cli
pe care au fost rodul 
unor ani de antrenamente. 
Am lucrat mult pentru 
a-mi dezvolta viteza de 
reacție și toate aceste acu
mulări și-au dat, parcă, 
mîna în cele patru plon- 
jeane de la Sevilla.
. Performanța echipei 

noastre. Steaua, i-a con
vins, cred, pe toți fotba
liștii români că talentul și 
sîrguința pot învinge mari 
puteri sportive (și finan
ciare), că nu există adver
sar inabordabil și teren cu 
care să nu te poți aco
moda.

„Campania" noastră eu
ropeană a avut la bază o 
mare investiție de muncă 
și de inteligență. S-a in
sistat pentru ca toate Ca
litățile recunoscute ale 
fotbaliștilor români să for
meze un „aluat" din care 

dincolo, cu o nouă, enormă 
emoție. Ca și cum ar lipsi 
ceva. Parcă nu mai e nici 
frică, nici îndoială. Parcă, 
privind spre el, după a- 
ceastă miraculoasă despăr
țire, nu mai sînt spaime în 
jurul meu. Și lipsa de 
spaime este cel mai greu 
de suportat .dintre toate 
spaimele meseriei mele. 
Stau și aștept să-mi fie 
din nou frică.

să iasă un fotbal compe
titiv in arena internațio
nală. S-a insistat metodic 
pentru a se forma acea 
mentalitate de ’ învingători 
indispensabilă în marile 
confruntări europene, o 
„armă" care ne lipsea. Nu 
ne-a fost ușor.

Din cele 8 luni de zile 
ale sezonului internațional 
1985—86, am- stat in mijlo
cul familiilor noastre 
aproximativ 40 de zile. 
Dar a venit acea de 
neuitat noapte de mai cînd 
la aeroportul ■ Otopem, 
mi# de suporteri au săr
bătorit victoria, O păs
trăm in minte ca.o încu
nunare a eforturilor, ca 
apoteoza unei .lupte de a- 
proape 900 de minute cit a 
durat tentativa . noastră de 
a deveni echipa nr. 1 a 
Europei.

Coechipierii mei ău reu
șit apoi să aducă în țară 
și Supercupa Europei. Am 
fost alături de ei- la 
Monte Carlo, dar în tri
bună. Nu știu dacă supor» 
terii români ce ne-au în
soțit au avut dreptate 
cînd, la sfîrșitul meciului, 
au scandat : „Ducadam, 
nu uita, supercupa e și a 
ta !“. Mie mi-au dat lacri
mile. Este o mare satisfac
ție atunci cînd compa- 
trioții tăi îți recunosc me
ritele. Este o plenitudine 
sufletească despre care 
numai cei care s-au stră
duit pentru ea și au trăit-o 
cu adevărat; pot spune ce 
preț are.

Mulțumesc tuturor celor 
cane au avut încredere în 
mine și m-au ajutat să 
aduc, împreună- cu coechi
pierii mei de la Steaua, 
bucuria și mîndria în ochii 

numeroșilor iubitori ai 
fotbalului din țara noas
tră. Aprecierile de care 
m-am bucurat le consider 
fiind adresate școlii româ
nești de portari de fotbal

GABRIEL 
RACZIzvorul curat al medicine! populare .

Sint un admirator al me-, 
dicinei populare din țara 
noastră, și fără încetare 
mă ocup, împreună cu ,o 
întreagă echipă de cercetă
tori, de acest cel mai curat 
izvor de inspirație, de veri
ficarea și așezarea etnoia- 
triei pe baze științifice, 
moderne, căci, fără îndo
ială, remediul utilizat de 
ea înseamnă astăzi un a- 
nacronism. -Planta folosită 
ca atare în - continuare, 
fără dovezi experimentale, 
fără să se- cunoască biq-e 
doza, efectele secundare, 
toxicitatea relativă ca și o 
mulțime de alți parametri, 
aparține cu adevărat tre
cutului. Medicamen
tul obținut din plante ca-' 
r a eterizase terapeutica pînă 
prin 1870,-iar de atunci, și 
in special odată cu începu
tul secolului XX, odată cu 
înființarea și dezvoltarea 
industriei de medicamente 
s-a considerat că, rînd pe 
rînd, - produsele vegetale 
vor fi Înlocuite de cele noi, 
cu alte structuri chimice 
și cu o eficacitate mult mai 
pronunțată, plantele ajun- 
gînd să fie considerate 
niște „fosile" ale veacuri
lor apuse. Convingerea 
mea a fost alta, poate toc
mai datorită unei formații 
sau a unei gindiri. biologi
ce, avind țn vedere și-orga
nismul omului, inclusiv al 
omului sănătos. Am simțit 
că va fi imposibil ca acest 
organism să fie invadat pe 
scară largă numai cu 
structuri moleculare in
existente în natură. Desi
gur, ar fi o idee preconce
pută a susține că valoarea 
medicamentului depinde de 
origini, n-ar corespunde 
realității ; afirmația că tot 
ceea ce este vegetal, este 
bun, precum și inversul, 
că tot ceea be se realizează 
în laborator, în industrie 
și nu se găsește în natură 
este periculos. (Această 
pendulare între cele două 
tipuri a adus mult rău te- 
răpeuticii). Oricpm, perso

care l-a dat pe Jean Lă- 
pușneanu, Mircea David, 
Valentin Stănescu, Traian 
Ionescu, Voineseu, Toma 
Răducanu, lordache. Lung 
și alții.

nal am rămas fidel lumii 
vegetale și am pornit-o pe 
drumul lung și greu al ve
rificării și dovedirii ada- 
văruiui sau neadevărului 
remediilor populare prin 
plantele medicinale ■ din ța
ra noastră, Și aiunci, am 
gîndit că, pe lingă desci
frarea plantei ca atare — 
elementele morfologice, 
conținutul în diferite sub
stanțe chimice, accentul 
trebuie să se pună pe ve
rificarea presupusei ei ac
țiuni în organism. Cu o.e- 
chipă complexă, alcătuită 
din numeroși specialiști in 
diferite discipline interfe
rențe, echipă cu care lu
crăm de aproape un sfert 
de veac, am testat asupra 
animalelor de laborator,- 
fiindcă aceasta este filiera, 
altfel nu se poate, -nume
roase și numeroase plante 
și atunci, au apărut prime
le dovezi experimentale a- 
supra acțiunii lor prezum
tive. Premise pentru noi 
medicamente, premise pen
tru ca acestea să aibă- șan
sa, măcar șansa, de a fi 
introduse în, terapeutică. 
Am .lucrat astfel, ani și arii, 
pe grupe de acțiuni, am 
luat, rînd pe rînd, diferi
tele acțiuni pe aparate — 
cardio-vascular, digestiv, 
la nivelul rinichilor, cu e- 
fecte hepato-biliare. anti- 
bacteriene și antivirotice a 
diferitelor plante cunoscute 
din medicina populară., în 
/felul acesta, s-au adunat 
multe cunoștințe, ca și un 
număr de lucrări științifice, 
lucrări ce s-au dovedit a 
interesa lumea • științifică 
de pretutindeni. Avem pînă 
astăzi identificate, studiate, 
cîteva duzini de specii la 
fiecare acțiune, ceea ce re
prezintă o bancă de date 
destul de prețioasă. Tot 
astfel cum am reușit să 
punem la punct și un nu
măr de medicamente care, 
deocamdaltă, se realizează, 
ca microproducție, de către 
laboratorul galenic al Ofi
ciului farmaceutic din Tg.

Mureș și va constitui baza 
producției pentru noua în
treprindere de medicamen
te aflată în faza de con- 
strucții-montaj, aici, în 
oraș.

Ca unul care a participat 
la cartografierea plantelor 
medicinale din România, 
pot să afirm, în deplină, cu
noștință, . că avem un re
zervor extrem de bogat și 
extrem de valoros. Fără a 
mă lungi, repet, viitorul a- 
parține, în mod ■ categoric, 
industriei de medicamen
te, căreia fitoterapia i se 
aliniază, nu va putea mer
ge mai departe decît pe a- 
eeastă direcție. Sîntem și 
noi pe o. cale sigură și 
foarte bună, gîndindu-ne 
la. posibilitățile de cerce
tare. existente ca potențial 
in țara noastră, inclusiv ca 
potențial uman iar argu
mentul stă in tot ceea ce 
s-a realizat pînă acum. Și

De mult am spus,’ cum ■ 
or fi spus și alții, înainte 
sau după mine, că orice 
om trebuie să rămînă la 
meseria pe care o cunoaș
te. Am destule exemple 
potrivite să-mi confirme 
părerea, începind cu 
unii prieteni și cunoscuți 
de-o seamă, cu mine, și 
sfîrșind cu mari nume ale 
ale tuturor . vremurilor. 
Pasiunea unui pictor ilus
tru care credea că vioara 
era prima lui vocație nu 
păgubește pe nimeni. De 
asemeni, nu ne păgubește 
că un victorios, comandant 
de oaste din vechime, s-a 
apucat, după războaiele 
cîștigate, să Ie șefie și is
toria ; de altfel, nu știu în 
care din aceste îndeletni
ciri a strălucit mai bine. 
Sînt însă alții, mi-e destul 
să mă gîndesc la cei con
temporani cu noi, care, 
abandonîndu-și adevărata 
meserie, exercitată în ad
mirația lumii, s-au . apu
cat de alta, poate mai mă
noasă și mal spectaculoa
să, unde însă n-au fost la 
adevărata lor înălțime, ni 
doar spre răul propriu, ci 
al multora cîți își puseseră 
speranțele în ei și le acor
daseră Încrederea.

s-au realizat multe. Cerce
tările românești trezesc tot 
mai mult interes în lume, o 
dovadă fiind recenziile și 
citările lucrărilor in litera
tura de specialitate inter
națională, precum și faptul 
că, nu odată, reprezintă 
puncte de pornire ale in
vestigațiilor întreprinse de 
către alți cercetători. Dacă 
în această situație se află 
și lucrări pe care figurează 
și numele meu este pentru 
că, într-o zi, in orașul 
Arad, un pasionat profesor 
de științele naturale a pus 
în mîna unui adolescent o 
carte, aprinzînd o altă pa
siune. Noțiunea de timp 
înseamnă pentru mine pa
siunea de .a lucra fără în
trerupere, asupra acestei 
neasemuite creații a natu
rii în vederea punerii ei in 
suljba sănătății oamenilor.

Revenind Ia proporțiile 
mele, dar păștrind exi
gența, sînt satisfăcut că, 
de cînd m-am apucat de , 
scris, am rămas credin
cios acestei datorii con
tractate față de mine în
sumi, și credincios am ră
mas chiar atunci cînd nu 
mi s-a recunoscut meritul 
decît pe jumătate sau nici 
atîta, chiar atunci cînd 
mfam pierdut curajul și 
m-am îndoit de mine.

Lâsînd Ia o parte anii de 
școală, cînd am scris în 
tăcere și aproape în taină 
mii de pagini apoi aban
donate, ținînd seama ^nu
mai de cuvintele tipărite, 
se împlinesc în curînd 
cinci decenii de la apari
ția primei mele cărți, fără 
să mai amintesc ce publi
casem înaintea ei prin zia
re și' reviste literare ; iar 
acea primă carte o mai 
citește și astăzi cine o are.

Cu această declarație 
nu-mi revendic altceva 
decît statornicia. O jumă
tate de secol consacrată 
numai și numai literaturii 
este, înainte de orice, o 
dovadă de credință ; pe 
ea se fundează religia vie
ții mele.

Pygmalion : Explorări 
în alte registre și modali
tăți, care nu ni s-au pă
rut, deocamdată, tocmai, 
convingătoare (există, 
firește, unele explicații 
în scrisoare). Ceva (ca să 
nu fie nimic !..) în „Spai
ma", „Vînzare".

C. Daniel : De data 
asta, versurile nu mai 
au naturalețe, spontane
itate, vigoare, ci par „fă
cute", căutate... (ați în
cercat cumva să puneți 
în aplicare observația 
criticului pomenit, dealt
fel exclusivistă, dacă nu 
chiar stupidă ? !...). Ori
cum ,ați ieșit (sperăm, 
temporar) din seria fas
tă de care vorbeam data 
trecută. O idee interesan
tă. dar nevalorif'cată in
spirat și pînă la capăt, 
în „Mușcînd". (Semnă
tura propusă are un aer 
cam nefiresc, artificial... 
Poate mal reflectați).

Stardust : Compoziții 
cuminți, convenționale, 
uneori cu accente didac
tice, destul de departe, în 
ansamblu, de grația, 
candoarea, spontaneita
tea poeziilor dv. de odi
nioară. Se pare că pre
ocupările s-au schimbat, 
a rămas nițică obișnuin
ță, nițică îndemânare 
practică și, din cînd în

cînd, cîte un sunet răz
leț, mai mult sau mai 
puțin liric și convingă
tor („Poem imaginar". 
„Autoportret", oarecum 
și „Poeziei").

A. Ploscaru : Trebuie 
să vă adresați rubricii 
speciale a revistei, care 
se ocupă de asemenea 
probleme și care vă va 
ajuta, făriă doar și poate, 
să descurcați lucrurile. 
Ar fi bine, însă, să abor
dați pe rînd, separat, 
cele două chestiuni, în 
ordinea importanței lor. 
(Desigur, un distribuitor 
de carburanți poate fi un 
personaj tare, în zilele 
noastre, dar nu atît de 
tare îneît să încalce le
gile, nepedepsit !...).

V. Mircea : Nu e ni
mic nou nici în argu
mente, nici în ultimiie 
texte. (Ne iertați, dar 
spațiul. nostru restrîns și 
mulțimea corespondenți
lor care așteaptă răspuns 
nu ne permit să mai in
trăm în amănunte, ■ să 
prelungim la infinit o 
conversație reciproc ne
folositoare).

O. Kadar : Ați lăsat-o 
iar spre obișnuință, iner
ție, lucru manual, spo
rovăială, cantitate... E 
trist că nu puteți obține 
trepte definitiv cîștigate.

că vă luați cu una și cu 
alta și... uitați drumul, 
și vă relaxați, și ieșiți 
din tensiunea și concen
trarea supremă a crea
ției, și textele devin 
compuneri șl nu poeme, 
confecții și nu vibrație, 
etc. (d.p. „Secol XX"). 
Se pare că spiritul cri
tic e o componentă a ta
lentului- (și nu ne putem 
mîngîia cu gindul că. 5 
dacă»nu-l avem noi, _ îl 
au alții și ne vor arăta 
ei, „după", unde e bine 
și unde nu... Ce folos, 
dacă această săgeată 
sensibilă, de precizie, nu 
arată ce trebuie atunci, 
în clipa creației !...). Ni
mic de semnalat, în afa
ră de — paradoxal ! —
două excelente programe 
(nu poeme !), „Obosea
lă", „Ocupație", pe câre, 
din păcate, nu le puneți 
în aplicare cu toată 
atenția și pasiunea,

Nicolae Mihai, G. 
Georgiu, Mira, Dana 
Bogdan, L. Kutas, Ma- 
rinela Ifrim, Cătălina Do- 
brescu : Sînt unele sem
ne bune ; merită să con
tinuați. Reveniți.

GEO DUMITRESCU g

N.R, Manuscrisele nu se 
înapoaiză.

VÎNÂTOARE
Cîteodată mă hăituiesc amintirile 
cu săgeți lungi și amare.
îmi cresc în memorie arbori chirciți.
Cine îmi poate spune 
cît cîntărește un gind ?

MIHAELA BUICA
ÎMPĂCARE
După ploile reci 
cred că vor veni păsări din norduri — 
silabe de frig 
și vor bate în geamuri.
Prin ușa crăpată 
alunecă mina ta 
și te cutremuri de ger. 
Primește stolul regretelor mele 
pe vin să-ți culeagă din palmă 
semințe de soare.

ANGELA PLOSCARU

FATA DE LICEU
Septembrie ține cu mine, îmi spun, 
semn că un fluture mi s-a așezat 
pe umărul ne-nvinețit, 
așa, că să-mi fie povara mai ușoară... 
Și știu chiar și cine-i fata de liceu 
care insistă să-i duc eu servieta 
doldora de frunze (ce simulacru !), 
— „măcar pînă acasă" —ar spune ea, 
acasă fiind chiar definiția neantului, 
așa că eu, intru in această toamnă, 
încrezător și-nvăluit în albastrul 
atrăgător al cerului, fără de norii 
ce mi-ar aține ealea-n asfințit...

NICULAE ALEXANDRU VEST

TOAMNA
Toamna îmi
bate cu gheata în prag. 
Gutuiul, 
copilul meu. 1 
vitreg și drag

își poartă poporul de fructe năuce 
prin locuri 
pustiu mirosind a 
răscruce.
Furnica sîngehii 
strînge provizii 
în atriul sting, 
acolo unde ochii tăi, 
ca guvizii, 
înoată și plîng. 
Toamna iubind, 
poetul de lut 
cu turma de stele-a plecat, 
la păscut.

ADRIAN PÂRVU

CÎTEODATĂ
Cîteodată, dar rar de tot
Am plăcerea de a mă plimba
Pe o alee lungă
Mărginită de două rinduri de stejari 
Călcînd cu toată talpa pe frunzele uscate 
Care trosnesc ca oasele unul om 
Sub șenila unui tanc 
Dar numai cîteodată, 
Rar de tot. —

SORIN BADEAN

ELIBERARE •
sint așchia răpiasă în carnea realului 
după izbitura a două priviri 
pe un inel tangent la inimă 
cu fiecare vers mă preschimb într-o

pagină albă 
abia zărind cu latul vederii
cuvintul care poate aprinde ruguri 
înainte de a-1 uita pe cel de netrecut 
iluminind cu oasele pielea cîmpiei 
în urma cuiva neprivitor peste umăr 
la o lungime de sînge 
la o azvîriirc de simbure 
ia o rotire de fruct

COSTIN’ GRIGORAS
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FLACARA LA DISPOZIȚIA DUMNEAVOASTRĂ

13 Cititorii noștri constanți au 
: remarcat, poate, că de o buna 
■ bucată de vreme revista noastră 
■ nu mai publică „mulțumiri" 
; adresate — in cele mai multe 
; dintre cazuri — unor oameni de 
| bine ; medici, aducind speranță 
j celor ailați in situații limită, 
i meseriași de bun simț și mai 
’ ales de „bună-meserie", copii 

care au restituit bunuri pier- 
i dute. ele., pentru toate cele de 
; mai sus — și pentru „mulțu- 
! miri", in genere (acțiune de alt- 
: fel absolut umană și demnă de 
; tot respectul !) — existînd o ru

brică in presa centrală, capabilă
■ să preia aceste note. In mod 

absolut „accidental" — ca să nu 
; spunem „intimplător" ! — re- 
i dăm totuși textul unei scrisori 
i care — dincolo de recunoștința 
j exprimată unor oameni — re- 
i leva una dintre multiplele fa- 
' țete ale solidarității umane : 

„...Mă numesc Giubernea Gheor-
: gho din orașul Cirnpina, strada 
i 23 August nr. 88, blocul 20 F, 
; scara A, etajul 4, apartamentul 
j 14, în data de 3 martie ă.c., du- 
; cîndu-mă la părinții mei care 
। locuiesc tot in Cîmpina, în in- 
i tervalul de timp cit am rămas 
! la ei, în apartamentul meu se 
i în.tîmplase o nenorocire : din 

cauza presiunii de apă de la 
conduc.ta centrală se spărsese 

■ caloriferul dintr-un dormitor, 
j apa puțind să inunde toată scara. 
I Prin dumneavoastră-tin ,să mul- 
j fumesc din toată inima locata- 
• rilor Sorel Cazacu, Dumitru 
j Onu. Florin Georgescu. Dumi- 
: tru Aurelian. M. Dragoș, Adrian 
: Martinescu, Danielei și Rodicăi, 
i pentru binevenita și prompta 
i intervenție "pe- care au făcut-o, 
; evitîndu-se astțpl inundarea: ce- . 
por 4 nivele aflate mai jos."

ț* E Ministerul Industriei Ușoare 
Ș — întreprinderea „Flamura 
1 Roșie" — Sibiu : „La semnalul 
j critic apărut in revista Fla- 
• căra.6 martie a.c., vă. comuni- 
ț căm că pe parcursul anului 1986, 
; fiind sesizați, am constatat de- 
ț fieiențe de scriere la unele lo- 
> turi de mine cu pastă aflate în 
! rețeaua comercială, deficiențe 
(determinate de unele.vicii de 
■ fabricație ale materiilor prime 
(utilizate în procesul de produc- 
țție. Acestea au determinat apa- 
i rițiâ unor reacții chimice, care 
, s-au 'evidențiat numai după 
J scurgerea unei perioade de timp, 
j reacții ce au dus la efectul de 
formare în interiorul minelor a 
unor cruste ce au blocat trece
rea pastei. Acest aspect a con- 

i stituit obiectul unei analize în
treprinse împreună cu persona
lul -tehnic de execuție și con
trol; iar în urma măsurilor 
luate, de completare a rețetei de 
fabricație a pastei cu anumiți 
inhibatori, vă asigurăm că înce- 
pînd din acest an problema ca
lității acestor produse este com
plet rezolvată. De asemenea vă 
informăm că articolul din re
vistă a determinat o nouă ana
liză’ în cadrul întreprinderii, cu 
toți' factorii implicați, avînd 
drept scop sporirea calității mi- 

- nelor cu pastă, pentru ca aces
tea să-i scutească de necazuri 
pe cei carg le utilizează."

28 Ne scrie — nu fără un 
anumit umor — Ioan Trâmbița?

< din Brașov, b-dul Victoriei nr. 
s 6, bloc 1, scara A, apartamentul 
[15 : „Șint posesorul autoturis- 
îmului Dacia-1310, cumpărat la 
! 24 aprilie 1986 cu factura nr. 
| 34 558, număr de înmatriculare 
ț 5—Bv—814, autoturism avînd

5 850 km. rulați, deci fiind spre 
sfîrșitul perioadei de garanție. 
Autoturismul s-a comportat 
bine, fiind bine asistat tehnic 
de Stația Autoservise Brașov, 
situată pe Calea București. To
tuși două mici amănunte : E 
vorba de ștergătorul de parbriz, 
și de brichetă —■ asupra aces
teia din urmă neinsistînd,* ne- 
fiind fumător. Mă refer însă la 
prima defecțiune : motorașul 

। ștergătorului s-a defectat încă 
1 de la început, a fost înlocuit cu 

un motoraș de tip vechi, recon
diționat și de atunci ștergătorul 

■nu mai funcționează normal
(uneori, șterge și capota). .A. fost 
reglat de mai multe ori la sta
ția . respectivă, însă de fiecare, 
dată a „ținut" pînă la prima 
ploaie'(noroc că anul 1986 a fost 
un an secetos !), . La stație s-a 

, stabilit că este de vină motora- 
' șui (fiind de tip" vechi), trebuind 
a fi schimbat cu unul de tip 
nou — însă acesta lipsea' pentru 
moment din magazine. După in
sistențe, am obținut „favoarea" 
să fiu anunțat (anexez scrisoa
rea) cînd vor sosi motorașe noi. 
în sfirșit. cînd am aflat acest 
lucru m-am prezentat — opti
mist ! — la stație. însă (sur- 

i priză), aici se descoperise că
„schimbarea pieselor recondi
ționate cu piese noi este ile-

. gală"... !? Apropo de timpul 
pierdut, menționez că deși la 

stație se cunoștea defecțiunea 
și cauza ei, de fiecare dală era 
tratată ca o problemă nouă. 
Corect ar fi ca recidivele — da
torate superficialității prestației 
— să fie rezolvate cu prioritate; 
consider că se impune o analiză 
responsabilă a cazului relatat — 
strict autentic ! — în scopul gă
sirii unei soluții viabile, la ni
velul pretențiilor firmei."

■ Consiliul popular al jude
țului Mureș : „La scrisoarea ce- 
tățenei Olga Sutac din Sighi
șoara, Piața Lenin nr. 43, vă 
informăm că la propunerea sus- 
numitei, începind cu 1 martie 
a.c., a luat ființă la Sighișoara, 
in cadrul Dispensarului policli
nic, un cabinet care săptămînal, 
cu program dirijat de dr. Mezei 
Iosif, va efectua tratament prin 
acupunctura."

■ „Mă numesc Tănase Ne- 
eula, locuiesc în comuna Ștefești 
—- Prahova, mă adresez dumnea
voastră cu rugămintea de a mă 
ajuta și pe mine într-o proble
mă pe care eu nu am putut-o 
rezolva am împlinit vîrsta de 
62 ani în luna august, ziua 22, 
1986 ; la sfîrșitul lunii iulie 
1986 am depus dosarul de pen
sionare la Ocolul Silvic Văleni 
de Munte, spu:nîndu-mi-se de 
acolo că în termen de 3 luni de 
zile voi primi pensia acasă, dar 
în zadar am așteptat. Am fost 
în luna decembrie la oficiul 
poștal ăl comunei, dar mi s-a 
spus ca să fiu liniștit, Că s-a 
comis o greșeală, dosarul s-a 
trimis la Ploiești — se rezolvă... 
Am fost și in luna februarie 
1987, d.ar dosarul nicidecum nu 
a fost trimis la Ploiești. Pe data 
de 9 "martie'a.c., m-am dus din 
nou și am întrebat : cînd se va 
.rezolva ?! — O tovarășă de 
acolo, de la birou, a spus că 
dacă ii mai deranjez, n-o să mai 
primesc pensie... «nici cînd 
m-i-oi vede ceafa !». Oare este 
firesc să se întîmple așa ?“

H M.T.Tc. — Centrala-Antre- 
priză Căi Ferate București : 
„Vă facem cunoscut că scrisoa
rea lui Ion Purcărea, adresată 
redacției Flacăra și trimisă 
nouă spre competentă rezolvare 
— prin care numitul solicită' 
sprijin în obținerea unei locu
ințe — a fost rezolvată favora
bil, acestuia repartizîndu-i-se un 
apartament cu 3 camere în 
strada Pomîrla, nr. 5, blocul 22, 
ap. 13 — sector 4."

a Nu doar un necaz, să-i zi
cem personal, dar și o propu
nere ce, credem, poate suscita 
interesul forurilor în drept, ne 
transmite Gheorghe Georgescu 
din Constanța, b-dul Tomis nr. 
147, bloc A3, scara B, aparta
mentul 31. : „Sînt posesorul 
unui frigider Arctic. Anul tre
cut nu mai funcționa, așa că 
am chemat un specialist de la 
atelierul de reparații al coope
rativei „Radiotehnica" din loca
litate care, în urma verificări
lor. mi-a spus că trebuie înlo
cuit motorul, acesta costînd în 
jur de 2 000 lei. Am acceptat, 
dar mi-a mai spus că nu are 
deocamdată în magazie, dar 
peste două-trei zile va ridica 
piese de la magazia .centrală și-1 
va înlocui, lucru care practic 
s-a și întîmplat ; la terminarea 
lucrării mi-a tăiat chitanța eh 
nr. 56 485, în valoare de 1 965 
lei și am întrebat ce se poate 
face cu motorul vechi. Mi-a 
răspuns că fiind capsulat de fa
brică nu se poate umbla la el, 
spunîndu-mi că pot să fac ce 
vreau cu el. Mă întreb, cum se 
poate asa ceva, atîta vreme cît 
în atenția noastră, a tuturor,’ se 
află, permanent acțiunile de re
cuperarea deșeurilor feroase, a 
hîrtiei, etc., iar un motor valo- 
rînd 1 315 lei să se arunce la 
lada de gunoi ?! Personal con
sider că un astfel de motor se. 
poate recondiționa cu maximum 
25% din valoarea lui, venind în 
acest fel în sprijinul populației 
și, mai ales, al economiei na
ționale. Fac, în acest sens, ur
mătoarea propunere : centrele 
de reparații să nu primească 
motoare noi sau recondiționate, 
pîftă nu le predau pe cele înlo
cuite. cetățenii urmînd a su
porta contravaloarea recondițio
na rit și transportul obiectului — 
și nu prețul întreg : am obser
vat la multe porți din oraș ase- ■ 
menea motoare aruncate la 
gunoi..."

■ Direcția de Telecomunicații 
a municipiului București „Ur
mare sesizării numitului Sorin 
Pavelescu, domiciliat în strada 
Baciului nr. 5, prin care acesta 
arată că nu e de acord cu con
travaloarea convorbirilor adi
ționale facturate în contul pos
tului său - telefonic, vă facem 
cunoscut că în urma verificări

lor efectuate s-a dispus scăde
rea sumei de 203,00 lei."

9 „în dimineața zilei de 13 
februarie a.c., la orele 5,30, pe 
întuneric și ceață mergeam prin 
fața stației „Dacia-service" 
din șoseaua Pantelimon, colț cu 
șos. Gării Cățelu (tramvai 28) 
și după ce trecusen de poartă 
m-am simțit prins puternic de 
piciorul sting ; pentru moment 
am crezut că cineva mă atacă 
și pe loc am făcut o întoarcere 
dreapta-mprejur, apărindu-mă 
cu cele două sacoșe pe care le 
aveam în mină. Am văzut însă 
că in fața mea se aflau trei 
cîini, care au început șă latre 
și să se repeadă cu furie în ju
rul meu. iar eu apărîndu-mă cu 
cele două, sacoșe s-au întărîlat 
foarte tare și nimeni nu ieșea 
să intervină. După circa 10 mi
nute de luptă îndîrjită, apare un 

Scrisoare comentată

Casa noastră
Intre cei patru pereți ai camerei de locuit omul își cheltuiește 

aproape, sau chiar mai mult de jumătate din timpul existenței 
șale. în acest spațiu „arde" părți însemnate din viața sa. Nu de 
puține ori face investiții de credință, de dragoste și investiții pe
cuniare, pentru ca acel „cuib" să arate potrivit dorinței sale. De 
casa ta, de apartamentul tău se leagă amintirile, bunurile vieții 
sau, alteori, inevitabilele drame umane. Sufletul ți se regăsește în 
atmosfera acelui cuib, de viață pe careul numim în cuVintble simple 
dar atît de încărcate în sensuri și semnificații : acasă, casa noastră.

Am ales trei exemple nu tocmai la intimplare; pentru a vedea 
cît Ide pentru mai bine există în acest perimetru social și uman. 
De la- numărul 44 din strada Panciu (sectorul 1, București), s-a 
mutat, cu vreme-n urmă. Constantin Hutu. Imobilul de la această 
adresă i-a fost atribuit lui Petre Melinescu. Chiar' dacă Constantin 
Hutu a achitat devizul către S.G.L.-4, pendinte de ICRAL „Pa
jura", pentru igienizare, zugrăveli și vopsitorie, halul in care a lăsat 
fosta sa locuință este de nedescris. Geamuri lipsă — cu toc cu tot ; 
ușile fără broaște și fără cheile aferente ; parchetul ca vai de lume, 
de parcă toate chermezele s-au desfășurat în Panelului 44.

Din anul 1982 Pandit Gîrbă — om al muncii la Șantierul Naval 
din Brăila — locuiește cu soția și cele două fetițe în imobilul pro
prietate de', stat din str. Orientului nr. 33. In locuință au apărut 
avarii care constau în crăpături 'in ziduri, precum la îmbinarea 
zidurilor laterale cu peretele calcan. Comisii de la Consiliul popu
lar municipal Brăila, cît și altele de la I.J.G.C.L. Brăila au venit, 
au văzut și, cum se spune, au plecat. în cele din urmă, după in
tervențiile revistei noastre, I.A1C.S.I.M. Brăila a făcut, niște' lu
crări, De mîntuială. I s-au făcut însă promisiuni, dar, ne între
băm odată cu omul, cui îi pot ține acestea de cald*?

în apartamentele pe care ie dețin locatarii severineni de la ni
velul ultim al blocului 2-S, din bd. Tudor Vladimireseu 138 din 
Drobeta Tr. Severin — ne înștiințează Lizica Smeu și Constantin 
Călușeriu — se infiltrează apa din belșug. întreprinderea Antre- 
priză-construcții, montaj Mehedinți a executat — la sugestia revistei 
noastre — unele lucrări de izolare, ce-i drept ; dar unii locatari 
au continuat să-și monteze necorespunzător antenele pe acoperișul 
blocului, astfel că au spart pavajul de carton gudronat și bitum, 
deși au fost avertizați să-și monteze antenele TV cu suporți! tra
diționali. Celor ce locuiesc la nivelele inferioare nu le.pasă că au 
venit ploile și apa continuă să se infiltreze în apartamentele colo
catarilor de la ultimul nivel al blocului 2-S dîn bd. Tudor Vladi- . 
mirescu nr. 138. Orieit de dragă ți-ar fi casa, trebuie,, parcă, să 
vezi si dincolo de pereții ei,

DORIN SĂLAJAN H

paznic. pășind agale, strigînd 
„marș de-acolo“, după care 
cîinii au intrat în curte, la că
suțele lor construite în fața în
treprinderii și s-au potolit. Am 
mers cu dinsui să văd cum am 
fost mușcat de picior, m-a con
dus în camera ofițerului de ser
viciu, unde, ia un pupitru, sau 
masă, nu-mi amintesc precis, se 
afla un cetățean, care nici nu 
s-a sinchisit — cred că și dacă 
aș fi fost rupt de cîini nu s-ar 
fi sculat de pe scaun. îl întreb, 
de ce ține așa cîini răi, dezle
gați, lăsati pe stradă, pe poarta 
deschisă. Răspunsul său a fost 
de neimaginat: „cîinii sînt să
nătoși; dacă se va întîmpla să 
turbeze, apoi oamenii sînt de 
vină, de la ei s-ar putea să tur
beze !“, și abia tîrziu, după ple
care. mi-am dat seama că afir
mația acestuia la mine se refe
rea... Eu cred că ei au nevoie 
de cîini să le apere mașinile de 
hoți, sau să nu fie prinși la 
cdfltrol dormind, dar pot să-i 
lege cu lanț pe sîrmă iar poarta 
să fie închisă... Mergind la Spi
talul de boli infecțioase Colen- 
tina. medicii mi-au pus diag
nosticul „plagă-mușcătură cîi- 
ne“, mi s-ă făcut pe loc o in
jecție în picior și una în burtă, 
apoi zilnic alte 6 în burtă, după' 
care în' zilele' de ; 23 Și 27 fe
bruarie cite o injecție în. mină ; 
mai am suportat una în. 13 mar-’ 
tie și una îh:13 mai 1987. Plaga 
se menține destul de vizibilă și 
azi. Iată cum într-o clipă mi 
s-a schimbat destinul pe timp 
de o 'lună de zile, ca și ocupa
ția și regimul alimentar, din ne

• „Flacăra" nu ia în considerare scrisorile anonime și nu primește 
acte originale. Scrieți-me cît mai concis. Și nu uitati să vă iscăliti. Precizați 
eventual telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic intre 
orele 11——14.

glijența unor persoane incon
știente... și cînd mă gjndesc că 
sute de fete și femei eu copii 
și chiar bărbați vin de la Auto
gara spre Capitală in fiecare zi, 
cu noaptea în cap ? Cîinii aceș
tia — nevinovați în fond de si
tuația creată — reprezintă totuși 
un pericol pentru sănătatea pu
blică ; în privința personalului 
de serviciu de la „Dacia-ser- 
vice" din șoseaua Pantelimon, 
cred că este de datoria autori
tăților în drept, cit și a colec
tivelor lor de muncă, să ia mă
surile ce se impun !“ (Ion Roșu, 
strada Mașina de I’iine nr. 6, 
blocul R 31, scara B, aparta
mentul 53).

N.R. — Am reprodus „in ex- 
tenso" scrisoarea cititorului nos
tru. mărturisim, nu atît pentru 
farmecul lecturii — .de care, 
sintem convinși, v-ați dat sea
ma — cit pentru neplăcuta va

riantă de a ne întîlni, oricare, 
dintre noi, pe un coridor al spi
talului Colentina, în data de—, 
13 mai a.c. . . .

0 U.J.C.A.P. — Giurgiu : „Lă 
scrisoarea adresată redacției de 
către Ștefan Anton din comuna 
Joița, prin care acesta sesizează 
că C.A.P. Joița nu-i atribuie lot 

■în folosință și nici cereale, deși 
este infirm și are 6 copii, în 
urma verificărilor efectuate 
s-au constatat următoarele : 
sus-n.umițul. Ș,A, este p^nsjonar. 
de invaliditate, o pensie lunară 
de 1 080 lei, iar soția sa are tot 
pensie de stat în valoare de 930 
lei lunar ; este adevărat că a 
crescut 6 copii. însă 4 din ei 
sînt căsătoriți și au familii dis
tincte, iar ceilalți doi sînt sala- 
riați și locuiesc în București ; 
cu toate că atît petentul cît și 
soția nu sînt îndreptățiți să pri
mească lot în folosință și cere
ale din partea C:A.P„ . fiind 
pensionari de stat, avîndu-se 
în vedere infirmitatea pe care 
o are numitul (fiind nevăzător) 
și. condițiile în care locuiește 
și trăiește, s-a stabilit de. comun 
acord țu conducerea C.A.P. să

® Consiliul popular munici
pal Bacău : „Referitor la seri-, 
soarea adresată redacției de că
tre Simona Popa, prin care 
aceasta solicita sprijin în obține
rea unei locuințe din fondul lo
cativ de stat, vă aducem Ia cu
noștință că sus-numitei i s-ă 
atribuit de către întreprinderea 
unde este om al muncii — res
pectiv I.P.P.C.T.-Bacău — o lo
cuință corespunzătoare nevoilor 
familiei sale, situată în strada 
Republicii nr, 46, scara A, apar
tamentul 3".

Pagină realizată de 
HORIA PĂTRAȘCU ■

Posta redacției
Ouatu Vasile — Iași : în pri

mul rînd, vrem să vă rugăm pe 
dv. și p-e toți cititorii noștri să 
nu ne mai expediați coiete cu 
diverse obiecte. Este suficient 
să ne expuneți într-o scrisoare 
necazul. în al doilea rind, am 
ascultat și noi discul trimis șî 
nu i-am găsit nici un defect. 
Vi-1 păstrăm la redacție. ® Slu
jitorul Laura — Focșani, Enache. 
E. Mariana Doina — com. .Ma
gia vit . (Dolj), . Vlaîcu Sorina 
Oana — Constanță, Nieokie Car- 
men Laura — București, Preda 
Roberto '— Filiași : Am predat 
scrierile dv.. poetului Geo Dumi- .. 
tres'cu. Pe următoarele plicuri 
vă rugăm să scrieți „Pentru 
Atelier literari1.- ® Scurei Silvia 
— Baia Mare : în urma dezba
terii . sueeeșorale, ca și a neîn
țelegerilor ce există între co
proprietari nu puteți solicita e- 
li^erarea: unei autorizații de în-* 
străinare. Doar în casă locuiește 
mama *dv. © Tudoran Florica 
— oraș Victoria : Perioada cît 
ați urmat școala specială și In
stitutul agronomic" constituie ve
chime îh muncă utilă la pensie 
numai dacă faceți dovada că 
fiind întadrată în muncă ați fost 
trimisă să urinați aceste studii 
și ați fost retribuită pe toată 
durata frecventării cursurilor 
respective. © Dulcea Vasîlica — 
satul Nenciulești, cum. Mavro--; 
din (Teleorman) : Aveți dreptul 
de a primi pensie de urmaș 
I.O.V.R. după soțul dv., dacă 
renunțați la pensia C.A.P. Pre- 
zentati-vă cu actele lă. 
D.P.IVÎ.O.S. Alexandria. ® An- 
cuța Ana — Pașcani : Am primit 
asigurarea că în uurînd soțul dv. 
va fi încadrat definitiv. © Măr
cii Gh. Ticâ — București : Re
parațiile Ia terasă se vor execu
ta de către ICRAL Vitan prin 
■Sectorul db gospodărie ’ locativă 
nr. 9 în’ trimestrul • II. © Miklos 
Cătălina — Șovata : Situația dv.. 
a fost înțeleasă pe plan local și 
vi se va asigura repartizarea în 
muncă la începutul sezonului. 
© Nastasia Gh. — corn. Chitila 
(S.A.I.) Reclamațiile privind 
calitatea și cantitatea livrărilor 
trebuie făcute în termen de 24 
ore de lă primire la depozitul 
furnizor sau la serviciul comer
cial al întreprinderii pentru dis- 
tribuireă' combustibililor solizi si 
materialelor de construcție, stn 
13 Decembrie nr. 2, sector 1. 
Singurul ontar. valabil este pod- 
bascula din depozit, iar lemnele 
de foc șe livrează nediferențiate 
pe esențe. ® Moisuc Măria ț- 
corn. Prejmer (Brașov) : Contri
buția bănească se stabilește . cf. 
Legii hr! 1/1985: • Cioîcă D. 
Gheorghe — satul Vîlsânești, 
corn. Mușatești (Argeș) : Nu. © 
Popescu Viorica — Ploiești °. 1) 
Toată lumea. 2) Cheltuielile 
pentru plata liftului se plătesc 
la administratorul blocului. © 
Tilică Nicuiina — Tîrgoviște : 
Cereți instanței reîncredințarea 
minorilor și astfel veți fi în
dreptățită .să primiți alocația de 
staț. • David Coste! Bucu
rești : Potrivit art. 2 și 5 din 
Decretul nr. 68/1976, propunerile 
pentru schimbarea domiciliului 
în municipiul București și în 
orașele mari a persoanelor înca
drate în muncă în aceste locali
tăți ‘-după' 1 ianuarie 1975 le fac 
organele de conducere colectivă 
ale unităților socialiste, în ca
drul numărului de locuri apro
bat și repartizat. • Bucur Ionel 
— corn. Pantelimon : Solicitarea 
cooperativei este legală. © Du
mitru Toader — Slobozia : Cere
rea dv. de transfer, analizată cu 
multă înțelegere, va fi aprobată.

i se 1a.se în folosință suprafața. 
de 0.10 ha,.și șă i se acorde. 100 
kg grîu și 100 kg "porumb din 
■fondul de ajutor".

N.R. — V-a impresionat textil! 
de mai sus. stimați cititori ai a- ’ 
ceste! pagini ?,! Mărturisim că și 
pe noi...! Rămîne a se mai lăsa' 
impresionați și... cei șase copii, 
care-, după cum se vede, șî-au 
cam uitat părinții ! REGHINA VARVICI ■
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INTELIGENTA ROMANEASCA IN ACȚIUNE
La început a fost marea între

bare : „Poate ajunge omul în 
spațiul cosmic ? Și a ajuns ! De 
la Iuri Gagarin, peste 200 de 
oameni au atins spațiul cosmic.

După 20 de ani este, poate, 
momentul unei întoarceri în 
timp pe drumul tainelor dez
văluite. O vom face în rîndu- 
rile care urmează, cu sprijinul 
unuia dintre protagoniștii cer
cetării românești de biomedici- 
nă, prof. dr. doc. Petru Groza, 
directorul Institutului de fizio
logie al I.M.F. București.

— In vederea unor expediții 
spațiale îndelungate, este astăzi 
mai importantă problema a- 
daptării omului decît a realiză
rii tehnice a zborului. De un 
real ajutor s-au dovedit a fi 
cercetările la sol, de care ne-am 
ocupat și noi. Nu este surprin
zător că aproape nici o creație 
apărută în zbor n-a ieșit din 
cadrul celor prevăzute pe baza 
investigațiilor la sol. S-au făcut 
pe animale, în condiții ce re
produc sindromul de zbor, sau 
factori susceptibili de a inter
veni în cursul zborului. Noi am 
efectuat asemenea investigații 
pe sistemul endocrin, pe apara
tul cardiovascular, pe tractul 
digestiv. Am făcut de asemenea 
cercetări și pe animale ce au 
fost recuperate după diferite 
zboruri, de pe biosateliți sovie
tici, ca și pe cei doi cosmo
naut! care au format echipajul 
navei cosmice Soiuz-40, lansată 
la 14 mai 1981 de la cosmodro- 
mul Baikonur din Uniunea So
vietică, Leonid Ivanovici Popov 
și Dumitru Prunariu.

— Acest gen de cercetări, pu
blicate sub diferite forme, au 
condus la afilierea dumneavoas
tră și la alte organisme, cum 
sînt : „Comitetul de cercetări 
spațiale", sub egida O.N.U., 
„Comisia de fiziologie gravita
țională" a Uniunii Internaționa
le de Fiziologie sau „Academia 
Internațională de Astronautică". 
Ne-ați putea spune care ar fi 
problemele esențiale pe care le 
pune din punct de vedere al 
biomedicinei zborul cosmic ?

— Marea problemă rămîne 
imponderabilitatea, la care o- 
mul nu se va adapta niciodată. 
Alături de oxigen, temperatură, 
lumină sau zgomot, gravitația 
este una dintre condițiile de 
mediu în care s-a dezvoltat via
ța. în timpul zborului aparatul 
vestibular nu mai este solicitat 
și de aceea, după aterizare, cos- 
monauții își regăsesc mai greu 
echilibrul. Absența gravitației 
duce și la atrofia musculară, la 
afectarea și chiar diformarea 
sistemului osos. Nemaifiind so
licitați, mușchii își pierd tonici- 
tatea. După un zbor scurt, se 
refac în cîteva zile. Zborurile 
lungi cer, însă, săptămini de 
readaptare.

Modificarea vectorului gravi
tațional față de organism și creș
terea sau scăderea forței gravi
taționale exercitate asupra or
ganismului provoacă o redistri- 
buție a masei de sînge circulant 
ce se repercutează asu
pra activității inimii. H'- 
pogravitația afectează mio
cardul. Noi am ’repro
dus condiția aceasta în experi
ment la sol. Una dintre metode 
este menținerea animalelor imo
bile. în acord cu alte investi
gații, a rezultat că musculatura 
striată scheletică și miocardul 
se atrofiază. Efectul pe miocard 
se datorează necesității scăzute 

de oxigen tisular, în primul 
rind muscular, care solicită ini
ma mai puțin. Miocardul repro
duce, deci, aspectul musculaturii 
striate.

— Cu alte cuvinte, Inimă este 
un fel de oglindă a stării mus
culaturii.

— Exact. Noi am reușit, în 
condițiile unei solicitări gravita
ționale scăzute, să desprindem 
diminuarea sau dispariția din 
musculatura scheletică și din 
miocard a unei enzime de na
tură proteică (ATP-aza Na-K 
dependentă). Cu cît animalele 
sini ținute mai mult timp ne
mișcate, cu atit scade această 
enzimă. Prezintă însă o remar
cabilă capacitate de regenerare. 
După 6 zile de mișcare liberă 
se reface. Inima se reînnoiește 
continuu. La unele animale în 
15—16 zile, jumătate din anu
mite țesuturi ale inimii sînt noi. 
Există un permanent proces de 
reînnoire și uzură. Dacă organis
mul nu este solicitat, cel de uzu
ră devine predominant și se 
produc atrofii. Cordul, deci, ală
turi de aparatul vestibular res
ponsabil de echilibru, este unul

Omul 
în cosmos

dintre organele care răspund 
specific la hipogravitație sau la 
imponderabilitate, ambele fiind 
mai direct vizate. Pe aceasta 
ne-am bazat cînd am introdus 
studiul miocardului în progra
mul experiențelor efectuate cu 
ocazia zborului orbital sovie- 
to-român, care a durat 7 zile. 
Prin studiul activității inimii 
s-a urmărit în primul rînd forța 
sa de contracție, de fapt cel mai 
important parametru funcțional 
cardiac, în general ignorat. S-a 
construit cu această ocazie chiar 
o aparatură specială prin care 
s-au înscris concomitent elec
trocardiograma și pulsul arte
rial, aceasta însă, prin densito- 
grama pavilionului urechii, cu 
ajutorul unui traductor fotoelec- 
tric. Este o metodă avantajoa
să care permite înscrierea cu 
acuratețe a pulsului arterial 
chiar la un subiect în mișcare. 
Din investigațiile efectuate a 
rezultat, datorită duratei scurte 
a zborului, doar o ușoară decon- 
diționare funcțională, ca și cum 
cei doi piloți ar fi stat un timp 
la pat și s-ar fi dezantrenat. 
Dumitru Prunariu a fost mai 
reactiv, i s-a modificat și pulsul 
mai mult, a avut o labilitate 
vegetativă mai mare, în relație, 
probabil, cu vîrsta lui mai tî- 
nără. Metodologia acestei in
vestigații, pentru care s-a creat 
în colaborare cu ICSITE apara
tura necesară, a fost aplicată 
ulterior și pentru evaluări func
ționale în clinică, în medicina 
aviației și în cea sportivă. S-au 
selecționat și canotori, pe cri
terii în care au intrat parame
trii amintiți. La ultima Olimpia
dă au fost medaliati, ceea ce 
confirmă valabilitatea metodei 
noastre.

— Ce alt factor de mediu mai 
pune probleme în zbor ?

— Starea de tensiune nervoa

să. Se regăsește și la animale — 
chiar dacă situația nu este con
știentizată —• și la om. Au fost 
situații în care, din acest mo
tiv nu s-a mai zburat. De pildă, 
un pilot bine antrenat, bine pre
gătit, de emoție, a pășit greșit 
pe scara rachetei, și-a scrîntit 
piciorul, iar programul a fost 
anulat. Există și un caz de in
farct apărut curind după zbor, 
efect al stresului psihic. Se ivesc 
și perturbări digestive uneori. 
Noi am făcut o serie de in
vestigații pe tractul digestiv toc
mai cu intenția de a depista mă
sura în care este un ecou al 
stresului psihic legat de această 
experiență inedită pe care o 
reprezintă zborul spațial. Sto
macul este o țintă specială pen
tru acest stres. Am continuat 
cercetările efectuate la sol, prin 
mimarea zborului, ca și pe ani
male ce au zburat pe biosate
liți, cu ocazia lansării navei Sa- 
liut-6 — Soiuz-40 la cosmonau
tul D. Prunariu. Investigațiile 
au consemnat creșterea unor 
enzime digestive. Cîștigul de 
fond al acestor cercetări este că, 
în urma studiilor asupra mucu- 
sului, a glicoproteinelor, care 
reprezintă stratul de protecție a 
tractului digestiv a unor enzime, 
s-a realizat și o hartă mai exac
tă a felului în care sînt dispuse 
o serie de enzime oe intervin în 
digestie. Omul este mai greu de 
analizat. De aceea, în general 
se studiază intens și aprofundat 
reacțiile pe animale atît la sol, 
cît și după zbor pe biosateliți. 
Concluziile sînt extrapolate la 
organismul omenesc, natural cu 
rezervele de rigoare. Plecând de 
la constatările noastre experi
mentale, am ales și pentru D. 
Prunariu studiul unor enzime 
care au fost mai puțin analizate. 
Pentru prima dată a fost stu
diată gastrina din sînge după 
un astfel de zbor, ca și izoami- 
lazele salivară și pancreatică. 
Din ansamblul acestor cerce
tări rezultă atît unele aspecte 
ce pot sugera ușoare perturbări 
digestive, dar și posibilitatea ca 
tractul digestiv să intervină în 
procesele complexe de restruc
turare și adaptare la zbor, ca 
reacție la procesele distrofice pe 
care acesta le produce. Adică, 
este posibil ca unele din aceste 
reacții să fie, nu semnul unei 
dezadaptări ci, dimpotrivă, al 
unui proces de restructurare. 
Este o idee care schimbă în- 
tr-o anumită măsură optica prin 
care pot fi privite unele reac
ții digestive oe nu sînt mani
festarea unei stări de deficien
ță, ci a uneia reparatoare pen
tru țesuturi care sînt distrofia- 
te, ca cel muscular sau chiar 
miocardic, metabolismul fiind 
acomodat la condițiile date.

— In ce constau cercetările 
actuale ?

— Pentru moment, continuăm 
în general studiile reacțiilor ve
getative ale organismului, ale 
verigilor hormonale ce leagă 
procesele nervoase centrale de 
țesuturile periferice. Ne preocu
păm în general de procese de 
adaptare vegetativă și la alți 
factori de mediu, la hiperter- 
mie, la hipoxie ș.a. Căutăm 
acum o legătură între acestea Și 
procesul de coagulare și fibri- 
noliză. Sînt, încă, nenumărate 
necunoscute în universul fiin
ței umane ca și în cel care ne 
înconjoară.

LIANA MOLNAR ■

0 metodă veche 
într-o nouă îndeletnicire
Irigațiile se practică de cî

teva mii de ani. Greu de pre
supus că ar mai putea inter
veni ceva nou în acest dome
niu. Și totuși, metodelor de 
udare clasice — aspersiune. iri
gare pe brazde, prin picurare — 
inginerul Constantin Bâra, șef 
de colectiv la I.S.P.I.F. Bucu
rești, le adaugă o noutate, iri
gația subterană — punctiformă, 
menită să rezolve unele aspec
te ale creșterii eficienței eco
nomice. în sensul economisirii 
consumurilor de energie și de 
materiale, a conservării poten
țialului de fertilitate a solu
lui și a reducerii cheltuielii ar 
de exploatare.

Metoda este brevetată și ex
perimentată cu rezultate ex
celente la Stațiunea experi
mentală Brăila. Iată cîteva 
amănunte :

Apa necesară alimentării sub
terane a solului este livrată 
intr-un punct, prin interme
diul unui dispozitiv amplasat 
la o adîncime de 0.4—0,6 me
tri. Din punctul de alimentare 
apa este preluată de sol prin 
sucțiune, capilaritate și gravi
tație și distribuită pînă la o 
anumită distantă, stabilită ex
perimental. Spre deosebire de 
umectarea periodică a solului 
care se practică prin metodele 
clasice. umectarea subterană 
este continuă sau aproape con
tinuă. aplatizînd diferentele 
gradului de umiditate al solu
lui, apropiindu-se mai mult de 
realizarea unui raport optim al 
apei și aerului din sol și con
ducing în acest mod la spo
ruri de producție.

Dispozitivul de udare este un 
vas simplu, format din cera
mică, un tub interior din mase 
plastice și două ștuțuri de in
trare și ieșire a apei. Se mai 
folosește pămînt și nisip. Dis
pozitivele de udare se leagă în 
serie cu microtuburi de mase 
plastice. Sursa de apă poate fi 
un canal în rambleu, jgheab, 
conductă sau stație de joasă 
presiune. Conductele sînt rea
lizate din PVC de tip ușor. 
Amplasarea în teren a liniilor 
de udare poate fi realizată ' în 
condiții avantajoase cu o teh
nologie specifică, pusă la punct 
tot la Stațiunea experimentală 
Brăila.

Rezultatele obținute în ca
zul irigării unei culturi de po
rumb de siloz sînt concludente, 
în condiții de irigație prin 
noua metodă s-a obținut o 
producție de masă verde de 
58 000 kilograme la hectar. Cul
tura a ajuns la maturitate, 
greutatea medie a unui știulete 
fiind de 0,24 kilograme. Pe 
parcela martor, neirigată, s-a 
obținut 12 900 kilograme masă 
verde, greutatea unui știulete 
fiind doar de 0,15 kilograme.

Iată cîteva avantaje ale me
todei, care o recomandă spre o 
mai grabnică generalizare : se 

reduce consumul de apă în 
cîmp cu 8—10 la sută față de 
udarea prin aspersiune sau 
picurare și cu 15—20 la sută 
față de udarea prin brazdă ; se 
reduce energia consumată în 
amenajările interioare cu 60—70 
procente, comparativ cu iriga
rea prin aspersiune și cu 40—50 
procente față de irigarea pe 
brazde ; se elimină consumul 
de tuburi de înaltă presiune, 
înlocuindu-se cu cele de joasă 
și foarte joasă presiune ; Se 
elimină consumul de tuburi de 
aluminiu în echipamentele de 
udare ; se elimină manopera 
de aplicare a udărilor și lu
crările de nivelare. în sfîrșit, 
cel mai important avantaj, se 
pot obține sporuri de produc
ție, comparativ cu metodele 
clasice de irigație, prin efec
tul umectării continui a solu
lui în condițiile unor raporturi 
optime dintre apa și aerul din 
sol. Metoda poate avea o largă 
aplicare, inclusiv pe terenu
rile în pantă sau amenajate în 
terasă. Metoda este competitivă 
dacă se introduc în calcul toți 
indicatorii — energia de ex
ploatare, manopera, materialele 
deficitare etc.

Să mai spunem că metoda 
este completată cu o alta, de 
drenaj punctiform, de aseme
nea brevetată, care realizează 
coborîrea nivelului freatic și 
respectiv drenarea terenurilor 
cu exces de umiditate prin co
lectarea punctiformă, bazată 
pe fenomenul depresionării co
nice a apei din sol, captată 
printr-un punct denivelat, cu 
evacuarea asigurată. Cercetă
rile efectuate pe terenuri acci
dentate cu procese de alune
care, la Malu cu Flori, județul 
Dîmbovița și cele de la oreză- 
ria Bertești, județul Brăila au 
scos în evidență buna funcțio
nare și eficacitatea dispoziti
vului.

Cele două metode, realizarea 
aceluiași autor, inginerul Con
stantin Bâra, pe lingă nume
roase avantaje de ordin eco
nomic, mai au unul deloc de 
neglijat — lărgește aria terenu
rilor asupra cărora se poate 
interveni prin irigare în con
diții avantajoase. Metodele, ne 
referim în special la cea de iri
gare, permite și udarea unor su
prafețe restrînse, nelegate la 
sisteme magistrale. Prima con
diție, suficientă de altfel, este 
ca în zonă să se găsească o 
sursă de apă. Manopera nece
sară întreținerii și exploatării 
se reduce aproape la zero, dis
pozitivele lucrînd aproape în 
condiții de automatizare.

Surprinde oarecum că la 
5 ani de la brevetarea lor, cînd 
prin experimentările care s-au 
efectuat s-a dovedit că avan
tajele sînt în afara oricăror du
bii, generalizarea ori mai 
corect spus aplicarea lor largă 
întîrzie.

OPREA GEORGESCU ■

TRADIȚII ȘTIINȚIFICE Șl TEHNICE ROMÂNEȘTI '

Doi reprezentanți ai școlii 
românești de construcții

Terminologia științifică inter
națională a omologat cu ani în 
urmă încă un nume românesc, 
înscriind în analele ei denu
mirea Amonitus Avramensis. 
Descoperirea acestei molusce 
cefalopode fosile în calcarul 
cretacic din Nordul Moldovei 
nu se datora însă unui biolog 
sau paleontolog, ci unui emi
nent inginer constructor.

Ne referim la Constantin 
Avram, un reputat specialist 
în beton armat și mecanica 
construcțiilor, membru cores
pondent al Academiei R.S.R. 
S-a născut în 1911 în satul 
Ciumași, comuna Itești (azi 
Berești), din județul Bacău și 
a urmat liceul la Bacău, susți- 
nîndu-și bacalaureatul în 1930. 
A studiat apoi la școli militare 
superioare din România și 
Franța (1930—1935), pentru ca 
pînă la urmă, răspunzînd voca

ției sale celei mai autentice să 
se înscrie la Facultatea de 
Construcții a Școlii Politehnice 
din București (1936—1940). Stu
dent de excepție, șef de promo
ție, a fost reținut în 1940 ca 
asistent la Institutul Politehnic 
din București, iar din 1948 a 
trecut ca profesor la catedra de 
beton armat și clădiri a Insti
tutului „Traian Vuia" din Ti
mișoara, unde a mai predat 
rezistența materialelor, statica 
construcțiilor și betonul armat, 
pînă in 1975, ulterior devenind 
profesor consultant ; a fost de 
asemenea rector al Institutului 
Politehnic din Timișoara, între 
1963 și 1971.

Apreciat ca expert de înaltă 
competență în specialitatea sa, 
â fost ales membru al Fede
rației Internaționale a Pre- 
comprimării, membru în Comi
tetul European al Betonului, 

membru al Reuniunii Interna
ționale a laboratoarelor de 
cercetări și încercări asupra 
materialelor de construcții 
(R.I.L.E.M.), precum și a altor 
asociatii de specialitate.

A fost un înnoitor în calcu
lul construcțiilor, stabilind de 
pildă formule generale pentru 
liniile de influentă ale momen
tului încovoietor și a forței 
tăietoare. Tot el a generalizat 
metoda lui H. Cross pentru 
calculul structurilor hipersta- 
tice cu moment de inerție va
riabil și a sistemelor static 
nedeterminate.

Dispărut de curînd, la 66 ani, 
reputatul specialist a lăsat în 
urma sa lucrări importante, ca 
Betonul armat, proiectarea și 
dimensionarea secțiunilor (1952), 
Manual pentru calculul con
strucțiilor (în colab.. 1959), 
Grinzi continue. Tabele de cal
cul (trei ediții — 1959. 1965, 
1981), Structuri spațiale (în 
colab, 1978), Noi tipuri de be
toane speciale (în colab.. 1980) 
etc., mult folosite.

Călătorul care vizitează unele 
dintre cele mai interesante și 
îndrăznețe construcții de baraje 
de Ia noi, printre care barajul 
în arc Negovanu, barajul Uzi
nei Vidraru de pe Argeș, ba
rajul și aducțiunea termocen
tralei Paroșeni, barajul Poiana 
Uzului, barajul cu contraforți 
Secul-Reșița, trebuie să știe că 
la conceperea și realizarea 
acestor obiective și-a adus o 
însemnată contribuție inginerul 
Radu Prișcu. Astfel, pentru 

calculul. static al structurii ba
rajului Negovanu, primul baraj 
în arc de la noi, a utilizat mai 
multe metode originale de cal
cul referitoare la repartiția 
presiunii hidrostatice în sec
țiunea maestrâ. Metode de 
calcul personale i-au servit de 
asemenea pentru dimensiona
rea primelor baraje cu contra- 
forți de la noi, asigurînd și im
portante economii de beton. 
A introdus de asemenea siste
me de răcire artificială a be- 
toanelor și de injectare a ros
turilor de prefabricare a coro
namentului, iar pentru descăr
carea apelor de suprafață a 
adoptat soluția unui deversor 
pilnie de beton armat. Măsurile 
antiseismice preconizate de el 
pentru baraje au stârnit inte
resul cercurilor de specialitate 
din țară și străinătate.

Fiu al unui învățător. Radu 
Prișcu s-a născut la Brașov la 
12 ianuarie 1921, unde a urmat 
cunoscutul Liceu „Andrei Șa- 
guna", de veche tradiție (1931— 
1939). In 1944 a absolvit Facul
tatea de Construcții a Institu
tului Politehnic din București, 
iar în 1969 a devenit doctor 
inginer, cu o teză care se în
scria pe linia preocupărilor sale 
fundamentale : Contribuții la 
calculul termoelastic al bara
jelor arcuite. Devine apoi doc
tor docent în 1972.

Și el își începe cariera didac
tică chiar în anul obținerii 
titlului de inginer (1944), cînd 
este numit asistent, pentru ca 
din 1969 să devină șef al cate

drei de construcții hidrotehnice. 
A fost prorector (1966—1968) și 
rector (1968—1974) al Institutu
lui de Construcții din Bucu
rești, de asemenea vicepre
ședinte al Comitetului Român 
pentru Marile Baraje.

A desfășurat o susținută ac
tivitate inginerească la diferite 
întreprinderi și șantiere, a fost 
consilier tehnic la Comitetul de 
Stat al Apelor.

întreaga viață din păcate 
prea scurtă, de numai 66 de 
ani a fost călăuzit în opera 
sa tehnică de căutarea și apli
carea procedeelor celor mai 
eficiente și mai sigure. A fost 
deținătorul brevetului intitulat 
Baraj de greutate de beton 
lestat cu materiale locale, din 
1969. Pentru dimensionarea ra
dierelor unui stăvilar de pe Jiu, 
a elaborat un procedeu origi
nal de calcul pentru plăci groa
se rezemate pe mediu elastic.

Lucrarea sa fundamentală. 
Construcții hidrotehnice. (2 vo
lume, 1974) va fi încă multe 
decenii o carte de referință a 
specialiștilor în acest domeniu 
de mare răspundere al tehnicii. 
Personalitate de unanim pre
țuită valoare a științei hidro
tehnice românești, profesorul 
inginer Radu Prișcu a dat un 
exemplu de creativitate din 
care multe generații de con
structori de baraje vor Ști să 
învețe.

I.M. ȘTEFAN ■
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CU SIMȚUL DATORIEI FATA DE CETATEAN

Ce im ai face I.C.R.A.L.-ul ?
Peregrinările noastre gazetărești ne-au pus deseori, fată in 

fată, alît cu binele omului, cit și cu necazurile, cu problemele 
lui, retinînd secvențe din cele mai diverse. Cum la „Tribuna 
democrației" o bună parte din participant! — peste 20 la sută — 
aduc permanent în discuție aspecte legate de casa în care lo
cuiesc, de blocul sau cartierul în care trăiesc, cît și despre ra
portul lor cotidian cu I.C.R.A.L.-ul, cum dintre scrisorile sosite 
zilnic Ia revista noastră, cel puțin 5 dintre ele privesc aceeași 
instituție, ne-am propus să vedem ce mai face I.C.R.A.L.-ul, cu 
ce se mai ocupă el, știut fiind că principala sa atribuție este, și 
rămîne, întreținerea și repararea fondului locativ de stat. O 
precizare necesară, o precizare dedusă din textul clar al legii, 
despre obligațiile acestei unități, cu atît mai mult, cu cît pe 
parcursul documentării noastre am întilnit și situații în care 
cetățeanul cere prea mult, 
prea puțin !

Argumentele 
primului loc

Acesta ar fi crezul lui Vasile 
Vlăduță, directorul l.C.R.A.L. 
Colentina. Și cînd zice „echipă" 
se gindește la întreg arsenalul 
de forțe al întreprinderii — de 
la muncitorul specialist, pînă la 
director. „Abia atunci poți cu
prinde în rnunca ta tot ansam
blul — atît lucrările la zi, cît și 
cele de perspectivă. Abia atunci, 
cînd faci parte dintr-o astfel de 
echipă de excepție, poți învinge 
greutățile — iar un l.C.R.A.L., 
prin excelență, nu duce lipsă de 
ele ! — găsind soluții și pentru 
situatii socotite uneori «fără 
ieșire» și nu bă tind pasul pe loc, 
lamentîndu-te“.

Cînd a venit, ca director, la 
acest l.C.R.A.L., cu cîțiva ani în 
urmă, analizînd schema de func
țiuni, a descoperit că are, nici 
mai mult, nici mai puțin, de 80 
de electricieni, cam 10 la sută 
din totalul muncitorilor. Mult 
prea mulți față de cerințele eta
pei. Pe 50 dintre ei i-a pus să 
se recalifice în meserii care deja 
începuseră să devină deficitare: 
tinichigii, sobari, izolatori. A 
reușit astfel să-și asigure poli
calificarea tuturor muncitorilor, 
lucru extrem de important, care 
vizează nu numai rapiditatea 
executării unei lucrări, ci și ca
litatea ei. „Noi, icraliștii. sîntem 
permanent sub ochii oamenilor, 
precum ne-am afla pe scena 
unui teatru. Peste 6 000 de punc
te de lucru avem într-un an, așa 
îneît trebuie să funcționeze cum 
se cuvine autocontrolul. Cel care 
nu reușește să tină pasul cu a- 
ceastă cerință, mai devreme sau 
mai tîrziu, rămîne în afara echi
pei. Chiar dacă nu avem întot
deauna putinta să rezolvăm o 
problemă operativ sau dacă pro
blema în discuție nu se înca
drează în lege, e nevoie să stăm 
de vorbă întotdeauna cuviincios 
cu oamenii" — se explică di
rectorul.

Rezultatele obținute certifică, 
în bună parte, spusele directo
rului. l.C.R.A.L. Colentina deți
ne, la această oră, locul I în 
întrecerea socialistă dintre cele 
8 I.C.R.A.L.-uri ale Capitalei. 
Luca Stâncănescu, directorul ad
junct, ne spune că de acum în
colo poate preda „ștafeta" mun
cii fără grijă. Și o spune, luați 
aminte, un veteran al icraliști- 
lor — 43 de ani de muncă 
asiduă în același sector.

în căutarea unui<„0 
50" și a unui sifon 

pentru baie

Țeava „0 50“ este o țeava de 
plumb care trebuie înlocuită 
odată cu sifonul din baie, dacă

dar Și situații cind I.C.R.A.L.-ul dă

acesta este spart. De așteptat nu 
prea ai cum aștepta în aseme
nea momente — cei care stau 
cu un etaj mai jos trăiesc din 
plin urmările unei astfel de de
fecțiuni — le „plouă" in baie, le 
mucegăiesc pereții...

Pornim la drum cu o astfel 
de problemă. La S.G.L. 2, 
l.C.R.A.L. Cotroceni, „șefa" de 
sector, Claudia Angheleanu nu 
știe precis dacă are un 0 50“ 
dar, de obicei, locatarii „co
laborează cu S.G.L.-U1. Adi
că ? — întrebăm. „Adică, își 
fac ei rost singuri de plumb". Și 
se explică. „Dacă sifonul nu 
poate fi refolosit prin sudare, va 
trebui să confecționăm altul din 
bucăți. La fel și cu „0 50“...

La S.G.L. 6 al l.C.R.A.L. Co
lentina există sifoand de pardo
seală. La nivelul I.C.R.A.L.-ului 
Colentina s-a înființat un atelier 
micuț de turnat astfel de piese 
din materiale adunate din demo
lări și din piesele rămase după 
reparații. întîmplător. „0 50“ nu 
mai aveau nici ei în subdepozit. 
Consumaseră ultima rezervă cu 
două zile înainte pentru un de
ranjament similar. Dar vor găsi 
cu siguranță în depozitul cen
tral — același atelier micuț aju- 
tîndu-i să-și facă un stoc de 
țevi de diverse dimensiuni. Este 
chemat cel mai bun instalator 
din S.G.L., Marius Iliescu. „Ce 
zici. întreabă șeful sectorului. 
Marin Ionescu, — poți merge 
azi să începi lucrarea ?“. „Da — 
răspunde cel întrebat — cu o 
condiție : ca mîine, la prima 
oră. să-l am pe «0 50». Știți că 
nu pot să-mi permit nici să țin 
șantier în casa omului cu săp- 
tămînile, și nici să fac o lucrare 
de mîntuială, sudînd pe ici pe 
colo, făcînd, cum s-ar spune, lu
cru de mîntuială". Șeful centru
lui nu comentează, (chiar dacă, 
în particular, i se spune „soa
cra" din cauza cicălelilor față de 
subalterni). „Mîine, la prima 
oră, să fiți acasă — zice. Lucra
rea va fi continuată fără proble
me !“. Știa ce știa, șeful secto
rului, altfel nu și-ar fi impus 
atît de clar punctul de vedere.

Test telefonic. Aceeași soli
citare — „0 50“. între timp, am 
adăugat și un „0 100". Prin 
bunăvoință, de la un l.C.R.A.L. 
la altul, ajungem pînă la depo
zitele și subdepozitele de mate
riale. Nu, nu aveau aceste tipuri 
de țeavă. ci alte dimensiuni. Să 
încercăm la... Și tot încercînd, 
am ajuns la „patria" acestor 
țevi — Baza de materiale a 
l.C.R.A.L. Berceni, unde prin- 
tr-o instalație denumită de ex
trudare a plumbului la cald, se 
produc toate tipurile de țevi 
necesare reparării sau schimbă
rii instalațiilor sanitare din lo
cuințele prevăzute prin proiect 
cu astfel de instalații. Mașină
ria in cauză este opera maistru
lui Octavian Căldăraru. A rea
lizat-o, într-o primă formă (deci 

într-un prim brevet de inven
ție !) încă de pe vremea cînd 
lucra la l.C.R.A.L. Giulești 
(care are o bază de producție 
mai puternică decît cea a Ber- 
cenilor !). Mai apoi, pentru îm
bunătățirile aduse, a mai obți
nut un brevet (de această dată 
pe numele întreprinderii pe care 
o reprezenta — l.C.R.A.L. Ber
ceni). Realizarea acestei insta
lații nu a presupus nici un fel 
de investiție, fiind făcută numai 
din utilaje casate. Rostul ei este 
însă mare. Din deșeuri de plumb 
reușește să scoată țeavă nouă, 
la dimensiunile solicitate. Ea 
singură ar putea acoperi nevoile 
tuturor icralurilor bucureștene 
care aduc plumbul adunat de 
fiecare dintre ele din demolări 
și din lucrările de reparatii exe
cutate, conform cotelor reparti
zate, asigurînd astfel, tuturor, 
necesarul. Problema ar putea fi 
deci rezolvată. Nerezolvarea ei 
nu ține, neapărat, de lipsa aces
tui produs, ci de gospodărirea 
muncii pe acest traseu din care 
ar cîștiga, deopotrivă, și cetă
țeanul, și icralurile, altfel spus, 
ar cîștiga casele noastre.

Și totuși, cîteva întrebări nu 
pot fi ocolite : cind există două 
asemenea baze puternice în Ca
pitală (plus micile ateliere ale 
icralurilor !), cum e posibil să te 
lovești de lipsa unor „nimicuri" 
fără de care nu poți face față 
unor lucrări urgente ? Cum e 
posibil (și am văzut că este!) 
ca în fiecare S.G.L. sau depozit 
central al icralului să nu găsim 
ceea ce căutăm și să fim noi 
obligați, locatarii, să ne trans
formăm într-un fel de „merceo
logi", din spirit de „colaborare"? 
De ce la l.C.R.A.L. Colentina, de 
pildă, am găsit tot ce am soli
citat, cîtă vreme la Pajura, Co
troceni am -fost plimbați noi, lo
catarii, pentru o răspundere 
care nu ne aparține ?! (Există 
și răspunderi majore ale loca
tarilor, încălcate de unii dintre 
ei, dar despre ele vom vorbi cu 
altă ocazie !).

F. urgent — 
în pas de melc

S.G.L. 6, l.C.R.A.L. Pajura. 
Șeful sectorului, Eugen Spiegel, 
ni se plînge, pe toate tonurile, 
de necazurile cu care s-a con
fruntat și cu care urmează să 
se confrunte de aci încolo. Nu 
poate ști, de pildă, cum va re
zolva problema înlocuirii jghea
burilor și burlanelor — în aria 
S.G.L.-ului său fiind un fond 
vechi de locuințe. „Lucrăm 
pompieristic, ne repezim acolo 
unde arde, asta-i situația!" — 
ne declară în final. Și. lucrînd 
pompieristic, „scăpările" par 
firești. Pe biroul șefului se afla 
o scrisoare-apel f.f. urgentă — 
lansată de Elena Haiduc din 
b-dul 1 Mai 152, bloc 6, scara F. 
Se solicita prezența urgentă a 
unor instalatori, fiind spartă o 
țeavă în perete, care putea com
promite întreaga coloană. Fuse
se expediată pe 2 martie, pri
mită pe 4 și, ajunsă pe biroul 
șefului, pe 12. Se ordonă ca a 
doua zi să se "prezinte o echipă 
de instalatori la fața locului. 
Seara, tîrziu, cînd ne-am întors 
din documentare, am sunat și 
noi la cele două telefoane pe 
care le trecuse femeia în plînge- 
re. Dialogul pe fir ne-a lămurit 
de ce locatara s-a adresat în 
scris șl nu a telefonat, așa cum 
se procedează, la S.G.L.-ul de 

care aparține. „M-am gîndit că 
primind un înscris, negru pe 
alb, de această dată, se vor pre
zenta".

Tot în pas de melc se duc 
„tratative" între Isac Aurora de 
pe strada Popa Chițu nr. 4, 
sector 2 și S.G.L. 3 al l.C.R.A.L. 
Colentina. Pe 16.11 s-a adresat 
pomenitului l.C.R.A.L. solicitind 
să i se întocmească un deviz de 
lucrări pentru remedierea pagu
belor datorate vecinului de dea
supra, din cauza nenumăratelor 
inundatii deteriorîndu-i-se apar
tamentul. Răspunsul la solicita
re o îndrumă spre S.G.L. 3, din 
str. Armoniei, unde „după achi
tarea anticipată a contractării se 
va executa lucrarea". A doua zi 
după primirea adresei — pe 
10 III — s-a prezentat la S.G.L. 
3, unde a luat legătura cu res
ponsabilul de imobil. A repetat 
solicitarea. Cum altfel să plă
tească un deviz, fără a se ști 
exact despre ce e vorba ?! I s-a 
promis că în ziua următoare, 
după 10,00 vor veni. Noi am 
ajuns la solicitantă pe 28.-Nu 
sosise nimeni. „Rețineți, vă rog, 
un amănunt de esență — își 
spune punctul de vedere A- L 
în primăvara anului trecut, prin 
același S.G.L., mi-am aranjat 
casa : o lucrare mare de zugră
vit, revopsit, rașchetat, înlocuit 
cadă — care m-a costat peste 12 
mii de lei. Cu această ocazie au 
constatat și lucrătorii că -țeava 
de scurgere de la baie a loca
tarului de deasupra e defectă, 
motiv pentru care rămîneau 
zone care nu se uscau, cu toate 
improvizațiile zugravilor. Pa- 
re-se că au venit niște instala
tori să repare hiba. Cert este că 
reparația lor n-a durat nici mă
car cît a ținut zugrăvirea casei. 
Rezultatele se pot vedea și 
acum, pete în tavanul sufrage
riei, al holului, al băii. „Spu
neți și dv., treabă-i asta ?“

„A-l strînge 
cu ușa" pe locatar

Un dosar al „durerilor" am 
descoperit la blocul V 3 de pe 
Constantin Brîncoveanu nr. 105, 
sector 4. De cîțiva ani asociația 
duce o adevărată bătălie cu 
I.C.R.A.L. Berceni pentru reme
dierea unor defecțiuni care au 
condus la degradări vizibile. 
Doar prin insistență la diverse 
foruri au reușit să cîștige — „un 
fel da a spune" — zice adminis
tratoarea blocului. Stela Stoian! 
— cîteva puncte, devenite ne
vralgice precum : repararea te
rasei („făcută prost, încă plouă 
la unii locatari în casă!"), veri
ficarea și repararea țevilor co
lectoare din subsol, a celor de 
scurgere de la băi („si acestei» 
făcute din bucățele, pe motivul 
lipsei de materiale, așa incit, în 
multe apartamente iar curge, 
dintr-o baie, într-alta !“) „Și, să 
știți; banii pentru toate lucrări
le au fost de mult încasati — 
125 000 lei! — pune punctul pe 
rană aceeași administratoare. De 
aceea întrebăm : de ce trebuie 
să plătim în avans niște lucrări 
pe care nici nu au de gînd să 
le efectueze? Sub a cui oblădui
re trăiesc astfel de inși care își 
permit să bage mîna în buzuna
rul asociațiilor de locatari în 
asemenea mod ?!“.

întrebarea nu privește numai 
aspectul remedierilor efectuate 
(sau a celor care ar fi trebuit 
efectuate!). Ci și modalitatea în 
care un viitor locatar e pus să 

înghită cam tot ce i se cere, 
altfel punîndu-i-se bețe în roa
te, pină la „abdicare". în ace
lași bloc V 3, de pe Constantin 
Brîncoveanu, există apartamen
tul 32, la etajul VII, care a cu
noscut, de vreun an încoace, o 
poveste ciudată (ca să nu spu
nem abuzivă!). A plecat din a- 
cest apartament un locatar, 
plătindu-și devizul legal de 
igienizare. A primit repar
tiție pe el Ioana Tolciu, plă
tind, la rindu-i, fel de fel de 
„bagatele" care depășeau cifra 
de două mii. O tragedie a aces
teia din urmă a împie
dicat-o, efectiv, să se mute 
în acest apartament, plătindu-și 
în schimb, chiria și întreține
rea, pînă i s-a acordat un apar
tament mai mic. în locul ei a 
fost repartizat Octavian Clipa — 
proaspăt locatar la această oră. 
Surpriza a constat în faptul că 
Ioana Tolciu a fost pusă să plă
tească un nou deviz de igieni
zare — chiar dacă nu stătuse 
nici o zi în acel apartament ! 
—, pe motivul că „dacă n-a des
chis ochiul, va deschide porto
felul". Și l-a deschis biata fe
meie, cu toată tragedia ei, cu 
tot ! A fost repartizat în locul 
ei însă un alt viitor locatar — 
Octavian Clipa. Și el a plătit 
vreo două mii de lei (cu toate 
că nu se mai ridicase un deget 
de la plecarea primului 
locatar încoace !) și să ve
dem pe ce : jaluzele (obli
gatorii — altfel, după spusa 
omului, nu 1 se încheia con
tractul!), cu toate că in blocul 
cu pricina numai de jaluzele tip 
nu putea fi vorba, fiecare avînd 
(în orice culoare!), sau neavînd, 
astfel de „decoruri", la prețul 
de 834 lei ; niște siguranțe auto
mate (fără de care iarăși nu 
putea semna contractul !), în va
loare de aproape 600 de lei. în 
rest, deschiderea apartamentu
lui, adică .broască la ușă (care 
exista!), vizor (care iarăși exis
ta!). „Dacă nu acceptam să 
semnez pentru ele, nu mi se în
cheia contractul — așa mi s-a 
spus. Și, așa s-a și procedat. 
Pînă nu am mers „cum trebuie" 
la divferși șefi, n-am putut face 
nimic, deoarece nu mi se dăduse 
drumul nici la lumină, deși plă
tisem deschiderea cu mult îna
inte".

Procedeul unei „taxe de des
chidere" supraîncărcată o mai 
practică, din păcate, și alții. La 
S.G.L. 10 al l.C.R.A.L. Giulești 
se percepe, de pildă, și taxa 
pentru cutia de scrisori, și cea 
pentru diverse praguri la 
uși, praguri oare nu există... 
— lucruri, îndeobște lăsate 
(și percepute ca atare !) de 
fostul locatar. Suma, în cau
ză, la acest S.G.L., după 
mărturia șefului de centru, 
jonglează între 300 și 900 lei. 
După ce criterii se apreciază a- 
ceste „taxe" ? Care este posta
mentul lor legal ?! N-ar fi 
decît -unul, altfel spus, presta
țiile de construcții către popu
lație — la cerere! Dar de aici și 
pînă la a-l stringe cu ușa pe 
noul locatar, e cale lungă. Să 
nu ne mirăm deci de cei -care 
„fripti" o dată în acest fel, vor 
ocoli, cînd povestea va tine nu
mai de ei, calea dreaptă a cola
borării cu I.C.R.A.L.-ul, apelînd 
la particulari. Numai că. și trea
ba „aranjată" cu particularii 
iese, de multe ori cu cîntec, cum 
vom vedea într-un alt articol.

GEORGETA ȘTEFAN ESCU ■

în prima duminică am lucrat 
cu o cazma. în a doua, cu o 
greblă. M-am descurcat bine, 
zic eu, și eu una și cu alta. 
Prînzurile ce-au urmat mi ș-au 
părut mai bune ca niciodată, 
iar după masă am dormit... ne- 
întors, cum se spune. Avînd no
roc și de soare, pot afirma că 
aceste două zile de muncă pa
triotică m-au destins, m-au de
conectat și reconfortat.

Cu vecinii de bloc și priete
nii alături, am auzit și văzut în 
aceste două dimineți lucruri 
frumoase, foarte frumoase. M-a 
durut și mă doare insă sufletul 
că toi, atunci am auzit și văzut 
lucruri urîte, revoltător de urî- 
te. Și aceasta tocmai acolo, în 
marele și frumosul. parc Ghica 
Tei, unde zeci, poate chiar sute 
de oameni, an de an, în- fiecart. 
primăvară, prestează muncă 
patriotică, adueîndu-și cu bucu
rie o frumoasă contribuție la 
înfrumusețarea lui.

Spuneam că mă doare sufle
tul, pentru că toți cîți eram 
acolo ne întrebam cum e posi
bil ca pomi și arbuști sădiți cu 
cîțiva ani în urmă, să-i vezi în 
această primăvară cu tulpina 
frîntă ca după nu știu ce ura
gan. Pe marginea lacului, în 
cîteva locuri, n-au rămas decît 

cioturi de sălcii pletoase ce 
poartă urme vizibile de topor, 
iar pe aleile de lingă șosea pi
nii și brazii au vîrfurile rupte, 
arătîndu-și, celor oe trec pe lîn
gă ei, infirmitatea ce-ți umple 
sufletul de jale și tristețe. 
Multe din băncile, cîndva fru
mos vopsite și așezate exact 
acolo unde trebuie, sînt acum 
mutate de la locul lor. răstur
nate, deteriorate și mutilate

Păcat, mare păcat...
barbar. Din cîteva n-a mai ră
mas decît scheletul de piatră și 
cîte un șurub de metal. Tot ce 
a fost de lemn e distrus sau fu
rat. Cînd, cine și de ce le-o fi 
distrus ? Ca și în cazul sălciilor 
tăiate, sau a pinilor și brazilor 
cu vîrfurile rupte, băncile poar
tă oribile urme de vandalism. 
Cum altfel poate fi calificat 
gestul unuia care pune mina 
pe topor și se duce în parc cu 

scopul de a distruge ceea ce 
alții au creat ? Cum se faoe că 
nici atunci, în timpul actului de 
vandalism, și nici mai tîrziu, nu 
s-a găsit nimeni care să încerce 
a întreprinde ceva pentru a 
stSvili asemenea fapte ce se 
repetă an de an ?

Multe cuiburi de trandafiri și 
boschete de arbori decorativi 
care în fiecare primăvară și 

vară înfloresc și ne îneîntă 
ochiul cu coloritul lor, zac căl
cate în picioare, rupte și pe ju
mătate distruse. Porțiuni întregi 
de arbuști sădiți anii anteriori 
în dreapta și în stingă aleilor 
sînt, de asemenea, distruse. Se 
vede de la distanță că au re
zistat frigului și gerului, dar 
n-au rezistat celor care le-au 
călcat în picioare toată toamna 
și iarna fără milă și nepăsare. 

Pe ici și colo, se văd urmele 
„grăbiților" care au făcut po
teci după cum au crezut ei de 
cuviință, pustiind totul în calea 
lor.

Cineva spunea că asemenea 
lucruri se pot vedea și în alte 
parcuri și că toate acestea con
stituie „opera" celor care n-au 
promovat încă examenele de 
educație și morală, a celor care 

sfidează și ignoră în mod gro
solan eforturile ce se depun de 
către noi toți — edili și fiecare 
cetățean în parte — pentru a 
înfrumuseța tot ce ne încon
joară și a face viața mai plă
cută. Sînt indivizi care nu văd 
îndemnurile afișate peste tot : 
Nu căleați pe iarbă ! Nu rupeți 
florile ! Păstrați curățenia și 
liniștea parcurilor ! Văd. dar ig
noră cu tupeu și obrăznicie 

avertismentul cu amenda. Se 
pare, însă, că acesta nu mai spe
rie pe nimeni. De ce ?

— Pentru că, explica cine
va, de multă vreme nimeni n-a 
mai fost amendat. Dealtfel, nici 
nu are cine să aplice amenzile. 
E mult timp, poate ani de zile, 
de cînd n-am mai văzut prin 
parcuri un om cu banderolă pe 
mînecă și chitanțier în buzunar 
pentru a potoli pe cei care, ui- 
tînd probabil unde se află, se 
comportă . ca în... vestul sălba
tic, făcînd tot ce le trece prin 
cap.

Este adevărat că în timpurile 
de astăzi nici nu ne-ar mai tre
bui paznici. Poate nici tăblițele 
pe care scrie : Nu căleați pe 
iarbă ! Nu rupeți florile ! Nici 
avertismentul cu amenda și 
nici altele de acest gen. Dar 
dacă există, totuși, niște reguli, 
unele scrise (inclusiv în deci
ziile consiliilor populare), iar 
altele nescrise (acestea ținînd 
de educația și gradul de cultu
ră al omului din zilele noastre), 
atunci de ce să nu le respec
tăm oricând și oriunde ? De oe 
să nu veghem, atît cît putem 
fiecare, ca frumosul să devină 
și mai frumos ?

VASILE DUMITRU ■
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CU SIMȚUL DATORIEI FATA DE CETATEAN

Prestările de servicii Desene pe asfalt

și rosturile lor
interviu cu tovarășul Paul Nagy, vicepreședinte al UCECOM

— Cînd vorbim despre servi
ciile oferite cetățeanului într-o 
ocazie sau alta, tovarășe vice
președinte Paul Nagy, ne gîn- 
dim, în primul rind, la servi
ciile oferite de cooperația meș
teșugărească. Si nu întâmplător. 
Iată, PRESTAREA, CONSTRUC
TORUL, INSTALATORUL, ME- 
TALO-CASNICA, RADIO-PRO- 
GRES, ÎNTREȚINEREA, AUTO- 
MECANICA sînt doar cîteva 
dintre firmele la care apelăm 
cînd ni se strică televizorul sau 
mașina de spălat, cînd vrem să 
zugrăvim sau se sparge o țeava, 
cînd se defectează autoturismul 
sau frigiderul ș.a.m.d., mă rog, 
atunci cînd simțim nevoia unui 
meșter priceput într-o treabă 
gospodărească. Dar privite nu
mai așa lucrurile, am fi nedrepți
cu zecile de mii 
caro uo stau la 
mult mai multe 
cele amintite.

de meșteșugari 
dispoziție cu 
servicii decît

Așadar, tovarășe vicepre
ședinte, vă propun să ineepem 
discuția tocmai cu acest lucru : 
care sînt serviciile cooperației 
meșteșugărești pe care putem 
conta ?

— Vreau să arăt dintr-un în
ceput' că prestările de servicii 
pentru populație constituie una 
dintre principalele sarcini ale 
cooperației meșteșugărești, fapt 
ilustrat de activitatea celor peste 
140 000 cooperatori din oele apro
ximativ 18 000 unități de servire 
existente in toate localitățile ur
bane din țară. Prin aceste uni
tăți oferim populației o gamă 
largă de servicii care cuprinde : 
reparații și întreținere de bu
nuri electrotehnice și electro
nice, auto-moto-velo, ceasuri, 
optică, foto, spălătorii-curățăto- 
rii, coafură, cosmetică, frizerie, 
construcții și reparații de lo
cuințe, instalații sanitare și de 
încălzire, confecții de îmbrăcă
minte, încălțăminte, tricotaje, 
blănărie, marochinărie, mobilă, 
toate acestea însumînd 450 pro
file diferite. Din ele 360 sînt 
obligatorii în localitățile cu 
peste 200 000 locuitori, 335 în 
cele cu populație cuprinsă intre 
100 și 200 000 locuitori, 300 în 
cele cu 50—100 000 locuitori, 210 
în localitățile cu 20—50 000 lo
cuitori și, în sfîrșit, 140 in lo
calitățile care numără sub 20 000 
locuitori. Aș vrea să menționez 
că întreaga rețea de unități pre
statoare este supusă unei vaste 
acțiuni de perfecționare și mo- . 
dernizare a organizării și a pro
ceselor de producție, acțiune 
care are drept obiective prin
cipale promovarea pe scară largă 
a progresului tehnic, diversifi
carea gamei de servicii, spori
rea calității lucrărilor executate 
și creșterea eficienței economice 
a activității.

— Amintiți cîteva dintre mă
surile întreprinse în acest sens, 
anul trecut și care continuă in 
acest an.

— în primul rînd am organi
zat dispecerate pentru prelua
rea și urmărirea executării lu
crărilor cu caracter de urgență, 
cum ar fi - reparațiile de insta
lații electrice, sanitare sau de 
încălzire, deblocări de uși, trac- 
târi de autoturisme, reparații de 
bunuri de folosință îndelungată, 
montări de geamuri și altele. 
Astfel de dispecerate sînt la 
București, Piatra Neamț, Galați. 
Apoi, am modernizat și moder
nizăm în continuare dotările 
tehnice. Introducem în unele 
unități de prestări executarea 
unor servicii „pe loc", după

să mai aștepți citeva zile, deci 
fără programare.

— Și, totuși, nu pare a fi un 
lucru nou. Ciți dintre noi n-am 
beneficiat de serviciile pe loc 
ale unor meșteri ceasornicari, oa
meni care, în cîteva minute, îți 
puneau ceasul la punct ?

— Tocmai asta e. Un șef de 
unitate o făcea, altul n-o făcea. 
Nu vrem ca serviciul să fie un 
fel de concesie, de amabilitate 
care să devină sursă de cîștiguri 
nelegale. Deci, vrem ca activi
tatea să fie permanentă și nu 
accidentală. Serviciul se pres
tează la cerere, de multe ori 
chiar in prezența cetățeanului. 
Vom deschide cîteva asemenea 
unități, desigur, în condiții 
avantajoase atît pentru client, 
cit și pentru unitate. începutul 
îl vom face cu unități pentru 
reparatul și „refrișatul" îmbră
cămintei, cusutul nasturilor, căl
cat, înlocuit fermoare, mici re
parații. mici reparatii de în
călțăminte,'înrămări de tablouri, 
verificarea reglajelor aparatelor 
foto, în fine nomenclatorul cu
prinde în jur de 40 asemenea 
servicii.

— Să continuăm cu măsurile 
privind diversificarea.

— în afara dispeceratelor 
pentru lucrări de urgență, 
există deja unități pentru în
treținere și reparatii de insta
lații apă-canal și încălzire, Ia 
Cluj-Napoca, Cisnădie, Piatra 
Neamț, pentru confecții din 
piele si blană la Bicaz, Pecica,

mai lucra de mîntuială știind 
că va fi obligat să refacă re
parația pe timpul lui.

— Nu de puține ori, lipsa 
unor materiale, a unor piese de 
schimb a dus nerespectarea ter-
menelor. Cum 
acest an ?

— La toate 
nizatorice ale 
teșugărești au 
acțiuni pentru

stau lucrurile în

eșaloanele orga- 
cooperației meș- 
fost întreprinse 
asigurarea unită-

T.64: o “siglă misterioasă? 
Nu chiar. E numele blocului din 
cartierul Tei in care urmează 
să se mute cel mai bun prieten 
al meu. „Te bucuri?" îl întreb.

Desigur, zice. Seamănă cu 
ideea pe care ți-o faci despre 
casa visată. Locul e fericit în
cărcat de istorie. Pe-aici își 
avea gospodăria . Heliade, 
pe-aici, într-un palat al Ghicu- 
leștilor, ce încă poale fi admi
rat, a avut loc celebra întilni- 
re dintre Tudor și Ipsilanti, 
pe-aci... am copilărit chiar eu. 
E o clădire efectiv monumen
tală, concepută inspirat, cu 
volume verticalizate semeț, o 
casă de „jos pălăria !“.Toată

așa. Linoleumul-podea e bălțat 
ca în picturile suprarealiste și 
peticit și prost lipit, îneît orice 
„restaurare" e compromisă. Si
gur, ai să spui, multe defec
te pot fi remediate chiar de 
locatar (se contează prea mult 
pe entuziasmul lui), în lunile 
de după mutare. Știu și eu să 
bat un cui (vorba vine, pere
ții trebuie „împușcati"), știu să 
minuiesc o pensulă, ba chiar 
o bidinea dar nu pot îndrepta
tavane cu „burți", 
te, nu pot răzui
mortarul. Și 

. elemenții de
nu

uși povîrni- 
de pe lemn, 

pot înlocui
calorifer dispă-

Cernavodă, Cisnădie, pentru
instalații de biogaz, la Oradea, 
complexe cu servicii de igienă 
personală și estetică, la Iași și 
București. Sînt numai citeva, 
timpul nu ne îngăduie să le 
amintim pe toate, existînd în 
acest sens ghidurile noastre, 
pentru fiecare județ în parte, 
ghiduri existente în unitățile 
UCECOM din țară.

— Care sînt noutățile în ceea 
ce privește calitatea serviciilor?

— Ne-am propus să întărim 
si mai mult activitatea contro
lului de calitate a lucrărilor, un 
accent deosebit punînd pe men
ținerea unei atitudini corecte 
față de clienți, pe respectarea 
termenelor și Încadrarea in ta
rifele legale. s

— Mai concret, în privința
termenelor, a respectării 
ce veți întreprinde ?

lor,

— Am revăzut termenele de 
execuție. Uneori, ele diferă de 
la o unitate la alta pentru ace
lași gen de lucrări. Vom pro
ceda la limitarea acestor ter
mene, întocmind un tabel cu 
termene limită, ținînd seama de 
sezon, de specificul unor ser
vicii.

— Despre termenele de ga-
ranție a lucrărilor, a 
înlocuite există de ani

pieselor 
de zile 
Uneorireglementări precise.

insă, ele nu prea mai intră în

cum, pentru a veni în întîmpi- 
narea cererilor populației, rea
lizăm diferite produse-îmbrăcă- 
minte, tricotaje, încălțăminte, 
obiecta de uz casnic și gospo
dăresc, mobilier etc. — pe care 
le oferim prin magazine de 
prezentare proprii în toate loca
litățile urbane din țară.

—• Vă întrerup, revenind asu
pra unui lucru de care amin
teați mai înainte : introducerea 
unor servicii „pe loc“. După 
cite știu, asemenea servicii există 
și acum, de pildă, frizerie? 
coafură, cosmetică.

— Intenționăm să introducem 
și altele. De exemplu, la cea
sornicărie. o defecțiune măruntă 
poate fi remediată pe loc, fără

discuție. Fie că cetățeanul nu 
le cunoaște exact, fie că șeful 
de unitate le mai face uitate, 
pe scurt garanția rămine doar 
in reglementări. Care este exact 
situația ?

— Noi garantăm lucrările de 
reparații la bunurile de folo
sință îndelungată, între o lună 
și șase luni. In aoest termen, 
remediem gratuit operațiile 
executate de unitatea noastră 
și, desigur, înlocuim și piesele. 
Unitatea are obligația să-i anun
țe pe clienți, să-i informeze în 
privința garanțiilor. Deși aceste 
garanții există de mulți ani, 
intr-adevăr, ele nu sînt întot
deauna cunoscute. Sîntem fermi: 
vrem ca fiecare șef de unitate 
să-și facă datoria. Au apărut, 
în ultima vreme, și bunuri cate 
nu existau : videocasetofoane, 
congelatoare, amplificatoare au
dio etc. Ele beneficiază, de ase
menea, de garanții. Clienții tre-

■ buie neapărat să întrebe, să se 
informeze asupra lor.

— Deci noutatea ar fi 
aceste prevederi vechi se 
aplica fără excepții.

— Vom fi intransigenți

ca 
vor

în
această privință. Numai în felul 
acesta oamenii vor avea încre
dere în serviciile unităților 
noastre, numai așa vom spori 
calitatea lucrărilor. Nici un 
muncitor de-al nostru nu va

ților de prestări servicii cu ma
terialele, materiile și piesele de 
schimb necesare. S-a prevăzut 
ca acoperirea necesarului să se 
facă într-o măsură mai mare 
prin folosirea resurselor locale 
și a materialelor refolosibile de 
ia întreprinderile de stat și din 
producția proprie. Totodată, au 
fost contractate acele materiale 
și piese de schimb strict nece
sare sarcinilor de plan. Din pă
cate au fost și refuzuri în li
vrarea unor repere din partea 
întreprinderilor Dacia Pitești, 
Frigidere Găești, Mecanică Cu- 
gir. Tot din cauza lipsei de 
preocupare pentru cerințele 
populației a unor întreprinderi 
producătoare de bunuri, coope
rația meșteșugărească nu poate 
efectua unele servicii la care 
solicitările sînt in permanentă 
creștere.

— De pildă.
— Iată, unități cum sînt Elec- 

tro-Argeș, Mecanică Cugir, Fri-
gidere Găești și-au organizat
unități proprii de reparații în
garanție, trecînd apoi la post 
garanție pentru a fi eficiente.

— Nu pare a fi ceva rău în 
asta, cel puțin pentru cetățean: 
arc de unde alege, îl caută pe 
cel mai bun.

— Nu-i tocmai așa. Pentru că 
întreprinderile amintite sînt și 
furnizoare de piese de schimb, 
iar ele ne refuză colaborarea. 
„Cugirul", pentru mașinile de 
spălat automate, se consideră 
depanator în exclusivitate și re
fuză livrarea pieselor de 
schimb. Dar pentru cetățean ne
cazul de abia de aici începe. în
treprinderile amintite și-au or
ganizat servicii, dar n-au posi
bilitatea să dezvolte o rețea pe 
măsura cererilor. în vreme ce 
unitățile noastre de întreținut și 
reparat bunuri electrocasnice 
sînt în număr de 319, în 220 lo
calități, unitățile Ministerului 
Industriei Construcțiilor de Ma
șini și ale Ministerului Indus
triei Electrotehnice au deschis 
97 de service-uri în 50 localități. 
Și asemenea exemple mai sînt. 
La televizoarele color noi am 
elaborat tehnologii de reparații, 
și e lesne de imaginat că acest 
lucru ne-a costat, am obținut 
tarife, însă activitatea noastră 
se rezumă la depanarea unui 
număr redus de aparate, cele de 
proveniență străină, pentru că, 
in ciuda intervențiilor noastre, 
întreprinderea Electronica și-a 
asumat rolul de unic depanator. 
Sau, întreprinderea de Mecanică 
Fină fabrică ceasuri mecanice, 
pe care ni le-au dat nouă pen
tru garanție și post-garanție, și 
ceasuri electromecanice — CRO- 
MEF —• pe care Ie-a dat Elec
tronicii, deși respectivul ceas de 
mînă este în proporție de zece 
la sută electronic și restul me
canic. Ca să nu mai spunem că 
noi reparăm ceasuri electronice 
de ani de zile.TRepet, primul 
dezavantajat este clientul, pen
tru că noi dezvoltăm o rețea pe 
măsura solicitărilor în întreaga 
țară în localitățile urbane. în 
1987, prin rețeaua noastră de 
învătămînt, vom califica apro
ximativ 12 000 de meseriași, iar 
faptul este elocvent în ceea ce 
privește posibilitățile noastre în 
prestările de servicii. Și, ca să 
încheiem, voi mai arăta că în 
cadrul actualului cincinal, volu
mul prestărilor noastre de ser
vicii va crește de circa 2,3 ori 
față de anul 1985. în raport cu 
același an, pină în prezent, vo
lumul prestărilor a crescut cu 
aproape 20 la sută, iar numărul 
de unități a sporit cu aproxima
tiv 400. O mai bună colaborare 
cu furnizorii, e limpede, ar fi 
în folosul cetățeanului. Pentru 
că, pină la urmă, despre asta 
este vorba.

RĂZVAN BĂRBULESCU ■

lauda 
lauda 
(gind 
tr-un

autorilor proiectului, toată 
constructorilor. Regret 

sugerat chiar de tine în- 
mai vechi articol), re-

gret că nu avem obiceiul de a 
inveșnici și gloria harnicilor 
autori de case (de poduri, de 
pasaje subterane, de metrouri), 
scriindu-le numele pe o plăcu
tă amintitoare. Noii Meșteri 
Manole din legende cu sfîrșit 
neîntunecat de pierdere ar ră- 
mîne astfel peste timp, sfidînd 
un nemeritat anonimat. Uite, 
am spune, casa asta a fost de
senată de A, aici se simte mis
tria zidarului B, uite aici o 
probă de meșteșug lăsată de 
zugravul C și așa mai departe. 
Și ar mai fi ceva. Constructo
rilor le-ar fi hrănit nu doar or
goliul, meritat, ci și simțul com
petitivității fiindcă ei nu și-ar 
pune iscălitura pe lăcașuri „cu 
lipsuri". S-ar întrece cu alții. 
S-ar întrece pe sine.

Dar vezi, cu acest T.64 se 
întîmplă, s-a întâmplat ceva trist. 
Finisajul interioarelor compro
mite virtuțile exterioarelor, 
concepția globală arhitectonică. 
Ele sînt executate superficial, 
de nu chiar rău, cu inexplica
bilă lipsă de interes.

Iar oamenii, e știut, ce întîm- 
plare!, locuiesc îndeobște în in
terioarele caselor și nu în de
senele monumentale ale lor. Și 
aceste case noi trebuie să rămî- 
nă noi pentru mai multe gene
rații. Ele sînt bun public. Sint 
clădite cu cheltuiala neprecu
pețită a obștii. Și constructo
rul, cel puțin în faza de plan 
și a investițiilor materiale a 
fost cît se poate de generos. 
Nu lipsește piatra amintind 
marmura, gresia, faianța de o 
impunătoare eleganță, nu lip-> 
sesc metalele fine și sticla. Fe
restrele sînt, precaut, duble, 
spațiile de locuit sint desenate 
cu logica gospodarului-artist.

Dar... ferestrele mai trebuie 
să se și închidă, ba chiar să 
se deschidă. Și nu e așa. Lem
năria e astfel boită îneît mai 
multă vopsea a curs pe gea
muri decît pe rame. Linia 
dreaptă e de regulă ignorată. 
Mistria a lucrat „după ureche" 
la tencuirea unor suprafețe ce 
ar fi trebuit să fie netede. 
Caloriferele, oglinzile, acceso
riile sanitare sînt montate si
metric..., asimetric ca să spun

ruți miraculos și prezenți... în 
alte . apartamente din același 
bloc.. Unele asemenea remedii 
sînt executate fin chiar de că-
tre meșterii stricători, 
terialele șantierului, 
sume frumușele.

Și cînd te gîndești 
T. 64 nu e cu totul

Cu ma-
Pentru

că acest 
gata nici

acum, în aprilie figura în une
le scripturi ale spațiului loca
tiv din iarnă, ca fiind „la che
ie", gata recepționat... Lucrăto
rii secției ICRAL, de maximă 
eleganță in comportare și în 
fond de foarte bună csndintă 
m-au asigurat că e vorba de 
o lucrare finită. Și, au văzut 
și ei, nu e așa. Am înțeles că 
și ei, „proprietarii" mei vir
tuali sînt la fel de dependenți 
ca mine de conducerea unui
șantier care se cam 
primejdios, cu darea în 
folosință a blocurilor la

joacă, 
reală
care

lucrează. Bunul plac al unora 
din „finisatori" (repet, doar al 
unora), face ca momentul mu
tării în casă nouă să nu mai 
aibă nimic sărbătoresc. Lasă că 
șantierul a ridicat în fața ce
lor două intrări ale blocului 
munți de „ruinuri" și a săpat 
șanțuri evident neastupate care 
fac imposibilă sau cu totul di-
ficilă chiar intrarea în
nouă. S-ar mai 
ceva? Eu cred

putea
casa 
face

că da. Cazul
T.64 ar trebui rediscutat, se im
pune ca beneficiarul să recon
sidere relația cu ofertantul. Ci-, 
neva a trucat realitatea. Blocul 
n-a fost, nu este „la cheie". 
Poate cineva ar trebui să răs
pundă pentru asta. Poate ar 
trebui ca recepția să se (re) 
facă apartament cu apartament. 
Pentru ca necesarele corecturi 
încă posibile să se poată efec-
tua înainte ca 
facă „bagajele".

Cu nimic n-ar 
cetare atentă a 
T.64 mulțumirea

șantierul să-și

umbri o cer- 
situației din 

profundă pe
care o nutrim în genere pen
tru constructorii noului Bucu
rești. Cei buni și foarte buni, 
meșteșugarii corecți sînt în 
majoritate zdrobitoare față de 
cei cîțiva cîrpaci ce fac astfel 
incit și peste truda lor se 
adună adesea umbra subțire a 
suspiciunii. Crezi că ai putea 
scrie la jurnal, cîteva rînduri 
pe tema asta? ,

„Cred".

GHEORGHE T0M0ZE1 fi

Un pod de-a lungul

De cînd o fi podul peste linia 
ferată e greu de știut. Oricum, 
de cind s-a asfaltat drumul pe 
care turdășenii merg spre Orăș- 
tie, acest pod peste linia ferată 
nu le-a făcut nici un fel de ne
caz. Atîta doar că-1 foloseau cu 
sentimentul că e acolo de cînd 
lumea și face parte din viața 
lor. Dar cînd se așteptau mai 
puțin, prin luna noiembrie a 
anului trecut, lingă pod.au în
ceput să apară zeci de camioane 
de pietriș. Ne modernizează po
dul, au zis cei din Turdaș, ju
dețul Hunedoara. Și intr-adevăr, 
oamenii brigăzii numărul 3 din. 
Deva, aparținînd de Antrepriza 
de drumuri și poduri Timișoara, 
au confirmat că podul va fi 
înălțat și lărgit. Au demolat ba
lustradele, iar accesul peste li
nie a fost blocat de două ziduri 
de beton. După ce-au terminat 
această operațiune, lucrătorii 
brigăzii nr. 3 au plecat. A tre-

eut o săptămînă, a trecut o 
lună, au trecut două, apoi trei 
luni, dar constructorii n-au mai 
reapărut. Degeaba au încercat 
turdășenii să-l găsească pe șeful 
de brigadă, despre care auziseră 
că se numește Busuioc, tot 
n-au izbutit să afle cînd se vor 
întoarce la lucrarea neterminată. 
Și astfel autobuzul nu mai 
ajunge pînă în comună, nave
tiștii cu bicicleta trebuie să 
escaladeze cele două balustrade 
pentru a ajunge de cealaltă 
parte a liniei ferate, copiii care 
merg la școală, sprințari și plini 
de veselie escaladează și ei ba
lustradele acestui pod întors 
de-a lungul liniei ferate, pe sub 
care trec trenuri de marfă, ac
celerate, trenuri rapide și curse 
de persoane, iar cei bătrîni zic, 
ori ne-au uitat, ori experimen
tează un pod de-a lungul. (C.
Nistorescu).
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SPORT
Fotbal

Retrogradăm, dar cu ce preț? Angajări pe semicercul handbalului
Campionatul diviziei A intră, 

odată cu etapa de duminică, în 
ultima sa treime. Interesul pen
tru această competiție s-a depla
sat, tot mai evident, dinspre 
lupta pentru titlu spre zona re- 
trogradabilă a clasamentului. 
Faptul nu este lipsit de semnifi
cație. Dacă în orice sport inte
resează, de regulă, cine va în
vinge, fotbalul nostru rămîne 
încă tributar și acestei mentali
tăți păguboase care face din 
retrogradare un „capăt de lu
me".

Desigur, este cît se poate de 
firesc dreptul fiecărei grupări 
sportive de a-și apăra șansele 
de evoluție în primul eșalon 
sportiv al țării, dar nu poate fi 
un semn de vigoare și valoare 
a fotbalului atunci cînd lupta 
pentru evitarea retrogradării în
trece cu mult, prin dramatism 
și forțe puse în joc, disputa 
pentru ciștigarea titlului. Nu pu
tem omite faptul că aceasta din 
urmă s-a simplificat și datorită 
valorii de excepție a Stelei — 
echipă ajunsă la un nivel de 
competitivitate mult peste me
dia campionatului nostru. Dar 
marșul triumfal și solitar al 
Stelei evidențiază, prin contrast, 
imaginea de mediocritate pe 
care o oferă restul competitoa
relor, aflate, iată, cu gîndul mai 
mult la locurile 16—18 decât 
1—4. Din acest punct de vedere, 
fotbalul nostru, trece printr-o 
nouă „schimbare de voce", fidel 
exprimată de clasamentul divi
ziei A. O schimbare aflată în 
relație cu dispariția a ceea ce 
era numit „cvartetul fruntaș", 
în vremea „celor patru", am reu
șit două prezențe în semifina
lele cupelor europene (prin 
Universitatea Craiova și Dina
mo), o calificare la turneul fi
nal al campionatului european 
și chiar „nașterea" acestei echi
pe de excepția a Stelei, decan
tată și cristalizată vreo trei ani, 
succesiv, într-o întrecere care o 
solicita, pînă la atingerea for
mulei standard de astăzi.

Din varii motive, cvartetul s-a 
destrămat sau, mai bine zis, își 
caută alte nume proprii pentru 
cele patru locuri de frunte. Pro
blema este nu atît cine va ocupa 
aceste locuri, cit, mai ales, dacă 
respectivele candidaturi vor a- 
vea o forță de propulsie pentru 
întregul nostru fotbal compara
bilă, inclusiv prin performanțe 
internaționale, cu precedentele 
titulare ale acestor locuri.

In legătură cu participarea

Rugby în pragul întilnirii cu Italia
Cu gîndul la Cupa Mondială, 

care va începe în luna viitoare, 
iată-ne în pragul întilnirii ofi
ciale cu Italia, din cadrul Cupei 
F.I.R.A., ce se va desfășura pe 
data de 12 aprilie la Constanța, 
constituind un important joc 
de verificare internațională, că
ruia, pe 25 aprilie a.c„ îi va 
urma cel de la Tbilisi, cu Uni
unea Sovietică.

In vederea acestor dificile 
partide, pregătirile lotului na
țional lărgit al rugbyștilor noș
tri se desfășoară pe litoral, in 
bune condiții de cantonament 
și‘cu un program intensiv și 
riguros, sub supravegherea pro
fesorului Naca și cu participa
rea efectivă la procesul de an
trenament a jucătorilor Pa- 
raschiv și Dumitru, care au lu
crat cu cele două comparti
mente. Prezența permanentă a 
antrenorului federal Mihalache 
atestă grija Federației da 
Rugby și sprijinul ei direct.

Profesorul Naca he-a decla
rat : „Sîntem bine cantonați la 
Eforie și ne antrenăm corespun
zător pe stadionul de rugby al 
Farului, același care va găzdui 
întilnirea cu Italia. Avem un 
pachet de înaintași puternic și 
mobil, iar pentru trei sferturi 
am căutat să accentuăm viteza 
și îndemînarea. Jucătorii au 
fost testați științific după ulti
mele metode, iar, conform sis
temului de pregătire fizică 
Rutherfort. noi ne situăm acum 
între foarte bine și excelent".

Firește că aceste aprecieri 
ne-au bucurat și în duminica 
trecută, pe cochetul și adecva
tul stȘdion rugbystic al Farului 
am asistat la rodarea întregului 
lot, într-un program spectacu
los și util totodată, care a fost 
astfel alcătuit : 1. Selecționata 
lotului național (A) — Selecțio
nata națională de tineret și 2) 
Selecționata lotului național (B) 
— Selecționata Constantei.

Cele două selecționate ale lo
tului au fost asamblate în ur
mătoarele formații :

Selecționata A — Bucan, 
Grigore, Leonte, Laurențiu C, 
Ștefan C., Necula, Răducanu, 
Murariu, Paraschiv (Ion Vasile), 

noastră la Cupa U.E.F.A., indi
ferent prin ce echipe, plutește 
un anume scepticism care este, 
însă, prematur și nu în totali
tate justificat. Desigur, obliga
ția actuală a fotbalului nostru 
este de a consolida performan
țele obținute — și este bine ca 
încă de pe acum să ne preocu
pe o participare cu șanse la vi
itoarea ediție a cupelor euro
pene. Or, din această perspec
tivă speranțele pot veni numai 
dintr-o constanță a rezultatelor 
și dintr-o regularitate la nivel 
superior a evoluțiilor fiecărei 
candidate la această investitură 
de răspundere. Posibilitatea în
tăririi în vară a echipelor res
pective, prin transferuri cores
punzătoare, nu poate rămîne 
decît o supapă de rezervă și 
un simplu paleativ, dacă pres
tația lor din campionat n-are 
darul să convingă. Acum pe 
locurile retrog'radabile se află 
Jiul, Rapid și Flacăra Moreni, 
dar Gloria și Chimia au o si
tuație la „adevăr" (—4 și. 
respectiv, —6) mai precară decît 
primele două (ambele cu —3). 
De remarcat strădaniile Jiului, 
care, în cinci etape, cu numai 
patru goluri marcate, a obți
nut 7 puncte, adică tot atîtea 
cît și Dinamo, crescînd și „la 
adevăr", de la —6 la sfirșitul 
turului, la —3. Numai că, du
minică, Jiul va primi vizita 
campioanei, Steaua (hotărîtă 
„să nu piardă nimic"), iar Glo-

. ria și Chimia se vor întîlni la 
Buzău — deci configurația „sub
solului" se va modific^ iarăși...

Anticipări asupra echipelor 
care vor retrograda sînt aproa
pe imposibil de făcut. Morala 
acestei situații nu poate fi decît 
una singură, și care să vizeze 
straturi mai profunde ale fot
balului nostru : se impun mă
suri care să diminueze din în
cleștarea luptei pentru retro
gradare și, implicit, să stingă 
din avatarurile care însoțesc a- 
ceastă dispută mai mult de ju
mătate din campionat. Cu alte 
cuvinte, realitatea confirmă jus
tețea proiectului elaborat de 
conducerea federației (publicat 
la vremea respectivă în revista 
noastră), un proiect de regle
mentări prin care retrogradarea 
poate fi — și ea ! — un stimu
lent pentru întărirea echipelor 

. și dezvoltarea fotbalului, și nu 
o „portiță" de alterare a aces
tuia.

OCTAV lONAȘC ■

Alexandru, Tofan, David, Lun- 
gu, Marin și Toadcr.

Selecționata B — Opriș, Ilcâ, 
Pașcu, Ciorăscu, Vereș, Florea, 
Dumitru, Dumitraș, Coman, Be- 
zușcu. Tinea, Voinov, Vărzaru, 
Ploțchi, Hodorcă, I. Vasile.

Selecționata A. primind re
plica lotului de tineret condus 
de Radu Demian și Radu Dur- 
lac, a dovedit o încălzire prea 
lentă și la fel ca în multe par
tide din trecut începutul jocu
lui a fost abordat fără nerv și 
fără totală mobilizare, astfel 
că. timp de aproape o jumătate 
de repriză (20 minute !), s-a ju
cat în terenul „reprezentativi
lor", tinerii fiind foarte aproape 
de a înscrie două eseuri (prin 
Calafeteanu și Doja) ratînd de 
puțin și o lovitură de pedeap
să (prin Roșu).

Trebuie eliminată această 
lentoare psihică de acomodare 
la joc, stimulindu-se tonusul 
competițional imediat și începu
tul viguros al partidelor ! „Re
prezentativii" s-au mobilizat 
destul de tîrziu și scorul de la 
pauză obținut (19—6) nu are da
rul să-i mulțumească, dacă so
cotim faptul că o acțiune indi
viduală a taloverului Tufă (ti
neret) a străbătut spații mari, 
mareînd eseu, fără să întîmpi- 
ne nici un placaj !

„Reprezentativii" au avut în 
lotul de tineret un partener util, 
care i-a stîrnit energiile con
structive, remareîndu-se îndeo
sebi înaintașii Bucan, Leonte, 
Laurențiu C„ Răducanu, Mura
riu, mijlocașii Paraschiv, Ion 
Vasile și Alexandru (excelent 
boteur) trei sferturile Tofan, 
Lungu, Marin și fundașul loa
der (în mare vervă pe interca
lări și contraatac, deși exagerat 
de mult),

Așteptînd nerăbdători jocul 
tricolorilor cu frunza de ste
jar în contra redutabilului ad
versar care este Italia, partici
pantă ca și noi la Cupa Mondia
lă din Noua Zeelandă, sperăm 
într-o comportare impecabilă a 
rugbyșților noștri, urîndu-le 
succesul dăruirii totale !
HAI ROMANIA I

TUDOR GEORGE ■

Starea handbalului nostru, 
asemuită cu un mecanism care 
era cîndva foarte bine pus la 
punct, se află acum la o „cotă 
de avarie". Indiciile asupra aces
tui lucru s-au. înmulțit în ulti
ma vreme, astfel îneît, pe bună 
dreptate, la recenta plenară a 
federației de specialitate s-a 
subliniat necesitatea; unor inter
venții de fond. Și iată care sînt 
aceste indicii.

Eșecurile echipei masculine au 
survenit în cascadă : anul. tre
cut, locul 9 la campionatul mon
dial grupa A și retrogradarea în 
grupa B ; anul acesta — locul 5 
în această grupă mondială B și, 
implicit, ratarea calificării la 
Olimpiada din 1988. Din dețină
toare a supremației mondiale, 
echipa masculină de handbal se 
vede nevoită, astfel, să ia dru
mul de la capăt, evoluînd în 
1989 tot în grupa B, pentru a în
cerca să-și obțină drept de par
ticipare la camiponatul mondial 
din 1990.

Echipa feminină de asemenea 
nu și-a îndeplinit obiectivul — 
și anume clasarea pe podium la 
campionatul mondial grupa A ; 
datorită acelui loc 5 ocupat, va 
trebui să-și valorifice o unică 
șansă de participare la Olimpia
dă, din clasarea pe locul I la 
turneul de calificare din decem
brie, în Bulgaria.

Echipa masculină de tineret a 
cîștigat campionatul balcanic, 
dar testul cu adevărat semnifi
cativ îl va constitui campionatul 
mondial (decembrie. Iugoslavia) 
competiție la care participăm 
după o pauză de zece ani ! Re- 
parînd, la băieți, greșeala aces
tei ieșiri din circuitul campiona
tului mondial de tineret, o men
ținem, însă, pentru echipa femi
nină, neînscrisă în acest an la 
competiția respectivă !

La juniori, nu ne-am îndepli
nit obiectivul pentru Concursul 
Prietenia de anul trecut, dar 
anul acesta respectivul concurs 
va avea loc în țara noastră, așa 
că sînt speranțe la o medalie.

La junioare — locul 3 la tur
neul Prietenia de anul trecut și 
obiectivul clasării, pe podium la 
cel de anul acesta (Bulgaria).

în cupele europene interclu- 
buri, anul trecut Știința Bacău (f) 
a ajuns in finală, iar Steaua 
București și Minaur Baia 
Mare (m) în semifinale ; anul 
acesta, la feminin. Chimistul 
Rimnicu Vilcea și Știința Bacău 
sînt în semifinale, dar echipele 
masculine n-au mai fost înscrise!

Această panoplie a rezultatelor 
handbalului nostru pivotează, 
desigur în jurul acelui loc 5 în 
grupa B „obținut" de reprezen
tativa masculină, poziție care, 
din păcate, nu trebuie apreciată 
ca un accident, ci este în con
cordanță cu starea de fapt și de 
spirit din handbalul românesc 
la această oră. Am îndrăzni să 
spunem că un rezultat mai bun 
al echipei naționale (eventual, 
calificarea la Olimpiadă) ar fi 
amînat, poate, o analiză de fond 
în acest sport — dar acest rezul
tat n-avea cum să apară tocmai 
din cauza acelor realități mult

...Pregătirea fizică. Partida a 
noua din finala meciurilor can- 
didaților la titlul mondial a so
licitat din plin pe cei doi ad
versari. Ex-campionul lumii a 
folosit noua sa armă, apărarea 
Caro-Kann. SOKOLOV — KAR
POV : 1. e4 c6 2. d4 d5 3. e5 
Nf5 4. Cc3 e6 5. g4 Ng6 6. Cge2 
c5 7. h4. h6 8. Ne3 Db6 9. Dd2 
Cc6 10. 000 h5 11. d:c5 N:c5 12. 
N :c5 D:c5 13. Cf4 Cge7 14. C:g6 
C:g6 15. f4 !? h:g4 ! 16,h5 Cge7 17. 
Ne2 18. a3 g3 19. Ng4 b5 ! 20. 
Thgl b4 21. Cbl b:a3 22. C:a3 
Dd2 23. Td2 Tb8 24. T:g3 g6 25. 
h:g6 C:g6 26. 15 Thl 27. Tdl T:dl 
28. R:dl e:f5 29. N:f5 Cge7 30. 
Nh3 C:e5 31. b3 Tb4 32. Cbl f5 
33. Cc3 Rf7 34. Ce2 Rf6 35. Tc3 
Jh4 36. Ng2 Th2 37. Cf4 d4 38. 
Th3 T:h3 39. C:h3 C7g6 40. Rd2 
Ch4. Aici partida s-a întrerupt. 
Karpov deține un mic avantaj, 
în ciuda materialului redus, 
partida a continuat pînă la mu
tarea 75-a, cînd Karpov s-a lă
murit că nu mai poate cîștiga și 
a propus remiză. Apoi a acuzat 
oboseală. înaintea meciului ex- 
campionul lumii declarase : 
„Pentru acest meci, în special, 
m-am pregătit fizic. O lună în
treagă mi-am petrecut-o pe te
renurile de sport. Condiția mea 
fizică s-a îmbunătățit după 
partida a șasea. în trecutul 
„maraton" am avut mai multe 
resurse fizice..." ...Amînarea 
partidei a zecea. Time out-ul 
cerut de Karpov a constituit 
primul său respiro de la înce
putul meciului. Cu forțe noi 
Karpov a punctat cu piesele 
albe și scorul s-a mărit în fa
voarea sa : 6,5—3,5. ...Ziua de 
naștere. Pierderea partidei a 
zecea a fost un veritabil K.O. 
pentru A. Sokolov, care a re- 

mai profunde, care acum nu mai 
pot fi ocolite.

Fiind reală problema bazei de 
selecție pentru echipa națională, 
aria ei restrinsă este explicabilă 
prin „decalajul care există între 
cerințele pe plan internațional 
și nivelul atins în activitatea de 
pregătire și competițională. pe 
plan intern". Formula competi- 
țională nu este stimulativă, 
„după primele confruntări de 
virf lucrurile încep șă se lămu
rească și. în continuare, unele 
echipe evoluează fără interes 
sportiv-, ceea ce influențează ca
litatea întrecerii". Climatul edu
cațional în care se desfășoară 
activitatea de instruire este 
„propice concesiilor de la mun
că, compromisurilor, favorizînd 
apariția aspectelor de indiscipli
nă". Sportivii „sînt puțin solici
tați la eforturi de volumul și in
tensitatea cerute azi de marea 
performantă", lucru care deter
mină „instalarea unei stări de 
automultumlre dăunătoare, evi

dențiată în special atunci cînd 
sint convocati la activitatea lotu
rilor naționale".

Dintr-o altă perspectivă, in
succesele de azi ale echipei na
ționale de seniori reprezintă un 
tribut plătit și neglijării de că
tre federație a loturilor de juni
ori și tineret, care, altădată, în
trețineau și propulsau valoarea 
primei reprezentative (marea 
echipă din anii ’70 fiind, de pil
dă, cam aceeași care cîștiga în 
’67 campionatul mondial de ti
neret). La această competiție a 
juventiștilor n-am mai partici
pat, cum spuneam, de zece ani, 
scăzînd și interesul cluburilor 
pentru descoperirea, pregătirea 
și lansarea de tineri în circuitul 
marii performanțe. în acest fel, 
„s-a diminuat capacitatea de per
formanță a întregului handbal, 
știind că nici un jucător tînăr de 
mare perspectivă n-a mai apă
rut la echipele de cluburi în 
ultimii 8—10 ani". Cluburile și

SAH
u Margareta Muresan

Competiții 
internaționale

curs imediat la un nou time out. 
Și-a serbat la 24 martie cei 23 
ani într-o dispoziție deloc ds 
invidiat. ...Protestul arbitrului. 
Meciul dintre Karpov și Soko
lov a fost arbitrat de Antonio 
Medina. Cunoscutul maestru in
ternațional spaniol a adresat Fe
derației internaționale o telegra
mă de protest. Onorariul de ar
bitraj acordat de F.I.D.E. pare a 
fi mult mai mic decît în cazul 
altor meciuri ale candidaților. 
Va avea ecou în fața președin
telui FI. Campomanes ? ...Par
tida decisivă. Partida a Xl-a 
a fost și ultima. Karpov a 
punctat clar, obținînd victoria 
înainte de limită cu scorul ex
celent de 7,5 : 3,5. I-a adminis
trat o „lecție" aspră tînărului 
său adversar. Astfel, Anatoli 
Karpov devine șalanger la titlul 
mondial, urmînd să-1 întîlneas- 
că din nou pe campionul lumii, 
Garrl Kasparov spre finele anu
lui. ...Duel teoretic. O partidă 
interesantă s-a jucat în cam
pionatul Uniunii Sovietice. Due
lul de la Minsk a opus pe marii 
maeștri TUKMAKOV — CER- 
NIN : 1. d4- Cf6 3. Cf3 b6 4. Cc3 
Nb4 5. Ng 5 Nb7 6. e3 N:c3 7. 

antrenorii, preocupați de rezul
tate imediate, neglijează selec
ția și pregătirea în perspectivă, 
invocînd motive conjuncturale și 
așteptînd, fiecare, ca jucătorii 
valoroși să apară... în altă parte. 
Toate acestea „au permis men
ținerea senatorismului de drept 
în echipa națională și echipele 
de club, infatuarea, sustragerea 
de la obligațiile sportive privind 
disciplina, pregătirea și maniera 
de abordare a jocurilor interna
ționale".

Plenara a prilejuit multor oa
meni de bine ai handbalului 
nostru să se refere la erorile co
mise în timp în acest sport și să 
sugereze măsuri apte de a-1 re
aduce pe făgașul marii perfor
manțe. Astfel, au fost apreciate 
ca nefaste pentru dezvoltarea 
acestui sport destule din reali
tățile lui actuale : campionat 
prea scurt, într-o formulă com- 
petițională deficitară (fiecare 
echipă să aibă cel puțin 30 de 
jocuri pe plan intern), neparti- 
ciparea sistematică la cupele eu
ropene, lipsa de colaborare între 
tehnicieni (rivalitatea lor sporti-, 
vă căpătînd semnificații perso
nale), desființarea (de către fe
derație) a diviziei școlare, ad
miterea progresivă a rabaturilor 
de la disciplină, formalismul 
cursurilor de perfecționare a an
trenorilor și nestimularea mun
cii de descoperire și. formare a 
unor, jucători tineri, negenera- 
lizarea (din motive adesea în
guste) a experienței valoroase a 
tehnicienilor noștri (de pildă, 
s-au tradus două cărți ale unor 
specialiști străini, dar nu este 
bine cunoscută experiența unor 
valoroși specialiști ai noștri), 
s-au înmulțit „trucajele" în 
competițiile la categorii mici de 
vîrstă, nu este sprijinită și în
drumată suficient munca de se
lecție la copii și juniori, compe
tițiile elevilor și pionierilor sînt 
organizate în perioade „de vîrf" 
ale activității școlare (în preaj
ma examenelor de treaptă etc.), 
pregătirea fizică a jucătorilor de 
Iot se face la cluburi sub nive
lul cerințelor internaționale 
(fiind necesare cantonamente, 
care impun scurtarea campiona
tului, care generează lipsa de 
jocuri, care...), analizele de pînă 
acum au fost superficiale și for
male, cerințele stabilite de fede
rație cu privire la selecție să fie 
adaptate calităților native ale 
sportivilor noștri etc. etc.
Un prim merit al conducerii fe
derației este însăși această ho- 
tărîre de a face, în prună in
stanță, o radiografie în detaliu a 
tuturor aspectelor pe care le 
comportă redresarea handbalu
lui.

Acum așteptăm Campiona
tul Mondial Universitar (30 mai 
— 8 iunie), unde avem ca obiec
tiv ciștigarea medaliei de aur. 
Odată consumat acest eveni
ment, vom reveni cu opinii și 
aprecieri despre ceea ce se in
tenționează dincolo de „semi
cercul" protector al acestei com
petiții.

OCTAVIAN ȘTIREANU ■

b:c3 n6 8. Nh4 d6 9. Cd2 Cbd7 
10. f3 De7 11. e4 g5 12. Nf2 Ch5 
13. Da4 c5 14. 000 00 15. h4 g4 
16. Ne3 Cg3 17. Th2 c:d4 18. 
c:d4 Tfc8 19. Nd3 d5! 20. Rb2 
b5! 21. c:b5 Cb6 22. Da5 d:e4 
23. f:e4 C:e4 24. Ral Cc3 25. Tel 
Nd5 26. N :h6 N:a2 27. Ce4 C:e4 
28. T :e4 f5 29. Te3 Nd5 30. Nf4 
a6! 31. b:a6 Cc4! și albul a ce
dat. ...Super-turneu. La Sara
jevo a început la 23 martie un 
puternic turneu internațional, 
categoria a 12-a F.I.D.E. (Elo 
mediu : 2 529) cu participarea 
marilor maeștri Polugaevski și 
Vaganian din U.R.S.S., Seira- 
wan (S.U.A.), Miles (Anglia) și 
a jucătorilor iugoslavi Nikolici, • 
Popovici. Kurajica, Cvitan, Diz- 
dar. Drașko. Dizdiirevici și So
kolov. Această competiție tra
dițională a ajuns la cea de-a 
26-a ediție....... Inflație" de mari 
maeștri. Acum, cînd mișcarea 
șahistă mondială are mai mult 
de două sute de jucători deți
nători ai celei mai prestigioase 
categorii — cea de mare maes
tru internațional — se vorbește 
tot mai mult despre găsirea de 
noi criterii valorice venite să 
îngrădească obținerea mult râv
nitului titlu. Vicepreședintele 
comitetului de calificări F.I.D.E., 
sovieticul L. Polugaevski dă 
răspuns la această problemă 
spinoasă susținînd propunerea 
scriitorului istoric N. Eidelman 
de a se înființa o nouă catego
rie sportivă pentru marii maeș
tri cu Elo peste 2 630. Indică, 
potrivit unor criterii valorice 
clare o listă de 22 mari maeștri 
ce-ar putea purta, de acum îna
inte. titlul de „super mare 
maestru internațional".

MARGARETA MUREȘAN ■
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SPORT

Din jurnalul unui globe-trotter Civilizația sportului

Pensionarul Mihai Loață din face tot mai mic pe 
Bacău nu știe ce medicamente turind mina. Genova
se iau împotriva reumatismului _ „1 

■ și nici nu cunoaște drumurile cuș pe
spre cabinete medicale. La '62

țărm flu- 
insă mă

așteaptă ! Mi-am făcut un cul-
punte șă văd răsăritul

de" ani, ' zveltețea, părul bogat, 
‘ vioiciunea și exuberanța lui ar 

putea stirni invidia oricărui 
bărbat in floarea vîrstei. Bătrî- 
nețea ? Nu o simte, n-are timp 
să facă schimb de cărți de vi
zită cu ea, nu intră în planurile 
lui de viitor. în 1985 Mihai Loa
ță, temerar globe-trotter mol
dovean, a străbătut cu rucsa
cul in spate. 20 000 de kilome
tri prin Europa, din care 5 300 pe 
jos. A parcurs 11 țări, inventa
riind în arhiva 'lui de inimă 
Bulgaria, Turcia, Iugoslavia, 
Grecia, Italia, Monaco, Franța, 
Spania, R.F.G., Austria, Un
garia.

— N-am făcut-o nici din bra
vadă, nici pentru reclațnă, — ni 
Se confesează, — ci pur și sim
plu. dintr-o dorință fierbinte de 
a cunoaște cit mai multe din 
frumusețile planetei, de a lua 
legătura cu oameni din altă țări, 
de ă afla despre istoria, preocu
pările și realizările lor.

Are dreptate Mihai Loață că 
natura nu poate fi gustată prin 
parbrizul mașinii. Cei 7 munți 
pe care i-a întilnit, Alpii Ita
lieni, cei Maritimi Francezi, 
Iberici, Balcanii, Hiosul, Tirolul

lunii pline și să dorm in aerul 
curat cu miros de sare". Poate 
cindva aceste amintiri presate 
cu grijă ca niște;flori intre pa
gini vor deveni o carte ! Cînd 
meseria nu l-a mai chemat de 
la prima oră a dimineții pe șan
tier, Mihai Loață și-a pus în 
rucsac visele și dorința lui de 
a cunoaște și a plecat șă cuce
rească Europa ca' pieton. Dar nu 
numai drumurile și otașele bă- 
trînului continent, ci și pe oa
menii lui. „Am fost invitat la 
televiziunea italiană și am vor
bit 14 minute în italiană, des
pre frumusețile țării noastre,. . 
despre viitorul ce-1 durăm pe 
meleagurile noastre. Am făcut 
o singură greșeală de limbă, 
cind am denumit-o pe nevastâ- 
mea signorina și nu signora, dar 
am dres-o spunind că și la 70 
de ani ea râmîne pentru mine 
signorina. Primarul Vioriei, dr. 
Zilk, m-a invitat în.tribuna ofi
cială la ziua națională a Aus- 

, triei. Văzînd, parada alături de 
bficîăîițățu mi-am spus că fapta 

. mea, o fi însemnînd ceva de am
ajuns acolo !“. Cu firea lui des
chisă și prietenoasă, Mihai Loa
ță a demonstrat pe unde, a um-

multă încredere în oameni, în 
colțul de frumos din ei. Pri- 
marii, consulii, directorii de tu
rism, președinții cluburilor Bar
celona și Real, cuceriți de per
formanța lui de curajos drumeț, 
de mesajul de pace al poporu
lui român, i-au acordat oșpita- 
litate. Spicuim din caietul gros 
cu aprecieri scrise de aceste 
personalități, cu embleme, foto
grafii ale lor, cu ștampile, cu 
insigne : „Bun venit la primăria 
din Paris valorosului globe-trot
ter român și sînt bucuros să-i 
ofer, odată cu emblema orașului, 
salutările și stima noastră, a ph-
rizienilor — , 
în această

Jacques Chiriac‘
veritabilă

rafrază băcăuană a lui
pa- 
Ju-

- — - — . blat. căldură, seninul, sincerita-
i-a bătut cu pasul, admirind tea și simțămintele frumoase 
imaginile mereu altele ale zări-
lor ferăstruite de colții piscu
rilor. Nu a mers pe jos fără rost 
numărînd stîlpii și bornele pe 
șosele plate, ci numai atunci 
cind peisajul, orașele, istoria ii 
dăruiau frumuseți pentru suflet 
și minte. Lucrînd la baraje ca 
tehnolog în construcții hidroteh
nice a urmărit cu gindul fiecare 
picătură de apă ce se rostogolea 
spre oceane, spre alte țărmuri. 
Visarea de atunci a prins contur, 
căci a traversat autostrăzile de 
ape a 7 mări. Sofia, Ankara, 
Atena, Belgrad, Veneția, Mila
no, Roma, Baleare, Madrid, Pa
ris. Frankfurt, Miinehen, Viena, 
Budapesta sînt doar cîteva din 
cele 77 de orașe pe străzile că
rora colinda din zori și pînă 
spre miezul nopții, imortalizînd, 
prin „clipitul" aparatului de 
fotografiat în peste 500 de poze, 
arhitectonica, monumentele, ca
tedralele. „Părăseam printre ul
timii muzeele, în domul din 
Florența era chiar să rămîn în
chis peste noapte. Nu vă dați 
seama ce bucurie am simțit cînd - 
la Viena între picturi celebre ■ 
am văzut figurile unor țărăncu
țe ale marelui nostru Grigores- 
cu !“ Citim la întîmplare in 
jurnalul de călătorie de 270 de 
pagini, scris pe genunchi, în- 
tr-un tren de noapte, în care 
Mihai Loață își împărtășea en- 
tuziasmele, impresiile acestui 
adevărat confident și tovarăș de 
drum. „Sint la etajul 13 al unui 
hotel din Monte Carlo și privesc 
marea cu cordonul ei de plăji 
și clădiri. Gakdele, în'lipsă de 
locuri, m-au cazat în aparta
mentul lui Bjorn Borg, printre 
mingi, rachete și tricouri".

Cîteva pagini mai de
parte : „Privesc cu nostal
gie cum pitorescul orășel 
Porto Torres se pierde în aburii 
înserării despărțindu-mă de cal- 

. dă Sardiniei Primarul . Tore
Fadda care, mă condusese se L

ale . sufletului românesc, cîști- 
gînd mulți prieteni. Tot el ne 
povestește : „Am ințrat în vorbă 
la Valencia cu profesorul de 
artă, bizantină Alcâide, care m-a 
invitat să stau la el 2 zile. Pînă 
către miezul nopții am discutat 
despre-mînăstirile Moldovei. La 
plecare mi-a . scris următoarele 
rînduri : «îmi pare rău că spun 
la revedere prietenului Loață și 
sper să știe că eu și compatrio- 
ții mei greu vom uita un om 
așa de curajos». Nici eu nu-] 
voi uita nici pe el, nici pe pri
marul din Milano care mi-ă dă
ruit o splendidă carte a orașu
lui, nici pe consulul de la Mont
pellier, care aflînd că sînt ro
mân și drumeț de cursă lungă, 
a dat dispoziție să nu mi se ia 
taxa pentru viză, nici pe mulți 
alții. Primarului din Genova 
care se mira de silueta mea i-am 
spus că mai am un loc liber in 
excursie. Ne-am despărțit, ca 
vechi amici, cu cuvintele : 
„Viva Italia ! Viva Rumania !“ 
A plecat cu bani putini dar cu

les Verne „Ocolul Europei în 
1R0 de . zile", în cafe a tocit 4 
perechi de' încălțăminte ' Mihai 
Loață a făcut o veritabilă per
formanță sportivă. Unii ar 
numi-o poate aventură nebu
nească. Dar oare. în orice defri
șare de necunoscut, în orice în
vingere a unor „prudente" limi
te omenești nu e puțină nebu
nie, puțină aventură ? Ca să a- 
jungi să mergi pe jos în fiecare 
zi, timp de 6 luni, cîte 35—40 
km trebuie să ai în spate-o via
tă trăită după principii de să
nătate, să fi „respirat" prin 
spori. A jucat fotbal și a fost 
arbitru, a schiat, a patinat, a 
drumețit toți munții țării si a 
făcut de 4 ori turul României, 
'a străbătut de cîteva ori trasee
in . U.R.S.S., Cehoslovacia,
R.D.G, Polonia. Nu a inspi
rat fumul albăstrui al țigă
rii și aburii ceștii de cafea, 
„am băut doar ocazional cîte un 
șpriț la o sărmăluță", nu a bă
gat mina în buzunar după aspi
rină ci și-a făcut o frecție cu 
apă rece pînă la brîu. Seara, 
lingă veioza aprinsă, a făcut un 
alt „sport" : a învățat limbi 
străine, în vreo 5 descurcîn- 
du-se binișor. „N-ați simtit obo
seală „în general nu, fiindcă 
iubesc odihna activă și furînd 
5—6 ore de somn, a doua zi mă 
simțeam în formă". îl întrebăm 
în care zi a avut cea mai mare 
bucurie. Ne răspunde fără să 
clipească : „4 noiembrie, cînd 
am intrat in vama de la Oradea, 
căci dacă ceva mi-a apăsat ini
ma, acesta a fost dorul de țară, 
de acasă !“.

FLORIN CONDURĂȚEANU B

în zilele noastre, șoferul pro
fesionist dispune de condiții in
comparabil mai bune decît în 
trecut pentru a-si exercita me
seria. Mașini moderne, rezis
tente și mai cu seamă sigure, 
care nu cer eforturi deosebite 
pentru a fi conduse, sau. cum 
se spune în limbaj tehnic, dis
pun de un grad sporit de ma- 
neabilitate. le stau la dispozi
ție. Pentru a roti volanul, șofe
rul nu trebuie să fie un Hercu
le. ci un om obișnuit. Nici frî- . 
narea nu cere eforturi deosebi
te. E suficientă o simplă apă-
sare ca mașina să „înghețe". 
Servodirectia și servofrîna
spun cuvîntuL Aproape 
perfecționările de bază 
s-au introdus in tehnica

îsi 
toate 
care 
con-

structiei autoturismelor, le gă
sim si pe autovehiculele grele, 
ca să nu mai vorbim de cele 
specifice pentru acest gen de 
automobile, care fac viata șo
ferilor de cursă lungă mai ușoa
ră, mai puțin obositoare. Nu cu
prea multi ani în urmă, mas-
todonții au fost dotați cu apa-
rate care 
persoanelor

oferă posibilitatea 
competente să cu-

noască în detaliu date privind 
periplul mașinii respective. Cu 
ce viteză a mers ea pe între
gul traseu ? Unde și cît timp 
s-a deplasat cu viteze ce depă
șeau cuantumul legal ? Au res
pectat gigantii pe roți traseul 
fixat ?

Deși mult mai complicat, mai 
sofisticat decît odinioară, gigan
tul pe roti poate fi reparat azi 
mai repede, mai bine, cu aju-

• Campionatele de fotbal din 
Europa se ...modernizează", ulti
ma competiție națională care a 
apelat la reforme fiind cea a 
Spaniei. La încheierea meciuri
lor, din formula clasică (34 la 
număr, de fiecare echipă) s-au 
tras, liniile și primele 6 formații 
își vor disputa titlul, cu perspec
tiva unor partide atractive, care 
aduc spectatori, încasări etc. 
Suedia practică de mult acest 
sistem. Austria îl folosește și ea, 
se preconizează crearea așa-nu- 
mitului „play.-off" și în Elveția, 
ideea fiind aceea de a oferi su
porterilor intîlniri atractive. •

cursă cxclistă contra-cronometru 
6 100 km) și alergarea unui ma
raton (42,195 km), singura pauză 
permisă fiind aceea necesară 
pentru schimbarea echipamen-

După răspîndirea 
rathon", concurs 
tat de r meri ca hi 
care cuprinde ..o

lui „Iron Ma- 
sportiv inven- 
în Hawaii și 
probă de înot

în mare liberă (pe 5—6 km), o

torul unor dispozitive și apara
te ultramoderne, scutind șoferii 
de munci negre, istovitoare.

Perfectionarea mașinilor și a 
aparaturii de tot felul care ușu
rează enorm munca oamenilor 
de la volan, a avut ca efect 
transformarea șoferilor în spe
cialiști de înaltă calificare. Au 
apărut încă, din păcate, și unele 
urmări negative. Știind că la 
garaj există oameni specializați 
pentru orice operațiuni, multi 
șoferi mai tineri, și chiar unii 
mai vîrstnici, au devenit uri fel

Cronica soselei

A venit poștașul
CRISTIAN MIHAH.ESCU — solist al Operei Române din 

București : „Civilizația, sportului“, această rubrică de - etica, 
morală și estetică sportivă, m-a determinat să vă adresez 
cite va rinduri. Mă pasionează din copilărie 'întrecerea spor
tivă atit datorită frumuseții ei, care atinge de multe ori culmi 
estetice, cit și prin multiplele analogii, pe .care le fac cu arta, 
cu profesiunea mea. Privesc întotdeauna arena de sport ca 
pe o scenă imensă pe care protagoniștii. își încearcă, puterile 

. spre a-și învinge înainte de orice propriile limite, dind. în. 
același timp reale satisfacții spectatorilor Spectatori care, nw 
o dată, la fel ca și în artă, se transformi în suporteri. El,- 
spectatorul-s'uporter, se atașează de noi, ne iubește, ne încu
rajează, ne consideră prelungirile ființei sale, aspirația, șa spre 
mai bun, mal puternic, mai frumos. .Dar atunci cind: iubești pe 
cineva e normal, să fii mai intii cu el exigent, de la el să aș
tepți mereu mai mult. E. firesc, desigur,, să-l susții în momen
tele grele, să acționezi asupra celui mai delicat component al 
performanței, moralul. Melomanii de la Balșoi Teatr din Mos
cova aplaudă cînd un cintăreț sau un balerin ratează un mo
ment. Mi se pare un gest sublim, un pisc al civilizației spec
tatorului. Oare de cite ori se întimplă același fenomen și in 
tribune? Dacă „ai noștri" sînt suflet din sufletul nostru e nor
mal ca ei să ..fie cei susținuți dar și cei de la care aș
teptăm cel mai mult. Cînd un jucător din echipa favorită e acci
dentat sim.t că mă doare și pe mine. Dar cînd el lovește, ruși
nea și mihnirea mi se cuibăresc în suflet. Este ca și cum 
aș fi lovit eu ! Adversarii (ce termen nepotrivit !) sînt. parte
nerii noștri de întrecere. La sfirșitul unui spectacol, Othello își 
strînge mina cu lago și ies împreună la aplauze, Cît ar , fi 
confruntarea de dramatică finalul îi găsește uniți în efortul 
de a ne dărui cîteva clipe de înălțare spirituală. Același lucru 
ar trebui să se întimple și în teren și în tribune. NU-l înțeleg 
decît pe jumătate pe Bernard Shaw care spunea că „Dragoș-‘ 
tea pentru fair play este calitatea spectatorului, nu a protago
nistului". Fair-playul trebuie să fie sentimentul tutelar într-o 
întrecere sportivă, ca și în viață dealtfel, in clipele de eufo
rie, dar și de durere firească în fața unei înfringeri. să nu uităm 
generosul dicton latin «Victis honor» (onoare celor învinși !).

Stimate Cristian Mihăilescu, ne bucură aceste rinduri care vin 
din partea unui slujitor al artei 'fiindcă sportul și arta au o 
misiune comună. Contradicția dintre EDUCAȚIA fizică și cea 
spirituală este o falsă problemă, născută de coșmarul snobilor.

VASILE POPȘOR — str. Laminoarelo.r 13, Brașov : „Azi, cînd 
echipa de fotbal Universitatea Craiova trece prin clipe mai 
grdle, cind conducerea clubului nu precupețește nici un efort 
pentru reconstrucția echipei, gindurile și speranțele mele se 
leagă de Constantin Oțet, antrenorul cu care alb-albașirii 
au obținut cele mai bune performanțe. Revenirea lui repre
zintă un act de fair play, dacă ne amintim cum a plecat in 
1984. Sint convins că „nea Tică“ va ști să refacă familia fotba
liștilor craioveni, iar prin contribuția tuturor factorilor (jucă
tori, antrenori, conducători, spectatori), ^campioana unei mari 
iubiri» va deveni nu peste multă vreme ceeq ce cu cițiva ani, în 
urmă a fost, adică o mare echipă europeană“.

Aceeași convingere o avem și noi. Așteptăm cu încredere 
. revenirea Craiovei în fruntea fotbalului nostru, proces laborios 
la reușita căruia și spectatorii craioveni (cei mai fierbinți din 
România) își vor aduce, cu siguranță, contribuția entuziastă și 
civilizată.

CRISTIAN ȚOPESCU B

go-slavul Dușan Mravlje (victorii 
în primele două ediții) aflîndu- 
se in prezent pe locul 3. ® La 
deschiderea succesiunii englezu
lui Wally Edwards (82 ani) sur-

Toată lumea face sport

tului, o nouă competiție extrem 
de dură este, pe cale să-și facă
loc în calendarul oficial : 
maratonul" australian.

,Ultra- 
adică.

parcurgerea în alergare a (nici 
mai mult, nici mai puțin) 1069 
km ! Cursa cuprinde 12 etape 
parcurse în 6 zile, favoritul- iu-

priza moștenitorilor a fost enor
mă. Masa, succesorală se com
punea din... 6 000 de mingi de 
golf. „De cite ori ieșea la plim
bare cu clinele, un ciobănesc 
scoțian, soțul meu venea cu bu
zunarele pline de' mingi, adu
nate din terenul de golf din

apropiere, a declarat soția aces
tuia. Alice, din Limpsfield (sudul 
Angliei). Nu știu ce să mă fac 
cu ele. Fiul meu (al doilea be
neficiar al moștenirii) n-a vrut 
să le ia nici măcar jumătate". 
Colecționarul n-a jucat în viața 
lui golf, e Transferul fotbalis
tului sovietic Oleg Blohin de la 
Dinamo Kiev la Ujpest Dozsa 
Budapesta a fost . perfectat în 
principiu, dar rămîne ca și soția: 
acestuia, cunoscuta antrenoare' 
de gimnastică ritmică modernă, 
(fostă Deriughina) să obțină un 
post, precum și acordul- federa
ției unionale. • Raliul aeronau- z
tic Paris — 
încheiat cu 
paj italian.

Beijing — Paris s-a ; 
victoria unui echi-

LUCIAN OPREA R

„Noroc că în autocar eram în 
majoritate specialiști auto, in-
gineri.
experiență.

subingineri, maiștri cu
întreprinderea or-

ganizase o excursie pe un tra
seu pitoresc, dar destul de lung. 

" într-o zonă cu trafic redus. Da
că nu puneam noi mina, am fi 
stat mult și bine, undeva, pe. o 
șosea de munte, departe de vreo 
localitate cu posibilități de de
panare a autobuzului. Șoferul, 
un om nu chiar tînăr, dispunea, 
din fericire, de piese de rezer
vă, dar nu avea nici cea mai

labile ’cîndva. Remarca se re
feră la - unii șoferi mai în vîr- 
stă, care n-au rnai pus mina de
mult pe regulamentul de circu* 
lație. De aceea, cînd unii piloti 
sînt invitati să susțină un test, 
intră în panică. „Prefer să plă
tesc o mie de lei amendă decît 
să mă puneți la testare". Exis
tă cazuri, și nu puține, cînd a- 
pelul de a citi regulamentul 
pentru a clarifica o chestiune 
controversată, e considerat de 
unii o jignire. „Adică, ce vrei 
să spui ? Că eu hu știu' cum seValente ale traficului rutier modern

de birjari. Niște operațiuni 
simple de înlocuire a unor piese 
nu pot fi făcute de șoferii ră
mași în pană pentru simplul 
motiv că nu se pricep. Trebuie 
astfel să se apeleze deseori la 
specialiștii din garaje, aflati 
uneori la distante mari, cu toa
te implicațiile ușor previzibile. 
Verificarea presiunii în pneuri, 
operațiune indispensabilă pen
tru siguranța deplasărilor, e 
normal să fie făcută (teoretic) 
cu ochii închiși, de către orice 
șofer. Am asistat la o scenă pe
nibilă. cînd din 15 șoferi de 
autobuze, nici unul n-a știut să 
folosească elementarul dispozi
tiv cu care se realizează con
trolul presiunii. întotdeauna, 
doar, aceste verificări le făceau 
„specialiștii" de la garaj.

vagă idee 
trebuie să 
povestește 
auto.

despre modul cum
o 
un

înlocuiască". îmi
prieten, ingirier

făce o depășire ripostează 
șoferul de-a dreptul intrigat.

Problemele de importanță vi
tală pentru circulație : puterea

„Copilăria" 
mașinile erau 
lente, regulile 

' puțin precise, 
nefiind chiar

circulației, cînd de ă anticipa pericolele, de a fi
mai puține, mai 
de circulație mai 

unele domenii 
deloc regulamen-

conștient de implicațiile nume-

tate, a cunoscut perioade des
tul de mari. în care multi șo
feri conduceau, cum se spune, 
după ureche. Despre conduita 
preventivă nici o vorbă. Aceas
tă știință a cărei esență constă 
în „Fii prudent și pentru alții", 
nu se născuse nici în țările cu 
traficul cei mai dezvoltat.

Azi, a devenit anacronică 
conducerea mașinii după niște 
reguli pe care șoferii respec
tivi și le amintesc că erau va-

. roase pe care le poate avea 
eludarea regulilor de circular 
tie. a răspunderii ce trebuie 
manifestate în conducerea ma
șinii, a conduitei preventive in
trafic. încă nu constituie 
mandamente majore pentru 
meroși șoferi. Un copil 
cocotat pe un mormam de 
padă înghețată. Cînd pînă

co- 
nu- 
stă 
ză- 

în
dreptul Iui, mașina mai are de
parcurs doar 
cutul lunecă 
■tilor mașinii, 
de presupus.

putini metri, mi- 
exact în făta ro- 
Urmările sînt ușor
E întuneric. Un

adult se deplasează pe poteca

de la marginea drumului înghe
țat. în aceeași direcție cu ma
șina. Mersul lui e nesigur. Se 
dezechilibrează, cade, se ridică, 
apoi, si își continuă mersul. 
Șoferul mașinii nu tine cont de ' 
un lucru eleme’ntar. și anume, 
că omul poate cădea din nou în 
orice clipă. Semnalizează cu lu
minile și continuă să se depla
seze, cu aceeași viteză. Cînd fur- 
goneta mai are doar doi metri 
pînă să-1 depășească, omul lu- . 
necă și se prăbușește cu capul 
exact în față rotii din. spate a ■ 
mașinii. Bineînțeles că și pie
tonul putea proceda preventiv, : 
oprindu-se intr-o poziție măi 
stabilă și lăsînd cale liberă ’ 
mașinii. La rindul lui. șoferul, 
reducînd viteza autovehiculului 
și mărind distanța laterală față . 
de pietonul oprit. împiedica pro- . 
ducerea accidentului.

Circulația înseamnă viată. La ; 
fel ca în viață, și în circulație _ 
apar mii și mii de «situații; de ' 
cazuri, cu tot atîtea valențe. 
Rezolvarea lor e pe deplin’ po
sibilă dacă se pilotează cu răs- : 
pundere.' cu seriozitate, cu pru- - 
dență. Nu sint lucruri prea . 
complicate. Ele depind numai de ; 
oameni. Bineînțeles,' de gradul 
lor de cultură, de educație, de j 
civilizație și se rezumă, în ul- ț 
timă instanță, la bunul lor ț 
simț. Nu, nu e deloc greșit să S 
punem problema și altfel. Anu- ; 
me că a conduce preventiv . 
este, in primul rind, tot o do- ; 
vadă de bun simt.

VICTOR BEDA B
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în ultimele două decenii România socialistă s-a 
distins pe plan internațional prin politica sa activă, 
dinamică și constructivă, de dezvoltare amplă a 
raporturilor de prietenie și colaborare cu toate sta
tele lumii, prin implicarea sa responsabilă in efor
turile de soluționare a marilor probleme ale con
temporaneității. in cadrul acestei politici un loc 
important îl ocupă preocuparea permanentă, sus
ținută a țării noastre, a președintelui Nicolae 
Ceaușescu vizînd extinderea continuă a raporturi
lor de prietenie, solidaritate și conlucrare fruc
tuoasă, reciproc avantajoasă cu țările în curs de 
dezvoltare și nealiniate din Asia, Africa și America 
Latină. Este de remarcat că acest grup de state, 
care reprezintă în fapt marea majoritate a țărilor 
lumii, constituie în zilele noastre o uriașă forță a 
progresului, colaborării și păcii, o forță ce acțio
nează pentru democratizarea vieții internaționale, 
pentru făurirea pe planeta noastră a unei lumi a 
justiției și a echității, mai drepte și mai bune, 
pentru o nouă ordine economică internațională. 
Multe dintre popoarele acestor țări - pe care 
România le privește cu simpatie și de care se simte 
apropiată — au beneficiat în decursul luptei lor de 
eliberare de sprijinul neprecupețit, de solidarita
tea activă a poporului român, a României socia
liste. în prezent, țara noastră sprijină activ aceste 
state în eforturile pe'care le depun pentru lichi
darea grelei moșteniri din perioada colonială, 

pentru propășirea lor economico-socială indepen
dentă. Sprijinul românesc se materializează în 
primul rînd într-o amplă colaborare în multe do
menii de interes comun, prin raporturi reciproc 
avantajoase, bazate pe respectarea și aplicarea 
neabătută a noilor principii de relații dintre state. 
Un rol determinant în promovarea unor astfel de 
raporturi îl are dialogul la cel mai înalt nivel,

Comentariul sâptâminii

Itinerar african
context în care se înscriu și vizitele oficiale de 
prietenie efectuate săptămîna trecută de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, împreună cu tovarășa Elena 
Ceaușescu, în Republica Populară Angola, Repu
blica Zair și Republica Populară Congo.

Recentul itinerar african al conducătorului 
partidului și statului nostru este reprezentativ pen
tru relațiile de prietenie și colaborare ale Româ

niei cu țările africane. După cum este cunoscut, 
președintele Nicolae Ceaușescu, împreună cu tova
rășa Elena Ceaușescu, a făcut 39 de vizite în 27 
de state de pe continentul african; în același timp, 
la București au avut loc 47 de întîlniri cu șefi de 
state din 29 de țări africane.

Cu aceste prilejuri, au fost semnate o 
serie de documente de o deosebită im
portanță atît pe plan bilateral, cît și în domeniul 
conlucrării pe arena internațională : 11 tratate de 
prietenie și colaborare și 59 de alte documente 
politice. Acordurile semnate au permis o substan
țială creștere a volumului comerțului și a cooperă
rii economice și tehnico-științifice ale României cu 
aceste state - comerțul exterior, de pildă, a cres
cut între 1965 — 1986 de peste 30 de ori. Vizitele 
menționate vor da. fără îndoială, un nou impuls 
relațiilor dintre România și țările africane.

Moment de referință în cronica raporturilor de 
prietenie și colaborare dintie România și țările 
vizitate, care deschide noi și ample perspective 
acestor raporturi, recentul itinerar african ai 
președintelui Nicolae Ceaușescu, împreună cu- 
tovarășa Elena Ceaușescu, constituie deopotrivă o 
nouă și strălucită solie de pace a poporului român 
pe continentul african și un eveniment de prim- 
plan al activității internaționale.

, ION CODRU HCiocolata si concurenta
în ultima vreme, concurența 

între producătorii vest-europeni 
de ciocolată, bomboane și alte 
asemenea produse care cresc 
colesterolul și glicemia a deve
nit acerbă. Marii producători, 
care împart o piață anuală de 
7,5 miliarde de dolari sint do
minați la ora actuală de bel
gieni, un fel de japonezi euro
peni ai ciocolatei, care se pre
zintă, la ora actuală cu cele mai 
bune produse. Ce ,,Suchard", 
,.Nestle", „Tobler", acum se 
caută mărcile belgiene „Cote 
d'Or“ sau „Leonidas" ! Mai ales 
că prețurile practicate sînt de 
două, trei ori mai mici decît ale 
concurenței. După Elveția, ai că
rei cetățeni dețin recordul con
sumului cu 10 kg pe an și lo
cuitor, urmează Anglia cu 8 kg, 
R.F. Germania cu 6,7, Belgia 
cu 6, Franța cu 4 și, undeva de
parte. Italia și Spania cu mai 
puțin de 1,5, informează statis
ticile Caobiseo, grupul care se 
ocupă de interesele producăto
rilor de ciocolată, biscuiți și co
fetărie. „Nu sîntem una din 
cele mai mici întreprinderi, dar 
nici una din cele foarte mari. 
Avem strategia nostră specifică 
bazată pe crearea și menținerea 
unei calități excepționale, care 
ne-a impus în întreaga Europă", 
spunea Baodoin Michelis, pre
ședintele firmei „Cote d'Or". 
Ofensiva belgiană s-a îndreptat 
asupra regiunilor sudice ale Eu
ropei. Pentru reclamă nu s-a 
ocolit nici un mijloc. Două mari 
veliere de curse au fost finan
țate în mai puțin de un an pen
tru celebrul skipper francez 
Eric Tăbafly. Cu toate că dis
tracția a costat 80 de milioane 
do franci belgieni, investitorii 
nu sînt deloc nemulțumiți de 
modalitatea aleasă pentru pro
movarea produselor. „Ciocolata 
de calitate este și trebuie să fie 
un articol accesibil tuturor bu
zunarelor", proclama Roger 
Reels, director la „Leonidas", o 

mică întreprindere cu 200 de 
salariați care a dobîndit un 
prestigiu inatacabil pe piața 
pralinelor — fondante de cidco- 
lată cu amestec de nuci, mig
dale, alune- — datorită calității 
excepționale a acestora și pre
țurilor reduse. Producătorii bel
gieni aruncă pe piață 2,2 mi
lioane de tone de ciocolată de 
toate sorturile. în pofida unei 
concurențe încrîncenate care a 
provocat o scădere galopantă a 
prețurilor, belgienii nu par a se 
sinchisi și realizează profituri 
de invidiat. în R.F.G., spre 
exemplu, prețul unui baton de 
100 gr a trecut sub bariera psi
hologică de o marcă. Succesele 
celor două firme belgiene își au 
sorgintea în refuzul obstinat al 
gigantismului și într-un sălbatic 
atașament pentru menținerea 
unui echilibru perfect între pre
țuri și calitate. Cele două „lo
comotive" belgiene de ciocolată 
se,află în -fruntea unui regi
ment de mici producători inde
pendenți pentru că, spun ei, 
folosesc boabe de cacao din 
America Latină și nu din Coasta 
de Fildeș, ca ceilalți fabricanți. 
Și, pentru că le merge bine — 
„Leonidas" a realizat la 1.85 
miliarde franci belgieni cifră de 
afaceri un beneficiu net de 185 
milioane — produsele lor au în
ceput .să fie copiate.

IOAN ROȘCAOptica asupra fibrelor
Nu este chiar departe momen

tul cînd pe sub Atlantic își va 
afla loc și utilitate cablul din 
fibre optice. Traseul comunica- 
țional cel nou va înghiți o in
vestiție de 335 milioane dolari 
dar promite celor ce le cheltu
iesc satisfacții pe măsură : echi
valentul a 40 000 de convorbiri 
telefonice simultane, cam de pa
tru ori peste puterea mai ve
chiului dar deloc învechitului 

cablu transoceanic coaxial pus 
pe picioare acum patru ani. Pro
prietățile șale îl fac. disponibil, 
din 1988, pentru transmiterea 
de imagini de televiziune, ca al- 
terhativă a satelitului, Ia. costuri 
pînă acum netentante în cazul 
cablului coaxial.

Evenimentul, că este un eve
niment, nici vorbă, a provocat 
deplasarea privirii în lungul 
proiectelor mai de demult avînd 
în centrul optic chiar fibrele op
tice, Francezii, coparticipanți la 
programul cablului transatlantic 
alături de americani și britanici, 
își propuneau cu ani în urmă o 
cavalcadă spectaculoasă pe cîm- 
pul înrămat cu oferte al fi
brei optice. Un cont financiar 
plin de promisiuni a fost des
chis cu ochii deschiși spre 
rampa de lansare a telecomuni
cațiilor pe bază de fibre. Harta 
țării a preluat dungile unifica
toare dintre diverse localități, 
desemnînd orașele', multe la nu
măr, ce urmează a-și vorbi in
tre ele folosindu-se. bineînțeles, 
de îmbietoarele căi sticloase, 
curate și harnicuțe ca nimeni al
tele.

Nu s-au stins însă aplauzele, 
meritate, adresate acelui plan 
de acțiune că, iată, ceva nu 
pare a merge întocmai cum se 
gîndise. Din 52 de așezări aflate 
în circuitul telecomunicațiilor 
prin fibre optice, doar nouă 
vor avea deocamdată acest pri
vilegiu. răminîndu-le celorlalte 
drept tovarăș d6 drum în con
tinuare bătrînul cupru în fru
mosul stil clasic, coaxial, mai 
ieftin și încă în putere pentru 
a fi trecut pe marginea dru
mului. îmbătate de plăcerea 
mersului în plin firmele de 
specialitate ambalaseră motoare
le, preocupate să nu piardă în 
disputa cu cei de pe culoarele 
vecine.. Departe de a se consu
ma ca probă de viteză, activi
tatea în cauză se deconspiră 
mai degrabă ca o cursă de du
rată, nu lipsită de obstacole. 
Franța face 80 000 kilometri de 
fibră optică anual. S.U.A. pro
duc 3 milioane, Anglia și R.F.G. 
de două ori și jumătate peste 
ceea ce își propusese Parisul. 
Realizările francezilor se .pla
sează destul de departe de ce 
cuprindea proiectul Cablu * — 
184 000 km..

Explicațiile pot fi numeroase 
— și serioase — finind poate 
de o modificare de priorități, 
de reașezarea raporturilor din
tre cei care planifică și cei 
care trebuie să facă. întrebarea, 
fără răspuns, deocamdată, ar 
fi dacă pierderea de înălți
me a intențiilor nu este cumva 
legată de modificarea de optică 
în ceea ce privește virtuțile și 
— deci — destinul fibrelor op
tice...

NEAGU UDROIU ■

n pui <m—■—Bdafonte sexagenar
într-unul din cartierele mi

zere ale New Yorkului — Black 
Harlem — se năștea, la un întîi 
de martie, in urmă cu 60 de 
ani, Harold George Love, ce va 
deveni renumit sub numele de 
Harry Belafonte. Tatăl său era 
marinar și se trăgea din insula 
Martinica, Indiile de Vest, iar 
mama sa era originară din 
Jamaica, unde tînărul Harry își 
va .petrece o parte din copilărie 
și adolescentă, în perioada cînd 
părinții săi vor munci din greu 
pe plantațiile stăpînilor colo
niali.

După ce Și-a satisfăcut servi
ciul militar în marină și a 
schimbat mai multe slujbe, 
Harry Belafonte s-a decis pen
tru cariera de actor. A avut 
norocul să aibă ca îndrumători 
pe renumițîi Erwin Piscator' și 
Stanley Kubrick, la ale căror 
școli new-yorkeze s-au format 
în a doua jumătate a anilor 
’40, și actori ca Marlon Brando, 
Tony Curtis și Walter Matthau, 
însă, în drumul tînărului de 
culoare spre scenă și marele 
ecran se aflau prea multe pie
dici. După ce debutează în 
teatru, este nevoit să petreacă 
o lungă perioadă de timp fără 
un angajament ferm, jucînd 
doar roluri mici1 și neinteresan- 
te. Această situație îl face să 
se hotărască pentru cariera de 
cîntăreț. Ritmul calypso, tipic 

pentru Indiile de Vest, îl im
pune repede atenției publice și, 
aproape peste, noapte, ajunge 
vedetă. Cintece ca „Coconut 
Woman", „Banana Ețoat", „Ma
tilda", ..Jamaica Fanewell" sau 
„Island in the Sun" au devenit 
șlagăre internaționale și Bela
fonte &e impune ca stea inter
națională. Hollywoodul începe 
să-i ofere contracte, se înmul
țesc turneele în diferite țări 
ale lumii, music-hall-urile îi 
propun roluri.

De la început, însă, Belafonte 
și-a impus o anumită linie de 
la care nu s-a abătut. Deși fol
clorul Indiilor de Vest a’rămas 
o componentă constantă a Re
pertoriului său, el a preluat 
continuu cîntece ale popoarelor 
de pe toate continentele, atît 
gospels și spirituals ale negrilor 
americani, cît și melodii popu
lare ale Europei sau Orientului 
îndepărtat.

După cum afirmă el. o deose
bită însemnătate pentru arta și 
viata lui a avut-o întîlnlrea. la 
vîrsta de 19 ani. cu Paul Robe
son. ..Robeson — afirmă Bela
fonte — a semănat multe semin
țe. Eu sînt, una dintre ele. Viața 
lui. eforturile și lunta lui nu au 
fost zadarnice". Exemplul lui 
Paul Robeson a fost o călăuză 
în activitatea lui Belafonte care 
s-a anga'jat în favoarea respec
tării drepturilor omului în lu
mea capitalului, fiind unul din 
prietenii și colaboratorii lui 
Martin Luther King. Printre 
altele, el a plătit în repetate 
rînduri cauțiunea pentru elibe
rarea din închisoare a lui Lu
ther King, cînd autoritățile îl 
arestau. Ca urmare a acestui , 
fapt a fost supravegheat înde
aproape de FBI și supus perse
cuțiilor de tot felul. Cînd miș
care împotriva războiului pur
tat de S.U.A. împotriva Vietna
mului a luat amploare. Harry 
Belafonte s-a aflat în primele 
sale rînduri. Astăzi, el se nu
mără printre - militantii de 
prestigiu ai mișcării pentru 
pace, împotriva războiului nu
clear. „A fi artist — afirmă el 
— constituie o binecuvîntare, 
un dar. Trebuie să ne punem 
arta în slujba vieții. Asta tre
buie să facem !“.

ION VIRGIL B

Operațiunea 
„morsizare"

Fotografia pe care o» repro
ducem nu este, după cum s-ar 
putea crede la prima vedere, 
trucată. Cel care a făcut-o și a 
publicat-o, împreună cu un re
portaj. în revista sovietică 
„Ogoniok". ziaristul Oleg Pe- 
trioenko, ne informează că tî
nărul din fotografie este tatăl 
copilașului. și că el nu face alt
ceva decît să-și „călească" ur
mașul, cufundindu-1 în apele 
înghețate ale Nevei (întîmpla- 
rea se petrece la Leningrad). 
Autorul reportajului ne mai 
spune că părinții, celui „călit", 
ca și- majoritatea asistenței, 
sînt membri ai clubului lenin- 
grădean „Morsele de pe Neva". 
Denumirea lasă să se deducă 
destul de clar programul mem- 
brilor clubului : prin scăldări 

i Cit mai dese în condiții cvasi-, 
■ polare să obțină "indivizi voinici 
j și rezistenti ca morsele.

Ideea nu este chiar așa de 
nouă. Se spune că și conturării 
își „călesc" puradeii tăvălin- 
du-i la naștere sau imediat ce 
se ivește prilejul, dezbrăcati,

prin zăpadă. Elemente noi ar fi 
aici organizarea în cluburi și 
practicarea „morșizării" aproa
pe oficial. De aceea cind unii 
din cei prezenți au strigat — 
ne referim la reportajul amin
tit — să vină miliția și să pună 
capăt „barbariei", nici un om al 
legii nu s-a arătat. Și totuși, 
cum stau in realitate lucrurile ? 
E bine să se procedeze așa ? 
Sint asemenea „căliri" folosi
toare sau dăunătoare sănătății 
copiilor (și a tuturor celor care 
le practică) ? în ideea de a 
răspunde la aceste întrebări, 
„Ogoniok" publică și părerea 
unui specialist, profesorul I.

Voronțov, de la Direcția Ocro
tirii Sănătății din Leningrad.

Practic, spune omul de știință 
sovietic, toate sau aproape 
toate faptele și recomandările 
senzaționale despre care se 
scrie în presa de masă ori de 
popularizare fac parte din 
clasa fenomenelor paraștiinți- 
Tice. Medicului ii este greu să 
se ghideze în imensul labirint 
de direcții și orientări care, 
apar stihiinic sau semistihiinic, 
în forma ei de acum, știința 
medicală continuă să fie o ști
ință despre boli, o știință aî 
cărui obiect este depistarea și 
vindecarea, bolilor și numai în- 
tr-o mică măsură și prevenirea 
acestora. O foarte necesară 
medicină a omului sănătos, a 
sănătății, nu a bolilor, urmea
ză să se creeze de-abia de-acum 
înainte. E vorba de știința fău
ririi sănătății omului și a păs
trării ei pe o durată maximă. 
Tocmai absența în prezent a 
unei astfel de științe este cau
za pentru care oamenii încep 
să caute pe cont propriu — 
uneori cu mult curaj, întot
deauna însă cu un anumit grad 
de risc, mai mare sau mai mic 
— metode șl căi de întărire a 
sănătății.

în cercetările care se referă 
la sănătatea omului, arată în 
continuare I. Voronțov, edifi

catoare pot fi numai sute și 
sute de experimente organizate 
cu strictețe și efectuate cu 
obiectivitate, timp de. cel, puțin 
2—3 generații. Neavînd . la dis
poziție astfel de. cercetări, me
dicii nu pot, desigur, șă avi
zeze favorabil activitatea mul
tor „cluburi ale sănătății", care 
utilizează metode extreme. Cu 
privire la „morsizare", trebuie 
spus că, după datele șavanți- 
lor, tratamentul prin băi în 
apă înghețată sau în zăpadă, 
aplicat copiilor în primele săp- 
tămîni sau luni după naștere 
duce în 25 la sută’ din cazuri 
la moarte. Se știe că orice ac
țiune extraordinară asupra co
pilului obligă organismul aces
tuia la o mobilizare deosebită 
în vederea adaptării, ceea ce 
duce la o mare cheltuire de 
forță și energie. Ca urmare, 
creșterea și dezvoltarea copilu
lui devin mai lente și cu schim
bări calitative în rău. Scăldatul 
la copcă, dușurile cu apă foarte 
rece nu-i feresc pe copii de 
infecții periculoase. în plus, 
răcirea repetată și drastică a 
organismului face ca, evoluția 
multor boli să fie mult mai 
grea. modifică simptomele, 
fapt care face mai difi
cile punerea diagnosticu
lui și tratamentului. Iată 
de ce părinții care își îmbăiază 

copiii la copcă, realizează un ex
periment cu totul îndoielnic, le 
pun viața in pericol și riscă 
urmări dintre cele mai impre
vizibile.

„în ceea oe privește clubu
rile, diferitele școli și orientări 
ale amatorilor în ale medicinii • 
— apreciază profesorul lenin- 
grădean —, cusurul de căpete
nie este rîvna de a găsi un pa
naceu cu privire la păstrarea 
sănătății, și, mâi ales, de a-1 
obține pe alte căi și cu alte 
mijloace decît cele recunoscute 
de știință. Și este foarte rău Că 
inventatorii improvizați ăi unor 
astfel de panacee incep să fie 
popularizați și susținuți de 
mijloacele de informare în ma
să. Acest fapt nu-1 pot numi 
altfel decît infantilism din par
tea reprezentanților presei, 
care nu înțeleg daunele pe care 
le provoacă oamenilor. Pe de 
altă parte, este necesar ca ști
ința medicală să înceapă să se 
ocupe în mod serios și de pro
blemele menținerii și întăririi 
sănătății, alături de ceea ce a 
făcut și pînă acum — comba
terea bolilor".

După cum se vede, atît su
garii, cît și părinții lor, nu 
prea au șanse de a se face 
morse, nici pe Neva, nici în 
alte locuri.

ION D. GOIA M
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Dacă Europa occidentală de 

tradiție catolică l-a avut pe 
„Tatăl" Antoine ca „mare vin
decător", America protestantă a 
avut ca „vindecător miraculos" 
pe Mary Baker-Eddy. între cei 
doi nu există deosebiri notabile 
de doctrină și dogme. S-ar pu
tea spune chiar că destinul lor 
prezintă paralelisme, adesea 
frapante. Ceea ce îi diferențiază 
este însă influența mediului și 
climatul în care și-au desfășu
rat afacerile „carierei" lor de 
sectanți.

Povestea sectei „Știința creș
tină" este practic povestea vieții 
lui Mary Baker-Eddy, femeia 
ce a reușit să se facă divini
zată de adeptii săi încă în peri
oada vieții sale.

Dacă biografii „Tatălui" An
toine l-au descris pe acesta ca
o ființă blîndă și generoasă, 
este dificil să se afirme același 
lucru despre fondatoarea sectei 
amintite. întreaga istorie a vie
ții sale este aceea a unei fe
mei hipernervoase, tiranice și 
orgolioase, elemente pe care în 
mod sigur, specialiștii le-ar 
trata ca isterie.

Născută în familia unui fer
mier din New-Hampshire, în 
1821, Mary Baker a avut o co
pilărie bolnăvicioasă : ea avea 
deseori crize nervoase fiind 
epuizată apoi fizic săptămîni 
de-a rîndul. Familia sa. din 
cauza nervozității acesteia, trăia 
într-o permanentă teroare.

Ca fizic. Mary era totuși dră
guță. Urmare a acestui fapt la 
22 de ani se căsătorește eu un 
prieten al fratelui său dar, la 
scurtă vreme rămînînd văduvă, 
cu un copil, îl încredințează 
unei doici hemaiocupîndu-se de 
el tot restul vieții sale. Șaizeci 
de ani mai tîrziu ea va avea 
curiozitatea să-și revadă copi- 

' Iul, dar, considerîndu-1 ca n'e- 
interesant, nu l-a mai întîlnit 
apoi niciodată.

Văduvă fiind, starea sănătății 
î se înrăutățește. Crizele de is
terie devin atît de frecvente 
că Mary nu se mai scoală din 
pat. Totuși, în 1849 se recăsă
torește cu un dentist ambulant. 
Daniel Patterson. Dar. cu tot 
stoicismul său acesta nu mai 
poate suporta tirania soției și o 
părăsește. Rămînînd din nou 
singură. Mary Baker se dedă 
spiritismului ceea ce nu înseam- 

I nă că și-a regăsit echilibrul.
Dar. iată miracolul ! în 1866, 

Mary Baker se vindecă aproa
pe instantaneu. în ce împreju
rări 1 lată ce relatează ver
siunea sectei „Știința creștină", 
înainte de 1866. Mary a studiat 

1 mulți ani „cauzele mentale și 
I efectele bolilor lor". Foarte pi- 

oasă. ea a ajuns Ia concluzia 
că totul se datorează Iui Dum
nezeu. După ce a citit în evan
ghelia după Matei, despre ..vin
decarea paraliticului". Mary 
Baker a mers în Swampscott 

(Massachusetts) și' a încercat 
să vindece personal — precum 
în evanghelie — un paralitic, 
bineînțeles adus de ea acolo din 
altă localitate. Și. minune 1 cel 
ce a fost adus în cărucior s-a 
sculat în picioare la o simplă 
formulă a „femeii vraci".

Cine nu-și amintește de fap
tul că în vremea aceea în Sta
tele Unite exista o adevărată 
epidemie de „vindecări mis
tice" 7 Unul dintre *ei era și 
fostul ceasornicar Phineast Pan- 
kurst Quimby — care devine 
„magistrul" lui Mary Baker și 
care lansează teoria că la orice 
boală, remediile sînt absolut 
inutile și că singura convingere 
este suficientă pentru a vin
deca orice rău corporal. Din 
nefericire, chiar astăzi. unii 
consideră șarlataniile lui Quim- 
by ca „enigme neelucidate" !

Fiind o discipolă entuziastă, 
Mary Baker care devine și 
„muza" lui Quimby-se specia
lizează în astfel de. vindecări și 
foarte curind iși întrece maes
trul.

Cu ochii deschiși prin lumi de întuneric

„Paposace din Boston

înainte' de a muri. Qifîmby îi 
încredințează lui Mary vreo 
zece manuscrise în care și-a 
consemnat, cam neîndeminatec. 
doctrina. Mary le corectează, 
mai adaugă noi interpretări bi
blice si organizează cursuri de 
„vindecători" în schimbul a o 
sută de dolari.. zece lecții.

în 1875 se editează compila
țiile după Quimby cu titlul 
„Știința sănătății cu cheia scrie
rilor sfinte", lucrare pe care 
adeptii sectei o consideră bi
blie si care a tot fost revizuită 
pînă la ediția sa finală din 
1907. Este un enorm volum de 
700 de pagini împărțit, (ca și 
biblia). în capitole și versete, 
prezentată ca fiind „mesajul 
divin al dragostei pentru uma
nitate, mesaj care vindecă bo
lile. care consolează sufletele 
și care mîntuiește păcatele".

în 1876. Mary se recăsăto
rește cu un tînăr discipol al 
său. Gilbert Eddy, care, dato
rită probabil vieții prea feri
cite oferită de soția sa „vinde
cătoare". moare sase ani mai 
tîrziu de o criză cardiacă. Pen
tru a demonstra cit de mult l-a 
iubit, Mary îsi păstrează tot res
tul vieții numele ultimului său 

soț. în vîrstă de aproape 60 de 
ani Mary se dedică de acum, 
numai „misiunii" sale de „vin
decător mistic".

Referindu-se la „noua profe- 
tesă" din Boston, Mark Twain 
scria : „Ea este născută eu firea 
unui om de afaceri ^i cu un 
mare apetit de putere. Dacă 
s-ar fi angajat ca recepționeră 
la un hotel, în doi ani ar fi 
cumpărat toate hotelurile din 
oraș iar în 20 de ani toate ho
telurile din America". Desigur 
că. în această ironie se ascun
dea succesul material al aface
rilor lui Mary Baker care reu
șise la vremea aceea ca pe baza 
unor dogme, demne de subiecte 
pentru povești de copii, să-și 
facă o mare avere.

La 4 iulie 1876. Mary Baker- 
Eddy înființează împreună cu 
șase adepți „Asociația științei 
creștine". Trei ani mai tîrziu ea 
inaugurează la Boston prima 
biserică în care își instalează și 
propria „universitate de vinde
cători mistici". Aici, se învață 
nu mai puțin de 30 de discipli

ne, de la obstretică și gineco
logie pînă lă teologie și dogma
tică. In 1888 ea se prezintă lo
cuitorilor din Chicago unde 
reușește să-și atragă numeroși 
adejpți. „Profetesa" Mary urmă
rește de fapt să-și atragă la 
„revelațiile" sale și alte bise
rici protestante din America. 
Eforturile sale rămîn însă. za
darnice. în 1895 inaugurează 
„marele templu" ridicat pentru 
gloria sa : este o clădire în 
marmură și aur. cu cinci mii de 
locuri. în ziua inaugurării, ce
remonia a trebuit să fie repe
tată de șase ori pentru a mul
țumi pe toți adeptii sectei. 
„Templul" este considerat „Va
ticanul științei creștine". Mary 
Baker, precum un mare Lama, 
se lasă divinizată de mulțimea 
adeptilor. Aici ea are un sanc
tuar iluminat printr-o stea —■ 
gen Bethleem.

Adeptii, consideră pe fonda
toarea sectei ca fiind cea de-a 
doua „imaculată a lumii". De 
altfel, „Papesa" din Boston 
exercită o putere imensă. Pen
tru a „cuceri" lumea, trimite o 
armată de 4 000 de discipoli. 
Cele mai neînsemnate dorinti 
ale sale constituie ordine care 

nu se discută. Ea dorește un 
cotidian propriu ? în șase săp- 
tămîni afacerea este pusă pe 
picioare și „Christian Science 
Monitor “iese de sub tipar.

Dar, viața celei de-a doua 
„imaculate" a fost la fel de 
trecătoare ca a celorlalți muri
tori. în 1910, în virstă de a- 
proape 90 de ani Mary Baker 
moare, lăsînd în urma ei o mare 
afacere de „vindecare mistică".

Lăsînd la o parte stilul, con
statăm că doctrina, dogmele și 
practicile propagate de Mary 
Baker-Eddy nu diferă prea mult 
de acelea ale „Tatălui" Antoi
ne. Care sînt însă trăsăturile 
principale ale dogmelor acestei 
secte ?

Mai întîi faptul că „nu exis
tă răul" 1 și. bineînțeles „nu 
există nici materie". De unde 
consecința. Boala este o „ima
gine a gîndirii" 1 Și mai precis 
încă : „Boala, căldura, frigul, 
foamea, sărăcia sînt numai stări 
mentale". De unde concluzia 
discipolilor lui Mary Baker- 
Eddy : „ea a rezolvat. în sfîr
șit, enigma Universului". Deci 
toate nedreptățile lumii sînt 
„autosugestii eronate ale gîndi
rii". Nu există nimic în afară 
de„ bine" chiar dacă te afli în 
mijlocul unui incendiu. într-un 
vagon care deraiază sau într-o 
groapă cu lei.

în al doilea rînd : neexistînd 
răul, nu există păcate. Deci 
omul este perfect. în al treilea 
rînd : Mary Baker-Eddy este 
egalul lui Hristos pentru că ea 
explică în mod științific „ope
rele curative" care ii caracteri
zează doctrina și „misiunea", 
în consecință, celelalte religii 
se află în eroare iar singura 
care a înțeles metodele lui 
Hristos este Mary Baker-Eddy.

în realitate, nu aceste dogme 
atrag adeptii la sectă ci spe
ranța pe care „vindecătorii mis
tici". acești, afaceriști ai sectei 
o dau unor suferinzi de anumi
te boli, dar care, pînă la urmă 
mor tocmai de ele.

în S.U.A. există peste zece 
mii de biserici ale acestei secte 
și cîteva miî de „vindecători", 
în Franța există vreo zece bi
serici din care trei se află la 
Paris iar cîteva pe Coasta da 
Azur unde vin bătrîni ameri
cani cu bani mulți. nu numai 
pentru a-și trata reumatismele 
la soare și în sanatorii specia
lizate dar și pentru a-i cheltui 
la ruletele cazinourilor din 
Monte Carlo.

Astăzi, după aproape un se
col de la crearea sectei, aceasta 
prosperă financiar pentru că 
aici totul se plătește : dreptul 
de a deveni „vindecător", drep
tul de a fi „tratat." dacă ești 
bolnav și crezi în inepții. drep
tul de a asista la o reuniune a 
acesteia. Este vorba deci, de o 
adevărată mare afacere finan
ciară.

I. G. VULCĂNEANU ■

Banala 
ciupercă

Cine hu a auzit de faimoasele 
viori Guarneri și nu mai puțin 
celebrele Stradivarius? De mai 
bine de 150 de ani aceste instru
mente muzicale uimesc prin pu
ritatea sunetului pe care-1 pro
duc. Cu toată dezvoltarea pe care 
a cunoscut-o tehnica între timp 
perfecțiunea atinsă de meșterii 
italieni nu a putut fi egalată, 
spre veșnica invidie a celorlalți 
lutieri.

Au fost formulate mai multe 
ipoteze cu privire la secretul a- 
cestor viori. Unii au opinat, că 
ar fi vorba de o tehnică deose
bită în construcția lor, alții au 
căutat taina în compoziția lacu
rilor ce acoperă lemnul. Au fost 
și dintre aceia care au susținut 
că pur și simplu este vorba de 
geniul creatorilor.

De curînd un cercetător din 
S.U.A. a anunțat că a descope
rit, în sfîrșit. secretul purității 
sunetului. Acesta nu ar fi decît 
urmarea efectului produs de o 
banală ciupercă. Cercetătorul a- 
merican a ajuns la această con
cluzie dizolvînd de pe lemnul 
viorii rășina și curățind porii 
(lemnului). A rezultat un mate
rial foarte ușor șî foarte uscat, 
care nu este altceva decît rodul 
activității ciupercii. Se pare că 
nici meșterii italieni nu an cu
noscut acest, lucru. Lemnul pen
tru viori era adus dîn Aipii Ti
rolezi sub formă de p’ute, iar 
ciuperca ce se găsea în apele de 
pe parcursul plutelor acționa în 
timpul călătoriei.

Bineînțeles că, din motive les
ne de dedus, identitatea banalei 
ciuperci hu a fost dezvăluită.

DAN DANUȚ DORU ®

„Fără jenă,* fără 
sentimentalisme, 

în forță!“

nu putem suferi să văd acel tablou în
grozitor, pe care mi-1 imaginam".

Ghetoizarea din Gheorgheni a fost 
„opera" dr. Polonkai Geza. El a condus 
direct arestările, perchezițiile bagajelor 
și cele corporale. Cint populația a încer
cat să pătrundă în localul școlii unde au 
fost adunati evreii, el a strigat : „Jidanii 
nu merită nici o milă ; au mîncat des
tul !“ Cind a început transportarea lor 
spre Reghin a exclamat ; „Acum pot să

Hullmănri Ferenc, a fost mina dreaptă 
a primarului din Sighet. Deși era sarcina 
lui, s-a dezinteresat total de aprovizio
narea eu alimente a celor internați. Toate 
cererile înaintate de Consiliul Evreiesc 
le-a „rezolvat" intr-up spirit fascist, plin 
de ură. Nu-1 înduioșau cererile reputate 
prin care era rugat să aprobe să se dea 
lapte de la vacile evreilor pentru copiii 
sugaci, ai căror mame nu-și. puteau alăp
ta pruncii din cauza înfometării și pentru 
bâtrinii bolnavi. Prima cerere înregistrată 
la nr. 9030 din 4 mai 1944, prin care se 
solicită cel puțin trei vaci pentru ghetou 
din cele rechiziționate, a lăsat-o in dosar 
pînă la 11 mai 1944. iar atunci, fără, să-i 
tremure mina, a pus’ rezoluția : „Târgy- 
talan" (fără obiect). La fel a respins ce- • 
rerea cu nr. 9654 din 13 mai 1944 de a se 
elibera mobilierul din căminul de copii 
evrei pentru a înființa un cămin asemă
nător în ghetou.

Cu aceeași rezoluție „fără obiect" res
pinge cererea nr. 99656 din 13 mai 1944 
prin care Consiliul Evreiesc solicită ma
teriale penCru dezinfectare și medica
mente pentru combaterea epidemiei -de 
tifos exantematic, ce bîntuia în ghetou.

Cererea nr. 8872 djn 1 mai 1944, prin 
care se cere plata indemnizației familiilor 
ai căror membri erau concentrați, în tabere 
de muncă, o lasă fără nici o 'rezoluție, 
aproape patru săptămîni. La 26 mai 1944, 
cînd solicit^nții erau în drum spre 
Auschwitz, o transmite Serviciului Econo
mic al primăriei, unde este clasată, fiind 
„fără obiect".

Primind cererea nr. 8873 din 1 mai 1944 
prin care se solicitau 20 mașini de cusut, 
3 mașini de scris și pingele din cele con
fiscate, nu o rezolvă decît la 11 mai 1944 
și atunci aprobă numai mașini de cusut.

Dr. Schmidt Emeric, primarul orașului 
Reghin va declara cu cinism la1 proces : 
„Știam că fabrica de cărămidă era în 
ruină... nu m-am dus acolo niciodată, căci

mor liniștit, am terminat cea mai mare - în ruptul capului 
operă a vieții mele'".

Primarilor nu.Ie-a fost greu să găsească 
oameni din aparatul horthyst, care să ac
ționeze fără scrupule.

Vajay Săndor, primnotar ta Baia Mare, 
primind însărcinarea din partea primaru
lui să se ocupe nemijlocit de problemele 
evreiești, a excelat prin lipsă de omenie, 
prin zelul depus în supralicitarea instruc
țiunilor. A făcut, totul pentru ca ghetoi- 
zarea să se desfășoare de "la început și 
pînă la sfîrșit cu maximă duritate. A

vecinele au început, să plîngă Ia vederea 
acestei scene tragice. Cser a răcnit : „Pen
tru niște jidani puturoși nu merită să 
plingeți". Văzînd că soția lui Puțovan 
Ioan epuizată de groază nu poate să-și 
ducă bagajul și fetița, vecinele au vrut 
s-o ajute. Cser însă nu le-a lăsat : „Nu 
este permis ca un ungur să ducă baga
jele unei evreice". Toate acestea s-au în- 
timplat în timp ce soțul nenorocitei femei 
lipsea de acasă. Horthystul n-a vrut nici

să amine ridicarea pe 
după masă, cind trebuia să fie și soțul 
acasă.

Deși Cser Lajos era numai delegat al 
primăriei, avind atribuțiun.i b’ine determi
nate de preluare a valorilor și-de sigilare 
a locuințelor, cu de la sine putere și cu 
exces de zel, pornit din ură de rasă și-a 
depășit atribuțiile și s-a substituit rolului 
polițiștilor, contribuind astfel personal la 
chinuirea oamenilor.

în ceea ce privește cortegiul celorlalți

ales personal comisiile și le-a instruit 
cum să acționeze, cum să percheziționeze : 
„fără jenă, fără sentimentalisme, în for
ță, să li se știe de frică". în tot timpul cit 
a existat ghetoul, nu se cunoaște nici o 
cerere din partea victimelor pe care să o 
fi rezolvat favorabil. Gîndurile și inten
țiile lui s-au unit cu cele ale dr. Nagy 
Jeno, șeful poliției, numit comandant al 
ghetoului.

Cser Lajos a fost repartizat pe lîngă 
organele polițienești care au adunat 
evreii din cartierul Colonia Jozsa-Oradea. 
In executarea „misiunii" a intrat la pan
tofarul Puțovan- loan. Soția acestuia era 
de origine etnică evreică, trecuse însă 
în primăvara acelui an la creștinism și 
avea o fetiță în vîrstă de 7 ani, născută 
creștină. Dată fiind această situație, în
suși polițistul care făcea parte din co
misie s-a opus ridicării femeii. Cser 
Ludovic, dînd dovadă de exces de zel a 
stăruit vehement să fie ridicată nu numai 
femeia ci și fetița, care eră creștină. Cind

acuzați, printre care funcționari ai primă
riei, însărcinați cu inventarierea bunuri
lor evreiești, cetățeni simpli ai orașelor, 
instruiți și repartizați pe lîngă organele 
poliției ca imediat după ridicarea evreilor 
din locuințe să procedeze la închiderea și 
sigilarea acestor locuințe, s-a dovedit că 
toți aceștia nu s-au mărginit la îndepli
nirea atribuțiunilor ce le fuseseră repar
tizate ci, depășind'U-le, s-au transformat 
în organe de ridicarea cu forța a evreilor, 
de multe ori în mod abuziv și excedînd 
instrucțiunile primite iar alteori s-au 
transformat în anchetatori, schingiuind 
și maltratînd pe evrei în scopul de a-i 
face să mărturisească unde și-au ascuns 
banii și valorile. (Din actul de acuzare al 
Tribunalului Poporului din Cluj).

Wilhelm Velemin, inițial n-a fost inter
nat. Cu alți cinci, aflați în aceeași situație, 
au intrat în ghetou să ducă de mîncaie 
soțiilor și celorlalți membri de familie. 
Comandantul, Nagy Jeno nu numai că i-a 
reținut definitiv pe toți șase, dar a ales

din mers un evreu bine legat și i-a ordo
nat să Ie aplice cite 25 de lovituri. Ne
mulțumit de duritatea cu care s-a exe
cutat pedeapsa i-a cerut unui nyilașiszt 
din subordine să „demonstreze" ,el ce în
seamnă „25 de lovituri la fund" în stil 
horthyst. Niciunul din cei șase n-a re
zistat pînă la capăt fără să leșine.

Cind o delegație a ghetoului Tîrgu Mu
reș a încercat să pătrundă la primarul 
orașului, dr. Majay Ferenc, secretarul ge
neral al primăriei, Hemnel Ferenc, le-a 
închis ușa în nas : „Primăria nu discută 
chestiuni evreiești". Ulterior s-a pus și un 
anunț pe ușa de la intrare în cabinetul 
domnului primar : „Nu primesc pe nimeni 
în clșsstiuni evreiești".

în ghetoul din Oradea, din dispoziția 
primarului Gyapay. s-a tăiat lumina elec
trică. Bezna făcea nopțile și mai înfrico
șătoare. Luminările erau la mare preț.

Mutarea a 20 000 de oameni, în cîteva 
zile la noi adrese a pus mari probleme 
privind difuzarea poștei. Gyapay le-a re
zolvat cît ai bate din palme. A interzis 
difuzarea poștei în ghetou. Orice sosea 
prin poștă pe adresa celor ghetoizați era 
expediat, retur cu mențiunea t „adresantul 
a plecat în loc necunoscut".

Cind o delegație a evreilor din ghetou 
a intervenit în interesul igienei ghetoului, 
acuzatul a respins cu indignare interven
ția, iar cînd o altă delegație de fruntași 
creștini ai vieții publice din Oradea în
groziți de cele ce se petreceau în ghetou 
s-au prezentat în fața acuzatului dr. 
Gyapay Lăszlo și au cerut ameliorarea 
regimului din ghetou, arătînd situația sa
nitară deplorabilă de acolo, acuzatul a 
răspuns : „Domnilor, toate acestea sînt 
blufuri. Luați la cunoștință că ghetoul 
nu este loc de vilegiatură".

Animat de aceste sentimente și'în cu
noștința faptului că evreii erau condam
nați a nu se mai întoarce la casele lor, 
acuzatul dr. Gyapay în calitate de primar 
a permis golirea, locuințelor și transpor
tarea mobilelor din aceste locuințe, cu 
care ocazie a înlesnit ca oamenii regimu
lui în lipsa unui control serios să-și însu
șească toate lucrurile de valoare din du
lapurile și sertarele acestor mobile. (Din 
actul de acuzare al Tribunalului Poporu
lui din Cluj).

(Va urma)

OLIVER LUSTIG S
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De Ia trimișii noștri
George Arion și Octavian Știreanu „Magazin istoric" — 20

România — Israel 3-2 (2-1)

ANTRENAMENTUL
CONTINUĂ!

Miercuri după amiază, în fața a 30 000 da 
brașoveni, naționala României, de fapt o 
combinată Iotul A—lotul olimpic,- a reușit 
destul de greu să întreacă echipa de fotbal 
a Israelului. Desigur, pentru un meci de an
trenament, scorul strîns poate să nu aibă 
o prea mare importantă. De altfel, nici nu-1 

. comentăm. S-au făcut schimbări multe, în 
repriza a doua. în formația noastră apărind 
nu mai puțin de cinci. jucători noi (Liliac, 
Eduard, Bălan, Kramer și Cristea), s-au în
cercat. diverse formule de echipă, și, mai 
ales, s-a. căutat o soluție mai aproape • de 
principalul deziderat al. olimpicilor — spo
rirea eficacității. Dacă socotim, totuși, că 
două dintre, golurile noastre au fost marcate 
de Cîmpeanu II. și Kramer (fiindcă aportul 
lui Belodedici ține mai mult de rîvna lui și 
mai puțin de calculele antrenorilor), ne pu
tem declara mulțumiți. Problema care me
rită discutată însă, după acest joc, ni se pare 
cu totul alta. Cu nu prea mult timp în 
urmă, întrebat fiind ce știe despre viitorii 
adversari ai olimpicilor noștri, antrenorul 
Staicu răspundea cu seninătate că. mai ni
mic. Ce înseamnă „mai nimic", astăzi în- 
tr-un meci de anvergură, cu miză, este les
ne de închipuit. Pentru cei lipsiți de imagi
nație, întîlnirea cu echipa Israelului a fost 
elocventă- Oaspeții au constituit • o surpriză. 
Au jucat un fotbal modern. în viteză, teh
nic. bine gîndit, punîndu-ne -serioase proble
me. Punîndu-ne probleme cu zece zile, îna
inte de întîlnirea cu echipa; olimpica a 
R.F.G.. despre care, de asemenea, nu știm 
nimic. Sigur, se poate argumexita că fotba
lul vest-german este mult mai cunoscut de- 
cit cel israelian. dar asta nu schimbă prea 
mult lucrurile. Pentru eă și noi' am evoluat 
cu jucători cu o bună, experiență: internațio
nală (unii dintre ei „nume" cu . o bună cotă

în Europa), care au drept de joc la olimpici, 
jucători, care. însă, n-au mai însoțit echipa 
olimpică in nici unul din jocurile de pregă
tire de pînă acum. Deci, ca să tragem linie, 
dacă la faptul că nu ne cunoaștem adversa
rii, adăugăm și cealaltă realitate că în actua
la formulă de echipă jucătorii nu. au prea 
multe jocuri împreună, ne dăm seama că în

Belodedici, mereu îndrăgostit de 
gol, cel mai bun jucător de pe teren

-fața conducerii tehnice rămîn destule. pro- 
bh me. de rezolvat.’ Una peste alta. însă, 
partida de la Brașov s-a dovedit utilă, -atît 
pentru națională, cît și pentru olimpiei. Spe
răm că pregătirile’ jucătorilor noștri vor da 
cele mai fericite răspunsuri în meciurile cu 
echipele R.F. Germania'si Spaniei, astfel în
cît luna aprilie să ne aducălnumai bucurii.

Speranțe
în protecția antiviralâ

’ Găsirea unor noi soluții alter
native de imunizare antiviralâ 
rămîne o constantă a preocupă
rilor cercetătorilor de speciali
tate' din întreaga lume. care. în
tre. altele, lucrează în ultima 
vreme la înlocuirea vaccinurilor j 
clasice: Acestea din urmă, cum 
se știe, ppt produce .șl unele 
■efecte nedorite, fiind în același 
timp greu de controlat. Printre 
căile originale (izolarea. frag
mentului critic sau sintetizarea 
sa cu ajutorul, bioingineriei), cea 
românească readuce în actuali
tate o mai veche . descoperire 
pri vind ..similitudinea între 
țcinele virale și cele nevirale. 
Practic, este vorba de realizarea 
la Institutul de virusologie 
„Stefan Nicolau" din Capitală a 
unor seruri antirujeolice, por- 
nindu-se de la citoromul C. Asi
gurarea protecției antirujeolba- 
se în acest mod deschide largi 
perspective realizării vaccinuri
lor cu antigen nonviral. (R. 
Paieu)

Cine are nevoie de
O lucrare de o deosebită im

portanță necesară bibliotecilor 
de specialitate din întreaga 
țară a fost recartată din uni
tățile bucureștene și coneen- 
trată la Colectura Bibliotecilor 
din. str. Filitti nr. 17. telefon : 
14 59 70 spre a se putea astfel 
Satisface și cererile întreprin
derilor,. ' instituțiilor, institute
lor de cercetări, cabinetelor de 
documentare tehnică, pțecum 
și institutelor de învățămînt 
superior. Seturile amintite sînt 
structurate astfel : populația, 
așezările. agricultura, căi de 
comunicație, transporturi, legă
turi economice, geologie, relief, 
climă, ape. soluri, vegetație, 
faună, geoecologie. Prezentăm 
cuprinsul seturilor respective : 
— Harta administrativă ; Cua
ternarul neotectonica. seismici
tatea ; Terasele: Temperatura 
aerului date fenologice ; Ele
mente climatice: Apele sub
terane și minerale-; Scurgerea 
apei : Elemente fitologice și 
zoogeografice ; Mișcarea na
turală a populației ; Mărimea, 
dispersia și repartiția altitudi-

ULTIMA ORA

Două' spectacole de măre 
succes ale Teatrului Foarte Mic 
— Ană-Lia de Dină Cocea și 
Bătrîna și hoțtil de Viorel Sa
vin — vor urca in această seară 
pe scena Teatrului Mic intr-un 
spectacol coupe. Ideea trebuie

nală ale așezărilor ; Terenul 
arabil : Pășunile și fînețele 
naturale ; Pădurile : Poziția 
geografică a României ; Tecto
nica. evoluția paleogeografică ; 
Harta geomorfologieă ; Pre
cipitațiile atmosferice ; Lacu
rile : Marea Neagră ; Potenția
lul de folosire al rîurilor ; Har
ta hidrografică ; Vegetația, 
Fauna. rezervațiile naturale. 
Toponimiile, păstoritul la 
români ; Repartiția populației, 
Diferența densităților, creșterea 
populației, populația urbană și 
rurală, Poștă, telegraf, telefoa
ne, radiodifuziune, televiziune ; 
Densitatea așezărilor și clădi
rilor, tipuri de sate : Rețeaua 
urbană ; Orașe principale ; Uti
lizarea terenului : Viile, Live
zile, Căile ferate traficul fero
viar ; Căile rutiere. Harta geo
logică ; Topoclima regomarea 
climatică ; Daco-România (sec. 
VI i.e.n — X e.n.) Mobilitatea 
populației și a forței de muncă; 
Sănătatea, sportul ; Invățămjn- 
tul : Cultura, arta ; Tipuri func
ționale de așezări rurale ; Sub
stanțe minerale utile : . Indus- 

socotită nu numai un răspuns la 
numărul mare de spectatori care 
solicită vizionarea celor două 
montări, ci și un omagiu adus 
celor -două mari actrițe ale sce
nei românești, Dina Cocea (in

planșe?
tria energetică, metalurgia ; 
Industria, construcțiilor de ma
șini și a ^prelucrării' metalelor ; 
Industria chimică a' celulozei și 
hîrtiei. a materialelor de' con-, 
structii ; Industria, lemnului, 
industria textilă și -a confecți
ilor. Dezvoltarea industriei 
Cereale, plante , tehnice ; Car
tofi, legume, plante de nutreț ; 
zootehnie ■ îmbunătățiri fun
ciare, mecanizarea agriculturii ; 
Densitatea, rețelei 'rutiere trafi
cul auto, traficul urban ; 
Transport interurban ; Traficul 
fluvial ; Transportul maritim și 
aerian ; Comerțul interior și 
exterior ; Evoluția reprezentă
rilor cartografice ; Tipuri de 
relief, regiunile geomorfolo- 
gice ; Solurile : Mlaștinile. ' re
giuni fito și pedageografice ; 
Delta Dunării •; peisa j ele ;■ Por
tul popular ; Casa. țărănească, 
olăritul, instalații industriale 
țărănești ; Populația .activă și 
ocupată Industria alimentară ;
alte ramuri,' industria': Harta ’ 
economică generală ; Turista 
(I), Turism (II).

Avem în fală ultimul număr, 
din aprilie 1987, al revistei 
„Magazin istoric". Dens, bene
ficiind de o aleasă prezentare 
grafică, alăturînd semnături de 
prestigiu și abordînd subiecte 

. dintre cele mai . interesante, 
tratate — deopotrivă — cu a- 
plomb, eleganță stilistică și 

.grijă pentru, o. cit mai minu
țioasă documentare, „Magazinul 

. istoric" purtînd numărul 241 șe 
alătură, firesc, numerelor an
terioare, împlinind o serie de 
pagini scrise cu har și imens 
respect pentru adevăr, aceasta 
însemnînd, implicit, respect 
pentru numeroșii săi cititori.

Revista se deschide cu artico
lul academicianului Ștefan Pas- 
cu — „Țărănimea — puternică 
forță revoluționară a istoriei 
românești". Acestui text i se1 a- 
daugă — așternute cu aceeași 
sobrietate, dragoste pentru cu- 
vînt și probitate științifică — 
articolele semnate de general- 
locotenent dr. Ilie Ceaușeșeu 
(„Independența — sens și per
manentă în istoria națională"). 
Ion Popescu-Puțuri („Decebal și 
epoca sa"). conf. univ. dr. 
Mircea Mușat („Faptele istorice 

■anulează teoriile • reacționare") 
sau George C Potra (..Din cu
lisele demiterii lui Nicola'd’ Tf- 
tulescu"). Se, cuvin apoi con
semnate. ca puncte . de mare 
interes, în bogatul sumar al re- 
vistei, cîteva fragmente, din re
portajele publicate în „Vestito
rul românesc" , de către Simeon 
Marcovici (reporter al cărui 
scris a atfâs atenția lui Mihai 
Eminescu). care l-a însoțit în 
1843 pe domnitorul Gheorghe 
Bibescu, în vizita, făcută la Is
tanbul, un fragment din versiu
nea românească a lucrării „Ma
rea Neagră. De . la origini pînă 
la cucerirea otomană" de 
Gheorghe I. Brătiahu, precum 
și un text inedit al lui Ioan 
Moga despre convenția de la 
Bobîlna. Desigur, ar mai fi de 
notat și alte articole de istorie 
universală, precum și mereu 
proaspetele — ca problematică, 
dar și ca scriitură — rubrici 
permanente ale revistei („în 
București, acum 50 de ani" sau 
„Concursul Magazinului isto
ric"), în totul, un număr care 
dovedește limpede „că această 
îndrăgită publicație știe și reu-, 
șește să cîștige, lună de lună,, 
atenția și prețuirea cititorilor

terpret eU 
Așadar,

ațatun
Irina Răchifean 
rolurilor

astă seară, la T

in

Mic, o fericită conjuncție artis
tică.

Mierea în doua noi Ipostaze
Colectivul de creație al Com

binatului apicol. în colaborare 
cu întreprinderea de medica
mente București și cu apicultori 
din țară, a definitivat două noi 
medicamente. Avînd la bază 
mierea, polenul, lăptișorul de 
matcă și propplisul, produsele 
se adaugă gamei largi de reme
dii naturale obținute prin prelu
crarea „fabricatelor" stupului. 
Este vorba de „Hepoaplmelo", 
ce și-a demonstrat din plin vir
tuțile în calitate de hepatopro- 
tector și de Nicotinostop", pre
parat antitabagic adresat ’ celor 
care vor să se lase de fumat. A 
fost realizată seria zero pentru 
ambele produse. (R. Paicu)

Muzicii Ulmului
Duminică, 12 aprilie, ora 11, 

la Studioul de concerte, al RTV, 
din strada Nuferilor, va avea 
Ioc, în cadrul ciclului Muzica 
filmului și filmul muzicii, ma
nifestare ce se bucură de un 
deosebit succes, o nouă întil- 
nire cu publicul, la care își vor 
da concursul Ion Popescu- 
Gopo, Dăn Pița. Mircea Albu- 
lescu. Dumitru Capoianu și alți 
cunoscuți specialiști din lumea 
filmului și-a muzicii. Prezintă 

muzicologul Silviu Gavrilă. 

săi. fie specialiști, fie doar 
iubitori de istorie.

Acest număr marchează, de 
altfel, și împlinirea a două de^ 
.cenii de cină . Magazinul, isto
ric" a văzut pentru întîia dată 
lumina tiparului, ca revistă de 
cultură istorică. Momentul este 
marcat cu o rară discreție, ,o 
simplă cifră 20 însoțind,, cu 
eleganță, precum o floare la 
butonieră, titulatura publicației. 
Dar anii aceștia au însemnat, și 
prin apariția „Magazinului isto
ric" mult pentru presa noastră, 
neutru consolidarea continuă a 
prestigiului de care se bucură 
în ochii, publicului cititor din 
țară și de peste hotare. Revistă, 
în același timp, tînără și matu
ră. „Magazinal istoric" se poate 
prezenta, la un eventual bilanț, 
cu fruntea sus. Revista a cres
cut — mărturisește acest lucru 

.un. pasionat cititor al său, încă 
de la crearea ei — precum p 
ființă. Alcătuirea fiecărui 'nu
măr în parte vădește o grijă 
mereu sporită pentru calitatea 
științifică și publicistică a ma
terialelor din sumar, astfel in
cit putem spune, cu bucurie, că 
„Magazinul istoric" are vîrsta 
de suflet și spirit precizată de 
cifra rotundă înscrisă pe prima 
copertă a celui mai recent nu
măr al săli.

Ce i se poate ura unui om 
care a împlinit 20 de ani ? Ni
mic altceva decît ca, indiferent 
de scurgerea vremii și necon
tenita înnegrire a răbojului 
trecerii prin timp; să-și păstre
ze vioiciunea și pofta de viată, 
puterea de muncă, .ascuțimea 
minții și setea de cunoaștere. 
„Magazinului istoric" i se cuvi
ne această urare. Alături de 
sincera admirație și prieteneasca 
invidie a tuturor celor care, și 
ei gazetari, il. citesc pe nerăsu
flate.,.

Intrat, iată, in cel de-al 21-lea 
an de existentă. „Magazinul 
istoric" (continuatorul legitim 
al Magazinului istoric pentru 
Dacia, scos de Nicolae BălcSs- 
cu și August Treboniu Laurian 
în secolul trecut" — după 
observația exactă a unui cititor 
al revistei, inserată în numărul 
ultim, din acest aprilie) este. o 
publicație care face cinste atît 
tradiției presei românești, cît- și 
peisajului nostru publicistic de 
azi. ‘ >2

DAN MUCENIC ®

Centura de AurLuni va bale gongul
O veritabilă sărbătoare a 

boxului se anunță a fi această 
a XVI-a ediția a „Centurii de 
Aur". Participă pugiliști din 12 
țări de pe patru continente, 
iubitorii boxului din Capitală 
avînc’l . posibilitatea să urmă
rească evoluția unor sportivi de 
valoare din Cuba, Nigeria, 
R.P.D. Coreeană, Bulgaria, Egipt, 
Cehoslovacia, R.D.G., Japoniaj 
Turcia, U.R.S.S. De asemenea, 
sînt Înscriși în competiție și 35 
de pugiliști români — sub titu
latura lotului național sau a 
cluburilor de unde provin.

Galele, șe voi’ desfășura în 
cadrul inedit . al pavilionului 
central din Complexul expozițio- 
nal Piața Scînteii. Este pentru 
a doua oară cînd această in
cintă „cedează" tentațiilor spor
tului .

Prin stăruința membrilor bi
roului federal, organizarea aces
tei competiții s-a realizat pînă 
acum la modul superlativ, fiind, 
suficiente indicii că va rămîne 
așa pînă Ia gongul final. Altfel 
spus, „Centura de Aur" este un 
bun prilej pentru mișcarea, 
noastră pugilistică de- a-și pre
zenta cartea de vizită unor 
oaspeți de onoare, cum sînt Emil 
Zeeev, vicepreședinte al A.I.B.A., 
Gunter Glesner, delegat al 
E.A.B.A. și cum sînt, de fapt, 
toți componenții delegațiilor 
străine prezente la această tra
dițională competiție sportivă, 
întîlnirile vor fi „judecate" de 
elita arbitrilor din țara noastră 
— Duru Baneîu, Virgil Cazacii, 
Gabriel Danciu, Vasile Bîță și 
Gheorghe Chivăr (delegat gene
ral Constantin Chiriac), cărora 
li so vpr adăuga arbitri din ță
rile participante.

Așadar, vă invităm la box, în- 
cepînd de luni după-amiază, 
apoi zilnic cite două gale, sîm- 
bătă zi de pauză iar finalele 
duminică, de la ora 10. (O. Ș)
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